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Lluís Segura, regidor;  Maties Garcias, presentador; Pau Tomàs Ramis, pregoner, i Bernadí Vives, batle.



PRESENTACIÓ
Sr. Batle,
Senyors regidors i senyores regidores,
Autoritats i representants cívics i institucionals,
Senyor pregoner,
Amigues i amics,
Molt bon vespre a tothom.

Permeteu-me unes paraules de presentació d’aquest acte d’avui, el pregó de les festes de 
Sant Cristòfol de s’Arenal de 2017, i del seu protagonista, el mestre i investigador Pau 
Tomàs Ramis, llucmajorer de naixement i arenaler de residència des de fa dotze anys.

És sabut que els qui som de nació llucmajorera (i que ningú s’espanti per l’ús d’aquest 
terme, «nació», que s’inspira en els clàssics), és a dir, els qui hem nascut en qualsevol 
dels endrets del terme municipal, i els qui hi vivim o hi convivim, i els qui ens sentim 
identificats amb les inquietuds de la seva gent... tots aquests tenim per costum iniciar les 
festes col·lectives amb un pregó.

El pregó de festes i el pregó de fires estan arrelats en el nostre municipi com a toc oficial 
del començament de totes les celebracions més remarcades.

El pregó... és com un repic alegre de campanes que avisa el poble que la festa està a punt 
de començar.  

El pregó... és talment l’esclat estrepitós d’un coet que trenca el silenci i transmet que els 
dies de gaubança han arribat.
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El pregó... és ben igual que la cançó suau i amorosa que fa el paperí, bressolat pel vent 
quan ja enramella places i carrers per celebrar el lleure compartit. 

El pregó... és semblant a la hissada de la bandera en el lloc més prominent per simbolitzar 
que es viuran dies d’alegria entre la gent de la ciutat, el barri, el poble o el llogaret.

Repic de campana, esclat sobtat de coet, voleiar de senyera, cançoneta refrescant del 
paperí...  són símbols i heralds que ens transmeten la imminència de les festes a través del 
so que pertot es capta, del color que des de lluny es veu, de les olors que arreu s’escampen 
i que a tothom conviden i a tothom convoquen per celebrar-ho junts.

El pregó, però, és, sobretot, el moment del verb, de la paraula. 

El pregó transmet a la comunitat congregada el mot savi del pregoner.

El pregó és la crida a celebrar la festa, però també el moment oportú per recordar per què 
celebram la festa i qui som els qui la celebram.

El pregó, tal vegada, és el contrapunt necessari i assenyat al costat de la bauxa dels dies 
que se succeiran.

I bé que feim, hi afegiria, perquè és amb els pregons de fires i amb els pregons de festes 
que hem anat construint un corpus de coneixements i reflexions imprescindibles sobre les 
nostres plurals realitats locals. 

Amb els pregons, s’han anat acumulant estudis monogràfics, transmissions de vivències, 
interpretacions de dades i propostes d’actuació que, convenientment editades i difoses, 
ara són un material de primera qualitat per conèixer què han estat i què són s’Estanyol, 
s’Arenal i Llucmajor tot sencer.

Estic segur que en Pau Tomàs Ramis, com a pregoner de les festes de s’Arenal d’enguany, 
no decebrà aquestes expectatives amb el seu treball titulat S’Arenal durant la ii República� 
Una visió municipal� 
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Els qui coneixem com treballa en Pau Tomàs com a investigador en podem estar segurs 
per endavant.  

És per això, i per l’amistat que m’hi uneix, que quan em va proposar que li presentàs 
aquest acte, tot d’una li vaig dir que sí. 

Però li vaig dir que sí, no tan sols perquè ja sabia que la seva aportació sobre el tema que 
triàs seria un treball de qualitat, sinó també perquè ell va apel·lar, immediatament, a la 
seva condició d’alumne meu durant els anys en què vaig exercir de professor de llengua 
catalana a l’institut Maria Antònia Salvà.

¿Què hi pot haver de més gratificant per a un antic professor que un alumne seu tiri 
endavant un projecte d’investigació i l’exposi davant el públic que més el coneix i l’aprecia?

En Pau Tomàs Ramis (sempre he trobat que té un nom molt eufònic, amb aquestes tres as 
obertes, una en cada mot) va néixer el 13 de febrer de 1975, any de canvis transcendentals 
en la vida col·lectiva d’Espanya.

És el primer fill del matrimoni que varen formar Joan Tomàs i Maria Ramis. 

Son pare va ser pintor de cases i d’interiors durant molts d’anys, fins a la seva jubilació. Sa 
mare, dissortadament ja traspassada, tenia botiga al cèntric carrer de la Fira de Llucmajor. 

Prové, per tant, d’un nucli familiar treballador i menestral, però que tampoc no ha oblidat 
la pagesia, ja que la família Ramis té arrels en els paratges de Binificat, la possessió que 
havia estat del comte d’Aiamans i que va comprar un besavi matern d’en Pau tornat 
d’Amèrica amb fortuna feta. 

En el segle xix, l’erudit Antoni Garcias Vidal descrivia Binificat amb aquests mots:

Algo montuosa una buena parte de su territorio; pero la llana compónese de tierra campa de 
excelente calidad, fresca y muy apta para la producción de cereales� En un recuesto, al pie de una 
verde colina álzase su casa, desde la cual se dominan los hermosos campos del predio�
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Tota la família d’en Pau s’ha sentit molt lligada a aquestes terres, i ell mateix ha fet alguns 
estudis sobre la toponímia del redol.

Més enllà del bon exemple d’amor amb què sempre l’ha embolcallat la família i de la 
profunda mostra d’exercici de responsabilitat que li ha transmès, en Pau Tomàs es pot 
ben dir que és producte intel·lectual de l’escola pública de què hem gaudit i de la qual no 
hem de renegar: primer va ser alumne del cp Rei Jaume iii i, posteriorment, tal com he 
apuntat, de l’institut de batxillerat local, que aleshores s’anomenava Maria Antònia Salvà.

També, quan va seguir estudis universitaris, el pregoner d’avui va encaminar les seves 
passes cap a la Universitat de les Illes Balears, d’on va sortir mestre en Educació Infantil, 
l’any 1996. 

Aquesta titulació li ha permès exercir de professor, ara amb plaça definitiva al ceip 
Joan Veny i Clar, de Campos, on està destinat des de 2001, després d’haver aprovat les 
oposicions el 1997 i haver estat destinat a centres de Palma, Llucmajor i es Llombards.

A part de l’exercici del magisteri, en Pau Tomàs s’ha endinsat en altres aspectes formatius 
–com la música, estudiada al Conservatori, i l’antropologia, cursada a la uned– que cal 
destacar perquè l’han ajudat a realitzar el treball intel·lectual que ha anat desenvolupant 
al llarg dels anys i que s’ha centrat, sobretot, en els aspectes festius i rituals de la vida 
col·lectiva.

Així, les festes amb les tradicionals figures de gegants i caparrots constitueixen un camp 
que no té secret per a ell, gràcies a les aportacions que hi ha fet escrutant arxius, rastrejant 
premsa, entrevistant protagonistes, trepitjant carrers, fotografiant personatges simbòlics 
o lúdics... De tot plegat, n’han sortit articles i textos escampats per diverses publicacions, 
tant de caràcter especialitzat com de caire popular. 

En aquest camp, la seva obra més destacada és el llibre Els gegants de Mallorca, bellament 
publicat per l’editorial pollencina El Gall, l’any 2010, i que vàrem presentar al Claustre de 
Sant Bonaventura.
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He de dir que, quan vaig exercir de director insular de Cultura del Consell de Mallorca 
(2007-2011), coneixedor de la tasca de pont entre la tradició de les festes geganteres i les 
noves generacions que sabia fer en Pau Tomàs, li vaig encarregar dues col·laboracions: 

–els textos de l’opuscle La cultura popular a l’escola, de 2009, amb il·lustracions de l’estudi 
ddc, que es va difondre entre els infants, i 

–la seva participació com a membre del Consell Assessor de Cultura Popular i Tradicional 
del Consell de Mallorca. 

Tots dos encàrrecs els va realitzar a la perfecció.

Una altra feina destacada que ha fet en Pau Tomàs ha estat participar en jornades d’estudis 
locals de diferents municipis. 

Manacor, Santa Maria, Campos, Porreres, es Pla de Sant Jordi, Son Servera, Marratxí, 
Sóller i Fornalutx coneixen quines són les seves aportacions, que primer presenta com a 
comunicació oral i que després, sovint, es traslladen al paper. Esperem que aviat també 
pugui presentar treballs i comunicacions a les jornades d’estudis locals de Llucmajor, que 
ell mateix assessora, juntament amb altres col·laboradors locals.

No només és aquesta l’única feina que esperam d’en Pau Tomàs, sinó que també comptam 
els dies perquè surti a la llum el seu monogràfic sobre els gegants de Llucmajor. Sense cap 
dubte és un treball d’investigació que té l’èxit assegurat.

Avui, però, en certa manera és un altre gegant qui l’ha convocat: sant Cristòfol, patró 
de les festes de s’Arenal, que, segons la tradició hagiogràfica, era un autèntic homenàs 
que encarnava la figura de gegant bo i generós, ja que era un homenot alt i cepat que 
auxiliava els transeünts que es veien en la necessitat de travessar el cabalós riu que els 
podia comportar la mort.

I com que de gegants va la cosa, per contrast, hem de dir que en Pau no s’ha empetitit 
gens i ha volgut dissertar en aquest pregó de festes sobre la història de s’Arenal en temps 
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de la ii República, una època que és un camí ple d’esperances i de realitzacions, també en 
l’àmbit municipal.

D’acord amb una idea de la història que m’agrada, perquè sap ressaltar els assoliments i els 
aspectes positius, encara que de cap manera amagui les tensions existents, en Pau Tomàs 
afronta el repàs d’aquells anys centrant la seva investigació en les inquietuds de la societat 
d’aleshores i en les realitzacions del consistori llucmajorer d’aquell temps aquí, a s’Arenal.

Estic segur que avui, en Pau Tomàs Ramis, ens en farà un relat interessant i ple de saviesa. 

Escoltem-lo.

Maties Garcias Salvà
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Dedicat a ma mare i a mon pare, 
referents i exemple.
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PRÒLEG
Bon vespre Senyor Batle, regidors i regidores, digníssimes autoritats, família, amics..., 
i gràcies per acompanyar-me avui i aquí en la lectura d’aquest pregó. Gràcies Maties 
per aquesta gratificant i més que afalagadora presentació, que ben segur llegiré més 
d’una vegada quan es publiqui per recordar qui som i d’on venc, i gràcies autoritats per 
haver pensat i encarregat la proclamació d’aquest pregó a qui el llegeix. Gràcies família 
i amics, llucmajorers i arenalers, per haver trobat un moment a les vostres agendes per 
acompanyar-me en aquesta missió.

Començ a escriure aquestes paraules dia 22 d’abril de 2017. Esborronat encara, quasi 
incrèdul, de la comanda que l’Ajuntament em va fer fa pocs dies de preparar aquest pregó 
de les festes de Sant Cristòfol. No sé si en som mereixedor, però intentaré correspondre i 
fer tant com sabré per no defraudar.

Una plagueta a les mans, un llapis i assegut a la platja de s’Arenal, amb l’esquena a un 
dels fassers que s’hi sembraren l’any 1988. Sí, som aquí, a la platja, escrivint i ho vull dir. 
Per ventura a cap altre lloc del món valdria la pena dir des d’on escric aquestes primeres 
paraules del meu pregó, però aquí, a la platja de s’Arenal, el mes d’abril, seria un pecat no 
fer-ho. Aquí record aquell inici de poema que es publicà al Foch y Fum just en temps de 
la ii República, no per la qualitat poètica de la composició, sinó per la idea que transmet:

Soñé que era en verano
y estaba en el Arenal
un sueño dulce y dorado
luego se ve derrumbado
por un triste despertar�1

1  Foch y Fum. «¡Triste despertar!», 1-vii-1933, p. 4.
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Però ara no somiam, ara som a s’Arenal de bon de veres, vivim aquest somni, encara que 
aquest lloc hagi canviat molt de llavors ençà. Escric, aixec el cap i em permetreu, abans 
d’entrar en matèria, que comparteixi amb tots vosaltres alguns records, records d’aquells 
que ja han tornat sentiments, de la meva relació amb s’Arenal.

Gir el cap a la dreta i veig el «muro» just davant on era la icònica Illeta dels Republicans. 
Supòs que hi deu haver alguna forma normativament correcta d’anomenar-lo, però com 
que per als meus cosins, per a la meva germana i per a mi sempre serà el «muro», no li puc 
dir d’altra manera. D’al·lots hi anàvem a pescar llisses, salpes i mabres, qualque vegada 
picava algun esparrall o alguna palometa, però poques. Havíem fet la pasteta amb la 
fórmula que utilitzava el meu padrí jove i cap allà s’ha dit, tots quatre amb les canyes 
i a veure qui en treia més. El «muro» solia estar ben ple de gent, pescadors amb canyes 
d’aquell temps, i sempre n’hi havia qualcun que amb una barra de pa i una robadora 
arreplegava els curiosos al seu voltant per veure com treia les llisses de dues en dues.

Si gir el cap cap a l’esquerra hi ha els pals dels vaixells amarrats al club nàutic, i més 
enllà, encara que no ho vegi, sé que hi ha Son Verí, sa Roca des Turista, es Rentador 
de sa Senyora, la cova Verda (lloc on es concentren moltes hores de busseig a pulmó, 
amb una careta de les barates, només pel gust de contemplar el fons marí, la posidònia, 
les donzelles, els fadrins, les salpes, els pardals de moro, les ortigues i les anemones). I 
anant una mica més cap enllà, es Puigderrós, lloc on per ventura la felicitat esdevenia 
màxima quan era infant. Una vegada a l’any, quan encara es podia fer, anàvem amb mon 
pare, amb la senalleta d’espart del meu padrí Pau, a cercar un parell de pegellides i algun 
cranc per posar a l’arròs. Ma mare i la meva germana ens solien esperar al pis d’estiueig, i 
nosaltres dos ens aixecàvem ben dematí per anar a fer la nostra collita marina. Caminar 
per les tenasses, a sortida de sol, devora mon pare... què més podia demanar un infant! 
Llavors es va privar de recollir pegellides, cornets, crancs... i fent cas de la prohibició 
hi deixàrem d’anar. Així també vaig deixar de patir. Sí, també patia per si els frens de la 
vella furgoneta de mon pare, amb la qual hi fèiem cap, no eren suficientment potents per 
reduir la velocitat en aquella davallada que hi havia, i encara hi ha, per arribar a la vora 
del penya-segat, i que a mi em pareixia la més pronunciada i perillosa del món.
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I sense aixecar el cap –no fa falta–, sé que a darrere hi tenc el carrer de Sant Cristòfol, el 
meu carrer de Sant Cristòfol, a on la meva padrina Joana Aina, quan venien a estiuejar 
amb el meu padrí Pau i els seus dos fills –mon pare, Joan, i el meu padrí jove, Ramon–, 
anava a comprar foie-gras a la carnisseria que anys enrere havien obert l’amo en Guillem 
Monjo i las seva dona, madò Catalina Taberner. Feia cap de cantó amb el carrer de la 
Marineta, eren els anys cinquanta i aquella es convertia en l’única ocasió en tot l’any que 
menjaven aquella delicada forma de preparar fetge. En un novè pis d’un edifici d’enfront 
de la plaça Carabassa hi he passat bona part de la meva vida. De petit, amb la meva 
germana Joana i els meus pares, Joan i Maria, hi estiuejàvem quan podíem. Aprofitàvem 
l’alçada del pis per fer algun avió de paper i llançar-lo, veure com planejava, on aterrava. 
Eren altres temps. Lloc de reunió també d’amics en l’adolescència i niu vivencial ja en 
l’edat adulta, on m’he anat fent com a persona i on dia a dia vaig aprenent a dur la vida 
així com ve, amb alguns tràngols agres i molts de glops dolços. 

També sé, encara que no la vegi, –que ningú la pugui veure ja–, que quasi devora on 
som hi havia la Illeta dels Republicans, lloc emblemàtic de s’Arenal, on el meu padrí Pau, 
precisament en temps de la ii República, essent jove i encara fadrí, visqué un episodi que 
contà moltes vegades. Arravatat a la paret d’una de les cases de la illeta que mirava a la 
mar, a l’estiu i per la calorada que feia, s’arromangà les cames dels calçons i es desfeu els 
botons de la camisa ben segur que per cercar una mica de l’aire fresc que li pogués portar 
la brisa marina. Just passava per allà un membre de l’autoritat, potser carrabiner, potser 
vigilant de costes, potser guàrdia municipal... que li digué que si es volia posar d’aquella 
forma anàs al pinar. I s’hagué de tornar a cordar la camisa i desarromangar les cames dels 
calçons. També eren altres temps.

I si aixec el cap i mir cap endavant... Ai!, si mir cap endavant! La mar. Color de cel i clara, 
em permetreu dir que igual que la recordada mirada de ma mare. Tranquil·la i neta amb 
una remor cadenciosa que reconforta l’esperit. La mar, vertadera riquesa de s’Arenal i 
autèntic reclam de la contrada. La mar, que sempre hi ha estat, tota la vida, tota la vida de 
moltes vides, generacions eternes que es perden en la memòria de la humanitat.
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La platja i la mar, que va fer despertar la consciència de bellesa natural i que, quan les 
circumstàncies ho permeteren, aglutinà devora les seves ones els primers estiuejants que 
volien gaudir de l’aigua salada, curativa, de la costa llucmajorera. Un indret, s’Arenal, que 
fins llavors havia estat un lloc on anar a extreure pedra de marès de les moltes pedreres que 
s’hi obriren (Son Sunyer, Son Granada, es Puigderrós, sa Torre, Son Verí...), on arreplegar 
algues amb carros des de Llucmajor i les possessions properes per utilitzar-les com a adob 
o per escampar-les per damunt les eres. Sigui com sigui, s’Arenal, lloc insalubre, d’aigües 
estancades als torrents des Jueus i de s’Algar, que eren focus de moscards i malalties, fins 
i tot potencialment mortals, per a qui gosava trepitjar-ne els voltants.

Però els temps havien de canviar i la mar estiraria els primers visitants recreatius, fins 
i tot els primers estiuejants, quan sorgí entre la societat el concepte de temps lliure, 
d’esbarjo, de descans dominical2 i de vacances. Fou tan així que, a mitjan anys trenta, les 
revetles que se celebraven a la barriada llucmajorera del Monestir a finals del mes de juny 
es veren afectades perquè els llucmajorers, aprofitant el bon temps, en lloc de quedar a la 
festa s’estimaven més partir cap a les costes blaves de s’Arenal i de s’Estanyol. 

La mar, on, per cert, d’al·lot, just davant on escric aquestes primeres paraules d’aquest 
pregó, dins l’aigua, hi vaig perdre un avionet de ferro de la mida d’un tap de suro. Si per 
casualitat un dia nedant o fent castells a l’arena el trobau... ja ho sabeu... me’l podríeu 
tornar. Em faria molta d’il·lusió, quasi tanta com haver pogut escriure aquestes paraules, 
abans de viatjar a la ii República, sobre l’Arenal de la meva infància, l’Arenal de la transició 
i dels primers anys democràtics, l’Arenal que significa amor, amistat i família. I essent una 
mica egocentrista –deixau que ho sigui per una vegada a la vida–, l’Arenal que he viscut, 
el meu Arenal.

2  Pareix que a Llucmajor, en temps de la ii República, alguns dels patrons i empreses no devien 
respectar gaire el descans dominical dels treballadors que marcava la llei. Per això la Delegació Provincial del 
Treball, dependent del Govern Civil, acorda rogar a V�E� (batle de Llucmajor) (...) ponga mayor celo en observar los 
preceptos de la ley del descanso en domingo, pues, a pesar de las reiteradas visitas de inspección realizadas a la citada 
población, no ha podido ver este organismo, sino muy al contrario, secundada su labor por la mencionada Alcaldía� 
(Datat a Palma, dia 23 d’octubre de 1934). amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Gobierno Civil.
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S’ARENAL 
DURANT LA 
II REPÚBLICA. 
UNA VISIÓ 
MUNICIPAL
Anem però, ara, al tema que ens ocupa i ens preocupa avui, i el motiu pel qual la majoria 

de vosaltres sou aquí: escoltar aquest pregó de les festes santcristofoleres de s’Arenal, el 

de les festes d’enguany, de l’any 2017.

Com bé sabeu aquest pregó es titula S’Arenal durant la ii República� Una visió municipal. I tot 

i que enguany l’Ajuntament m’hagi proposat a mi pronunciar el pregó, fet que, com ja he 

dit, agraesc molt, permeteu-me que no sigui jo qui ho faci o, almanco, que no sigui jo tot 

sol. Deixau-me que convidi a participar-hi les veus i les lletres de Bartomeu Sastre Garau, 

d’Acció Republicana i batle en temps de la República en dos períodes diferents; Miquel 
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Carbonell Clar, del Partit Radical i batle de Llucmajor entre l’octubre de 1934 i el febrer de 
1936; el socialista Miquel Monserrat Parets, i Julià Lladó Albertí, Joan Pau Mut Puigserver, 
Joan Miquel Amengual, Antoni Salvà Morlà, Bartomeu Contestí Gamundí, Julià Catany 
Oliver, Mateu Ripoll Servera, Jaume Aulet Talladas, Antoni Ramis Salvà, Joan Tomàs 
Contestí, Gabriel Tomàs Catany, Francesc Mulet Roig, Pere Antoni Mataró Monserrat i 
Francesc Aulet Aulet, batles i regidors que en diferents moments, del 14 d’abril de 1931 al 
18 de juliol de 1936, ocuparen els seients de decisió i administració municipals en aquest 
període històric que comprèn la ii República a l’Ajuntament de Llucmajor.

Aquesta visió municipal que us oferiré, a partir de les seves paraules i els acords presos 
en el consistori llucmajorer en relació amb la vida i les qüestions arenaleres, pens que pot 
aportar quelcom de nou i poques vegades estudiat del nostre Arenal. 

De la vida social i quotidiana de s’Arenal, des dels seus inicis fins avui dia, sí que se n’ha 
parlat més. De vegades des d’un caire històric, de vegades des d’un caire antropològic, i 
d’altres aplicant els dogmes de la sociologia. S’ha parlat moltes vegades d’un Arenal idíl·lic, 
on pareix que tothom era amic de tothom, una gran família, on els treballadors, una gran 
part d’ells trencadors, feien feina quan tocava i passaven les hores d’esbarjo a la vora de 
la mar, asseguts en un cafè o prenent la fresca. Les madones, en una època difícil pel que 
fa a la igualtat entre sexes, es cuidaven de la casa i la família, i ajudaven els seus marits 
a completar l’economia familiar amb treballs esporàdics. Els jovençans i les jovenetes 
jugaven a festejar, estimaven i es deixaven estimar. Els infants, després d’anar a escola, 
tenien temps i espai per córrer i a l’estiu nedar. Un Arenal idíl·lic allunyat del que en 
realitat era. Els paratges i la natura sí que ho eren, un paradís. La vida quotidiana era una 
altra cosa. Habitatges mancats d’unes mínimes condicions higièniques, tensions familiars, 
tensions polítiques, condicions dures de treball, competència en els negocis, tendes, cafès 
o hostals, que arribaven a fer congriar odis furibunds entre els amos. Infants que, molts 
d’ells, abandonaven l’escola a edats prematures; al·lots o al·lotes que volien festejar i eren 
rebutjats; una moralitat misògina i masclista envers el comportament de les dones... I si no, 
pegau una ullada a les pàgines del setmanari Foch y Fum, en gran part confeccionat amb 
escrits dels que ara anomenaríem al director, en què en trobareu una partida de s’Arenal, 
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gràcies al fet que durant molts d’anys aquí hi hagué una corresponsalia. Hi veureu sens 
dubte les tensions que es generaven al poble per totes aquestes qüestions. Un Arenal 
que no era idíl·lic, però que era lloc vivencial de moltes persones, cada vegada més, que 
cercaven un indret on viure, on créixer, on estimar, on formar les seves famílies i avançar 
en la vida i, per què no, on acabar-la. 

No estarà fora de lloc recollir algunes de les coses que han contat altres pregoners, 
historiadors o investigadors, que tenen a veure amb el període històric que avui ens ocupa 
en aquest acte, la ii República, però sense deixar de banda la intenció de reflectir en les 
meves paraules un mirall de realitat.

Coneixem històries dels històrics trencadors plens de pols de la contrada, ja documentats 
el 1331 en unes pedreres comunals, que de llavors fins que arribà el boom del turisme 
han marcat l’esdevenidor de la zona. Entre ells n’hi ha un de molt especial per a mi, tot i 
que només vengué ocasionalment a treballar a les pedreres de la zona: el meu padrí Pau 
–Pau Tomàs Puigserver Bunyolí o Dragó. El pare de mon pare, nascut a Llucmajor, fill de 
Joan, d’ofici carboner, i de Catalina. La majoria d’homes que vivien en aquest indret es 
dedicaven a aquesta duríssima i antiga professió. Alguns hi venien a fer feina diàriament 
i retornaven al seu poble o ciutat de residència un cop acabada la jornada. Alguns vivien 
permanentment a s’Arenal, mentre d’altres hi romanien entre setmana i els cap de setmana 
partien a peu3, amb bicicleta, amb carro o amb el tren4 cap a Llucmajor i tornaven els 
diumenges quan començava a fosquejar, després d’haver passat el cap de setmana a la vila 

3  Vegeu el que conta Joana Aina Llull Garbes a l’entrevista que Mateu Joan Florit publicà a S’Arenal de 
Mallorca (juliol 1981, p. 4), «Els més vells del poble»: Tots eren trencadors a ses Cadenes� Molts de dissabtes anàvem 
a Llucmajor a peu, després compràrem un cavall i un carro� També ens descriu un d’aquests viatges, aquest cas amb 
carro, Mateu Monserrat Pastor a «Cap a s’Arenal. (i) “El camí”». S’Unió de s’Arenal, febrer 1988, p. 5. D’aquest 
article i de «Cap a s’Arenal. (ii) “El camí”», S’Unió de s’Arenal, març 1988, p. 2, del mateix autor, agafam també 
la llista de possessions i llocs que s’exposen.

4  El 1917, quan només feia un any que el tren s’havia inaugurat i se n’havia d’allargar la línia fins a 
Campos i Santanyí, se’n volien modificar els horaris, fet que l’Ajuntament de Llucmajor no veia bé perquè los 
trabajadores que cada lunes salen para el Arenal y Coll den Rabassa, siendo mas tarde la llegada perderan un cuarto de 
jornal (amll, la-50, p. 127v.).
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amb la família o d’esbarjo, carregats de queviures, per tornar a començar la setmanada 
de feina l’endemà. De Llucmajor a s’Arenal, un camí polsegós i ple de sotracs i ginyes que 
vorejava les possessions de Can Seu, Ca s’Hereu, Son Noguera, Son Fosquet, el carreró 
de Cas Rossos, es Rafalet, So n’Antelm, Ca n’Aulet, So n’Hereu, sa Talaia Romanina, Son 
Delabau, Son Verinet, Son Verí de Cas Frares, Son Verí de Dalt, Can Montes, l’hort de Son 
Verí de Dalt o de sa Llapassa i les primeres casetes de s’Arenal. 

L’església, quan es construí, fou dedicada precisament a la patrona dels trencadors –ofici 
tan arenaler–, la Mare de Déu de la Mamella, i el sant patró de s’Arenal fou sant Cristòfol, 
patró dels banyistes.5 Mostra de les dues grans riqueses de la zona, el marès i la mar com 
a indret d’esbarjo.

5  A diversos indrets de parla catalana pensen que el dia del sant les aigües tenen virtuts i que els que 
es banyaven aquell dia, especialment els que volien aprendre a nedar, no morien negats. A més curaven les 
dolències i els mals que poguessin tenir, sobretot si es banyaven al punt del migdia. De totes formes a Mallorca 
el que es contava era diferent. Maria Teresa Rattier escriu en el Pregó de les Festes de Sant Cristòfol de s’Arenal de 
1993, p. 16, que els vells mallorquins deien que precisament el dia de Sant Cristòfol ningú no es podia banyar a 
la mar per molt bon temps que fes, perquè just aquell dia la mar volia una persona per a ella i hi havia perill de 
desparèixer. Mateu Monserrat a «Ja som a s’Arenal». S’Unió de s’Arenal, 15 de juliol de 1988, p. 7, explica que el 
primer bany no es podia prendre abans de Sant Cristòfol i almenys se n’havien de prendre tres de seguits, si no sortien 
bonys�
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Les pedres i els trencadors, la gran riquesa de s’Arenal fins als anys del boom turístic. (Arxiu Onofre Llinàs).



ELS LOCALS, ELS HOSTALS, 
ELS CAFÈS I LES TAVERNES
Els primers establiments amb serveis terciaris del llogaret s’hi anaven establint i anaven 
agafant força. El cataliner Francesc Berga Oliver el 1914 s’havia convertit en el primer 
hoteler de la zona, amb un modest establiment davant el que ara és el Club Nàutic, per 
tant pròxim al petit port existent, entre la platja i les roques, amb el bosc de Son Verí de 
fons. Un marc bellíssim, com ho era tota la contrada. Era l’emblemàtic Hotel Therminus. 
Aquest és un moment que els paratges idíl·lics de la costa mallorquina es veuen com a 
reclam turístic i s’hi van habilitant, projectant o construint hotels. 

L’arquitecte Gaspar Bennàssar, dia 11 de d’octubre de 1915, va escriure la memòria d’un 
hotel propietat de Joan Mayol Marquès que s’havia projectat construir al Port de Sóller. 
Hi deia: Vemos pues que resulta de una importancia grande el edificio y ha de contribuir á 
popularizar, por medio del turismo, aquellos lugares tan privilegiados�6 

Retornant al Therminus, Francesc Berga, el 1923, moment que s’Arenal ja és vist com un 
bon lloc per passar-hi la lluna de mel,7 fa petició d’obrir un balneari permanent just al 
davant de l’hotel, a la vorera de mar.8 L’immoble, inicialment i sense acabats, abans que 
Berga s’hi interessàs, pertanyia a Maties Salvà Ordinas Flauta des Mobles, que apareix a la 

6  ams. Arxius particulars. Projecte hotel Joan Mayol Marquès, 20121024113242948_005.

7  Vegeu la notícia que publica La Almudaina dia 24 de juny de 1923, p. 4, referent a les noces d’Isabel 
Montaner Rosselló i Jaume Pou Frau. Abans d’anar-se’n de viatge de nuvis a Marsella, passen els seus primers 
dies de casats en una finca que en El Arenal, posee la família del novio. Quatre o cinc dècades després, ja en un 
context totalment diferent, s’Arenal es convertí en destinació habitual de parelles acabades de casar procedents 
de la Península.

8  L’Ajuntament accepta per unanimitat la petició, considerando que en el Caserio y playa donde se proyecta 
el Balneario es una veradera necesidad este establecimiento. (amll, la-56, p. 74v.-75).
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llista de valor de renda o inquilinat9 elaborada per l’Ajuntament el 193310, amb una casa a 

s’Arenal, al carrer de Miramar núm. 37, amb un valor de renda de 500 pessetes. Ell tenia 

el domicili habitual a Llucmajor, al carrer del Bisbe Taixequet núm. 5. 

Els diferents cafès, hostals i fondes, els anys trenta ja consolidats a s’Arenal, eren centre 

neuràlgic i punt de reunió social, d’esbarjo, d’oci, i el lloc on prendre aquella copeta de suc 

que entre feina i feina, viure i mal viure, com ben bé ara, ajudava a encalentir els freds 

dies d’hivern i refredava les caloroses diades estiuenques. Just començada la ii República 

s’hagueren d’adaptar a la resolució presa pel Comitè Paritari Interlocal de la Indústria 

Hostalera de Balears, que dia 23 d’abril de 1931 remet a l’Ajuntament a través d’un 

comunicat que a partir d’aquell moment era declarat festa dia Primer de Maig i que els 

cafès, els bars, les cerveseries, els quioscs i altres establiments que despatxassin begudes 

havien de tenir obligatòriament tancat. Les cases de menjar només podien obrir de les 

dotze i mitja a les dues de l’horabaixa, i de les set a les onze del vespre, amb una prohibició 

total de vendre licors i cafès. I els hotels i restaurants tenien obligació de tancar a les vuit i 

mitja del vespre. Aquestes restriccions ben segur que, cada una en el seu àmbit, afectaren 

els locals arenalers just a l’inici d’aquesta ii República. 

9  Tenint en compte el valor de renda, si una casa es llogava, s’havia de pagar un tant per cent a 
l’Ajuntament, depenent de la quantitat amb la qual aquest hagués estipulat aquest valor, que anava lligat a la 
categoria de l’habitatge o el local. D’aquests anys de República desconec quina era la tributació, però ens pot 
servir com a guia la que es pagava uns anys abans. El 1926, per Inquilinato, es pagava el següent: els que tenien 
un valor de renda de 60 pessetes anuals o menys quedaven exclosos de fer cap tipus de pagament, de 61 a 80 
pessetes tributaven al 4 %, de 81 a 1000 pessetes ho feien al 6 %, de 1.001 a 1.500 pessetes al 8 %, de 1.501 a 
2.000 pessetes al 12 %, i a partir de les 2.000 pessetes es tributava al 15 %. El mes de març de 1936 aquestes 
quantitats canviarien i passarien a ser les següents: els lloguers inferiors a 100 pessetes quedaven exempts 
de pagar, els que anaven de 101 a 200 pessetes haurien de pagar el 8 %, de 201 a 400 l’11 %, i a partir de 401 
pessetes el 15 %.

10  Quan durant el text d’aquet pregó es faci referència al valor de renda de 1933, hem de tenir en compte 
que està extret de l’amll, Sig. 1721/5, Valor en renta anual calculada de las casas del Caserio El Arenal y El Estañol 
1933�
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L’any següent, 1932, es repetia l’ordre amb petites variacions i s’hi afegien aquells locals 
que tenguessin servei de rebosteria de les entitats i societats de qualsevol casta. Justament 
aquesta festa, la del Primer de Maig, en un nucli obrer com s’Arenal, es devia celebrar a 
les totes:

—¿Que opines de sa festa d’es primé de Maitx?
—Dilluns, mes que caracte de festa, semblava un día de dol�
—Sa coneix que no anáres p’es Castell�
—No
—Ni per s’Arenal�
—Tampoch, no ma vatj moure de Palma y sa Ciutat semblava un Campo Santo� (...)11

Els problemes arribaren l’any 1934, quan durant la diada de la festivitat del dia Primer de 
Maig molts de cafès i locals de s’Arenal no tancaren les portes. Davant aquesta il·legalitat 
el Jurat Mixt condemnà la majoria dels establiments a multes d’entre 25 a 50 pessetes. El 
fet i la polèmica d’aquella decisió, perquè també hi hagué polèmica, ens arriba a través de 
les pàgines de Foch y Fum12, quan La Araña Blanca, un col·laborador habitual del setmanari 
que solia tractar temes de la contrada, denuncia que aquell any no s’havia publicat als 
diaris cap norma referent al fet que no es podia tenir obert, que l’Ajuntament no els havia 
avisat o que als establiments de Llucmajor vila que també havien tengut obert no se’ls 
havia imposat cap multa. També que l’esposa del guàrdia municipal tenia una tendeta, 
choza diu La Araña Banca, de venda de verdures i havia comprat tota la mercaderia per 
revendre-la després de bon matí. Llavors els seu marit, autoritat de la contrada, havia 
privat altres de proveir-se de la mateixa forma, escudant-se que era dia Primer de Maig, 
i per això estava prohibida la venda. Que al forner de s’Arenal tampoc se li havia dit res 
i havia venut pa durant tot el matí i bona part de l’horabaixa. Tampoc s’havia actuat en 
contra de l’empresari que duia el Florida Park, on s’havia fet ball el dematí i l’horabaixa, 

11  Foch y Fum. «Cierre parcial», 7-v-1933, p. 2.

12  Foch y Fum. «¿Que cosas pasan en Mallorca?», 29-vi-1934, p. 4 i «Que cosas pasan en Mallorca», 
13-vii-1934, p. 3.
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com tampoc a l’amo del bar que hi havia a l’interior de la sala de festes, tot i haver servit 
begudes i altres llepolies amb normalitat. 

S’Arenal no era orfe de cafès i tavernes, i fins i tot hi havia alguna sala de festes oberta 
durant la ii República. De molts d’aquests establiments se n’ha servat la memòria i en 
coneixem detalls ben curiosos. 

El carrer de Sant Cristòfol l’any 1932, on veim que les construccions més antigues no tenien terrassa construïda. 
Hi podem observar l’enramada de pi de Cas Baster, el rètol de Ca Na Grina, les vies del carrilet o un dels braços de 

llum elèctrica existent al llogaret, entre molts d’altres detalls. amll; llu-5-0027. (Família Martín Rimada).
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A la plaça de Mariana Pineda, dia 15 de maig de 1932, s’hi va establir el local de la societat 
Arenal Cine, oberta com a local d’estiu per a l’exhibició cinematogràfica, sala de ball, 
espectacles de variétés i altres usos relacionats amb l’esbarjo i l’oci. Els socis fundadors 
foren Daniel Bernardo Deyà, Guillem Cirerol Tomàs i Bernat Thomàs Caldés. Aquest 
local fou conegut com el Florida Park i es va convertir en un dels establiments de 
referència en parlar de les sales de ball i esbarjo de s’Arenal. En temps de la ii República, i 
gràcies als programes editats del local que ens ha cedit Biel Thomàs, de la tenda Popster, 
propietari del Cinema Recreatiu de Cas Coix de Llucmajor i net d’un dels fundadors, tenia 
una programació ben variada, amb activitats i espectacles molt diversificats. S’hi feien 
revetles de ball i de ball popular, a les quals moltes vegades les dones tenien l’entrada de 
franc. Hi tocaven les millors orquestres i orquestrines de l’època: la Lluchmayor, l’Olimpia 
o l’Illa d’Or. S’hi feien projeccions de cinema, normalment dels Estats Units, entre les 
quals destacaven westerns com El tren perdido, protagonitzat per Redd Howes i del qual 
es deia que encara no s’havia estrenat ni a Palma ni a Llucmajor; El Gavilán, amb William 
Fairbanks d’actor principal, o El Bravucón. Però també drames i comèdies: Trapecio, Amor 
de madre, El forzado de Cayena, Feliz cumpleaños, Tom y su cuadrilla, Rusia, i algun musical 
com l’interpretat pel tenor Jan Kiepura Hoy o nunca� Es feien representacions teatrals 
d’autoria mallorquina: L’amo’n Sion, de Miquel Puigserver; Els calsons de mestre Lluc, de 
Bartomeu Ferrà, i Un atlot de barca, de Gabriel Cortès, interpretats entre d’altres per la 
companyia Catina-Estelrich, o Tenda de calçat o Na Paquita ja té novio, representada per 
Calabruix. El preu de les entrades variava segons el tipus de localitat. De la primera fila 
a la setena costava 1,50 pessetes cada cadira, i a partir de la vuitena fila cap a darrere, 1 
pesseta. A més, en algunes funcions s’oferia la possibilitat de comprar les localitats en 
una llotja amb entrada i sis seients a 8 pessetes. També s’hi celebraven vetlades de boxa, 
com la que tengué lloc dia 1 d’agost de 1934, amb quatre combats: Raimundo vs. García 
(pes gall amateur), Mas vs. Pons (pes mitjà fort), Titoy vs. Serra (pes mosca) i Mompó13 vs. 
Marrac (pes ploma), dels quals el Florida Park especificava que la empresa no responde de 
los perjuicios que puedan ocasionarse dichos boxeadores. 

13  Segons indicava el programa, aquest púgil havia estat campió d’Espanya.
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S’hi feien representacions de teresetes, s’hi muntaven atraccions, s’hi col·locaven 
paradetes de venda de gelat, fruita, camamil·la..., hi havia focs artificials. Al mateix local 
es trobava el Bar Florida, i els dies de revetla o espectacle que es cregués que serien molt 
concorreguts s’habilitava una zona damunt la plaça de Mariana Pineda, davant el local, 
perquè els assistents hi poguessin aparcar el cotxe.

També a la mateixa plaça hi havia el quiosc, obert el 1923. Un any abans, el mes de juny, 
Gaspar Font i Bartomeu Salvà Felani havien demanat permís a l’Ajuntament per instal·lar, 
amb una concessió per deu anys, un hivernacle amb una obra de maçoneria i ferro, 
dedicat a la venda de begudes, refrescs i berenars, damunt el que en aquells moments era 
la plaça Nova. En la sessió plenària de l’Ajuntament14 de dia 13 de juny de 1922 s’acordà 
que el permís se’ls podia concedir, i dia 22 d’aquell juliol es volia fer efectiu amb una sèrie 
de condicions imposades per part de l’Ajuntament que els sol·licitants mai no arribaren 
a signar, tot i que el quiosc s’havia construït, fet que havia provocat algunes queixes 
dels veïns perquè el local ocupava la terrassa de l’aljub públic. De fet s’ordenà, després 
de la visita d’una comissió de regidors en què eren representades totes les fraccions 
polítiques, esbucar el que s’havia construït. Tot i això, per ordre del batle i davant l’enuig 
d’alguns regidors, no s’arribà a destruir l’obra que ja s’havia fet. També hi hagué queixes 
dels propietaris de fondes i cafès del llogaret per la instal·lació del quiosc, a causa de la 
competència que els suposava, fet al qual l’Ajuntament contestava dient que no tienen 
razón, porque el negocio de este es solo por días muy contados y durante ellos hay un exceso de 
concurrencia en todos los establecimientos que no puede ser atendida�15 

Poc temps després Gaspar Font abandonà la voluntat de negoci per diferències insalvables 
amb el seu soci, i hi quedà com a gestor únic Bartomeu Salvà. El mes de maig de 1923 es 
tornà dur a plenari16 la sol·licitud i la necessitat de tornar a establir les condicions per 
a l’obertura. Els regidors hi accediren i es reafirmaren en les condicions que ja un any 

14  amll, la-55, p. 61-61v.

15  amll, la-55, p. 80v.

16  amll, la-56, p. 41v.-43.
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abans havien posat per tal que el quiosc es pogués posar en marxa. L’hivernacle s’havia 
de situar fora del perímetre que ocupava l’aljub públic i no havia de dificultar la circulació 
de carruatges pel costat de la plaça on en aquells moments hi havia cases en construcció. 
La concessió es feia per vuit anys a partir de dia 22 de juliol de 1922, data en què s’havia 
concedit aquell primer permís. Després d’aquest temps l’Ajuntament podria fer-se càrrec 
de la gestió del quiosc, i si no el volia era el concessionari qui estava obligat a esbucar-lo 
i a retirar-ne les runes resultants. Si durant aquests vuit anys el local no es conservava 
en bones condicions o el concessionari no feia les obres que l’Ajuntament li indicàs, el 
consistori podria rescindir l’acord i esbucar la construcció. A més, el propietari havia de 
pagar un cànon d’explotació a l’Ajuntament de 100 pessetes anuals, tot i que el 1926 en 
el pressupost d’ingressos s’indica que s’havia de suprimir l’anualitat a cànon que satisfeia 
l’amo del quiosc perquè vencia el mes de juny.17 

Bartomeu Salvà, durant aquests primers anys, tengué algun problema amb l’autoritat de 
la contrada, tal com es desprèn d’un informe signat pel guàrdia municipal Andreu Portell 
i datat el dia 27 de juliol de 1924. Segons sembla tots els locals de s’Arenal, d’acord amb la 
normativa vigent, havien de tancar a la una de la matinada, però el vespre abans l’amo del 
quiosc no quiso cerrar á esta hora18 i va tenir el local obert fins que va sortir el sol. 

En la sessió plenària de dia 19 de setembre de 1930, quan en teoria s’havia d’extingir 
la concessió del quiosc, s’informà d’una petició del propietari, Bartomeu Salvà, en què 
demanava la pròrroga d’aquesta concessió per deu anys més amb la rebaixa del cànon que 
pagava a 65 pessetes.19

Al núm. 2 del carrer de Sant Cristòfol es trobava Ca n’Espirut. Era a la cantonada on hi 
va haver l’Hotel San Diego i on actualment hi ha la Burgers & Sandwiches Betty & Sam. 
Era una casa gran de bona factura, construïda a les primeries del segle xx. Tenia dos 

17  amll, la-58, p. 62.

18  amll, co-1924. Sig. 2488. Carpeta Varios.

19  amll, la-60, p. 9. Aquí s’indica que la concessió havia estat atorgada dia 22 de maig de 1923 i que 
havia acabat dia 20 de juny de 1930. S’acordà que Salvà presentàs la petició per escrit i que es discutiria 
posteriorment.
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aiguavessos, pis, portassa i un corral gran a la part del darrere amb diverses dependències. 
Era la casa d’Isabel Llabrés i Pere Antoni Garau Ferretjans, domiciliats a Llucmajor, al 
carrer del Salón núm. 48-2. Aquesta casa l’any 1933, segons els càlculs que en va fer 
l’Ajuntament de Llucmajor, tenia un valor de renda de 600 pessetes. La taverna que 
s’hi havia obert feia dècades havia pres el nom directament del malnom del llucmajorer 
Miquel Tomàs Espirut, que havia inaugurat el local. A finals de la dècada dels anys deu 
del segle xx era Pere Pau Amer qui duia el negoci, possiblement en forma d’arrendament, 
i a començaments de la dècada dels vint hi trobam l’algaidí Magí Ballester, que el portà 
de 1919 a 1922. El 1923 se’n feu càrrec Damià Coll Coll Caragol, i es començà a conèixer 
també pel nom de Can Caragol. El regentà fins al temps de la Guerra Civil, per tant fou 
qui el dirigí durant el període de la ii República. Servia berenars i dinars econòmics i era 
la seu d’una cooperativa de trencadors d’ideologia socialista, que sembla que era bastant 
pròspera i de la qual devia formar part molt activa el seu germà Llorenç. 

Un cop iniciada la guerra i haver triomfat a Mallorca el cop d’estat feixista, les forces del 
nou règim feren presos i assassinaren els amos de Ca na Grina i de Can Nofre, dues de les 
tavernes pròximes a Ca n’Espirut, i dels quals ja us faré cinc cèntims. La por s’apoderà de 
l’amo en Damià Caragol. No li mancava raó per tenir-ne, ell també fou fet presoner i tancat 
al Castell de Bellver durant tres mesos i onze dies. Quan l’alliberaren tornà a Ca n’Espirut, 
destruí llistes de socis de la cooperativa i la documentació que els podia incriminar tant a 
ell com a altres per haver format part o donat suport a associacions esquerranes, i deixà 
el local, que fou regentat posteriorment per Joan Llinàs Planisi Manacorí, o més endavant 
pel matrimoni format per Miquel Tomàs Obrador i Antònia Mestres.

El seu germà Llorenç també fou investigat per les autoritats feixistes a causa de les 
activitats duites a terme durant la ii República. Dia 13 d’agost de 1936 el jutge instructor 
comandant d’Infanteria Josep Moragues Cabot es dirigia a l’Ajuntament de Llucmajor per 
demanar informes sobre els antecedentes y conducta de Lorenzo Coll (a) Caracol, vecino del 
Arenal, casado, cantero, que vive en la calle de Chico nº 12� Dos dies després, el 15 d’agost, es 
tornava contesta des de l’Ajuntament, però per algun motiu la carta s’extravià i no arribà 
al jutge instructor. Per això dia 4 de setembre Josep Moragues tornà a demanar informes 
al consistori llucmajorer, i dia 7 de setembre remetria una còpia del primer informe signat 
pel batle en què explicava:
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(...) En contestación a su atento oficio de fecha 13 del corriente, tengo el honor de informarle por 

el presente sobre los antecedentes y conducta de Lorenzo Coll (a) Caragol, vecino del Arenal, 

conforme interesa�- Del conocimiento personal del interesado é informes adquiridos resulta que 

el preguntado, se llama: LORENZO COLL COLL hijo de Lorenzo y Antonia Ana, de edad 29 años, 

profesión cantero, con residencia en el Arenal; Filiación comunista, es conocido en el caserio por 

frecuente alborotador, actuaba casi siempre como cabecilla al frente de los grupos izquierdistas 

en manifestaciones etc� etc�; también incitaba a los de su oficio a que abandonasen el trabajo en 

términos exaltados y frases propias de la gente de baja ralea�20

Dia 4 de setembre, el mateix jutge instructor remetia un altre ofici a l’Ajuntament de 

Llucmajor en què demanava informes sobre altres membres de l’associació de trencadors 

que havia actuat durant la ii República a s’Arenal:

Ruego a Vd� tenga a bien manifestar a este Juzgado (Cuartel de Caballeria), caso de que sea 

factible, los nombres propios y residencias actuales de los individuos que se citan: 

Julian Borton (Arenal) (Palma) vicepresidente de la sociedad de canteros del Arenal� Lorenzo 

Lladó, en Lluchmayor ignorando la calle, secretario de la misma� Bartolomé Moll en (“Las 

Cadenas” Palma) vicesecretario� Martín Font, se cree que vive en el Arenal (Palma) contador� 

Francisco Roig Pons en Arenal Lluchmayor, tesorero�21

En aquells primers mesos de guerra i repressió tot i tothom estava sota sospita.

20  amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Juzgado Especial. Decreto 13 de septiembre.

21  amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Juzgado Especial. Decreto 13 de septiembre. D’aquests l’únic que 
pareix que residia l’Arenal de la part de Llucmajor era Francesc Roig, de 34 anys, que tenia la casa al carrer de 
14 d’Abril núm. 13. Almanco és l’únic que apareix a la llista de valor de renda de 1933 elaborada per l’Ajuntament. 
El valor de renda de la casa era de 250 pessetes. Segons aquesta llista hi residia de forma permanent, sense cap 
altre domicili conegut. De fet en el padró de 1930 el trobam domiciliat a s’Arenal, al carrer d’Alfons xiii núm. 11, 
juntament amb la seva dona, Margalida Servera Roig. Tenien 28 i 27 anys respectivament. En el padró de 1935 
ja no trobam ni Francesc ni la seva dona empadronats a s’Arenal.
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Pujant pel carrer de Sant Cristòfol, a la mateixa banda de carrer, i només amb una casa 
entremig, hi havia Ca na Grina, un dels edificis vertaderament antics de s’Arenal. L’origen 
d’aquesta fonda taverna es remunta també a finals del segle xix. El matrimoni format 
per Gabriel Servera Garcias Nyico i Francinaina Cardell Garcias Grina –que havia estat 
cuinera amb els senyors de Cas Frares– arriba a s’Arenal procedent des Coll d’en Rabassa i 
lloga els baixos de Cas Sucrer, al carrer de Sant Cristòfol núm. 5, per posar-hi un petit cafè. 
Amb els anys compraren un solar just davant l’establiment que fins llavors regentaven, i 
devers l’any 1912 hi construïren una casa, cafè i fonda i traslladaren Ca na Grina a l’altra 
banda de carrer, on també hi havia Ca n’Espirut. A les acaballes de la dècada dels anys deu, 
principi dels vint, el seu fill, Gabriel Servera Cardell, nascut as Coll d’en Rabassa el 1894, es 
feu càrrec del negoci, del qual solien ser bons clients els soldats d’artilleria destinats al cap 
Enderrocat. Ho feu després d’un breu període en què foren els seus concos Lluc i Jerònia 
els qui s’encarregaren de dur-lo. Gabriel, bon pescador i que procurava que el millor peix 
de s’Arenal fos al seu local, juntament amb la seva esposa, la llucmajorera Maria Garcias 
Garau (madò Maria de Ca na Grina), nascuda també el 1894, portaren aquesta gran casa, 
que funcionava com a pensió, cafè i fonda, fins i tot tenda de queviures i, algunes èpoques, 
com a carnisseria. Ca na Grina era ben coneguda arreu pels seus exquisits plats, sobretot 
els arrossos, i la seva magnífica paella, que atreia gent de tot Mallorca.

Durant la ii República era un dels centres neuràlgics de s’Arenal. L’edifici, al carrer de Sant 
Cristòfol núm. 4, era gran i d’un valor bastant elevat, tant que la seva renda d’inquilinat 
el 1933, segons estimava el consistori llucmajorer, era de 1.000 pessetes. Tenia a l’interior 
una gran sala quadrada, grans vidrieres, cisterna, cuina... i una dotzena de taules de 
fusa i marbre. A l’hivern, una acollidora camilla per encalentir, amb el caliu davall els 
faldons, les cames, el cos i l’esperit; la barra on se servien les begudes, i una escopidora de 
porcellana just a l’entrada. Hi havia també un terrat elevat tancat de balustrada i a l’estiu 
s’habilitava la terrassa amb mitja dotzena de taules al sol. Al primer pis, set habitacions 
enrajolades i una cambra alta amb quatre habitacions només amb trespol. L’enrajolat i 
l’entrespolat marcaven el preu més o menys econòmic de les estances. Al soterrani, un 
caldera de carbur i llums de carbur a les habitacions, que, arribada l’hora i adaptant-se als 
temps, se substituïren per llums elèctrics. 
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L’amo de Ca na Grina, Gabriel Servera Cardell, un cop acabada la ii República i començat 

el Moviment, de forma sorprenent i inesperada fou empresonat i assassinat per part de les 

forces feixistes que controlaven l’escena social, política i militar. També mataren l’amo de 

Can Nofre. No es coneix cap tipus de filiació política ni d’un ni d’altre, tot i que, no només 

com a taverna, sinó com a centre social, a Ca na Grina s’havien celebrat durant el temps 

de la ii República diversos actes com mítings, xerrades, reunions o dinars d’homenatge 

de forces d’esquerres o cooperativistes, però sense cap implicació aparent per part de la 

propietat, més que la de servir els dinars o les begudes. Un dels actes destacats que s’hi 

celebrà fou un dinar ofert per un nutridísimo grupo de lluchmayorenses el diumenge 25 de 

juny de 1933, en homenatge i agraïment al batle Bartomeu Sastre per com havia tractat 

i resolt la qüestió escolar a la vila. Hi assistiren més d’un centenar de convidats, entre 

d’altres el comunista Ateu Martí, Joan Monserrat Parets en nom d’Acció Republicana 

de Mallorca, l’exbatle de Palma Bernat Jofre22 o els diputats Alexandre Jaume, Francesc 

Carreras i Vicente Tejada. La notícia del diari que ho recollí parlava de Cane Grine�23

Pareix que l’infortuni de l’amo de Ca na Grina i del de Can Nofre començà arran d’un 

comentari innocent, o no, però d’un simple comentari. Els primers dies del mes d’agost de 

1936, poc després de la rebel·lió militar feixista, algunes forces del nou règim vengueren 

amb un vaixell a s’Arenal a cercar alguns sospitosos de pertànyer o simpatitzar amb 

forces esquerranes i no ser adeptes al nou estat de les coses. 

Damià Quetglas (1986) ens parla també d’una altra golondrina24 amb un escamot de 

falangistes arribada a s’Arenal el mateix dia que s’havia declarat l’estat de guerra 

i que retornà cap a Palma carregada de gent detinguda, amb destinació el Castell de 

Bellver. Afegeix que la gent que es reunia a Ses Enramades, declaradament de dretes, 

22  Fou batle de Palma entre el juny de 1932 i el gener de 1933.

23  La Última Hora, «La política en Mallorca»: «Homenaje al alcalde de Lluchmayor Don Bartolomé 
Sastre». 27-vi-1933, p. 5.

24  Tipus d’embarcació turística impulsada amb motor.
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acompanyaren els falangistes per ses Cadenes i es Pil·larí a identificar els elements que 
consideraven subversius. 

Com anirem veient durant l’exposició d’aquest treball, sobretot a ses Cadenes, durant la ii 
República, hi havia una organització obrera forta, a diferència des Pil·larí, que, segurament 
per influència dels franciscans de la tor, era un nucli de caràcter més conservador. En 
el primer hi havia molta presència d’elements socialistes i comunistes, i s’hi feien mítings 
de personalitats destacades de l’esquerra mallorquina. Gabriel Riera Sorell conta a David 
Ginard (2014, p. 274) que alguns dels oradors eren Aurora Picornell, Ignasi Ferretjans o 
Heriberto Quiñones.

Aquella barca que anà a s’Arenal els primers dies del mes d’agost, si seguim les paraules 
de Quetglas, no era la primera que efectuava una operació de detenció semblant. Però 
aquell dia, mentre embarcaven els detinguts per dur-los cap a Palma, o l’amo de Ca na 
Grina o Onofre Arbona Jordà Masseno, l’amo del cafè de Can Nofre, digué als embarcats 
que si necessitaven res allà on els duien que els ho fessin saber. Fruit d’aquest comentari 
Gabriel i Onofre també foren detinguts, embarcats i tancats al Castell de Bellver. Aquest 
fet ens el confirma també Cels Calviño, fill del carrabiner Eduardo Calviño Díaz, destacat 
en aquells moments al post del Torrent des Jueus. Cels em diu que son pare li contava que 
aquell dia tothom va anar a veure aquella golondrina que havia vengut de Palma per fer 
algunes detencions. Els carrabiners, que com a força pública també eren allà, avisaren la 
gent que no s’hi atracassin, que tornassin a ca seva perquè aquells militars no anaven de 
bromes. Però n’hi va haver que no feren cas de l’advertència. En un moment determinat 
algú va cridar allò de: Si necessitau res allà on vos duen ja ho fareu saber, i quasi a l’instant 
un dels oficials dels militars que havia vengut amb la barca es va dirigir a alguns dels 
arenalers que hi havia allà i que miraven com carregaven els detinguts i va cridar: Este, 
este y este... ¡para acá!», i també feren pujar a la barca detinguts alguns dels que simplement 
havien anat a tafanejar, entre ells Gabriel i Onofre.

De totes formes pareix que ni un ni l’altre no hi restaren gaires dies, al Castell de Bellver, 
i foren alliberats. Però poc temps després, dia 21 de desembre d’aquell 1936, se’ls notificà 
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que s’havien de presentar a la caserna de la Falange25 per qüestions purament rutinàries, i 

un dia després, sense que ningú ho esperàs, trobaren els seus cossos sense vida i plens de 

tirs al quilòmetre 14 de la carretera de Bunyola. 

Gabriel, que havia estat també el fundador del primer cor parroquial, deixà dos fills: 

Isabel, nascuda el 1919, i Bartomeu, nascut el 1921. La seva vídua, anys després, es casà 

amb Antoni Sastre Garau Llopis, que fou director de la Banda de Música de Llucmajor. Ca 

na Grina es traspassà dia 1 de maig de 1946 a la família Canals, arribada de Santa Maria, 

que convertí el local en el Bar Canaletas.

Ells dos no foren les úniques persones vinculades a s’Arenal que pagaren amb la vida no se 

sap ben bé què, quan la barbàrie de la repressió postrepública allargà els tentacles per tots 

els racons de Mallorca. Ateu Martí Miquel, del qual ja parlarem, també fou assassinat la 

nit del 5 al 6 d’agost de 1936. La nit del 28 al 29 d’agost mataren Francesc Tomàs Rubí, que 

treballava de picapedrer i vivia a s’Arenal. Havia estat detingut a ca seva dia 27 d’agost, 

i el seu cos fou trobat al km 3 de la carretera de Sóller. També l’inspector de primer 

ensenyament Fernando Leal Crespo26, natural de Madrid i resident a s’Arenal, fou objectiu 

de l’odi més furibund. Home de pensament progressista, havia col·laborat activament 

en l’organització del Secretariat d’Ensenyament d’Esquerra Republicana Balear, partit 

al qual estava afiliat. Un cop el Front Popular guanyà les eleccions i passà a governar 

l’Estat, formà part d’un tribunal d’oposicions per a mestres a Mallorca, juntament amb 

José María Olmos Escobar27 i Biel Coll Mulet Mestre Guillemet. 

25  Desconec si la caserna a la qual s’havien de presentar era la de s’Arenal, la de Llucmajor o alguna de 
les de Palma.

26  Per conèixer detalls sobre Fernando Leal vegeu aulí ginard [et al.]. A l’ombra de la pissarra: de l’escola 
de ses Cadenes a la de s’Arenal (p. 34-40, 69-72) i en general tota l’obra.

27  Natural d’Alacant, catedràtic de l’Escola Normal de Magisteri i maçó. Arribà a ser president de la lògia 
Pitàgores. Fou detingut i acusat en un consell de guerra de maçonaria i de posseir, en el moment de la seva 
detenció, una pistola amb un carregador amb sis bales. Fou condemnat a mort i executat dia 3 de novembre de 
1936 al cementiri de Palma.
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En les oposicions de magisteri de 1934, Fernando Leal Crespo fou acusat pels partits 
de dretes d’haver afavorit determinats mestres d’ideologia esquerrana. L’odi dels més 
conservadors s’anava congriant a sobre d’ell. Com a inspector, tot i que quan arribà a 
Mallorca el 1924, procedent de Barcelona, defensà un ensenyament exclusivament en 
castellà, aviat s’integrà en la vida cultural de l’illa, entrà en el cercle pròxim a l’inspector 
Joan Capó i canvià el seu tarannà. Tant que, com deia, s’afilià a erb, on promogué la secció 
d’ensenyament. 

Durant la ii República Fernando Leal Crespo exigia l’aplicació de la Llei de substitució 
de l’ensenyament, que més endavant explicarem, i que consistia en la prohibició als 
ordes religiosos de portar a terme cap tipus d’ensenyament a infants, tot i que algun 
diari com Acción, òrgan d’Acció Popular Agrària de Mallorca (apa), pertanyent a la ceda, 
publicava el discurs que havia fet el mateix Leal en la inauguració de l’escola de Costitx 
el 1925, durant la dictadura de Primo de Rivera, ple de referències a Déu i a l’estament 
eclesiàstic, com a mostra del canvi que l’inspector havia patit des de llavors.28 Segons 
Llorenç Capellà (1989, p. 94), el 19 de juliol de 1936, sabent els odis que havia suscitat, es 
refugià a Lluc juntament amb Jaume Canals, mestre del col·legi de Sant Francesc d’Inca. 
Aulí [et al.] (2011, p. 70) ens diuen que el seu company de fuga i amagatall era Jaume 
Payeres, d’Inca, mestre al col·legi franciscà Ramon Llull, que tenia una casa a Can Pastilla, 
on solia estiuejar. Al cap d’unes setmanes fou descobert, detingut, torturat i afusellat al 
km 12 de la carretera de Sóller. Era la matinada del 27 al 28 d’agost. Per si això no bastava 
es va fer córrer el rumor que en realitat s’havia suïcidat. Segons Quetglas (1986), fou 
detingut quan intentava passar-se a les forces de combat republicanes al front del Port de 
Manacor. I segons informacions de caire oral que revelen Antoni Aulí [et al.] (2011, p. 52 
i 70), Leal s’amagà a l’escola de s’Arenal amb la connivència del director i els ajudants,29 
que en aquells moments hi eren fent la colònia d’estiu. Allà hi estigué devers una setmana. 

28  Acción. «Los actuales prohombres izquierdistas de Mallorca», 11-iv-1936, p. 4.

29  Si aquesta notícia fa referència a l’escola situada a ses Cadenes, cal dir en aquest punt que aquell estiu 
de 1936 les colònies escolars no tenien director sinó que era una directora, Margalida Serra, ja que es tractava 
d’una colònia escolar de nines. 
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Posteriorment es refugià un parell de dies al pinar de Son Sunyer, on algunes dones de 
la contrada li portaven menjar. Pareix que en algun d’aquests moments també s’ocultà 
amb ell el mestre de l’escola de ses Cadenes Lázaro Julio Sanz.30 Després d’aquest període, 
amagat a la zona arenalera, es reuní amb Payeras, i després de passar per Pina es dirigiren 
cap a Lluc, on un parent del seu company regentava una possessió. Però foren delatats. Un 
cop mort Leal, la seva esposa, Catalina Palmer Vidal, amb qui havia tengut dos fills i dues 
filles, sortí de Mallorca, sembla que de forma legal,31 i anà a residir a Barcelona. 

Damià Quetglas fa també un repàs dels trencadors i altres homes de la contrada 
assassinats que és esfereïdor pel nombre, pels casos i per la crueltat de les accions.32 A 
més, fa referència a algunes detencions més, com les de madò Grina o sa Petrera. I parla del 
Maonès, en Monjo, en Manolo, el garriguer de Son Verí33 i el criat de D� Mateu de sa Taverna com 
els falangistes que anaven a cercar els papers que els comunistes havien amagat per por.34 

També Gabriel Riera Sorell, en l’entrevista transcrita per David Ginard (2014, p. 275-
276), relata alguns casos de morts al pinar de ses Cadenes, a la carretera de s’Arenal 
o al pinar de Cas Frares, devora el convent franciscà de la Porciúncula. En total parla 

30  aulí [et al.] (2011, p. 33, 118, 154) expliquen i documenten que fou Manuel Soler, de Ca sa Poblera, qui 
feu les acusacions a la Comissió Depuradora del Magisteri Balear sobre Lázaro Julio Sanz Jimeno, mestre de 
nins de l’escola de ses Cadenes i ferm defensor de la Llei de substitució de l’ensenyament, que dia 25 de juliol 
de 1936 va ser detingut, dia 1 de setembre destituït com a director i dia 1 d’octubre suspès de sou i feina.

31  Ho contà Miquel Julià i Melis, batle de Capdepera, quan esclatà el moviment feixista, a David Ginard 
(2014, p. 137). A més, explica que durant la guerra la vídua de Fernando Leal feu algun viatge a Madrid amb un 
salconduit d’Indalecio Prieto, ministre de la Guerra, acompanyada per Francesc de Sales Aguiló i Pere Oliver 
Domenge per donar ànims als soldats del front (2014, p. 138).

32  Vegeu també les de Llorenç Pons Pons a David Ginard (2014, p. 265), recollides aquí en la nota 
núm. 375.

33  En el setmanari Foch y Fum hi ha alguns escrits referents a aquest garriguer i les seves polèmiques 
intervencions dins la possessió, no sempre justes i mesurades. «Va por el guardabosques de Son Verí y su 
séquito» (6-xii-1935, p. 4), «Socialistas de Lluchmajó» (3-i-1936, p. 5) i «Del Arenal. Va por el guardabosques 
de Son Verí» (7-ii-1936, p. 3).

34  Vegeu quetglas, Damià. «Un remolí de mort a les pedreres. S’Arenal – Coll d’en Rabassa».
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d’uns 14 o 15 homes assassinats a ses Cadenes durant els primers mesos de guerra. L’amo 

en Biel Alemany Meló, que quan esclatà la guerra era un jove trencador que vivia a ses 

Cadenes, on havia arribat el 1924 amb 33 anys, contà en una entrevista a la revista 

S’Arenal de Mallorca: L’any 36 tenia una ciàtica, estava a la fresca amb sa cama damunt una 

cadira� M’envestiren una dotzena de feixistes amb fusells i pistoles i em feren entrar dins ca meva� 

Durant la guerra en mataren molts a ses Cadenes� A mi em feren beure oli de ricí, però val més no 

parlar-ne, d’això� Són coses que no haurien de succeir mai més�35 

Tampoc no podem deixar d’esmentar la repressió que patí Bartomeu Sastre Llopis, el batle 

llucmajorer, un cop els insurrectes aconseguiren el poder, el qual arribà a estar detingut 

i empresonat,36 però aconseguí salvar la vida. No tengueren tanta fortuna els germans 

Monserrat Parets: Joan, que havia estat membre del consistori llucmajorer en èpoques 

passades i destacat socialista, i el seu germà Miquel, ben present en aquest estudi per 

les propostes i les decisions preses sempre per aconseguir un Arenal més bell, higiènic, 

cosmopolita i obert. Els dos germans foren assassinats, suposadament, al cementiri de 

Porreres37, un 4 de gener de 1937. Igualment assassinaren Jaume Caldés Garcia, que, segons 

35  Joan florit, Mateu. «Els més vells del poble». A S’Arenal de Mallorca, juliol 1981, p. 4.

36  Dia 6 de novembre de 1936 es troba detingut en un local de la plaça de Santa Catalina Thomàs a 
Llucmajor. La detenció havia estat ordenada per Miquel Mataró, Bernat Mulet i Mateu Gamundí, i portada a 
terme per Joan Tomàs Mulet, Bartomeu Salvà, el falangista Llorenç Sastre, el requeté Jaume Amengual, Mateu 
Terrasa i els milicians Rafel Castell, Antoni Oliver Boscana i Damià Gaspar (co-1936. Sig. 2502, Carpeta 
Comandancia Militar).

37  No se sap cert si Joan fou assassinat a Porreres o al cementiri de Son Coletes, a Manacor. També és 
incerta la data per a alguns autors. Rafael Galcerán Aulet, a Joan Monserrat Parets socialista i educador (2008, 
p. 51), diu que diverses fonts parlen de dia 4, de dia 5, i fins i tot de dia 7. Vull remarcar que si els germans 
Monserrat foren assassinats a Porreres la nit de Reis, dia 5, fou també el vespre que executaren Aurora 
Picornell i les roges des Molinar. La primera fase de l’exhumació de la fossa de Porreres portada per l’equip de 
la Sociedad de Ciencias Aranzadi, dirigit pel doctor Francisco Etxeberria el mes novembre de 2016, va donar 
com a resultat l’exhumació de 49 cossos, dels quals, tal com es va anunciar a principis de desembre de 2017, 14 
ja s’han pogut identificar, i cap d’ells pertanyia als referenciats en aquesta nota. Les restes d’aquests, tant dels 
germans Monserrat Parets com de les comunistes des Molinar, segueixen soterrats a l’espera d’una segona fase 
d’exhumació i/o d’una identificació positiva.
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diu Llorenç Capellà38, vivia a s’Arenal, tenia 33 anys, era casat i pertanyia a Esquerra 

Republicana. Morí la nit del 23 al 24 d’agost de 1936 al cementiri de Palma. També 

assassinaren el socialista llucmajorer Joan Fullana tirant-lo viu al pou de s’Àguila. Era 

trencador de professió, per tant ben segur que havia fet vida i feina per s’Arenal. Caigué 

també Guillem Gayà Bonet, llucmajorer, que vivia as Pil·larí. Tenia 37 anys, era casat i 

el mataren dia 10 de setembre de 1936 al cementiri de Palma. Igualment assassinaren 

Francesc Roig Pons, que segons Llorenç Capellà treia pedra, i que per tant, també com 

Joan Fullana, és probable que hagués treballat a s’Arenal. El mataren el 20 d’agost de 1936 

al cementiri de Palma. El comunista Joan Roig Vidal Meco, que també residia a s’Arenal 

i era trencador, fou executat el 31 d’agost de 1936 al cementiri de Palma. Igual que el 

picapedrer llucmajorer Francesc Tomàs Rubí, que també vivia a s’Arenal. Tenia 43 anys, 

era casat i el tragueren de ca seva el 27 d’agost de 1936. Dos dies després l’assassinaren a 

la carretera de Sóller. 

La trista llista podria continuar amb més i més represaliats i assassinats. De fet, durant 

l’exposició del treball, en descobrirem alguns altres, però vet aquí una petita i simple 

mostra de la barbàrie que es visqué un cop acabada la ii República en indrets que ara ens 

semblen idíl·lics o simples zones d’oci estival com s’Arenal.

Can Nofre era un altre cafè situat a la mateixa zona de s’Arenal. Ubicat davant Ca na Grina, 

era regentat pel montuïrer Onofre Arbona Jordà Masseno, que s’havia instal·lat a s’Arenal, 

al domicili del seu cafè, al carrer de Sant Cristòfol núm. 3. Havia estat garriguer de sa 

Vall, però trobà la manera de mantenir-se duent endavant aquest petit i acollidor local, 

que el 1933 tenia una valoració de renda de 450 pessetes. El 1934, a més, l’Ajuntament de 

Palma l’autoritzà a instal·lar un quiosc destinat a la venda de begudes i refrescs a la platja 

de s’Arenal, dins el terme municipal de Ciutat.39 Servia begudes i, com als altres cafès, 

38  Els noms dels homes assassinats que segueixen i les dades que expòs són extretes de capellà, L. 
Diccionari vermell (p. 44, 73, 79, 149, 150 i 172).

39  amp, ah-2204, p. 191v.
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s’hi jugava a cartes,40 al joc del canari, amb alguns que hi deixaven la paga de la setmana 
i altres que en sortien contents.41 Era la seu de la corresponsalia arenalera del setmanari 
satíric Foch y Fum. El corresponsal, Joan Garau, que tenia el seu domicili a la plaça de 
l’Estació núm. 1, gestionava les subscripcions del setmanari i els escrits que els arenalers 
hi enviaven des del cafè. Com a l’amo de Ca na Grina, a Onofre Arbona tampoc se li 
coneixien filiacions polítiques de cap casta, cosa que fa pensar que l’assassinat d’ambdós 
es produí per qüestions extrapolítiques, emmarcades dins la barbàrie que es visqué a la 
Mallorca dels primers moments de feixisme.

A l’altre cap de cantó de Ca n’Espirut hi havia Cas Baster, també conegut per Ses 
Enramades. Just al davant es trobava la Illeta dels Republicans, que es demolí l’any 1973. 
Era un local que freqüentaven els mariners, estret i llargarut, amb un característic porxo 
aguantat per columnes de marès emblanquinades i amb un sostre fet amb branques de pi. 
Jerònia Vaquer Fullana, vídua d’Antoni Oliver Catany, guarda de Son Sunyer mort el 26 
de març de 1918, serà qui durant el temps de la ii República portarà el negoci que ja havia 
regentat el seu marit abans de morir. Tenien dos fills, Sebastià i Pep. El 1933 es casà amb 
Pep Bonet, pescador de Santa Eulària des Riu (Eivissa), que residia aquí ja feia almanco 
una dècada i mitja.42 L’edifici on s’havia instal·lat la taverna l’havia construït Joan Rigo 
Catany devers l’any 1905, i l’any que Pep i Jerònia contragueren matrimoni, la casa, a nom 
d’ella, estava estimada en un valor de renda de 600 pessetes. 

40  Un escrit signat per Un jinete del Apocalipsis, dirigit al batle de Llucmajor i publicat a Foch y Fum, «Del 
Arenal», 1-iii-1935, p. 4, acusava el guarda municipal de s’Arenal d’estar de dia i de nit dins els cafès jugant a 
cartes en lloc de fer la seva feina pels carrers del llogaret.

41  Vegeu a Foch y Fum. «De Lluchmayor para el Arenal», 27-vii-1934, p. 4, una polèmica sorgida en 
aquest cafè durant una partida de canari protagonitzada per un llucmajorer i un trencador de nom Llorenç.

42  A l’amll es conserva una carta datada el dia 10 d’agost de 1917, enviada des de la batlia de Santa 
Eulària des Riu i dirigida al batle de Llucmajor, en què s’informa del pase de Caja del mozo José Boned Tur, signada 
per Vicente Ribas, que ho fa per ordre del batle de la vila eivissenca, i pel mateix Pep Bonet (co-1917. Sig. 2640. 
Carpeta Alcaldías). El padró municipal de 1930 confirmaria que arribà a s’Arenal entre l’any 1916 i 1917, ja que 
s’hi indica que, a l’hora d’elaborar el cens de població, feia 14 anys que n’era resident. A l’amll, la-50, p. 45v.-
46, es recullen les dades del tallatge de l’eivissenc per tal de ser declarat apte o no apte per fer el servei militar: 
1,615 m d’alçada i 80 cm de perímetre toràcic. Fou declarat apte.
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Més amunt, pujant pel carrer de Sant Cristòfol, a la part dreta, a la cantonada de baix amb 

el carrer dels Trencadors, hi havia una altra taverna, La Marina, més coneguda com Ca 

sa Poblera, on hi havia servei d’hostal, es dispensaven queviures, era estanc, l’estafeta de 

correus del caseriu43 i ocasionalment s’hi celebraven balls amb orgue, almenys a partir de 

l’any 1924. Dia 20 de gener de 1907 es concedeix permís a Margalida Montaner Torrens, 

casada amb Gabriel Soler Comas, carrabiner retirat, ambdós naturals de sa Pobla, per 

construir una casa en un cap de cantó dels carrers de Sant Cristòfol i la carretera del Fort. 

Seria Ca sa Poblera, que ja havia tengut taverna al mateix carrer, a can Trompada, devers 

l’any 1893. El 1933, quan es fa la llista de valor de renda, l’edifici estava situat al carrer 

de Sant Cristòfol núm. 30, tenia un valor de renda de 900 pessetes i era propietat del 

fill de Margalida, Manuel Soler Montaner. Gabriel, son pare, havia mort el 31 d’octubre 

de 1920 i, a banda de Manuel, havien tengut un fill i una filla més. El major era Mateu, 

nascut el 1888 i guàrdia civil, i la petita era Isabel, que quan es casà anà a viure a sa Pobla. 

En el padró del cens municipal44 de 1935, Manuel Soler, que en aquell moment tenia 41 

anys, tot i ser el propietari de l’edifici, surt consignat de professió trencador. La seva 

dona, Magdalena Mut Serra, amb qui tenia un fill, Gabriel Soler Mut, d’11 anys, i sa mare, 

Margalida Montaner Tomàs, aleshores de 71 anys, apareixien com a mestresses de casa. 

Però en el padró de cinc anys abans,45 mentre Manuel Soler ja s’hi troba consignat de 

professió trencador, tant Margalida com Magdalena hi estan registrades com a taverneres.

43  amll, co-1924. Sig. 2488. En aquesta signatura hi trobam una carta datada el dia 3 d’agost de 1924 
i escrita per Josep Canals Coll, el carter titular de la zona, en què exposa a l’Ajuntament que no pot exercir 
les seves funcions per raons de malaltia, i proposa que el substitueixi Manuel Soler, de Ca sa Poblera, que, 
segons diu, antes lo desempeñaba y que tiene el Estanco en casa. En una carta signada per Manuel Soler dia 5 
d’agost i remesa a l’Ajuntament indica que con esta misma fecha me he hecho cargo de la antedicha carteria con 
todas las formalidades y sin ninguna interrupción por ambas partes� La zona tenia la denominació de Carteria rural 
del Torrent d’es Jueus. L’article 374 del Reglamento para el Régimen y Servicio del Ramo de Correos determinava 
que quan els carters rurals no podien fer la seva feina per raó de malaltia havien d’avisar el batle perquè en 
designàs un substitut a costa d’aquell. 

44  amll. Padró municipal de 1935. Sig. 3204.

45  amll. Padró municipal de 1930. Sig. 3203.
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Un cop esclatà el Moviment i la posterior guerra civil, Manuel Soler seria el cap de la 
Falange de s’Arenal, i Ca sa Poblera, el centre i local d’aquesta organització.46 Damià 
Quetglas (1986) afegeix que l’amo en Pep Butxaca era el que actuava de cacic o home fort 
de dretes, i amb ell s’hi alineaven el carter Manuel Soler, de Ca sa Poblera, el municipal 
Joan Duran o els mercaders. 

Cal comentar, fent un incís, que les forces falangistes i els posicionats amb la rebel·lió 
militar a s’Arenal tenien força. Bona mostra són els actes que se celebren dia 2 de 
novembre de 1936 en homenatge als soldats del bàndol nacional morts des que havia 
començat la guerra. Aquell dia, a les 9 del matí, el vicari celebrà una missa en sufragi de 
les ànimes d’aquests soldats, i un cor d’estudiants de la Porciúncula i diversos arenalers 
cantaren la Missa de Rèquiem composta per l’italià Lorenzo Perossi. Els llocs de preferència 
per assistir a aquella cerimònia es reservaren al comandant militar i alguns oficials 
d’Enderrocat; el sergent de carrabiners del post de s’Arenal, Hernández Revilla; el metge 
Salvador Romero; Manuel Soler, de Ca sa Poblera i cap de la Falange del lloc, o els pares 
dels falangistes llucmajorers, amb vincles a s’Arenal, els germans Barbarà Puig.47 Joan 
Barbarà era considerat el primer caigut dels falangistes mallorquins, després d’haver mort 
dia 19 de juliol durant un confús tiroteig entre falangistes i exèrcit al carrer de Colom 
de Palma. A causa d’una confusió es tirotejaren entre ells mateixos. Tots estaven de part 
dels revoltats, però es feu creure, i així convenia a les autoritats del moment, que a Joan 
Barbarà l’havia assassinat gent d’esquerres. El seu germà Josep havia mort al front de 

46  Gabriel Riera Sorell, que en esclatar la guerra era un jove trencador de 17 anys, nascut a Sóller però 
resident a ses Cadenes i afiliat a les Joventuts Socialistes, conta que a finals del setembre de 1936 fou detingut 
pels carrabiners, que l’entregaren a dos falangistes que anomenaven els Maonesos, i que el dugueren a Ca sa 
Poblera, com a pas previ abans d’enviar-lo amb el tren cap a Palma per acabar a la presó de Can Mir, on va 
entrar l’1 d’octubre de 1936 i on també ja hi havien tancat son pare (ginard, 2014, p. 276-277). Cels Calviño, 
expert en carrabiners, em conta que el que feia aquest cos no eren exactament tasques de detenció, sinó 
funcions d’acompanyament de persones que eren requerides per alguna autoritat.

47  L’Ajuntament de Palma acordà canviar el nom del carrer on es trobava l’antiga Casa del Poble de 
Ciutat, reconvertida en seu de la Falange, i anomenar-la Calle Hermanos Barbará. És l’actual carrer de Manuel 
Sanchís Guarner. El 1942, l’Ajuntament de Palma atorgà la Medalla d’Or de la Ciutat de Palma a Joan Barbarà, 
com també al general Goded.
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Manacor en esclatar una bomba mentre s’havia amagat per protegir-se davall un camió. 

Els dos foren considerats herois i màrtirs per part dels adeptes a la rebel·lió militar, i la 

presència de la seva mare en actes d’enaltiment feixista, acompanyada d’autoritats de 

diversa índole, era una imatge habitual aquells primers mesos de guerra. 

Els arenalers ompliren de gom a gom l’església. Molts d’assistents quedaren sense poder 

entrar al temple i hagueren de seguir la celebració des del carrer, on hi havia també els 

soldats de la guarnició d’Enderrocat. Un cop acabada la missa, i després d’haver donat 

el condol als pares dels Barbarà i als familiars d’un legionari anomenat Pedro Antonio, 

les forces militars i feixistes allà congregades, carrabiners, Falange masculina, Falange 

femenina, balillas, soldats... formaren al carrer de Sant Cristòfol per desfilar-hi enmig dels 

aplaudiments i les aclamacions dels arenalers i els forans assistents.

Però durant la ii República a s’Arenal hi havia altres cafès que no han deixat tant de 

record en la memòria del poble, tot i que ben segur devien ser també punts concorreguts i 

importants de la zona. Arran d’unes cèdules de citació emeses dia 19 de maig de 1934 per 

part dels jurats mixtos de treball, grup 20 de la secció d’Indústria Hostalera, organisme 

dependent de la 3a Agrupació de Jurats Mixtos de Balears, Secció Cambrers, coneixem 

l’existència a s’Arenal del cafè Can Negre d’Onofre Mas, del cafè Can Capellà de Miquel 

Thomàs i del cafè Can Geroni de Josep Marí. A aquestes tres citacions48 a taverners que 

fins ara no havíem anomenat, n’hem d’afegir una altra al cafè que anomenen Can Caragol 

de Damià Coll, que com hem vist correspon a Ca n’Espirut. Damià Quetglas (1986) també 

ens parla de Can Lluc, que era taverna i carnisseria, o de Ca sa Petrera, al costat de 

l’estació.

48  amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Reformas Sociales. Subcarpeta Jurados mixtos de trabajo.
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ELS PESCADORS I ELS 
CAÇADORS EN UN POBLE 

DE TRENCADORS

S’Arenal, tot i ser un lloc de costa, mai no s’ha destacat com a poble de pescadors 

professionals. Però la pesca de consum propi i l’aprofitament dels recursos que oferia 

la mar, les tenasses i les roques de devers Son Verí i el litoral proper sí que varen ser 

activitats ben arrelades entre els seus habitants. Mítiques pescades d’oblades, peix roquer, 

fadrins, esparralls, tords, vaques, donzelles... i fruits de la mar, cornets, crancs peluts, 

pagellides... 

Les persones que es dedicaven de forma professional a la pesca al terme municipal de 

Llucmajor se situaven o tenien més tirada cap a s’Estanyol, que en aquells anys trenta, 

com veurem, també era un llogaret de la costa llucmajorera que anava emergint, tot i que 

no a la velocitat ni amb la importància amb què ho feia s’Arenal. Al nostre llogaret eren 

els trencadors de marès els que dominaven l’escena social i laboral, tal com hem vist i 

anirem veient durant tota l’exposició d’aquest treball. 

Així doncs, tot i tenir una gran extensió de costa marítima, s’Arenal no era lloc d’especial 

interès pesquer. De fet la Comandància Militar de Marina feia arribar cada any, a través 

d’un ofici, la convocatòria de sortejos per poder sortir a pescar en diferents modalitats: 

xarxes a la solta, tonyinaire, llampuga o llamprea... De les comunicacions consultades 
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conservades a l’amll mai no s’anomena s’Arenal, però sí s’Estanyol,49 tot i que, com 

recordava Antoni Galmés, a mitjan segle xix hi havia a la platja de s’Arenal un punt 

d’almadrava on s’agafaven tonyines o círvies. Enfront de Cas Baster s’hi havien construït 

unes casetes per guardar-hi els ormejos de pesca i fer oli de peix mular, unes construccions 

49  amll, co-1931. Sig. 2495. Carpeta Militar, subcarpeta Comandancia Militar. Com a exemple podem 
veure la comunicació dirigida al batle dia 7 d’octubre de 1931, en què la Comandància Militar de Marina 
li demana que faci arribar als pescadors de la localitat la convocatòria per al sorteig para la pesca con el 
arte denominado ALMADRAVILLA. En un dels fragments, després de parlar dels pesacadors de Portocolom, 
Capdepera i Santanyí hi diu: Los pescadores de Campos, El Estañol y Ses Salines presentarán sus artes al Celador de 
Porto-Colom el mismo dia 22 en la Colonia de Campos debiendo ser de cuenta de los citados pescadores los gastos de 
viaje del citado Celador desde Santañy a la Colonia de Campos y regreso a Santañy�

La pesca de subsistència, no professional, ha estat la més característica de la contrada. En la imatge Sebastià 
Monserrat des Rafalet, pare de Tomàs Monserrat es Capellà des Rafalet, pescant a les penyes de ses Pedreres de 
la Seu devers l’any 1910. Amll; llu-49-0027. (Jaume Monserrat Caldés).
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que la gent anomenava popularment s’Almadrava, i que anys més tard varen comprar 
alguns republicans de l’època.50 

Segons el padró d’habitants de 1930, el 90 % d’homes de s’Estanyol en edat laboralment 
activa es dedicaven a la pesca. Hi ha 10 homes censats, dels quals 9 són pescadors i 1 
taverner, mentre que a s’Arenal, dels 62 homes laboralment en actiu només en trobam 
6 que es dediquin a aquesta activitat, és a dir, un 9,67 %. Amb el creixement tant de 
s’Estanyol com de s’Arenal durant la ii República els percentatges tant d’un lloc com de 
l’altre davallen una mica, entre d’altres coses perquè es diversifiquen els treballs. El 1935 
a s’Estanyol hi havia un 68,42 % d’homes en edat activa que es dedicaven a la pesca, i a 
s’Arenal era només el 4,16 %. A s’Estanyol el nombre de pescadors havia augmentat dels 
9 de 1930 als 13 de 1935, en edats compreses entre els 14 i els 78 anys. Només 6 homes 
no s’hi dedicaven: 1 mecànic, 1 jornaler, 1 trencador i 3 foravilers. A s’Arenal, aquest 1935, 
continuaven essent 6 els homes que vivien de la pesca de forma professional: Bernadí 
Peña Cardell, casat amb Margalida Ripoll Puig, amb el seu fill Bernadí Peña Ripoll; Pep 
Bonet Tur, d’Eivissa, casat amb Jerònia Vaquer Fullana de ses Enramades; Miquel Peña 
Cardell, casat amb Francisca Aina Panissa Oliver; Pep Castell Alou, casat amb Maria 
Ginard Ballester, amb el seu fill Pau Castell Ginard. En el padró municipal totes les dones 
dels pescadors apareixen consignades amb l’ofici sus labores, però és ben segur que de 
forma directa o indirecta també es dedicaven a l’activitat de la pesca. Segons dades que 
ens ofereix María Gloria Núñez (1989, p. 138), a les Balears només hi havia 23 dones que 
tenien una feina oficial relacionada amb la pesca, cap d’elles, com veim en el nostre estudi, 
de s’Arenal o de s’Estanyol. 

Sense que ho reflecteixin els documents oficials, les mares, filles i esposes de pescadors, 
com deia, també solien dedicar-se directament o indirectament a l’activitat, ja fos venent 
el peix capturat pel pescador o arreglant i preparant xarxes i altres estris necessaris per 

50  Galmés riera, A. «Historia de S’Arenal». S’Arenal de Mallorca. Gener 1982, p. 4. D’aquí venen els 
topònims Els Republicans, tal com es conegué antigament s’Arenal, o la Illeta dels Republicans, referit a aquesta 
agrupació de construccions.
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a la pesca. Excepte comptades excepcions, el treball de peixatera proveïa dels ingressos 
monetaris justs per anar subsistint i per completar l’aportació econòmica que feia el 
pescador a la família, que solia esser bastant fluctuant i dependent de les captures.

Just abans de començar la ii República, el 1930, hi trobaven quasi els mateixos pescadors: 
Pep Castell Alou i el seu fill Pau Castell Ginard; l’eivissenc Pep Bonet Tur, que encara no 
era casat amb Jerònia Vaquer; Miquel Peña Cardell i el seu fill Gabriel Peña Panissa, que el 
1930 té 14 anys i que curiosament en el padró de 1935 en lloc d’aparèixer com a pescador 
surt consignat com que va a escuela, i Salvador Martín Cardell, casat amb Margalida 
Tomàs Roig.

Tot i no ser la mar de s’Arenal un lloc de gran quantitat de pescadors professionals, n’hem 
de parlar d’alguns de ben coneguts, recordats i mítics: el patró Morrut, el patró Biel 
Penya Panissa,51 el patró Galines, en Bernat Tur, el patró Roig, el patró Toni Punta, el patró 
Bernadí, el patró Miquel Fullaní, el patró Monjo, en Biel de Ca na Monja, l’eivissenc Pep 
Bonet de Cas Baster, el patró Joan Ignasi Barceló Felanitxer i el seu fill Jaume Ignasi Valens, 
o en Rafel Guasp Pastilla, que completava la seva feina de trencador amb la de pescador 
ocasional amb xarxa, amb la seva pastera de rems, a les tenasses de devora Son Guerauet. 
Peix pescat amb barca i xarxa: llampugues, anfossos, déntols, molls, pagells, llops, serrans, 
alguna tonyina, calamars, pops, sípies... 

Des d’antic, tant a s’Arenal com a s’Estanyol, quan la meteorologia era adversa i no 
permetia que les barques sortissin, els pescadors solien fer feines de trencador o de roter. 
Alguns dels pescadors que aquí hem anomenat estaven en actiu durant el període que 
exposam en aquest pregó. I és que on hi ha la mar hi ha peix, i on hi ha peix hi ha pescador, 
i on hi ha pescador hi solia haver peixatera: sa Felanitxera, madò Monja o madò Punta, entre 
d’altres. Solien ser les dones dels pescadors que, a toc de corn i amb un carretó, venien 
el peix al carrer, i si n’hi havia molt fins i tot podien anar a vendre’n als horts que es 

51  Vegeu-ne una emotiva referència a galmés riera, Antoni. «La Punta de s’Orenol». A S’Unió de 
s’Arenal. Març 1988, p. 14 i 15.
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La pesca, tot i que en menor mesura que en altres indrets de la costa llucmajorera, fou font de subsistència 
d’algunes famílies arenaleres. A la fotografia veim el patró Penya i el seu fill amb una pescada de tonyines. (Arxiu 

Onofre Llinàs).
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trobaven al camí de s’Arenal fins as Pil·larí. Alguns d’aquests hortolans, a partir del 1934 

i aprofitant l’augment d’estiuejants del llogaret, feien el viatge a la inversa i s’atracaven 

a la plaça de Mariana Pineda a vendre els seus productes.52 Fins llavors els venedors de 

queviures, fruita, verdura, hortalisses... es proveïen al mercat de Llucmajor. Compraven 

a l’engròs a la vila i venien els productes al llogaret.53

S’Arenal també ha estat zona de caça.54 Moltes de les finques i possessions dels voltants han 

donat molt de fruit en aquest sentit, i s’hi feren habituals algunes professions específicament 

relacionades amb aquesta activitat, com la de guarda o la de garriguer, personatges que hi 

intentaven impedir perjudicis, robatoris i sobretot la caça furtiva.  

El comandant militar de les Balears Francisco Franco (1933-1934), futur dictador de 

l’Estat espanyol, i Mateu Torres Bestard, futur governador civil de les Balears a partir de 

l’octubre de 1936, l’etapa més dura de la repressió feixista, es recrearen més d’un cop per 

terres i garrigues de Son Verí de Baix gaudint d’aquesta afició. En temps de la ii República, 

com que la zona de s’Arenal era costanera algunes de les llicències de caça les havia de 

tramitar la Delegació Marítima de les Balears. Del mes de juny de 1936 en coneixem dues 

que en poden ser un bon exemple: la de Josep Torres Tur i la de Pere Comas Serra, nom, 

aquest darrer, que ens tornarà a aparèixer en parlar de l’electricitat a s’Arenal i de la 

central elèctrica Los Ángeles.

52  A S’Arenal de Mallorca. Maig 1982, núm. 14. «Apunts històrics / i v», p. 4. Antoni Galmés Riera explica 
que un dels primers hortolans que anà a vendre a la plaça, que en aquell moment es coneixia com Sa Rota d’en 
Carresquet, fou l’amo Ignasi de ca n’Escateta, que aquell 1982 encara hi anava a vendre.

53  A amll, la-50, p. 102v.-103 es debat per decidir si els botiguers tant de s’Arenal com de s’Estanyol 
podien comprar a l’engròs al mercat de Llucmajor abans de les onze del matí, per tal de poder ser amb la 
mercaderia a ca seva i als seus negocis abans de les dotze del migdia. La resolució final els ho permeté. Els 
botiguers arenalers i estanyolers eren els únics que podien comprar a qualsevol hora. Era dia 28 de juliol de 
1917.

54  Vegeu el relat i la llista que en fa galmés riera, A. «Historia de S’Arenal». A S’Arenal de Mallorca. 
Febrer 1982, p. 4.
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Les notificacions dels tràmits per obtenir els permisos es feien al batle de Llucmajor des 

de la Delegació Marítima, i el consistori havia de fer-los públics en el tauler d’anuncis de 

l’Ajuntament, a l’espera de possibles reclamacions:

Miquel Cardell Matas amb una caçada de genetes. Havia estat garriguer a sa Porrassa (Magaluf) i després vengué 
a Can Mercadal (Son Granada). En aquell temps les autoritats pagaven els caçadors i garriguers per cada peça de 
salvatgina que matassin. Fins i tot és possible que aquest garriguer comerciàs amb les pells. (Arxiu Onofre Llinàs).
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Señor Alcalde del Ayuntamiento de Lluchmayor

Para que sea fijado en el tablón de anuncios de esa Alcaldia adjunto tengo la distinción de remitir 
a V� el unido edicto sobre la licencia de caza para cazar en la zona marítima terrestre que tiene 
el vecino del Arenal Don Pedro Comas Serra, que tiene solicitado por esta Delegación Marítima, 
rogándole que transcurrido el plazo de quince días a partir de la publicación de este edicto me 
sea devuelto con las reclamaciones que se hayan efectuado en esa Alcaldía en contra o en favor 
del petisionario para poderle conceder la referida licencia�

Palma 8 de Junio de 1�936

[Sigantura il·legible] 55

55  amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Delegación Marítima.
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PROCLAMACIÓ DE LA 
II REPÚBLICA

Però des d’un punt de vista municipal, a banda del que ja hem exposat, eren altres les 

preocupacions i decisions que omplien el temps i xuclaven els esforços dels representants 

municipals que havien de legislar i ordenar la vida arenalera.

Dia 14 d’abril de 1931 s’havia proclamat la ii República a l’Estat, una forma de govern que 

duraria una mica més de 5 anys i 3 mesos. A Llucmajor, on les eleccions havien donat 

com a resultat 6 liberals, 5 conservadors, 3 republicans i 3 socialistes, l’horabaixa del 

mateix dia 14 es proclamava la República, amb diversos discursos i peticions de guardar 

l’ordre i respectar les diferents ideologies. I dia 15 d’abril d’aquell 1931 es feia el traspàs 

de l’Ajuntament a les noves forces de govern. El nou batle seria Bartomeu Sastre, que 

substituiria en el càrrec Francesc Aulet:

En la ciudad de Lluchmayor, provincia de Baleares, dia quince de Abril de mil novecientos 

treinta y uno, reunidos en la Casa Consistorial D� Francisco Aulet Aulet, Alcalde-Presidente del 

Ayuntamiento de esta ciudad y D Bartolomé Sastre Garau designado por las fuerzas politicas 

coaligadas republicanas y socialistas, con asentimiento del pueblo, para asumir el cargo de 

Alcalde en esta población con motivo de la implantación de la República española, designación 

que ha sido ratificada expresamente por quien ejerce el cargo de Gobernador Civil de Baleares en 

nombre del Gobierno Provisional, segun ambos señores manifiestan, asistidos de mi el infraescrito 

Secretario del Ayuntamiento D� Guillermo Aulet Pericás, hizo el Sr� Aulet Aulet entrega al Sr� 

Sastre de la Alcaldia poniendo en sus manos el bastón de mando�

Seguidamente se procedió a la entrega de la Caja de fondos levantándose acta de arqueo que se 

continua en el libro correspondiente�
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Y para que todo ello conste se extiende la presente acta que firman los citados señores con el 
infraescrito Secretario que de todo ello certifica.56

Sens dubte, quan es repassen tots els llibres d’actes de les sessions de plens del consistori 
llucmajorer a partir d’aquell històric moment, es veu que el tema principal i cabdal en 
parlar de s’Arenal era el de la construcció de nous habitatges i la reparació o l’embelliment 
d’alguns dels ja existents. Aquest període històric ve marcat per una gran i progressiva 
expansió i creixement de s’Arenal. Una època que, molts de llucmajorers, també gent 
venguda de Ciutat o d’altres pobles, però sobretot llucmajorers, compren un solar al 
llogaret, o aprofiten un solar que ja havien comprat anys enrere, i projecten la construcció 
d’un habitatge que seria destinat normalment a llogar o a estiuejar. 

Però l’Ajuntament també tracta temes relacionats amb les festes; amb els accessos, 
els camins i les carreteres que arribaven al caseriu; amb el ferrocarril; amb la fàbrica 
d’electricitat instal·lada a Los Ángeles –ses Cadenes–, que subministrava l’electricitat 
a s’Arenal; amb l’escola; amb els metges i la sanitat; amb el mollet i el port; amb el 
subministrament d’aigua i el dipòsit municipal; amb diverses funcions i treballs dels 
caminers, guàrdies municipals i empleats diversos de l’Ajuntament; amb la confecció de 
documents com padrons de població, padrons d’inquilinats, elaboració de llistes de valor 
de renda dels habitatges existents; amb la parcel·lació de Son Granada; amb l’embelliment 
de s’Arenal de cara al turisme...

He de fer notar, de totes formes, abans d’envestir amb tot això, que a l’amll no es conserva, 
o no he localitzat, el llibre d’actes que comprèn els primers mesos de la ii República 
i que Font Obrador sí referencia en diversos peus de pàgina del volum vii de la seva 
Historia de Llucmajor. Des que es proclama dia 14 d’abril de 1931 i es fa acta de constitució 
a l’ajuntament llucmajorer un dia després, dia 15 d’abril, en què el batle Francesc Aulet 
Aulet cedeix la batlia a Bartomeu Sastre Garau, fins dia 10 de setembre, quan s’estrena 
un nou llibre d’actes dels plens, tenim un buit d’informació molt important de quasi cinc 
mesos, ja que s’hi enregistraren les importantíssimes primeres decisions de la ii República 
a Llucmajor.

56  amll, la-60, p. 24-24v.
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PADRONS DE POBLACIÓ I 
EL PADRÓ D’INQUILINAT

La qüestió dels padrons i de comptabilitzar els habitants de la contrada arenalera, i més 
concretament del nucli poblacional de s’Arenal, no és una tasca fàcil. Si consultam les 
fonts escrites que fins ara n’han parlat, constatam que ens ofereixen dades diferents pel 
que fa al nombre d’habitants censats de s’Arenal a cada any o època, mostra d’aquesta 
dificultat de recompte. En aquest apartat, sense voler ser exhaustiu ni voler-ne dir la 
darrera paraula, acudirem directament als llibres de padró conservats a l’amll per 
comprovar com el creixement poblacional de s’Arenal des de principis de segle xx fins als 
anys trenta és un fet, i n’extraurem algunes dades interessants que es desprenen d’aquests 
padrons. Consultarem els dels anys 1901, 1930 i 1935, per tal d’arribar a unes primeres 
dades i conclusions que, com dic, no pretenen ser ni la darrera paraula ni una anàlisi 
exhaustiva.

Pel que fa al padró de 1901,57 observam que s’Arenal no hi apareix encara com a nucli urbà. 
Trobam el que podrien ser alguns carrers i alguns terrenys que posteriorment passarien 
a formar part del nucli poblacional, però que en aquells moments encara es treballaven 
com a entitats agrícoles. Hi veim també consignades algunes de les grans possessions que 
conformaven la contrada. Tot i això, cal dir que es fa complicat amb el llibre de padró 
consultat establir una xifra exacta d’habitants o famílies, per la dificultat d’identificar 
alguns dels topònims, tant dels que podem considerar urbans com dels que no. Entre les 
possessions consignades hi trobam Son Delabau, amb famílies com la de Sastre Llompart, 
amb 3 membres (Catalina Llompart Salvà, vídua, i les filles Apol·lònia, de 9 anys, i 
Catalina, de 7 anys), o la família Mut Carbonell, amb 4 membres més tres jornalers, el més 
jove dels quals era Pere Francesc Noguera Julià, d’11 anys. Trobam també dues propietats 

57  amll. Sig. 2288/1. Padró 1901.
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denominades Castellet, alguna d’elles possiblement també de la contrada. La primera amb 
la família Amengual Salas, amb 7 membres, i la segona, la de Cardell Salvà, també amb 
7 membres. Hi trobam així mateix Son Granada, amb més d’una vintena de censats, on 
destaquen famílies com la Garau Puig, la Fullana Salvà o la Salvà Calafat; es Puigderrós, 
on trobam 13 persones empadronades, majoritàriament naturals de Manacor (4) i Son 
Servera (4). Són les famílies Ordinas Servera i Ordinas Monserrat, i la família Manresa 
Tomàs, de la qual Francesc Manresa, el pare, era natural de Felanitx, però la seva dona, 
dues filles i un fill eren llucmajorers. O sa Llapassa, on trobam 14 persones empadronades 
i on tenim consignats dos majorals, el porquer, el pastor, una criada i els jornalers. 

En aquest padró també hi trobam alguns noms que podrien correspondre als primers 
carrers de s’Arenal. Parlam del S� Cristobal (f. 185), on apareix empadronada la família 
Garcias Roca, amb el matrimoni format per Gabriel, de 36 anys i professió jornaler, i 
Francisca Aina, de 31 anys, i els fills Gabriel, Catalina, Maria i Antoni, de 8, 6, 4 i 1 any 
respectivament.58 Ens consta també el C� Alegria (f. 187), amb el jove matrimoni format 
per Damià Cardell Catany i Maria Vidal Salvà, ambdós de 25 anys, amb la seva filla 
Magdalena, d’1 any (propietaris del molí de n’Alegria), o la família Taverner Constestí, 
també de 3 membres, Joan de 58 anys, Joana Aina de 46 i la seva filla Margalida de 12, 
que ja apareix consignada com a jornalera. També hi ha consignat el C� Gabriela (f. 187), 
que pot ser que formàs part també de la zona, amb 9 persones empadronades. I també 
el Miramar (f. 188), que no puc assegurar que correspongui al que posteriorment seria el 
carrer de Miramar, on hi ha empadronada la família Obrador Tomàs, amb el matrimoni 
format per Miquel i Catalina, propietaris del lloc, i els fills Ignasi i Margalida, de 18 i 16 
anys respectivament, com a jornalers. En aquest punt és significatiu veure com el mateix 
padró indica que Ignasi sabia llegir i escriure i que Margalida no. Apareix també el lloc 
de Republicans (f. 188 i 189), on es troben 5 persones censades. És la família Mas Salvà, 
formada pel matrimoni d’Antoni i Jerònia amb els seus fills Guillem, Baltasar i Antoni, de 

58  En el full d’empadronament de 1910 tant Gabriel pare com Gabriel fill apareixen com a Tabernero 
d’ofici. En els padrons de 1930 i 1935 Gabriel fill, com veurem, a l’hora de consignar la professió era qualificat 
com a Inútil. És possible que hagués patit algun tipus d’accident o malaltia.
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8, 6 i 3 anys. També trobam els empadronats al Torrente (f. 190), possiblement a la zona del 
torrent des Jueus o de s’Algar, amb 8 persones empadronades. Són les famílies Monserrat 
Taberner, amb 4 membres, i Vidal Calafat, també amb 4 membres. 

Del padró de 1901, que pot resultar una mica confús pel que fa al recompte de persones 
empadronades a un Arenal primigeni, passam a analitzar el de 1930, en què ja apareix 
com a nucli amb entitat pròpia i del qual podem fer una anàlisi més acurada. 

El 1930, essent oficial d’estadística de l’Ajuntament Damià Font Monserrat, s’havia dividit 
el terme municipal de Llucmajor en seccions i demarcacions per tal de facilitar les tasques 
relacionades amb la confecció del cens poblacional.59 Cada secció, amb la seva demarcació, 
tenia assignat un agent repartidor, que era qui s’encarregava de recollir i traslladar les 
dades de població per després conformar el cens final del municipi. S’Arenal, amb tots 
els seus carrers, que en aquells moments, just abans de començar la ii República, eren els 
d’Alfons xiii, Antoni Catany, carretera del Fort, Maria Antònia Salvà, Miramar, plaça de 
l’Estació del Ferrocaril, Salut, Sant Cristòfol, Torrent, Lletra a, Primo de Rivera, plaça de 
la Reina Maria Cristina i Republicans, juntament amb el Fort d’Enderrocat i la bateria del 
cap de Regana, pertanyia a la Secció 4 Demarcació a. La comissió encarregada d’aquella 
Secció 4 estava formada per Pedro Sansaloni Gazà (tinent en cap de la Guàrdia Civil de 
Llucmajor) com a president, Antoni Salvà Morlà com a vocal, i Damià Font Monserrat 
(cap d’Estadística de l’Ajuntament) com a secretari, i l’agent encarregat de la demarcació 
a, per tant de recollir les dades que afectaven s’Arenal, fou Sebastià Tomàs Tomàs,60 que 
era guàrdia municipal.61 Aquesta mateixa divisió se seguí utilitzant durant la ii República 

59  Dia 11 de novembre de 1930 el cap provincial d’Estadística havia remès una comunicació a 
l’Ajuntament en què en diversos punts incidia, entre d’altres aspectes, en la importància i l’obligatorietat de 
dividir el terme municipal, establir les comissions comprovadores o obligar a considerar el servei de cens 
poblacional com d’especial preferència. amll, Sig. 2447/6.

60  amll, Sig. 2447/6.

61  En el padró de 1935, quan tenia 39 anys, el trobam empadronat a la plaça de Mariana Pineda núm. 15, 
amb la seva dona Catalina Adrover Obrador i la seva filla Joana A. Tomàs Adrover, d’11 anys.
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i sabem, per exemple, que el 1935-1936, l’agent repartidor encarregat de la zona arenalera 

era Joan Oliver Mora.62

Just al final del període monàrquic d’Alfons xiii, amb Bartomeu Contestí Gamundí com 

a batle, es porta a terme una recollida de dades censals de la població de tot el municipi, 

ordenada per la Direcció General d’Estadística, dependent del Ministeri de Treball i 

Previsió. Dia 4 d’abril de 1931, pràcticament una setmana abans de la proclamació de 

la ii República, el cap provincial d’Estadística remet una carta al batle llucmajorer per 

indicar-li algunes deficiències en el cens que se li havia fet arribar feia poc temps. Entre 

elles n’hi havia una que deia: En el Cuaderno Auxiliar está equivocada la suma correspondiente 

a la entidad Arenal, haciendose preciso que se rectifiquen las cifras consignadas para la misma, 

y el traslado de los nuevos resultados a los demás documentos censales�63 Dia 11 d’abril, just 

abans de la proclamació de l’Estat republicà, la Direcció General d’Estadística remet els 

quaderns auxiliars equivocats a l’Ajuntament perquè els pugui corregir. Si realment es 

feu aquesta rectificació, pareix bastant clar, per una qüestió de dates, que degué ser el 

consistori republicà qui la portà a terme.

En el gràfic següent comprovam com durant el període que comprèn la ii República es 

culmina un creixement molt significatiu i important que de forma progressiva ja s’havia 

iniciat en la primera dècada del segle xx.  

Del padró d’un any abans,64 el de 1930, es desprèn que a s’Arenal hi havia empadronades 

182 persones: 89 homes i 93 dones, repartits en 58 nuclis familiars. Al final del 1935, 

també segons el padró municipal65 elaborat aquell any, s’Arenal havia sofert un important 

62  amll, Cuaderno(s) del Agente Repartidor. 1930 i 1936. Sig. 2447/7.

63  amll, co-1931. Sig. 2495. Sección Estadística.

64  Quan es faci referència al padró de 1930, s’extreu de l’amll, Padró Municipal de 1930. Sig. 3203.

65  Quan es faci referència al padró de 1935, s’extreu de l’amll, Padró Municipal de 1935. Sig. 3204. 

6 0      -      S ’A RE N A L D UR A N T L A I I  RE P ÚB L I C A .  UN A V I S I Ó  MUNI CIPA L .  P au Tomàs R amis



creixement poblacional. S’havia passat a 267 persones, amb 144 homes i 123 dones, 

repartits en 73 nuclis familiars.66

Aquest creixement es deu a diversos motius, que s’aniran explicant durant aquest treball. 

La connectivitat que oferia la línia de ferrocarril, la construcció de la carretera des Coll 

66  Cal advertir que per extreure les dades tant d’un padró com de l’altre només s’han tengut en compte 
les de s’Arenal nucli. S’han descartat les dades dels militars i residents al cap de Regana i al Fort d’Enderrocat, 
que ja es comenten en un altre apartat de l’estudi, i les referents als carrabiners consignats l’any 1935 i 
empadronats a la plaça de Mariana Pineda, ja que simplement n’era la ubicació de referència, i molts d’ells en 
realitat residien i estaven destinats a Llucmajor vila. Tot i això, sí que s’han tengut en compte per analitzar 
les dades dels que es consignaven com a Arenal Diseminados, perquè en realitat formava part externa del nucli 
poblacional.
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d’en Rabassa, la possibilitat d’adquirir parcel·les de terreny dels diferents establiments 
que s’havien format anys enrere, la possibilitat econòmica de construir habitatges al nucli 
arenaler o la bonança laboral que s’hi vivia en són un exemple. En aquest sentit, mentre 
a Llucmajor vila, com a la resta de Mallorca, un dels grans problemes era l’atur forçós de 
treballadors, sobretot homes, ja que la majoria de dones es dedicaven oficialment a sus 
labores, o sigui mestresses de casa, a s’Arenal, segons els padrons de 1930 i de 1935, la 
pràctica totalitat dels homes empadronats en edat activa exercia alguna professió, només 
amb l’excepció de Gabriel Garcias Garau,67 que tant en el padró municipal de 1930, quan 
tenia 39 anys, com en el de 1935 era consignat com a Inútil, i la d’alguns joves d’entre 
10 i 15 anys, que en el padró de 1930 apareixen consignats sense anar a escola i sense 
feina, amb l’epígraf de Profesión completat amb un sin, fet que indicava que no en tenien. 
Cal remarcar, però, que en la majoria de casos es tracta d’infants encara en edat de ser 
escolaritzats. Pel que fa a les nines, ja des de ben petites, 11 o 12 anys, si no anaven a 
l’escola es consignava que de professió exercien sus labores, tot i que també trobam casos 
de nines d’11 a 14 anys amb l’epígraf consignat amb el sin. De totes formes, això no vol 
dir que tots els homes que vivien a s’Arenal durant aquest període treballassin, ja que 
hi podia haver tant homes com dones no empadronats però que vivien de lloguer a la 
contrada que estaven a l’atur. Però així i tot és una dada prou significativa. En el padró de 
1935 només es consignen alguns infants nascuts entre 1930 i 1935 com sense professió; la 
resta de nins i nines, com queda remarcat en el padró municipal, va a escuela.

La distribució d’habitants censats per carrers a s’Arenal ens deixa clar que, tant el 1930 
com el 1935, el carrer de Sant Cristòfol era el principal de l’indret. També era el més antic 
–l’havien inaugurat68 entre els anys 1861 i 1865. L’augment urbanístic i poblacional produït 

67  Era casat amb Margalida Salvà Cardell i tenien una filla, Francisca Garcias Salvà, que el 1930 tenia 
11 anys. Gabriel era fill de Gabriel Garcias Roca, que el 1930 està registrat com a trencador i el 1935 com a 
jornaler, i que havia viscut tota la vida a s’Arenal. Havia nascut dia 20 d’agost de 1865 i era un dels habitants 
més antics de la contrada. En el full d’empadronament de l’any 1910 tant pare com fill són consignats com a 
Tabernero i domiciliats al carrer de Sant Cristòfol núm. 3.

68  Dada oferida a l’obra Memoria gráfica de Mallorca, p. 745.
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durant la ii República va repercutir, com no podia ser d’altra manera, en l’obertura de 
nous carrers i en l’expansió i la diversificació situacional de la població. Vegeu els gràfics 
següents: 
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D’aquests habitants censats, i seguint l’histograma o piràmide de població resultant a 

partir de les dades de sexe i edat oferides pels padrons municipals, podem extreure una 

sèrie de conclusions representatives i interessants. 

Convencionalment les piràmides de població es divideixen en habitants joves, que són els 

que tenen 15 anys o menys; habitants adults, els de 16 a 65 anys, i habitants majors, que 

són aquells que tenen 66 anys o més. Acollint-nos a aquests paràmetres, tant l’any 1930 

com el 1935 la població de joves és bastant significativa, igual que la d’adults, però només 

en certes franges d’edat. Fins a la franja de 41 a 45 anys més o manco manté una dinàmica 

similar; després el nombre de censats disminueix considerablement, una dinàmica a la 

baixa que continua fins a la totalitat de la població major. Tot i això, cal dir que en franges 

com les de 16 a 20 o de 21 a 25 anys en ambdós histogrames i en ambdós sexes la població 

mostra mosses importants, exemple d’un dèficit considerable de població. Mosses també 

molt significatives en les franges de 31 a 35 anys en la representació de 1930 en la part 

dels homes, en la de 41 a 45 anys en la part de les dones, o en la franja d’edat de 46 a 50 

anys, tant en el cas de 1930 com en el de 1935, que afecta ambdós sexes.

Tot i esser unes piràmides bastant irregulars en algunes franges, podem dir que tant 

una com l’altra s’atraquen més al tipus de piràmide en forma de pagoda que a cap altra. 

Això indica que parlam d’una població en estat progressiu, amb una punta afilada on es 

demostra la poca quantitat de gent major que hi ha, i amb un cos i una base més amples, 

en què es veu com l’aportació dels habitants joves i adults és molt important. Així, podem 

concloure que era una població considerada jove, en què l’anomenat índex de dependència 

era molt baix, i més si tenim en compte que molta de la població major de 66 anys, la 

considerada major, encara seguia treballant. 

La bonança laboral que es vivia a s’Arenal, i que ja es mencionava, queda reflectida també 

en els padrons municipals, tant de 1930 com de 1935. Un estudi de les professions que 

exercien tant homes com dones al nucli arenaler a partir d’aquests dos padrons ens ofereix 

algunes dades curioses que comentarem breument. 
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L’any 1930 comprovam com el treball femení era bàsicament de mestresses de casa o sus 

labores. Més d’un 66,66 % de les dones es dedicava oficialment a aquest tipus de tasca, 

que les emmarcava dins la franja de població no activa. Però s’hi consignen altres oficis, 

pràcticament tots associats tradicionalment a les dones, com serventes, costureres o una 

criada. Igualment s’enregistren 5 monges i 1 mestra, però també hi trobam 2 carnisseres: 

Els trencadors de s’Arenal representaven la majoria de massa laboral del llogaret. Fotografies de diferents 
èpoques. (Arxiu Onofre Llinàs).
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Catalina Garcias Garau, esposa del trencador Lluc Tomàs, i Catalina Taberner Vidal, 
esposa de Guillem Jaume Tomàs, també carnisser, domiciliats al carrer de Sant Cristòfol 
núm. 6. I, un fet que no es repetirà en el padró de 1935: s’hi consignen 7 taverneres: 
Jerònia Vaquer Fullana (carrer de Miramar núm. 9, Ses Enramades), Catalina Tomàs Rubí 
i Catalina Garau Tomàs (plaça de l’Estació), Maria Garcias Garau (carrer de Sant Cristòfol 
núm. 4, Ca na Grina), Margalida Montaner Torrens i Magdalena Mut Serra (carrer de 
Sant Cristòfol núm. 36, Ca sa Poblera) i Margalida Mas Clar (carrer de Sant Cristòfol 
núm. 3, adreça de Can Nofre). 

Del total de població femenina de l’Estat, a principis de 1931, una mica més de 12.000.000 
de dones, segons dades que ofereix Núñez Pérez (1989, p. 107-108), només estaven 
consignades com a treballadores un mica més d’1.100.000 dones. Només representaven 
un 9 % de la població femenina i un 12 % dels treballadors d’ambdós sexes. A s’Arenal, 
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sobretot a causa de la consignació de les taverneres i les monges, representaven el 27,05 % 
de la població treballadora d’ambdós sexes, un percentatge superior al del global de l’Estat 
i al propi de les Illes Balears, en què les dones actives representaven un 18,9 % dels actius 
d’ambdós sexes,69 fet que el 1935 canviaria radicalment, quan les dones que de forma 
oficial eren consignades com a treballadores davallà a un 6,59 % del total d’ambdós sexes.

En canvi, la població laboral masculina estava molt més repartida, tot i que amb un ofici 
que predominava per sobre de tots i que en realitat era el motor econòmic de la zona. 
Quasi un 48,4 % dels homes, 30 dels 62 que hi havia en edat activa, eren trencadors.70 
Hi havia 6 pescadors, 5 picapedrers, 5 ferrers i amb menor nombre tot un seguit de 
professionals com forners, pagesos, barber, carnisser... que demostren com a la població 
s’anaven cobrint els serveis necessaris per tenir-hi una vida normalitzada. Ens crida 
l’atenció que mentre hi ha 7 dones consignades com a taverneres, d’homes només n’hi 
ha 2, i a més eren esposos de taverneres també consignades: Gabriel Servera Cardell, 
de Ca na Grina, i Lluc Tomàs Salvà, al carrer de Sant Cristòfol núm. 3. També mereix 
una referència el teixit laboral que existia entorn de les línies de tren i tramvia amb el 
cap d’estació, el mosso i dos tramviaires, l’algaidí Maties Amengual Puigserver, arribat 
a s’Arenal 2 anys abans, casat i amb dos fills, tots residents a s’Arenal, i Jaume Arrom 
Mulet, que treballaven al carrilet. També s’enregistren dos guardes jurats i, tal com en les 
professions de les dones es consignaven les 5 monges, aquí es consigna el capellà Antoni 
Bujosa. En total 14 oficis diferents exercits pels 62 homes en edat activa a s’Arenal. En 
total 9 oficis diferents exercits per les 69 dones en edat activa a s’Arenal. 

Quan comparam les dades recollides en el padró municipal de 1930 abans exposades i les 
recollides el 1935, el primer que ens crida l’atenció és la unificació del treball femení en 

69  Núñez pérez, M.G. Trabajadoras en la Segunda República, p. 120.

70  Francesc Vich Verger, trencador des Coll d’en Rabassa nascut el 1934, diu en una entrevista publicada 
a l’Ara Balears que havia sentit contar als més vells de la contrada que a les pedreres de la zona hi va arribar a 
haver 700 cantoners picant, però que ell ja no ho havia vist. adrover, Jaume. «Treure cantons era una feina 
dura, però m’agradava». A Ara Balears, 6-vii-2014, p. 21. Dec i agresc aquesta informació a Dídac Martorell 
Paquier.
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sus labores, quasi el 93,5 %, 86 dones d’un total de 92. Només hi ha 4 monges, 1 mestra i 1 
serventa com a dones que no apareixen consignades com a mestresses de casa. En canvi 
és ben clara la diversificació de professions en el sector masculí, en el qual veim que l’ofici 
de trencador és el que segueix predominant, amb 38 homes, 8 més que 5 anys enrere. 
En aquest cas els trencadors representaven el 41,75 % de la població masculina activa 
total. Dels 53 homes restants predominen oficis com el de jornaler, que no apareixia en 
el padró de 1930 i que ara representa quasi un 7,7 %, i vells oficis com el de pescador, 
picapedrer, forner o ferrer. Llavors hi ha tot un seguit de professions exercides per 
només 1 o 2 persones, en les quals, tal com indica el gràfic corresponent, existeix una 
enorme diversificació, motiu de la davallada percentual de trencadors, tot i que el nombre 
augmenti, i fet diferencial, tal com ja deia, pel que fa al treball femení. Ens ha de cridar 
l’atenció forçosament que només apareguin 2 taverners: Onofre Arbona Jordà, de Can 
Nofre, i Gabriel Servera Cardell,71 de Ca na Grina, i que les taverneres desapareguin com 
a tals en aquest padró per passar a ser consignades, en el cas de Jerònia Vaquer, Maria 
Garcias, Margalida Montaner, Magdalena Mut i Margalida Mas, com a mestresses de 
casa, mentre que ni Catalina Tomàs ni Catalina Garau ja no hi apareixen com a habitants. 
Aquest fet fa pensar que les dades oferides pels padrons les hem d’agafar amb molta 
cura, perquè sabem positivament que moltes d’aquestes dones seguien exercint la seva 
professió,72 tot i que no quedi recollit en el document municipal, tal com també pot passar 
en altres casos, tant d’homes com de dones. 

Ja diu Isabel Peñarrubia a Moviment feminista i sufragi a Mallorca (segle xx), p. 18, que les 
mallorquines de la primera trentena del segle xx treballaven en l’agricultura i en la indústria, 
encara que les estadístiques oficials les amaguin sota la qualificació de domèstiques� Una idea 

71  En el padró de 1935 surt consignat com a Gabriel Serra Cardell, domiciliat al carrer de Sant Cristòfol 
núm. 4. No hi ha dubte que degué ser un error de consignació i en realitat, en lloc de Serra, hauria de dir 
Servera.

72  A Foch y Fum. «De S’Arenal», 20-xii-1935, p. 4, referent al cafè de Can Nofre es parla d’aquesta 
rosseta que despatxa, una al·lota jove que no podem identificar però que el cert és que no està recollida com a 
treballadora o tavernera en el padró d’aquest mateix 1935.
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reforçada per María Gloria Núñez quan escriu, referint-se a les dones que a banda de fer 
les tasques domèstiques tenien un treball exterior, que ni ellas mismas ni nadie las considera 
como activas porque la costumbre y la tradición fijan como su trabajo fundamental el doméstico 
que, por otra parte no se considera activo�73 

Tanmateix, també hem de tenir en compte factors com les estructures socioeconòmiques 
patriarcals familiars, que dictaven que quan una dona es casava s’havia de dedicar a les 
tasques productiva i reproductiva, dins la casa i a la família. És el fet conegut com esposa-
mare. Fins i tot sense haver-se casat encara, com que es vivia dins el nucli familiar, les 
joves s’hi havien de dedicar, una idea reforçada constantment també des de l’Església, les 
trones i els confessionaris, i que els partits conservadors també feien seva. Ja l’encíclica 
del papa Lleó xiii feta el 1891 indicava que la dona havia nascut per encarregar-se de les 
tasques domèstiques i l’home, per llei natural, per proveir l’aliment dels fills engendrats. 
A Luz i Vida, revista dels Pares Teatins, es publicà el 1926 un articlet titulat Consejos a 
las Madres, en què precisament es reproduïen unes paraules de Lleó xiii: Cuidad de la 
honestidad de vuestras hijas como de las niñas de vuestros ojos; no consintáis cosa alguna que 
pueda empañar su conciencia limpia o mancillar en candor de su frente; no permitáis jamás que 
estén solas con los jóvenes, aunque sea con la esperanza de matrimonio; porque esa esperanza, 
así profanada, es funesta, y vuestra conducta es delito de responsabilidad inmensa delante del 
Señor� Dios, Padre de todos, cuidará, si vuestras hijas son virtuosas, de depararlas, com a Sara, 
esposos dignos de ellas, cuando no reciban del cielo más alta vocación.74 

L’encíclica de 1930 Casti Conubii confirma la condemna a l’emancipació de la dona, inclosa 
la de tipus econòmic. Una ideologia tradicional i, com hem dit, patriarcal, en què es veia 
com una tasca irrenunciable i consubstancial al fet de ser dona haver-se d’encarregar de 
la casa i la família, renunciant al treball extern (núñez pérez, 1989, p.108-114 i 645-480). 
Tal com digué Fernando de Querol poc abans de l’adveniment de la ii República, idea que 
reforça la teoria abans exposada: La necesidad de una educación esmerada de la mujer que 

73  Núñez pérez, M.G. Trabajadoras en la Segunda República, p. 111.

74  Luz y Vida. «Consejos a las Madres», 1-xi-1926, p. 166.
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aspira ser esposa y madre, que espera el día de mañana para construir unos de los pilares que 

sustenten el edificio de la familia –y aún más que uno de los pilares, porque la mujer ha de ser el 

centro y el corazón mismo de la familia– se fundamenta en una doble consideración: la de que 

precisa una formación adequada para que la mujer llene la importante y delicadísima misión 

que tiene asignada dentro del hogar doméstico, y la de que la mujer-madre ha de llevar a cabo el 

más difícil de los cometidos pedagógicos, porque le está encomendada la labor de desbrozar y de 

intervenir por primera vez y decisiva en la educación de sus hijitos desde los albores mismos de 

su más tierna infancia.75 Es reduïa així la dona a la naturalesa d’esposa y madre amantísima, 

desproveint-la de qualsevol altra missió que no fos la cura de la llar i la família, sense 

consignar-la al mercat laboral. 

Amb els padrons municipals també podem conèixer altres dades interessants, com la 

procedència dels habitants de s’Arenal en aquests anys o el grau d’analfabetisme existent 

entre la població.

En el primer cas els gràfics són ben clars. Tant el 1930 com el 1935 la gent nascuda a 

Llucmajor era la que predominava amb una gran diferència, tant en el cas de les dones 

com dels homes.76 El 1930 hi ha un 57,44 % de dones i un 57,30 % d’homes naturals de 

Llucmajor, i el 1935, un 48,41 % de dones i un 50 % d’homes. Els percentatges, que són 

molt alts, havien davallat una mica de 1930 a 1935 a causa de l’arribada durant la ii 

República de persones de procedències més diversificades, tal com mostren els gràfics, fet 

provocat pel mateix creixement urbanístic i econòmic de la contrada. 

La segona ciutat més important en aportació d’habitants és Palma: el 1930, un 21,27 % de 

dones i un 26,96 % d’homes; el 1935, un 10,31 % de dones i un 15,49 % d’homes. Observam 

com es repeteix la dinàmica descendent motivada per la diversificació. 

75  La Cruz� Diario católico. «La esposa y la madre ante la razón y la fé», 7-ii-1930, p. 3.

76  Hem de tenir en compte que les persones nascudes a s’Arenal també estaven censades com a 
llucmajoreres.
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El cas dels habitants arenalers procedents de Petra també és curiós. Mentre el 1930 només 
hi ha 2 dones i 1 home petrers, que representaven un 2,12 % i un 1,12 % respectivament 
de la població total, el 1935 la xifra augmenta de forma molt significativa. Llavors les 
dones procedents de Petra representen un 9,52 % i els homes, un 11,97 %. Els petrers 
de 1930 corresponen a la família del mosso de l’estació Gabriel Pastor Font, casat amb 
Magdalena Font Rubí, de 3 membres –pare, mare i filla–, mentre que el 1935, en bona part 
per la presència d’aquests a s’Arenal i l’efecte crida que degueren provocar, ja són 7 les 
famílies procedents de Petra que hi estan censades. La mateixa família Pastor Font havia 
tengut una altra filla, Margalida, però havia estat inscrita com a nascuda a Llucmajor; per 
tant com a membres procedents de Petra només comptabilitzam 3 persones. Hi trobam 
també la família Ferrer Frontera, amb 4 membres; la Ramis Galmés, també amb 4; la 
Santandreu Torrens, amb 3; la Santandreu Frontera, amb 5; la Ripoll Pastor, amb 6, i 
la Rosselló Frontera, amb 4. Tots els homes d’aquestes noves famílies estan dedicats a 
l’activitat de trencador, i les dones són mestresses de casa, mentre que tots els fills i filles 
d’aquestes, en total 14, són infants en edat escolar o preescolar.

També cal comentar breument que mentre el 1930 entre homes i dones només hi ha 3 
persones que siguin de fora de Mallorca (1 maonesa, 1 eivissenc i 1 barcelonina), el 1935 
ja n’hi ha 15, i de procedències molt diverses. Entre les dones trobam 1 menorquina (es 
Castell), 3 catalanes (Barcelona, Figueres i Calafell), 2 andaluses (Medina Sidonia i Palos 
de la Frontera), 1 gallega (Budiño, de la província de Pontevedra) i 1 francesa (Valence). 
Entre els homes en trobam 2 de La Línea de la Concepción, 1 ciutadellenc, 1 eivissenc i 3 
peninsulars més (1 de Palos de la Frontera, 1 de Jaca i 1 basc de Baracaldo). 

Acudint al padró veim que tots els habitants procedents d’Andalusia són els membres de la 
família formada pel matrimoni entre Salvador Carrillo Flores i Dolores Moreno Cosmes. 
Ell, de La Línea i de professió barber, i ella, de Medina Sidonia i mestressa de casa. Tenien 
dos fills: Enrique, nascut a La Línea, i José, nascut a Palos de la Frontera, ambdós militars, 
i una filla, Dolores, nascuda també a Palos de la Frontera. Havien arribat a s’Arenal el mes 
de març d’aquell 1935 i estaven domiciliats a la carretera del Fort núm. 11-2. 
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L’altra dada que podem extreure a escala demogràfica és el grau d’analfabetisme77 existent 
entre la població a principis i a final de la ii República, un dels més greus problemes socials 
existents en aquells moments. En aquest sentit cal destacar el percentatge més elevat 
d’analfabetisme femení que masculí. Les dones en edat infantil, per una qüestió social, 
sempre havien tengut més dificultats per accedir a l’ensenyament i per tant per aprendre 
a llegir i escriure. A més, la societat patriarcal que feia temps imposava el paper d’esposa 
i mare a les dones fomentava una consciència social en la qual no es veia la necessitat, i 
per tant ni se’n tenia l’opció, de l’alfabetització femenina. L’any 1930 entre la població 
femenina hi ha un 46,09 % de dones que no sap ni llegir ni escriure, enfront del 19,75 % 

77  Cal dir que per extreure aquestes dades s’han descartat els infants de 0 a 5 anys. 

S ’A RE N A L D UR A N T L A I I  RE P ÚB L I C A .  UN A V I S I Ó  MUNI CIPA L .  P au Tomàs R amis     -      7 7



d’homes en aquesta situació. Destaquen les franges d’edat entre 21 i 30 anys i 31 i 40 anys, 
en què l’analfabetisme masculí és residual o inexistent, però el femení és molt significatiu. 
Aquestes corresponen a les persones nascudes entre els anys 1890 i 1909, període de 
regència a l’Estat de la reina Maria Cristina d’Habsburg i els primers anys de regnat 
d’Alfons xiii, amb les guerres colonials de Cuba i les Filipines i una fortíssima emigració 
de població mallorquina cap a terres generalment de Sud-amèrica, quan el model femení 
d’esposa i mare, del qual parlàvem abans, era molt marcat i pronunciat.  

En total la població alfabetitzada a s’Arenal aquell 1930 suposava el 64,11 %, enfront del 
35,88 %, corresponent a la que no sabia llegir ni escriure. Segons dades que publiquen 
Carrió Villalonga [et al.] (2013, p. 9), aquell mateix any 1930, en el global de l’Estat espanyol, 
l’analfabetisme total era del 42,34 %, dada superior a la que hi havia entre la població de 
s’Arenal. El dels homes pujava al 36,92 %, i el de les dones, al 47,51 %. En aquest darrer 
cas, segons Núñez Pérez78 (1989, p. 53), era a Balears del 43,3 %. Així, mentre veim que 
el percentatge de dones analfabetes, si comparam s’Arenal amb la resta d’Espanya, és 
similar, el dels homes arenalers en aquesta situació és molt inferior. Si agafam les dades 
referides només a les Balears, publicades pels mateixos autors (2013, p. 10), veim com el 
mateix any el total de població analfabeta és de 43,76 %, una taxa similar a l’espanyola, i 
bastant superior a la de s’Arenal, mentre que els percentatges masculins i femenins eren 
del 38,09 % i del 49,04 %, respectivament, una mica més elevats que els de l’Estat. Per 
tant, la taxa era bastant més alta en els homes i similar en les dones, si ho comparam amb 
les dades obtingudes a partir dels nostres padrons municipals a s’Arenal. 

Quan parlam del 1935 veim com les franges centrals d’edat continuen essent les menys 
alfabetitzades, sobretot en el sector que correspon a les dones, però observam que entre 
els infants de la ii República, és a dir, els compresos en la franja d’edat de 6 a 10 anys, 
nins i nines en edat escolar entre els anys 1931 i 1935, el grau d’alfabetització és del 
100 %. No hi havia cap nin ni cap nina d’aquesta franja que no sabés llegir i escriure, una 
mostra evident de la importància que durant aquest període es donava a l’escolarització 

78  En aquest cas parla d’analfabetisme net femení.
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i a l’ensenyament. En aquest any 1935, i per fer-ne una comparativa amb les dades 
abans aportades corresponents a l’any 1930, trobam que hi ha un 29,09 % de dones i 
un 14,51 % d’homes que no sabien ni llegir ni escriure, percentatges, sobretot el femení, 
significativament inferiors als exposats anteriorment. En el cas de 1935 la població 
alfabetitzada suposava el 78,63 %, enfront del 21,36 %, que era la que no sabia ni llegir 
i ni escriure. Dades globals que també ens mostren un important descens respecte a 
l’any 1930 pel que fa a la població analfabeta, i com durant el període de la ii República 
s’avançà de forma ferma cap a una població més preparada, fins i tot amb la instauració 
d’escoles per a adults nocturnes,79 a partir d’una ordre del Ministeri d’Instrucció Pública 

79  Vegeu-ne, per exemple, la referència que es fa a aulí ginard [et al.]. A l’ombra de la pissarra: de l’escola 
de ses Cadenes a la de s’Arenal, p. 23 i 24.
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de desembre de 1932. També les possibilitats d’acudir a centres educatius per als infants 
eren molt més grans que en èpoques anteriors, en què el treball infantil en edats molt 
prematures, però imprescindible per mantenir una economia familiar molt precària, 
sobretot en societats rurals com podia ser la mallorquina, era causa d’un elevadíssim 
absentisme escolar i privava molts de nins i nines de la possibilitat d’una mínima formació 
acadèmica. Tot això també es veia afavorit pel pla de construcció de nous centres escolars 
iniciat durant la dictadura de Primo de Rivera80 (carrió villalonga [et al.], 2013, p. 
12 i 13), però que tengué el seu moment àlgid i més important durant la ii República, i 
sobretot durant els primers anys, quan es fa un pla quinquennal amb què es pretenen 
construir a l’Estat 5.000 escoles cada any i es posen en marxa tot un seguit de mesures 
legislatives encaminades a millorar l’educació en tots els sentits: més escoles, més places 
escolars, més mestres, instal·lacions i materials amb millors condicions per lluitar contra 
les preocupants taxes d’analfabetisme.81 

Així com a principis de la ii República s’havien hagut d’arreglar uns problemes sorgits per 
la consignació dels habitants de s’Arenal en el padró, l’any 1936, quasi al final del període 
republicà, hi ha una altra incidència amb els padrons de població, que tenia relació amb 
una de les zones pròximes a s’Arenal que més moviment provocava aquests anys. 

La Secció Provincial d’Estadística de Balears, dependent del Ministeri de Treball, Justícia 
i Sanitat, dia 6 de maig de 1936 informa l’Ajuntament que quan s’havia examinat la 
documentació relativa a la renovació del padró d’habitants de Llucmajor s’havia notat, 
respecte al padró de 1934, una notable baixada de població i en demana les possibles 
causes. 

80  En aquells anys ja se celebra que l’analfabetisme es redueixi. En la revisteta Luz y Vida, 14-ix-1924, 
142, publicada pels pares teatins de Palma, en tenen una visió particular. Referent al nul analfabetisme d’un 
poble de Farque de la Val (Terol) diu: El maestro Don Ubaldo Arroyo Martín, ha logrado este triunfo después de 
veinte y cinco años de trabajo� El no haber blasfemos ni borrachos se debe a las enseñanzas del cura D� Carlos Torán�

81  Segons María Gloria Pérez (1898, p. 56), les taxes d’analfabetisme a Espanya a principis de la ii 
República eren tan elevades que només eren comparables a les de Portugal o a les d’algunes nacions dels 
Balcans.
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Nou dies després l’Ajuntament tornava contesta, en què s’explicava que la causa era la 
considerable diferència negativa entre natalitat i mortalitat, que en aquell no s’havia 
inscrit el personal de la guarnició del cap Enderrocat i que com que moltes finques 
s’estaven establint, les famílies nombroses que portaven possessions senceres quedaven 
sense terres i se n’anaven a viure i treballar a altres pobles. 

La resposta de la Secció d’Estadística fou clara:

Le ruego se sirva manifestar la causa a que se debe la no inscripción del personal de guarnición del 
Cap Enderrocat, que, al parecer, debía haber sido censada con la calificación de transeunte.82 

Desconec, per no haver pogut consultar aquell padró de 1936, si finalment la guarnició 
va ser inclosa en el padró o no, o la resposta que donà l’Ajuntament de Llucmajor de 
per què no hi havien estat inclosos. El que sí que és clar és que en el padró d’un any 
abans, el de 1935, la tropa destacada al cap Enderrocat sí que hi està recollida. Hi figuren 
56 militars empadronats tots sols, més 3 sergents i 1 militar empadronats amb les seves 
esposes. Un dels matrimonis, el del sergent procedent de Felanitx Sebastià Manresa Capó 
i la llucmajorera Maria Puig Salvà, també hi tenien empadronat un fill de 3 anys, Miquel 
Manresa Puig. En canvi, en el de 1930, en el qual també surten consignats els militars 
empadronats al cap Enderrocat, n’hi apareixen 32.

Tant en un padró com en l’altre també hi apareixen els militars empadronats al cap de 
Regana. En el de 1930 són 14, i el 1935, any en què són comptabilitzats amb la població 
civil, només n’hi ha 6 d’empadronats. 

A banda dels habituals padrons municipals de població, durant la ii República l’Ajuntament 
elaborà un padró d’inquilinat corresponent als nuclis de s’Arenal i s’Estanyol. En la sessió 
plenària de dia 5 de gener de 1933 s’informa que s’havia observat que quan s’havia format 
el padró d’inquilinat de l’any anterior, 1932, els antecedents que es trobaven en mans de la 
Secretaria de l’Ajuntament eren incomplets. El batle en va proposar una revisió i s’acordà 

82  amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Delegado del Trabajo.
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per unanimitat que la Comissió d’Hisenda, amb l’ajuda de pèrits pràctics, es cuidàs de 
posar-lo al dia, de forma completa i correcta. 

A partir d’aquesta revisió s’elaborà el document citat diverses vegades durant aquest 
estudi: «Valor en renta anual calculada de las casas del Caserio El Arenal y El Estañol 
1933». En la sessió de dia 27 d’abril el batle avisava la resta del consistori que els treballs 
de revisió de l’inquilinat de s’Arenal i de s’Estanyol estaven acabats i que s’havien d’abonar 
els jornals als pèrits pràctics que havien assessorat la Comissió d’Hisenda, a més de les 

Tant el fort d’Enderrocat com el de Regana seguiren ben actius un cop acabada la ii República. A la imatge, 
de 1945, soldats i acompanyants amb la tercera peça núm. 13 al cap de Regana. Un obús d’Acero Ordóñez 

de 240/16 model 1916 de la bateria E-10 de Regana. Agraesc la informació d’aquesta fotografia a Cels Calviño. 
Amll; llu-26-0037. (Magdalena Servera Servera).
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despeses ocasionades per portar a terme els treballs. Finalment, en la sessió de dia 4 

de maig, després de certes desavinences entre els regidors83 per acordar què s’havia de 

pagar a cada pèrit pràctic, s’acordà que s’abonassin els set jornals que cada un havia fet 

a raó de 8,50 pessetes per jornal. A més, s’aprovà un pagament a Pere A. Morlà Oliver, 

oficial tercer de Secretaria, pels treballs de revisió de les llistes elaborades a s’Arenal i a 

s’Estanyol. En total es pagaren per tots aquests conceptes 238,10 pessetes.

Un cop la llista d’inquilinat estigué llesta, s’exposà públicament perquè els propietaris de 

les cases valorades en poguessin fer reclamacions si ho creien oportú. Si s’aconseguia que 

l’Ajuntament fes una rebaixa en el valor de renda que havia estipulat, es podria pagar un 

percentatge d’imposts més baix pel lloguer dels habitatges.84 En la sessió plenària de dia 31 

d’agost d’aquell mateix any, s’informava els membres del consistori de la resolució de les 

reclamacions presentades contra aquest padró d’inquilinat. S’acceptaren les reclamacions 

fetes per: 

Joan Gayà Bauzà, de Sant Joan, que tenia casa al carrer de Son Verí Marineta, 85 que els 

pèrits havien valorat, en principi, en 2.000 pessetes de valor de renda. Ara, sobre la 

meitat d’aquesta xifra, s’acordava rebaixar-li la base d’imposició a 600 pessetes. 

83  Miquel Monserrat opinava que s’havien de pagar els jornals a 8,5 pessetes; Miquel Carbonell, a 10 
pessetes, i Francesc Mulet, que el jornal fos proporcional a allò que cada pèrit guanyàs en les seves ocupacions 
ordinàries, idea a la qual s’oposà Joan Pau Mut, que pensava que tots havien de cobrar el mateix perquè tots 
havien fet la mateixa feina. (amll, la-62, p. 29-29v.).

84  Desconec les bases impositives que s’aplicaven aquell 1933. Potser encara s’aplicaven les de l’any 1926, 
que ja s’han exposat en una nota anterior. El cert és que el mes de març de 1936 s’actualitzaren, tal com també 
ja explicava en la nota núm. 9.

85  En aquest carrer, que en el document del valor de renda es consigna com Son Verí Marineta, hi trobam 
habitatges de Francisca Vanrell Seguí, de Palma; Salvador Martí Cardell, de s’Arenal; Bernadí Solivellas, metge 
de Sant Joan, els senyors Fernández, Joan Gayà Bauzà i Joaquim Bauzà, també de Sant Joan; Domingo Cavaller 
Llobert, de Palma; Gabriel Mesquida de Son Bieló, de Santa Maria, i Gabriel Caldés Mòjer, Gaspar Monserrat 
Catany, Joan Garcias Mataró i Sebastià Mulet Contestí, de Llucmajor, 
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Joaquim Bauzà Gayà, també de Sant Joan, i amb casa també al carrer de Son Verí Marineta, 
a qui els pèrits havien valorat la renda estimada en 1.500 pessetes; ara, sobre la meitat 
d’aquesta xifra, es davallava la base d’imposició a 500 pessetes. 

Bernadí Solivellas Arbona,86 nascut a Forantulx 
però metge de Sant Joan, emparentat amb la 
noble casa dels Estades de Montcaire i també 
amb domicili al carrer de Son Verí Marineta, 
com Joaquim Bauzà, tenia una casa que els 
pèrits havien valorat en 1.500 pessetes, i 
s’acordava rebaixar-li la renda, sobre la meitat 
d’aquell valor, a 500 pessetes com a base 
d’imposició. A Solivellas se li havia concedit el 
permís d’obra de la seva casa a s’Arenal dia 6 
de juny de 1922, (...) á Don Bernardino Solivellas 
Arbona para edificar en un solar situado en la 
marineta del predio Son Verí d’Abaix, a condición 
de que se sujete á la alineación del plano de 
establecimiento aprobado�87 Ell era un dels 
estiuejants més il·lustres de l’Arenal d’aquell 
temps. Nascut a Fornalutx el 1865, passà la seva infància a la possessió familiar de Son 
Llobera, a prop de Lluc. Estudià medicina a Barcelona i d’allà, estirat per les cartes que 
intercanviava amb dos familiars que estaven destinats com a missioners a les Filipines, 
partí cap a la colònia espanyola. A Manila exercí com a metge de l’Estat i es relacionà amb 
els personatges de l’alta societat de la capital, de la qual ell també formava part. Quan 
esclatà la revolució a Filipines el 1896 Solivellas s’hi oposà, i per això fou empresonat amb 
unes vuitanta persones més. Cada dia executaven alguns dels presoners, però gràcies 

86  A la fotografía Bernadí Solivellas amb la seva dona Maria Mas i les seves filles. Publicada a http://
hopensoihodic.blogspot.com.es/2006/ [consultat en xarxa: 10-ix-2017].

87  amll, la-55, p. 58v.
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al fet que, exercint la seva professió va curar les febres tropicals que patia l’esposa d’un 
dels caporals que el tenia reclòs, fou alliberat. Pogué partir en un vaixell anglès cap a 
Barcelona i d’allà retornà a Mallorca. S’instal·là a Sant Joan, on es casà amb Maria Mas 
Jaume. Fou president del Col·legi de Metges, escrivia a La Almudaina i al Bolletí Oficial del 
Col·legi de Metges de Barcelona, i a Vilafranca va aconseguir erradicar les febres tercianes.

A més, pel que fa a les al·legacions presentades contra el padró d’inquilinat, es desestimaren 
les reclamacions escrites fetes per Lluís de Montaner Fuster, amb casa al carrer del 14 
d’Abril núm. 12, amb un valor de renda de 1.600 pessetes; per Rafel Oliver Vidal, de Palma, 
amb casa al carrer de Maria Antònia Salvà núm. 18, amb un valor estimat de 700 pessetes, 
i per Joaquim Rovira Truyols, per una casa que figurava a nom de la seva esposa i que, 
com ja explicarem, es veié immersa en un conflicte urbanístic l’any 1932 per tenir una 
escala construïda en terrenys públics. La casa estava situada a la plaça de l’Estació núm. 
3 i valorada en 1.500 pessetes.

Així mateix, s’informa d’algunes reclamacions verbals, de les quals no he pogut establir 
relació ja que no apareixen en la llista del valor de renda, a partir de les quals quedaven 
exclosos Pere Francesc Mayol Sastre, Joan Vidal Vicens, Joan Servera Cirerol, Antònia 
Aina Adrover Vadell, Miquel Tomàs Salvà, Margalida Clar Garau, Joan Salvà Cardell i 
Margalida Tomàs Clar.

I finalment es reduïa la quota a Joan Segura (per ventura referit a Joan Segura, propietari 
del Garge Sport de Palma, domiciliat a s’Arenal, al carrer de Sant Cristòfol núm. 1b.), 
per haver ocupat l’habitatge només durant sis mesos. Es rebaixava el lloguer consignat 
a Martí Muntaner Reus, que tenia una casa llogada al carrer de Sant Cristòfol núm. 12, 
perquè ara la casa que tenia llogada era al terme de Palma. El mateix passava amb una 
altra casa a Margalida Cardell Güells. Es reduïa la quota de tributació d’Andreu Vidal 
Moyà, amb casa al carrer de Sant Cristòfol núm. 82, a 4 pessetes per una casa valorada en 
200 pessetes de valor de renda. I finalment es reduïa el valor de renda a Gabriel Mesquida 
Nadal (en la llista apareix com Gabriel Mesquida de Son Bieló, de Santa Maria), amb una 

8 6      -      S ’A RE N A L D UR A N T L A I I  RE P ÚB L I C A .  UN A V I S I Ó  MUNI CIPA L .  P au Tomàs R amis



casa al carrer de Son Verí Marineta, valorada en 1.250 pessetes inicials a un total de 800 
pessetes.

Dia 12 de juliol de 1934 encara es resolen dues reclamacions més abans de deixar les 
modificacions aprovades definitivament. La primera és la que fa el metge Joan Vidal 
(potser Joan Vidal Ferrer, amb casa al carrer de la Marineta, valorada en 175 pessetes de 
valor de renda i residència habitual al carrer d’Antoni Maura núm. 67 de Llucmajor), que 
exposa que el pis que ocupa el té destinat únicament a consultori mèdic i no a habitatge. 
L’Ajuntament respon favorablement per davallar-li la quota. La segona, i darrera, és la 
de Joan Salvà Garí, que creia que la quota de 250 pessetes que se li havia assignat no era 
justa. L’Ajuntament, a instàncies de la Comissió d’Hisenda, denegà aquesta petició perquè 
va trobar que la base de renda assignada a la casa no era excessiva.
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LES OBRES
Les obres, com ja he dit, foren un dels temes principals i que més temps ocupava als 

regidors de l’època pel que fa a s’Arenal. La febre constructiva en aquest llogaret no 

comença ni molt manco el temps de la ii República, però sí que és cert que durant aquest 

període històric foren moltes les persones que decidiren invertir els seus estalvis a bastir 

una casa, de vegades més modesta, de vegades més luxosa, a s’Arenal. 

Al segle xviii s’Arenal era una contrada pràcticament deserta. Una descripció 

contemporània d’aquell segle simplement ens diu: En dicho cabo Enderrocat hay una torre de 

guarda que paga S� M� y descubre desde el cabo de la Regana hasta el Pouet, donde acaba la costa 

marítima del término de Lluchmayor (...).88 A mitjan segle xix tot el que trobam a s’Arenal 

són un grupet de cases, un bon grapat de coves habitades pels treballadors de la zona i 

barraques que servien d’habitatge o simple aixopluc als moradors. La gran majoria eren 

de trencadors, però també n’hi havia d’alguer, com veurem més endavant, i, com a bona 

zona marítima, barraques de pescador. D’aquestes darreres també n’hi havia a s’Estanyol, 

on se n’ha servat alguna com la de Can Jaqueta a s’Estelella, així com a la majoria de llocs 

de costa on la pesca era l’aliment o un complement important de vida. Vegem sobre això 

el que escrivia Rullan i Mir de les que hi havia al Port de Sóller:

En la «Historia de Sóller» puede verse que antes del siglo diez y nueve los pescadores que 

moraba[n] en nuestro puerto solamente habitaban en barracas� Entrando al siglo [xx] la vida 

cambio de alimento introduciendose la comida de carne y pescado en vez de vegetales y con 

este motivo aumentaron su jornal y convirtieron sus barracas en porxos y como su arte fué 

88  terrassa, g. i talladas, f.: Historia o crónica relación de la ilustre villa de Lluchmayor escrita en 1770 
por D� Guillermo Terrasa pbro� y paborde de la Santa Iglesia Catedral y completada por el Dr� D� Francisco Talladas pbro� 
y beneficiado de Santa Eulalia. bsal. Palma, 1934, p. 18.
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aumentando sus productos pronto convirtieron sus porxos en casas de uno ó dos pisos cómodas 
e higiénicas formando calles (...)�89

Pel que fa a les dels trencadors, tant a les coves, moltes condicionades com a barraques, 
com a les barraques mateixes, que moltes vegades, formant colles de tres homes, els 
mateixos trencadors construïen amb el marès sobrant de la pedrera just devora les 
mateixes explotacions de marès, hi vivien durant els dies feiners de la setmana. Temps 
abans de la ii República pràcticament només hi havia cases al carrer de Sant Cristòfol. 
Era el final del camí que arribava des de Llucmajor, se situava perpendicularment a la 
costa i marcà, a la llarga, la morfologia urbanística del caseriu. Al carrer del Torrent hi 
havia barraques i al carrer de la Marineta, segons es diu, es trobava el popular Pouet, de 
vegades anomenat Pouet d’en Vaquer, en el qual hi hauria unes piques on s’abeuraven les 
ovelles que, per passar l’estiu, feien el camí de transhumància des des Puigderrós o sa 
Torre fins as Teix. A la banda de Son Verí tampoc no hi havia cases, només alguns xalets 
com els de can Moner a la platja, ca n’Ordines, cals Fusters o ca n’Ateu Martí.90 Pere A. 
Salvà (1997, p. 10) ja escrigué que el primer nucli del qual tenim notícia és un de dues 
cases amb corral al llindar de la platja, que devers el 1860 es dedicaven a la recol·lecció de 
l’alga, que era usada en tasques agrícoles. Posteriorment s’hi instal·laren també un grupet 
de pescadors aprofitant la petita caleta existent, que els servia de refugi natural. 

El 1877 ja hi havia 13 cases d’una sola planta i 8 barraques de roter, amb un total de 21 
habitants, totes situades a la banda de s’Arenal que pertanyia a Llucmajor. Al de la part de 
Palma, amb una frontera entre municipis encara no aclarida, no hi havia cap construcció. 
El 1881, a petició del governador civil de la província, l’Ajuntament conformà un nou 
nomenclàtor de tots els edificis habitats al municipi, el nombre d’habitants i la distància 
a la vila, per demostrar que no tots els habitants residien al nucli de Llucmajor, fet que 

89  ams; Arxius particulars. Arxiu Mossèn Josep Rullan i Mir. Manuscrits. rm_m_Notes històriques 
diverses_Sd.

90  D’algunes se’n fa referència a llinàs, Onofre. «Can Mataró, can Ordinas, can Rovira, can Ateo, can 
Muntaner...». S’Unió de s’Arenal, setembre 1994, p. 4 i 5.
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es preveia que suposaria una rebaja en el encabezamiento de consumos�91 La inauguració 
de la primera església el 1895 suposaria una acceleració del ritme de compres de solars 
i construcció de cases a la zona. El 1897 aquelles 13 cases havien passat a convertir-se 
ja en 20, que donaven aixopluc a 19 famílies. Ja entrat el segle xx la construcció del 
ferrocarril i l’establiment de terres de la marina arenalera propiciaran un creixement que 
serà imparable. El 1910 hi ha 17 edificis habitats de forma permanent, amb un total de 67 
persones censades, però ja hi ha 82 edificacions, que són destinades a estiueig. L’any 1920, 
segons el cens d’aquell any,92 hi havia ja 105 habitants de fet, 61 homes i 44 dones, i 105 de 
dret, amb el mateix nombre d’homes i dones que els de fet. 

Aquest creixement tan significatiu, com ja comentava abans, és degut en bona part a 
l’establiment a la zona de la línia ferroviària. A més, serà en aquesta dècada quan ja es 
comença a construir també a la part de s’Arenal de Palma. Aquell any, 1920, alguns dels 
carrers de s’Arenal encara no tenien nom, però d’altres sí que en tenien, encara que no 

91  amll, la-23, p. 32.

92  amll. Sig. 2291/5.

Vista de la badia, el pinar i la carretera del Fort, posteriorment carretera Militar, en el punt del torrent des Jueus. 
(Arxiu Onofre Llinàs).
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s’utilitzaven de forma habitual. El 1900 ja s’havia dotat de nom 6 carrers del caseriu: Sant 
Cristòfol, camí de la Marina, Salvà, Miramar, Republicans i Torrent, i el 1910 es dona 
nom a la carretera del Fort, al carrer de la Salut i a la plaça Nova (Font Obrador, 1999, p. 
228-229). Però segons la relació d’edificis i albergs que formen grups de 10 o més edificis, 
elaborada el 1920 i conservada a l’amll,93 en què s’expressa el nombre d’edificis de cada 
un dels carrers, es consignaven: carrer de la Salut, 8 edificis; carretera del Fort, 26; carrer 
Lletra A, 4; carrer Lletra B, 9; carrer Lletra F, 3; carrer Lletra H, 2; carrer Lletra I, 7, i 
carrer Lletra J, 1.94 Així mateix, disposam del recompte d’albergs i edificis total95 elaborat 
aquell 1920, en el qual s’indica que a s’Arenal hi ha un total de 175 edificis, 22 d’ells habitats 
de forma permanent, 151 d’accidentalment inhabitats96 i 2 d’inhabitats per raons d’ús; 75 
d’1 pis, 98 de 2 pisos i 2 de 3 pisos. A més hi havia 5 albergs, 1 d’accidentalment no habitat 
i 4 d’inhabitats per raons d’ús. 

En aquests moments ja trobam cases o habitacions que es lloguen com a residències 
d’esbarjo o estiueig, que fins i tot s’anunciaven en la premsa de l’època. Podem citar, com 
a exemple, dos anuncis apareguts el mes de juny de 1923 a La Almudaina:

Casa de recreo

La hay para alquilar en el Arenal, con siete dormitorios�
Para informes al Jefe de la estación de ferrocarril de dicho caserio y a la Farmacia que hay 

frente el «Grand Hotel» de esta capital�97

93  amll. Sig. 2291/7.

94  El 1929 rebrien nom alguns d’aquests carrers que encara no en tenien. La plaça Nova amb el nom de 
plaça de la Reina Maria Cristina, el carrer Lletra A amb el nom de Primo de Rivera, el de Lletra B amb el de 
Maria Antònia Salvà, el de lletra D amb el de Vicaria, el de Lletra F amb el d’Alfons xiii, el que es designava 
com carrer del Forn passaria a ser el carrer d’Antoni Catany, i on hi havia l’estació del ferrocarril seria des de 
llavors la plaça de l’Estació del Ferrocarril. (Font obrador, 1975, p. 22).

95  amll. Sig. 2291/5 i Sig. 2291/6.

96  Amll. Sig. 2291/5. 

97  La Almudaina, 12-vi-1923, p. 4.
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En El Arenal

Chalet, sitio espléndido, alquilo habitaciones amuebladas, 
como también con manutención�

Precios moderados�
Informes calle de la Riera, núm� 13.98

Ja l’any 1930 hi trobam 184 habitants, i el 1935 n’eren 267, tal com ja hem analitzat.

El nucli urbà anà evolucionant. L’Ajuntament s’encarregava de la neteja i la conservació 
dels carrers,99 i arribada la ii República es convertí en un llogaret en creixement continu. 
Dia 21 d’abril de 1931 s’acordà que el carrer d’Alfons xiii fos anomenat a partir de llavors 
Carrer del 14 d’Abril, i el de Primo de Rivera, Carrer de la Llibertat, eliminant així noms de 
carrers que fessin referència a la monarquia caiguda o a la dictadura passada. Dia 4 de 
juny del mateix any el nom Plaça de la Reina Maria Cristina es canviaria pel de Plaça de 
Mariana Pineda, i es donà nom al carrer immediat que seguia al del 14 d’Abril i que encara 
no tenia nom. Seria conegut com el carrer de José Nakens.100 El setmanari satíric Foch y 
Fum també ho recollia: 

Es mateix dia s’Ajuntament acordá canvía es nom de Maria Cristina de sa plassa de s’Arenal en 
so de Mariana Pineda; a un carré des mateix caserío que encara era moro, el betiaren en so nom 
d’en Pep Nakens�101

Descomptant el buit de quasi cinc mesos que comentava abans, del qual no tenim 
informació de plens per manca de documentació, la primera referència que trobam de la 
concessió d’una obra a s’Arenal és de dia primer d’octubre de 1931, a Pere A. Tomàs Vidal, 

98  La Almudaina, 28-vi-1923, p. 4.

99  Coneixem algunes intervencions a finals de la dècada dels anys vint, normalment fetes durant 
els mesos d’estiu, de neteja, conservació i reparació de carrers i de col·locació de bancs al nucli de s’Arenal, 
realitzades per jornalers municipals.

100  Aquests canvis de noms de carrers amb les dates en què foren aprovats els sabem gràcies a la 
referència que en fa Bartomeu Font Obrador al volum vii, p. 230 i 231 de la seva Historia de Llucmajor. El 
cronista, tal com consigna al peu de pàgina, agafa les referències directament del llibre d’actes de l’Ajuntament, 
un llibre d’actes que, per desgràcia, actualment resta desaparegut.

101  Foch y Fum. «De Lluchmajó», 12-vi-1931, p. 3. 
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que vol construir una casa en un solar situat al carrer de Sant Cristòfol. A partir d’aquí 
són multitud les obres que es concediran, arreu de s’Arenal, cada una condicionada per 
unes normatives que dictava l’Ajuntament i que en part anaren canviant, i de vegades 
creant polèmica, durant els anys. En aquest període estudiat es concediren aquest nombre 
d’obres als carrers següents:

José Nakens: 20. Sant Cristòfol: 17. Torrent: 13. Carretera del Fort: 10. Llibertat: 10. Salut: 
10. Un carrer paral·lel a José Nakens, sense nom: 8. 14 d’Abril: 8. Plaça de Mariana Pineda: 
4. Maria Antònia Salvà: 4. Miramar: 3. Plaça de l’Estació: 1. Marineta: 1. Antoni Catany: 1. 
Total: 108 obres recollides en els llibres de plens municipals.

Les construccions que es fessin a s’Arenal havien de seguir una normativa que amb el 
temps s’aniria adequant i que seria diferent depenent de la via on es volgués dur a terme, 
però es volia evitar que a s’Arenal passàs el que dia 10 de desembre de 1931 es diu que 
va ocórrer a s’Estanyol i que demostra la precarietat en matèria urbanística en què es 
trobava l’Ajuntament a certes zones:

El Sr� Ramis preguntó si existia plano del caserio El Estañol y si el Ayuntamiento tenia ó no 
jurisdicción sobre las construcciones que se hacen en el, pues le consta que se han levantado 
casas recientemente sin autorización alguna, contestándole el Sr� Alcalde que no existia plano, 
pero que apesar de ello los particulares precisan permiso del Ayuntamiento para toda clase de 
obras cuando linden con la via pública�

Se discute con tal motivo la conveniencia de hacer levantar un plano, acordándose que la 
Comisión de Fomento estudie si es de conveniencia encargar el plano�102

Així, a s’Arenal, les obres que es fessin al carrer de Sant Cristòfol, i vist que la via 
pertanyia a l’Estat, ja que formava part de la carretera des Coll d’en Rabassa a Llucmajor, 
havien d’estar subjectes a les condicions de l’informe de l’enginyer corresponent, a més de 
les condicions generals que tenia establertes el mateix Ajuntament. També les obres i la 
construcció d’habitatges que es feien als carrers Major o Pedro Roig de Llucmajor havien 
d’atendre’s als informes del mateix enginyer, perquè es consideraven vies pertanyents 
a la carretera des Coll d’en Rabassa a Llucmajor passant per s’Arenal. Les obres que es 
duguessin a terme als carrers de José Nakens, 14 d’Abril, Torrent, Llibertat, carretera del 
Fort, plaça de Mariana Pineda... es concedien amb subjecció a les condicions generals que 

102  amll, la-61, p. 36.
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establia l’Ajuntament, i s’especificava que les portes i finestres que es col·locassin a les 
obertures de la planta baixa s’havien d’obrir cap a dins la casa i no cap a l’exterior. A més, 
a la plaça de Mariana Pineda de vegades s’especifica que s’havien de subjectar a l’alineació 
general.

La urbanització de s’Arenal havia provocat fins al 1933 la construcció i l’establiment de 
més de 400 habitatges. El carrer de Sant Cristòfol era el més urbanitzat, amb 133 cases, i 
la plaça de l’Estació, la que hi estava menys, amb 5 cases. Amb un valor de renda total de 
122.070 pessetes, el carrer de Son Verí Marineta103 era, amb relació al nombre de cases i 
el seu valor, el més luxós.104  

Però algunes de les obres que se sol·licitaren, encara que semblàs que amb les normatives 
urbanístiques aprovades tot havia d’estar sota control, no estigueren exemptes de 

103  Aquest carrer devia ser a la banda de Son Verí. Eren residències d’estiueig, en la seva majoria, 
pertanyents a gent de fora de Llucmajor i de classe benestant. Dels 12 veïns amb propietats al carrer segons 
el Valor en renta anual calculada de las casas del Caserio El Arenal y El Estañol 1933 (amll, Sig. 1721/5) 4 són gent 
de Llucmajor; 4 de Sant Joan, entre els quals hi ha el metge Bernadí Solivellas Arbona; 2 de Palma; 1 de Santa 
Maria i 1 de s’Arenal. Segons Bartomeu Font (1975, p. 18) entre 1914 i 1927 hi va haver diversos compradors 
que s’adjudicaren un solar de 806 m, conegut per Els Santjoanés, venut per la família Roses Siragusa, que sens 
dubte correspon al que seria el futur carrer de Son Verí Marineta. Aquests compradors foren Francisca Pujol 
Tous, Joaquim Bauzà Gayà, Climent Gayà Bauzà i Joan Gayà Bauzà. Algun d’aquests Gayà, econòmicament i 
socialment ben posicionats, per ventura eren els venedors de solars de la contrada que anomena Monserrat 
Ordines Prohens en una entrevista reproduïda per Pere Canals en un dels seus llibres (2010, p. 84). A més cal 
significar que a les notes de societat de diversos números de La Almudaina dels mesos d’agost i setembre de 1934 
ens parla de la distinguida señora Maria Gayà Cruz i del seu espòs José López, que venen de Barcelona a s’Arenal 
per estiuejar amb la mare i els germans d’ella. Potser tengui relació amb alguns dels Gayà que aquí anomenam. 
(La Almudaina 2-viii-1934, p. 3 i 18-viii-1934, p. 3).

 El topònim urbà no l’he tornat a localitzar a cap altre document. Un de semblant, possiblement referit 
al mateix carrer, és el de calle de Mº de S� Verí, que apareix en una notificació de l’enviament d’un plec tancat per 
part de la Comandància Militar de les Balears, Estat Major, a Mateu Vidal Garcia, veí de s’Arenal i domiciliat 
al citat carrer. Amll, co-1935. Sig. 2500. Carpeta Gobierno Civil.

104  Les dades són extretes de l’anàlisi del document Valor en renta anual calculada de las casas del Caserio 
El Arenal y El Estañol� 1933. Aquest, a la seva part final, ens parla d’un total de 309 cases i 447 inquilins amb 
una valoració de renda anual de 136.865 pessetes. Les dades que he oferit en el text són fruit d’un recompte fet 
personalment de totes les cases i valors que apareixen en el document. La diferència entre les dades pot venir 
de l’afegit o l’eliminació d’alguns ítems durant anys posteriors, de la diferent forma de comptar cases i/o cases 
amb pis...
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polèmica, ja fos per la situació especial del lloc on es volia construir o per la diferent 
interpretació de la llei que en feien els governants. 

Algunes d’aquestes polèmiques o buits legals que s’hagueren de resoldre sobre la marxa 
afectaren alguns veïns que volien construir a la zona del torrent des Jueus. És molt 
significatiu en aquest sentit l’ofici que remet l’enginyer en cap d’Obres Públiques al batle 
de Llucmajor dia 14 d’agost de 1931, en què li diu:

Adjunto tengo el honor de remitir a V�S� la denuncia que presenta Don Guillermo Monserrat 
Truyols, de esa vecindad, contra las obras que se estan ejecutando en el cauce del Torrent Dels 
Jueus, en el caserio del Arenal, a fin de que se sirva V�S� comprobar el fundamento de la misma 
y en su caso, proceda a suspender las mencionadas obras, dando cuenta de ello al Excmo� Sr� 
Gobernador Civil de la provincia.105

Altres dos casos són els de Jaume Clar Garau i el de Guillem Tomàs Sastre. El primer, 
que sol·licita fer obra en un solar situat al carrer del Torrent dia 28 d’abril de 1932, ha 
d’esperar fins dia 9 de juny a rebre el permís perquè, segons informa el batle el mateix 
dia 28, recorda que a un altre veí, no feia gaire temps, Obres Públiques li havia paralitzat 
una obra de construcció d’una casa quasi al mateix lloc, per considerar que construïa 
al llit del torrent, que era de domini públic.106 Per tal motiu es va considerar remetre la 
instància de Jaume Clar a Obres Públiques i esperar una resposta a manera d’informe, per 
si es podia concedir o no el permís de construcció. Finalment l’obra li és concedida, amb 
l’especificació que la construcción que levante no afecte ni ocupe terreno alguno del cauce del 
Torrente denominado dels Jüeus.107 I és que la delimitació del que era llera del torrent i fins on 
arribava era també un tema polèmic, que s’havia intentat delimitar en diverses ocasions108 

105  Amll, co-1931. Sig. 2495. Carpeta Obras Públicas. Desconeixem, per ara, qui era la persona 
denunciada i la resolució final d’aquest cas.

106  Potser es refereixi al cas denunciat per Guillem Monserrat el 1931.

107  Amll, la-61, p. 111v.

108  El 1917 Miquel Parets Tomàs sol·licita a l’Ajuntament que indiqui l’alineació dels terrenys que formen 
el torrent des Jueus per tal de poder delimitar els que eren de la seva propietat que limitaven amb aquells 
(amll, la-50, p. 7v.). Per tal de marcar-ho s’hi desplaçà la Comissió d’Obres del consistori llucmajorer, que 
acordà deixar com a llera del torrent una amplada de 21 m. A la banda dreta, baixant, quedaven 3,40 m sense 
edificar, mentre que a l’esquerra en quedaven 12, tot i que finalment s’acordà que fos l’arquitecte municipal, 
com a tècnic, qui s’encarregàs de fer aquestes delimitacions (amll, la-50, p. 13-13v.).
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i que ara es pretenia que es respectàs totalment. El segon cas, el de Guillem Tomàs, va 
tenir lloc dos anys després. Dia 28 de juny de 1934, davant la sol·licitud presentada per 
aquest per poder tancar un solar a la vorera del torrent, l’Ajuntament manifesta no tenir 
competències per concedir o denegar el permís per estar dins terrenys de l’Estat. 

I és que la qüestió de construir cases i habitatges al voltant del torrent des Jueus ja era 
font de polèmiques des de feia molts d’anys. L’any 1924, no feia gaire, s’havia aconseguit 
resoldre el tema de la delimitació entre els municipis de Palma i Llucmajor109 just en el 
punt del torrent des Jueus,110 tot i que l’any 1909, en la sessió plenària de dia 16 de juny 
de l’Ajuntament de Palma el batle manifestava que podía asegurar que dicho asunto según 
las noticias que él ha inquirido será resuelto muy en breve (amp, ah-2179-1, p. 188v.)� La 
controvèrsia i les desavinences entre ambdós consistoris es remuntava a molts anys 
enrere, i mai no havien aconseguit arribar a un acord que deixàs clar on començava i 
acabava cada terme o a qui pertanyia el torrent i fins a on. Arribar a un consens sobre el 
tema era en aquell moment primordial, sobretot perquè existia un número considerable de 
casas en la zona en litigio que no saben hoy si resgistrarse en este término ó en el de Palma�111 Els 
ajuntaments, comandats per una banda per Antoni Alfred Llompart Julià, batle de Palma, 
i per l’altra per Rafel Cañellas Caldés, batle de Llucmajor, davant aquestes polèmiques que 
ja començaven a sorgir a nivell jurisdiccional i urbanístic, de forma primigènia, aquell 
1924 establiren les fites de delimitació entre termes municipals. Això resolgué alguns dels 

109  Tot i haver arribat a l’acord de 1924, l’any 1932, en la sessió de dia 28 d’abril, el regidor Miquel 
Carbonell planteja la possibilitat de fer una petita rectificació al traçat de la línia divisòria perquè en aquel sitio 
era quebrada y que convendría hacer gestiones para modificarla y hacerla recta, como lo es en el otro lado del Torrente� 
(amll, la-61, p. 95v.). S’acordà que es remetria la petició a Obres Públiques i que s’esperaria una proposta.

110  En podeu llegir un ampli estudi a tomàs ramis, Pau: «Delimitació entre Palma i Llucmajor en els 
punts de s’Aranjassa (1882) i s’Arenal (1924)». I Jornades d’Estudis Locals del Pla de Sant Jordi. Palma, 2017, p. 359-
376. La ubicació de les fites col·locades avui dia no es correspon amb la descripció que els documents de 1924 
en fan. Onofre Llinàs (2001, p. 23) ho atribuiex al fet que les torrentades, en un moment determinat, canviaren 
el llit del torrent i per tant ara no és exactament allà on era fa un segle.

111  amll, la-56, p. 109. Es tracta de la sessió plenària de dia 4 de desembre de 1923, en la qual pareix 
que es pren la decisió ferma de trobar una solució definitiva al problema.
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problemes i desavinences sorgides a la zona, però, tal com veim en els casos de Jaume Clar 
i Guillem Tomàs, no tots. 

Una altra petició que va ser tractada en el ple i que resulta curiosa és referent a una obra 
d’adequació dels carrers del caseriu. La proposà Antoni Gamundí Contestí, a través d’una 
instància a Obres Públiques de dia 30 de maig de 1931 i que dia 7 de juliol aquest organisme 
remeté a l’Ajuntament. Pareix que aquest document es perdé, i dia 29 d’octubre es tornà 
a remetre un escrit dirigit a l’ajuntament llucmajorer procedent d’Obres Públiques, en 
què es recorda la instància i al qual s’adjunta un informe de resolució emès per l’enginyer 
encarregat, Miquel Forteza, amb data 7 de juliol. Gamundí demanava el permís pertinent 
per construir un pas salvacunetes a la seva casa situada al carrer de Sant Cristòfol núm. 
63. L’informe núm. 348 d’Obres Públiques112 li concedia el permís per construir-lo en 
el termini d’un any. Un cop concedit el permís Antoni Gamundí fa una altra instància, 
aquest cop directament a l’Ajuntament, en què demana una subvenció per a la construcció 
d’aquest pas salvacunetes, segurament considerant que l’obra que havia de portar a 
terme no era dins casa seva, sinó al carrer. Dia 19 de novembre el tema és tractat en el 
ple municipal i l’Ajuntament ratifica el permís per poder construir-lo, però li denega la 
subvenció por no tener ningún interés particular el Ayuntamiento en la obra.113 Desconeixem 
si finalment Antoni Gamundí portà a terme o no aquesta obra. 

Però el gran motiu de polèmica sobre les obres que es realitzaven aquests anys a s’Arenal 
fou provocat per les terrasses que es feien fer obligatòriament als habitatges de nova 
construcció. Gran motiu de controvèrsia, no tant per la quantitat de les desavinences 
entre governants i propietaris, sinó per la cruesa demostrada en el tractament de la 
qüestió entre els mateixos membres de l’Ajuntament. Aquesta norma al principi de la ii 
República estava en una nebulosa en què no restava clara l’obligatorietat de construir 
aquest element arquitectònic, com queda demostrat en el ple de dia 8 de setembre de 1932, 
en què el regidor Joan Miquel demana al batle si els propietaris dels solars a s’Arenal poden 

112  amll, co-1931. Sig. 2495. Carpeta Obras Públicas.

113  amll, la-61, p. 30.
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edificar la façana fins a la línia del carrer o si forçosament han de deixar una terrassa que 

limiti amb aquest. La resposta que li donà el batle en aquell moment demostra que, en 

certa manera, desconeixia també la legalitat del tema tractat. Explica que no sempre s’ha 

seguit el mateix criteri, però que en general s’han de construir terrasses, tot i que hi ha 

casos especials que requereixen l’estudi i la resolució per part de l’Ajuntament. Després 

d’una discussió, en la qual intervé principalment Miquel Monserrat, no s’aconsegueix 

arribar a un consens o a un acord i el tema queda una mica en l’aire. 

Les cases de nova construcció havien de tenir obligatòriament una terrassa construïda al front de l’edificació. 
Alguns dels habitatges de la contrada vists des del mollet l’any 1932. Amll; llu-5-0013 (família Martín Rimada).
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El que devien desconèixer els membres del consistori era que el 1926 l’Ajuntament, presidit 

per Miquel Mataró Monserrat, havia aprovat una llei ben clara sobre aquest tema. Fou en 

el ple celebrat dia 30 de setembre i el secretari ho recollia així en l’acta:

Luego se dió cuenta de otra propuesta de la Comisión municipal permanente, para que el Pleno 

acuerde imponer como forzosa a las nuevas obras del caserio El Arenal, la construcción de 

terrazas en todo el frente de las fachadas que den a la calle de un ancho o fondo mínimo de 

dos metros y medio, y ademas que se obligue a los que soliciten permisos para construir nuevas 

casas o reformar las fachadas construidas, tanto si es la población como en los Caserios del 

Arenal y Estañol, a que acompañen a la instacia un plano o croquis de las fachadas� Discutida la 

propuesta, despues de haber hecho uso de la palabra varias veces los señores Nadal, Monserrat, 

Salvá y Ordinas y el Sr Presidente, se acordó por unanimidad aprobarla en el sentido de que 

vendrán obligados a construir la terraza todas las edificaciones de nueva planta o que no tengan 

construido edificio en el area o parte del solar que debe ser destinado a terraza, quedando en 

todo lo demás aceptada.114 

Revisem permisos concedits en anys o dècades anteriors i agafem per exemple els de 1906. 

De la mitja dotzena d’obres que es concedeixen a s’Arenal als carrers de Sant Cristòfol,115 

Miramar, Torrent o Marina, no s’especifica l’obligatorietat de deixar espai de terrassa a la 

façana. Només es fa en una de les obres concedides. És a la sol·licitada per Sebastià Tomàs 

Oliver, que volia construir una casa al cap de cantó de la plaça Nova amb el carrer de la 

Marina, debiendose de sujetar al plano ó croquis que tiene aprobado este Ayuntamiento y que 

fué presentado por D� Antonio Salvá, dejando en la fachada de la plaza el espacio de tres metros 

114  amll, la-58, p. 67.

115  En la sol·licitud d’obra de Joan Jaume Barceló que es du al ple de dia 9 de febrer de 1906, per anomenar 
el carrer de Sant Cristòfol ho fa dient: para construir una casa en el caserio del Arenal lindante con el camino que 
de esta población vá al caserio (amll, la-39, p. 16v.). O a la que presenta a la sessió de dia 4 de març del mateix 
any Bartomeu Jaume Janer: una casa en un solar del caserio del Arenal que linda con el camino vecinal ó calle de San 
Cristóbal (amll, la-39, p. 22).
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y medio para terraza.116 Per a les obres concedides durant el 1917, any que agafam com a 

simple exemple, tampoc es demana que les construccions tenguin terrassa. Per exemple, 

a la resposta de la sol·licitud formulada per Mateu Fiol Alorda aquell any per edificar una 

casa a s’Arenal, l’única condició específica que s’indica, que no siguin les generals dictades 

per l’Ajuntament i les referents a l’alineació, era que las aguas de los tejados que viertan á la 

calle se recojan en una canal de zinc para conducirlas hasta el piso de la acera�117

Tampoc pareix que a la banda de s’Arenal que pertanyia a Palma fos obligatòria la 

construcció de terrasses. Podem veure per exemple l’obra118 de la llucmajorera Catalina 

Pons Amengual, que el 1932, amb Jaume Alenyà com a arquitecte, volia construir una 

pequeña casita para refugio de temporada de baños en la carretera militar a la banda de Palma 

de s’Arenal. La casa, de 16 m2, segons es desprèn del plànol presentat a l’Ajuntament de 

Palma, la projectava fer sense terrassa. 

Igual passava amb l’obra119 que Miquel Pellicé Rey, el 1934, i també amb Jaume Alenyà com a 

arquitecte, volia fer al carrer de Jorge Sant núm. 4, a la illeta 13 de la platja de s’Arenal. 

Era un fet freqüent que llucmajorers com Catalina Pons tenguessin o adquirissin solars 

a la banda de s’Arenal que corresponien a Palma i hi construïssin també cases. En alguns 

d’aquests casos l’Ajuntament de Ciutat s’havia de posar en contacte amb el de Llucmajor 

perquè fos aquest qui comunicàs al propietari una cosa o altra. Coneixem el cas, per 

exemple, de l’obra que fa Bernat Contestí al carrer de Cartago, a qui l’Ajuntament de 

116  amll, la-39, p. 66. La plaça Nova en temps de la ii República seria la plaça de Mariana Pineda, i el 
carrer de la Marina seria el carrer Marineta. Quan s’anomena Antoni Salvà es refereix a Antoni Salvà Ripoll 
de sa Llapassa, del qual parlarem amb més profunditat en el capítol «Parcel·lacions».

117  amll, la-50, p. 18�

118  amp. Sig. lo 242-76.

119  amp. Sig. lo 284-67.
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Palma, a través del de Llucmajor, ha de comunicar 

l’expediente de apremio por debitos al Arbitrio sobre 

licencia de Construcciones�120

A Llucmajor, tot i que el tema de les terrasses quedàs pendent, la petició llançada pel 

regidor Joan Miquel sempre restà en l’ambient. Les llicències d’obres, però, se segueixen 

donant sense especificar la construcció d’aquestes terrasses, fins que dia 3 d’agost de 1933, 

en la concessió d’obres que fa l’Ajuntament a Antoni Clar Puigserver per construir una 

casa al carrer de la Llibertat, i a Pere Monserrat Matas per aixecar-ne una al carrer de 

la Salut, a banda d’especificar que s’han de construir seguint les condicions generals que 

té establertes l’Ajuntament, s’han d’atendre a una nova obligació que seria ja la tònica 

general i la condició sine qua non per a la construcció de qualsevol habitatge a s’Arenal: 

destinar los dos metros y medio de fondo a partir de la alineación de la calle y en todo el ancho 

120  amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Alcaldías. Subcarpeta Alcaldía de Palma. Datat a Palma dia 8 de 
juliol de 1936.

Plànol de la caseta de Catalina Pons Amengual.

Plànol de la casa de Miquel Pellicé Rey
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del solar a terraza dándole la altura del nivel que indique el Capataz de obras sobre el terreno.121 
Aquesta nova norma, que recull l’esperit d’aquella de l’any 1926, no estarà exempta de 
polèmica en alguns casos futurs, però marcaria, fins avui dia, la fisonomia urbanística 
i constructiva de s’Arenal. Fins i tot de vegades es parlaria de deixar terrasses de tres 
metres, com per exemple dia 14 de juliol de 1936 a l’obra que Miquel Mas Tomàs vol fer en 
un solar de la seva propietat que limitava amb el carrer 14 d’Abril. 

Les terrasses, en principi, només eren obligatòries a s’Arenal. Les obres que es feien a 
s’Estanyol, llogaret també en emergència en aquells moments, tot i que no són ni molt 
manco comparables a les que es fan a s’Arenal, no havien d’incloure aquest element 
arquitectònic, o com a mínim no s’especificava en els permisos que es concedien en els 
plens. Però això canvià dia 7 d’abril de 1936, quan també per a les obres de s’Estanyol 
que es concedeixen aquell dia a Margalida Sastre Janer i a Jaume Rubí Salvà es diu que 
s’haurà de construir en tot el front de les façanes una terrassa de l’amplada que el capatàs 
d’obra marqui, sense especificar-ne la fondària. Dia 28 d’abril d’aquell 1936 aquesta 
mateixa norma és aplicada a la casa que Joan Julià Romaguera vol construir al carrer de 
la Llibertat de s’Arenal. Dies després la norma torna a parlar de terrasses de dos metres i 
mig, i a les obres de s’Estanyol es torna deixar de citar aquest element arquitectònic.

A s’Arenal, en algunes obres, com deia abans, aquestes terrasses eren font de disputa i 
de discussió entre els representants municipals en les sessions plenàries de l’Ajuntament. 
Polèmiques com la que provocà la sol·licitud d’obra de Joana Aina Clar Catany, en 
demanar poder construir una casa al carrer de Maria Antònia Salvà cantonada amb la 
carretera del Fort fins a la línia del carrer, sense deixar terrasses, i que fou una mostra 
clara de la rivalitat política i de criteri entre el batle Bartomeu Sastre i el regidor de 
l’oposició Miquel Carbonell. Dia 8 de febrer de 1934 es dugué la sol·licitud d’aquesta obra 
al Ple de l’Ajuntament i s’acordà passar-la a la Comissió de Foment perquè fes un informe 
de si era oportú o no accedir a la petició de la propietària. Dia 15 de març es tornà a 
discutir el tema. Hi ha regidors a favor de la idea que es pugui construir la façana fins al 

121  amll, la-62, p. 57.
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carrer i altres que són partidaris de seguir estrictament la norma de les terrasses i que 
la propietària n’hagi de fer construir tant a la façana del carrer de Maria Antònia Salvà 
com a la de la carretera del Fort. Dia 29 de març Miquel Carbonell, com a president de la 
Comissió de Foment, presenta l’expedient que s’havia elaborat i que indicava que s’hauria 
de fer construir terrassa a la façana que donava a la carretera, però que a la que donava 
al carrer de Maria Antònia Salvà no era necessari fer-ne.122

L’informe no fou acceptat de bon grat per alguns regidors i Miquel Monserrat Parets 
s’hi oposà de forma enèrgica, pel greuge comparatiu que suposava per als propietaris als 
quals s’havia obligat a construir una terrassa a tot el front de les seves façanes. Monserrat 
arriba a dir que él a un amigo que le consultó sobre un caso análogo le hizo desistir de pedir 
permiso�123 Davant la intervenció de Monserrat i de la divisió mostrada entre els regidors, 
fins i tot dels que formaven la Comissió de Foment, Carbonell explica que es varen tenir 
en compte totes les circumstàncies per prendre la decisió, y que a un solar de seis metros 
no se le pueden restar dos y medio porque se queda sin espacio suficiente para edificar�124 La 
discussió sobre el tema va ser forta i dura, i l’assumpte va quedar sense resoldre. Dia 24 de 
maig es tornà a dur al plenari, on es tornà a produir una encesa discussió. Joan Miquel hi 
exposà que el propietari de Son Verí de Baix, quan venia els solars que havia parcel·lat de 
la seva finca als que volien construir un habitatge, ja els imposava l’obligació de construir 
una terrassa seguint la normativa municipal. Miquel Monserrat plantejà que si es deixava 
fer això s’Arenal es convertiria en una anarquia, i que amb la construcció de les terrasses 
els carrers eren més amples i en una població d’estiueig seria un defecte d’higiene fer-les 
estretes. Tal vegada Monserrat, amb aquestes paraules, seguia les instruccions que la 
Inspecció Provincial de Sanitat havia fet arribar diverses vegades a l’Ajuntament: 

(...) se apliquen las medidas relativas a obras de corrección de deficiencias sanitarias en viviendas 
y establecimientos publicos, en armonía con las condiciones y necesidades de la localidad, 

122  Aquesta solució recorda al permís d’obra concedit unes dècades abans, el 1906, a Sebastià Tomàs 
Oliver i que ja s’ha exposat anteriorment.

123  amll, la-62, p. 150.

124  amll, la-62, p. 150.
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cuidando especialmente de cuanto hace referencia a establecimientos publicos, viviendas anejas 
a ellos y casas de nueva construcción�125

Le recuerdo que en cumplimiento de las disposiciones vigentes, y con el fin de conseguir mejores 
condiciones de higiene en las nuevas construcciones, deben pasar a informe de la Junta Local de 

125  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Higiene y Sanidad. Aquesta comunicació, enviada dia 30 de març 
de 1932 per l’inspector provincial de Sanitat, responia a una ordre del Ministeri de Governació signada dia 17 
de febrer.

Les terrasses, pensades per donar un aspecte més higiènic al nucli de s’Arenal, també servien per fer reunions 
familiars o per prendre la fresca. Amll; llu 53-0080 i llu-53-0088. (família Ripoll Taberner).

10 4      -      S ’A RE N A L D UR A N T L A I I  RE P ÚB L I C A .  UN A V I S I Ó  MUNI CIPA L .  P au Tomàs R amis



Sanidad los planos correspondientes antes de comenzar la edificación, y una vez terminada esta girar 
visita el Inspector Municipal de Sanidad para ver si han construido con arreglo al plano�126  

Finalment, en la votació, Carbonell quedà com a únic defensor de la no construcció de 
les dues terrasses. Els altres membres de la corporació votaren a favor i així quedà desfet 
i sense valor l’informe de la Comissió de Foment i l’obligació de Joana Aina Clar Catany 
de construir una terrassa de dos metres i mig de fondària a ambdues façanes del cap 
de cantó de ca seva. Però l’octubre de 1934, a causa dels incidents que es produeixen a 
Astúries,127 la coneguda com a Revolució d’Astúries, produïda per les protestes contra 
l’accés al poder de ministres pertanyents a la ceda, partit considerat antirepublicà i 
feixista, i que s’estengueren per la Península, el batle i els regidors pertanyents a Acció 
Republicana de Mallorca, a Esquerra Republicana o al Partit Socialista, per ordre del 
governador civil, són rellevats i suspesos dels seus càrrecs. Dia 6 d’octubre es proclama 
a les Illes Balears l’estat de guerra, es clausura la Casa del Poble de Palma i alguns dels 
diaris obrers del moment com Nuestra Palabra, entre d’altres, són obligats a deixar de 
publicar. Dia 16 d’octubre Joan Manent Victory, governador civil, havia decretat, i el 
ministre de Governació de l’Estat havia ratificat, la suspensió de l’Ajuntament de Palma 
i la seva substitució per part d’una comissió gestora, i dia 30 d’octubre s’havien suspès 
dels seus càrrecs diversos batles i regidors dels ajuntaments d’Alaró, Llucmajor, Andratx, 
Marratxí, Manacor, Pollença, Sant Joan i Sóller, fundamentando dichas suspensiones en la 
falta de cooperacion de los interesandos al mantenimiento del orden publico y por conceptuar 
la Autoridad Militar en el actual estado de guerra que algunos de los mismos son elementos 

126  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Inspección Provincial Sanidad. La Inspecció Provincial de Sanitat 
de Balears remeté aquesta comunicació al batle de Llucmajor, signada per l’inspector Juan Durich i datada dia 
22 de setembre de 1933.

127  L’octubre de 1934 el batle d’Oviedo enviava una carta als batles dels diferents ajuntaments de l’Estat, 
entre ells el de Llucmajor, en què feia súplica angustiosa de socorro, ja que la ciutat havia patit de ple l’estat de 
guerra amb incendis, tirotejos, bombardejos i saquejos com a conseqüència de les vagues revolucionàries que 
s’hi havien viscut i havien deixat una part important de la ciutat derruïda o sense les mínimes condicions per 
afrontar l’hivern que s’atracava. amll, co-1934. Sig. 2499. Carpeta Alcaldías. En el fulletó de propaganda 
catòlica Noticias, Serie 10, núm� 2, 1808, s’ofereixen les següents xifres que suposadament s’havien produït a 
l’Estat a conseqüència de la revolució. Parla de morts: 1.051 civils, 100 guàrdies civils, 17 persones de seguretat, 
2 de vigilància, 51 d’assalt, 16 carrabiners i 98 militars, a més d’un total de 2.951 ferits. D’edificis: 63 edificis 
públics cremats o destruïts, 58 esglésies, 26 fàbriques, 58 ponts, 31 carreteres, 66 trens, 730 edificis particulars, 
i  també de 40 milions de pessetes robats. La notícia acabava dient: ¡Esto hizo la Revolución! 
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muy significados en el movimiento revolucionario desarrollado en España en el citado mes de 
octubre�128  

No obstant això, tal com deia Joan Manent, la suspensió oficialment s’havia produït dia 
30 d’octubre, i en la sessió plenària extraordinària convocada i celebrada dia 15 d’aquell 
mes Bartomeu Sastre com a batle, Miquel Monserrat Parets com a primer tinent de batle, 
Julià Lladó com a tercer tinent de batle, Joan Pau Mut com a síndic i Joan Miquel com a 
síndic suplent, han de deixar els seus càrrecs municipals. A més, són suspesos també de les 
seves funcions com a regidors, càrrecs que Sastre i Mut recuperarien a finals de gener de 
1935, però que ni Monserrat, ni Miquel, ni Lladó, tot i algun intent,129 no podran recuperar 

128  amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Gobierno Civil.

129  Dia 13 de febrer de 1935, quan l’Ajuntament designat l’octubre de 1934 pel governador civil encara 
estava en funcionament i l’anterior batle, Bartomeu Sastre, ocupava un lloc de regidor i els regidors suspesos 
encara no havien pogut tornar als seus llocs de govern, s’esdevingué un fet remarcable durant el plenari 
consistorial que marcà la tensió i la intensitat política del moment. En el llibre d’actes de la sessió plenària 
d’aquell dia es recollí així: En el momento de esta discusión se dirijen a ocupar sillones concejiles D� Miguel Monserrat 
Parets, D� Juan Miquel Amengual y D� Julián Lladó Albertí, Concejales suspensos, manifestando el Sr� Monserrat Parets 
al hacerlo, que, teniendo perfecto derecho a ejercer el cargo, ocupaban sus puestos en el Consistorio, a lo que replicó 
el Sr� Presidente que no tenian derecho y no podian ocuparlos� Continuando el Sr� Monserrat sus manifestaciones, 
dijo que con arreglo al articulo ciento noventa de la Ley municipal las suspensiones gubernativas no pueden exceder 
de cincuenta dias y como los cincuenta dias habian transcurrido con mucho exceso desde que fueron suspendidos 
gubernativamente por el Gobierno Civil y no se les ha formado causa, tienen derecho a ejercer nuevamente las funciones� 
Al terminar estas manifestaciones se oyó una salva prolongada de aplausos del público y el Sr� Presidente levantó la 
sesión� (amll, la-63, p. 61-61v.).

El cert és que els tres regidors no es reintegraran de ple dret a l’Ajuntament fins al dia 21 de febrer de 1936. 
Dia 23 de gener envien una carta que signen Monserrat, Lladó i Miquel al batle Miquel Carbonell en la qual li 
diuen: Transcurrido, con exceso, el plazo legal para comunicarnos la formación de causa, con motivo de la suspensión 
gubernativa del cargo de Concejal que nos fué transmitida por intermedio de esa Alcaldia en fecha 17 Octubre último, 
sin que haya tenido cumplimiento aquel requisito y, en virtud del articulo 190 de la vigente Ley Municipal, nos 
consideramos de hecho y de derecho, repuestos en el cargo que el soberano pueblo nos otorgó� A més sol·licitaven que 
els indicassin l’hora de celebració dels plens i l’ordre del dia per poder conèixer els assumptes que es tractarien. 
(amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Particular). Però no serà, tal com deia, fins dia 21 de febrer, quan per ordre 
del governador civil són retornats els càrrecs que s’havien suspès l’octubre de l’any anterior i Bartomeu Sastre 
torna a agafar la batlia de Llucmajor. Sastre sí que s’havia reintegrat a l’Ajuntament com a regidor dia 23 de 
gener de 1935, el mateix dia que també ho havia fet Joan Pau Mut Puigserver.

10 6      -      S ’A RE N A L D UR A N T L A I I  RE P ÚB L I C A .  UN A V I S I Ó  MUNI CIPA L .  P au Tomàs R amis



fins al febrer de 1936. El nou batle seria Miquel Carbonell, del Partit Radical, que fins 
aleshores havia ocupat el càrrec de segon tinent de batle. Fou elegit en sessió plenària per 
nou vots a favor i cinc en blanc, encara que ja havia estat designat per al càrrec de batle 
pel mateix governador civil. El nou primer tinent de batle seria Jaume Aulet; el tercer 
tinent de batle, Joan Tomàs; el síndic, Mateu Ripoll, i el síndic suplent, Antoni Ramis, que 
foren elegits en la sessió de dia 25 d’octubre en tercera votació,130 i en segona votació, com 
a segon tinent de batle, de forma interina, Bartomeu Contestí. 

Amb el canvi d’ajuntament l’assumpte de Joana Aina Clar, tot i haver-se arribat a una 
resolució a finals de maig, torna a entrar en el debat polític. Així, dia 21 de novembre es 
passa des del plenari a la Comissió de Foment una altra sol·licitud per tornar a estudiar 
l’obra que havia enfrontat amb certa duresa el llavors batle, i que ara no formava part 
del grup de govern municipal, Bartomeu Sastre, i el regidor en aquell moment i ara batle, 
Miquel Carbonell. En la sessió de dia 28 de novembre un altre membre del consistori, 
el regidor Julià Catany, s’afegeix a la veu de Carbonell i vol donar el vistiplau al fet que 
Joana Aina Clar no hagi de construir una terrassa, amb el pretext que el propietari del 
terreny ha de poder construir a tot el tros que és seu sense haver-lo d’obligar a deixar 
terrassa i, per tant, una part del seu solar sense construir. Però es troba amb l’oposició de 
Bartomeu Contestí, que exposa que l’Ajuntament, per qüestions d’ornament i convivència 
general pública, sí que estava facultat per exigir certes condicions a les construccions, tal 
com havia fet fins llavors. La discussió continuà però es deixà sobre la taula sense cap 
resolució concreta. La sol·licitud quedà en l’aire fins a la sessió en què Bartomeu Sastre 
i Joan Pau Mut es reintegren a l’Ajuntament després dels fets d’Astúries. Dia 23 de gener 
s’arribà a una resolució definitiva, també amb l’acord de la propietària, en què l’exbatle 
Sastre intervé de forma clara:

Puesta a resolución otra instancia de Dª Juana A� Clar Catañy, que en catorce de Noviembre 
último se acordó pasarla a informe de la Comisión de Fomento, solicitando permiso para construir 
una casa en un solar situado en la calle Carretera del Fuerte esquina con la de Maria A� Salvá 

130  S’havien produït votacions dia 15 d’octubre, dia 18 d’octubre i finalment dia 25 d’octubre.
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del caserio El Arenal, pidió la palabra el Sr� Sastre manifestando que la misma interesada hizo 

en fecha anterior igual petición que la puesta a discusión y el Ayuntamiento acordó concederle 

el permiso a condición de que dejara terraza a las dos calles en que linda, y como el acuerdo 

creó derechos a favor de tercero entiende que no puede hoy modificarse y que ha de persistir el 

primero�

El Sr� Alcalde dice que la propietaria esta hoy conforme con el acuerdo que se tomó y entonces el 

Sr� Sastre manifiesta que si se acepta el primero no hay necesidad de tomar de nuevo hoy, porque 

el permiso puede extenderse segun el antiguo y asi quedo acordado�131

La norma de les dues terrasses s’aplicà a partir de llavors sense cap problema, per exemple 

en l’obra concedida dia 24 de setembre de 1935 a Damià Garcias Ballester al cap de cantó 

entre el carrer de José Nakens i la carretera del Fort.

La rivalitat entre Carbonell i Sastre, però, visqué un episodi polèmic una altra vegada, 

amb una obra a s’Arenal com a fil conductor. Aquesta vegada Carbonell ja era batle, i 

Sastre, regidor. Dia 11 de juny de 1935, Bartomeu Sastre informa el ple que passejant per 

s’Arenal veié unes construccions que s’estaven realitzant al carrer del 14 d’Abril que no 

complien les condicions generals que s’imposaven,132 i instava el batle que s’informàs sobre 

aquestes obres i que ho comunicàs a la resta del consistori. Pareix que només es necessità 

un primer avís perquè el tema no es tornà a tractar en el ple municipal. Però el dimarts 9 

de juliol, el mateix Sastre denuncià una altra obra que s’estava realitzant al cap de cantó 

del carrer de Sant Cristòfol amb el de la Marineta, que es convertiria en un dels temes 

més controvertits i polèmics de tota la ii República pel que fa a aspectes que afectaven 

s’Arenal. En aquesta obra, segons anuncià Bartomeu Sastre, no es deixava la terrassa 

pertinent i demanà al batle que fes aturar la construcció immediatament, quan les obres 

estaven poc avançades, fet que provocaria el mínim perjudici al propietari. Una setmana 

131  amll, la-63, p. 53 i 53v.

132  L’acta de la intervenció no especifica quina o quines són les normes que no es complien.
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després, dia 16 de juliol, tornà a demanar explicacions d’aquesta obra, però el batle digué 
que encara no tenia prou dades per manifestar-se sobre el tema. 

Fins que dia 23 de juliol, i a petició un altre cop de Bartomeu Sastre, el batle oferí les 
explicacions pertinents, que no acontentaren de cap manera el seu interlocutor. Explicà 
que aquesta obra es feia al darrer solar que quedava sense edificar a la illeta, i que moltes 
de les cases que hi havia estaven construïdes fins a la vorera del carrer, sense terrassa. 
Que a l’altra banda del carrer, davant aquesta nova construcció, hi havia la finca que era 
del capellà Cànaves,133 també bastida fins a la línia de carrer, i que obligar el propietari 
a construir dos metres i mig cap enrere per deixar terrassa el deixaria en condicions 
de desavantatge respecte als anomenats. Evidentment, i com era d’esperar, aquestes 
explicacions no satisferen, ni a prop fer-s’hi, Bartomeu Sastre, que veié totalment 
vulnerades les normes i les decisions preses pel consistori. La discussió continuà durant 
diverses sessions plenàries més. En la del 20 d’agost, en el punt de precs i preguntes, 
Sastre tornà a demanar explicacions sobre l’obra i quines mesures s’havien pres en aquest 
aspecte. El batle li contestà simplement que ya dió una explicación de la entrevista que 
tuvo.134 Sastre, visiblement enfadat, contesta a Carbonell dient-li que ell mateix ja havia 
rebatut les explicacions donades y recuerda que, por hacerles responsables el propietario a el 
y a su compañero de minoria del perjuicio que iba a sufrir de tener que derribar tuvieron que 
reconvenirle que la responsabilidad era del que le habia dicho podia edificar por la linea que 
lo ha hecho, sin poderlo hacer, pues ellos se limitaban a denunciar una infracción como tenian 
obligación para que todos fueran iguales�135

Així, pareix, segons les paraules de Bartomeu Sastre, que el propietari de la construcció 
que s’estava realitzant culpava els membres de la minoria d’esquerres, Sastre i Mut, de 
voler aturar la construcció, quan aquests en realitat simplement volien que s’aplicàs la llei. 

133  Es refereix al prevere llucmajorer Miquel Salvà Llompart, autor dels plànols de la primera església a 
s’Arenal.

134  amll, la-63, p. 130v.

135  amll, la-63, p. 130v.
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La discussió, en la qual també intervingueren Joan Pau Mut i Bartomeu Contestí, que per 
cert havia estat batle de Llucmajor el 1930, s’allargà durant el plenari sense arribar a cap 
tipus d’acord o consens. El tema tornaria a ser discutit en les sessions de dia 27 d’agost i 
de 3 de setembre. En ambdues el batle titular, Miquel Carbonell, no hi era present,136 i el 
substituïa el primer tinent de batle, Jaume Aulet Talladas. Aprofitant la presència del batle 
accidental, Sastre intentà que aquest donàs l’ordre d’aturar l’obra sense èxit, excusant-se 
en el fet que com que en l’assumpte hi havia intervingut personalment el batle, creia 
oportú esperar que se n’encarregàs novament ell quan es reincorporàs. Les setmanes 
passaven i les obres avançaven.

Un cop retornat el batle titular, dia 1 d’octubre, Sastre tornà a dur el tema a plenari. El 
batle informà que havia donat ordre d’aturar l’obra, però Bartomeu Sastre insistí dient que 
l’obra no estava paralitzada, fet que provocà que el batle proposàs que es fes una revisió 
del permís d’obra per si es podia concedir al propietari un cas especial i deixar-lo seguir 
amb la construcció sense terrassa. La proposta topà amb l’oposició frontal de Sastre, 
que va al·legar que d’aquesta forma els permisos sempre tindrien caràcter provisional i 
estarien subjectes a modificacions constants. Joan Pau Mut es manifestà a favor de Sastre, 
i després d’una llarga discussió es donà per tancat el tema, però, un altre cop, no per 
resolt. En la sessió de dia 19 de novembre, Sastre informà que tenia notícies que a l’obra 
en qüestió ja hi col·locaven la teulada, i el batle li contestà que ell no tenia constància que 
les obres continuassin. A més, hi intervingué Antoni Ramis dient que li semblava que 
l’alineació amb què es feia la construcció estava bé, manifestació que provocà la rèplica de 
Sastre, que afirmà que si afirmava allò era perquè no sabia com es va concedir el permís. 
Dia 7 de gener de 1936 Sastre intervingué per darrera vegada sobre el tema. Pareix que 
la casa ja estava acabada i avisà el batle que cuide de hacer poner en condiciones la casa de la 
calle de San Cristobal(...) pues de no hacerlo podrian sobrevenirle consecuencias desagradables�137 
Mai no es tornà a parlar del tema.

Però les obres que es portaven a terme a s’Arenal no només afectaven habitatges familiars 
i particulars. Un lloc com s’Arenal, que anava agafant tanta embranzida i importància, 
també necessitava obres de millora dels carrers, les vies, les places... que fins llavors 

136  Miquel Carbonell no es tornaria a incorporar a les seves funcions de batle fins al dia 1 d’octubre.

137  amll, la-63, p. 187.
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havien estat en unes condicions poc òptimes. Dia 30 de juny de 1936, quasi ja acabant la 
ii República, Miquel Monserrat Parets diu en el ple municipal: 

S’Arenal, punt de turisme, que té les preferències del veïnat i de tots els que Mallorca visiten, ha 
de merèixer la major atenció per part de l’Ajuntament, per tal que sigui atracció de forasters i 

balneari orgull de Llucmajor�138

138  amll, la-64, p. 39. (Traduït). 

Ja feia anys que el turisme era vist com la principal fuente de riqueza de nuestra estimada Región� Ho deia en una 
carta remesa al batle de Llucmajor dia 5 d’abril de 1934 la Cambra Oficial de la Propietat Urbana de Balears. Una 
carta que demanava al batle que s’adherís a la petició de derogació d’unes disposicions aprovades pel govern 
que, segons el seu parer, atemptaven contra el turisme a les Balears. La missiva s’acompanyava d’un fulletó d’11 
pàgines titulat En defensa de las Baleares� Exposición que las fuerzas vivas dirigen a los Poderes públicos suplicando 
sean derogadas las disposiciones atentatorias al turimo balear i on, en resum, es demanava la derogació del Decret 
sobre residència d’estrangers, la revocació del Decret i les disposicions sobre edificacions i que no se creen en 
nuestras islas colonias de vagos o delincuentes. (amll, co-1934. Sig. 2499. Carpeta Oficinas varias). Lluny d’quest 
anhel, des de la Comandància Militar, i signada pel general comandant militar de l’illa, Francisco Franco, 
s’envia una comunicació dia 13 d’agost d’aquell 1934 en què s’adverteix: El gran número de extranjeros residentes 
en el archipiélago, permite que a su sombra, y aparentemente, con fines turísticos, se puedan ejecutar transgresiones de 
cuanto dispone el vigente Reglamento de la Zona Militar de Costas y Fronteras (...) i adjuntava una ordre decretada 
dia 11 d’aquell mes on manava com s’havia d’efectuar la vigilància de les costes per part de l’Estat i de les 
institucions provincials i municipals (amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Militar, Subcarpeta Comandancia 
Militar). El mes de juny d’un any abans, 1933, hi havia hagut un milenar d’estrangers que, seguint ordres de 
Governació Civil, s’havien anat a inscriure al Govern Civil com a residents a l’illa, però el governador Manuel 
Ciges Aparicio estimava que n’hi havia molts que no havien anat a registrar-se i els amençava de ser multats 
si no ho feien. I aquell mateix 1934, des del mateix Govern Civil, es vol posar en marxa la Brigada Especial 
d’Estrangers, una espècie d’oficina on formalitzar els tràmits legals de visats i passaports, i el governador 
Manent adverteix que tot i que la gran majoria de turistes estrangers venen amb la més bona voluntat, també 
hi havia la possiblitat que es filtrassin alguns elements considerats indesitjables. Amb el canvi de comandant 
militar de l’illa les lleis sobre les propietats en mans d’estrangers seguiren essent estrictes. Una llei dictada el 23 
d’octubre de 1935 establia un límit en l’extensió de les propietats d’estrangers enclavades al territori de l’Estat. 
El comandant militar de les Balears, dia 9 de març de 1936 –en aquells moments ja era el general Manuel 
Goded– remet un ofici a l’Ajuntament de Llucmajor en què sol·licita una relación de los extranjeros que en ese 
término municipal hayan construido fincas, o adquirido terrenos o parcelas, con indicación de su superficie, linderos 
y demás datos que permitan su fácil identificación� (amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Comandancia Militar). 
Estava clar que el Ministeri de la Guerra volia tenir un control precís dels estrangers residents a l’illa i dels 
que eren propietaris de terrenys, sobretot a les zones de costa. Per complir l’ordre, des de Llucmajor s’envia 
una llista a Goded en què es consignen tres propietats de Son Granada que veurem en l’apart «Parcel·lacions» 
d’aquest treball. 
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En realitat Monserrat Parets recull un sentiment de la població, tant d’arenalers com de 
llucmajorers, que s’havia anat coent durant els darrers anys. Ja fos per voluntat directa 
de l’Ajuntament o per la petició que fessin els mateixos veïns, era clara la necessitat de 
l’adequació de vies o l’embelliment de certs punts emblemàtics de la contrada, que ja des 
d’abans de la ii República era coneguda com la Perla de la Bahía de Palma,139 com el passeig 
marítim, reivindicació anterior també a l’arribada de la República. 

Algunes de les intervencions que es portaren a terme i que sens dubte feien un poble més 
humà i habitable foren:

- L’alineació única d’una sèrie de carrers, seguint sempre la que es considerava més 
beneficiosa i convenient per als interessos generals. Per exemple, la que es projectà fer l’1 
de setembre de 1932 al carrer de la Marineta perquè alguns veïns es dirigiren al batle de 
forma oficiosa, interessats en la modificació de l’alineació de la via. Pretenien marcar-la 
recta des del carrer de Sant Cristòfol fins al carrer del Torrent, i continuar-la fins a la 
divisòria del terme municipal de Palma. La petició, després d’una breu discussió, fou 
acceptada i s’encarregà a l’arquitecte de l’Ajuntament, Jaume Alenyà Ginard, que en fes 
l’oportú projecte. Uns mesos abans, dia 10 de març d’aquell mateix 1932, Joan Pau Mut 
ja havia informat d’un carrer a s’Arenal on hi havia dues alineacions de cases, i demanà 
que s’hi donàs una solució. En l’acte del plenari no s’especificà de quin carrer parlava 
Mut, però sigui com sigui, el problema de les dobles alineacions als carrers arenalers de 
l’època era evident i s’havia d’anar arreglant. Al mateix carrer de la Marineta, un cop la 
ii República fou substituïda pel govern sorgit a partir de la rebel·lió de dia 18 de juliol de 
1936, continuaren les obres municipals per rectificar-ne el traçat, 

En sessió plenària de dia 21 d’octubre d’aquell any es presenta una instància de Jaume Vidal 
Romaguera en la qual, d’acord amb altres propietaris interessats, proposa una permuta 
de terrenys de la seva propietat per uns altres que formaven el carrer de la Marineta, 

139  Concepción Arenal. «Noticiario de El Arenal»: «Nuestras informaciones»: «El Paseo Marítimo». Maig 
de 1929, p. 7.
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per tal de poder rectificar el traçat fent desaparèixer un angle agut que formava la via i 
que perjudicava tant la visibilitat com, segons es diu, l’estètica urbanística. L’Ajuntament 
acceptà la proposta segons el plànol que havia presentat el mateix Vidal Romaguera.

- L’anivellament en algunes vies, com el que el 1932 es dugué a terme al carrer de la 
Llibertat, on es produí una situació tan curiosa com espinosa que l’Ajuntament hagué de 
resoldre. Després de l’anivellació resultà que la senyora Maria Villalonga Dezcallar de 
Rovira,140 que tenia una gran casa a la plaça de l’Estació núm. 3, amb un valor de renda de 
1.500 pessetes (la cinquena més alta de tot s’Arenal) i que es va esbucar l’any 2000, ja en 
estat pràcticament de ruïna, tenia una escala que davallava des de ca seva fins al carrer de 
la Llibertat, i que després de l’anivellació envaïa terrenys públics i entorpia la circulació, 
fruit ben segur de l’anarquia constructiva d’anys anteriors. La resolució presa en el ple 
li era comunicada a través d’una circular que recollí i signà el seu espòs Joaquim Rovira:

En cumplimiento de lo acordado por el Ayuntamiento en sesión de ayer requiero a V� para que 
en el plazo de quince dias derribe y haga desaparecer el trozo de la escalera que tiene construida 
sin autorización o permiso de esta Corporación en los terrenos pertenecientes a la via pública 
que forma parte de la calle de la Libertad del Caserio El Arenal, advirtiéndole que de no dar 
cumplimiento al acuerdo que se le comunica en el expresado plazo dejando completamente libre 
la via pública, será derribada a su costa por los obreros municipales�

Espero se servirá firmar el oportuno duplicado de la presente comunicación para sus efectos�

Lluchmayor 16 de Septiembre de 1932
El Alcalde141

140  Per l’esquela de la seva mort, succeïda a Palma dia 15 d’abril de 1956 i publicada per La Vanguardia 
Española dia 22 d’abril de 1956, sabem que era esposa de Joaquim Rovira, que arribà a ser comandant 
d’infanteria de l’exèrcit espanyol. Quan va morir tenia un fill i cinc filles: Felip, Joana, Tona, Maria, Pilar 
i Dolors, i era membre del Tercer Orde de Nostra Senyora del Carme, per tant una dona amb un profund 
sentiment cristià i catòlic.

141  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Alcaldías.
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- El canvi de rasant i l’anivellament que es projectà fer el juny de 1936 al carrer de José 

Nakens. Dia 19 de maig s’havia llegit una instància presentada per diversos veïns d’aquell 

carrer, en què es demanava que es marcàs una rasant diferent de la que hi havia en aquells 

moments. A canvi que es fes l’obra, oferien a l’Ajuntament un ajut econòmic de 5 pessetes 

per metre lineal de façana de les seves respectives cases. El consistori aprovà elevar la 

petició a les comissions de Foment i d’Hisenda, perquè poguessin estudiar la necessitat i 

la viabilitat de la proposta. Dia 26 de maig es passà també una instància de propietaris 

de cases que limitaven amb la del carrer de José Nakens perquè s’hi senyalitzàs la rasant 

i s’hi efectuàs el consegüent anivellament, també a canvi de 5 pessetes el metre lineal 

de façana de cada un. Fins que dia 2 de juny s’informà que membres de la Comissió de 

Foment s’havien desplaçat a s’Arenal per veure sobre el terreny la viabilitat de les obres 

que se sol·licitaven. S’arribà a la conclusió que les obres eren realment necessàries, però 

que l’aportació oferida de 5 pessetes per metre lineal de façana era molt minsa. Per això 

s’acordà que s’intentaria que els veïnats hi contribuïssin amb més diners per tal que l’obra 

no fos extremadament onerosa per al pressupost municipal. 

- Les intervencions a la plaça de Mariana Pineda com a punt emblemàtic i central de 

s’Arenal. La primera, i tal vegada la més important, es produí a l’estiu de 1932. Dia 19 de 

maig el batle proposà que la brigada de caminers de l’Ajuntament durant els mesos d’estiu 

fos destinada a s’Arenal per fer-hi feines de reparació i urbanització de diversos carrers, 

amb preferència per una de les obres municipals més urgents i necessàries: urbanitzar i 

arreglar la plaça de Mariana Pineda. La qüestió, segons explicava el mateix batle, venia 

motivada perquè:

(...) en atención a que durante la época del verano los trabajos de conservación de caminos deben 

suspenderse, debido a que por falta de agua no se realizan con provecho, cree de conveniencia 

que la brigada de peones que ha de sostenerse sea enviada al caserio El Arenal para realizar 

trabajos de reparación y urbanización de calles, ya que alli no falta el agua (...)�142

142  amll, la-61, p. 106.
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Si la proposta era acceptada, s’havien d’encarregar els carreus necessaris per anivellar 
el terra i portar l’obra endavant, i aquest fet, el de l’adquisició de material, provocà una 
discussió entre el mateix batle, Bartomeu Sastre, i el regidor Miquel Carbonell. La qüestió 
era saber quin seria el cost final de tot plegat. Mentre que el batle, amb el suport del 
regidor Miquel Monserrat Parets, que a més especifica que són necessàries les obres en 
aquel caserio tan en auge hoy por el gran desarrollo que ha adquirido,143 sostenia que el cost 
seria únicament el generat per la compra dels carreus –es calculava que serien cent setanta 
carretades– i del ciment necessari per unir-los sense haver de fer cap tipus de pressupost, 
ja que el treball el durien a terme els membres de la brigada municipal i no se’ls hauria 
d’abonar més que el sou, Carbonell insistia en la necessitat de fer un pressupost previ per 
calcular-ne i conèixer-ne els costs. Finalment, la votació del consistori donà el vistiplau a 
la proposta del batle, amb l’únic vot en contra de Miquel Carbonell, però amb la condició 
manifestada pels regidors Antoni Salvà i Francesc Mulet que l’obra només havia de costar 
el que havia dit el batle. D’aquesta forma es portà a terme la tan necessària anivellació del 
terra de la plaça, i pareix que els costs de l’obra efectivament només foren els prevists. Dia 
4 d’agost d’aquell mateix any s’acordà en sessió plenària un pagament a Joan Romaguera 
Mulet de 883 pessetes i 75 cèntims per la pedra de marès i el ciment utilitzats en aquesta 
obra. 

A la mateixa plaça també s’intervingué en l’aljub públic que hi havia excavat a davall 
i del qual la població es proveïa d’aigua potable. Aquest aljub s’havia construït l’any 
1906 a proposta del batle Antoni Catany Salvà, seguint el que ja s’havia consignat en el 
pressupost de l’Ajuntament, quedando como maestro albañil para dirigir la obra D� Bartolomé 
Garcias�144 Dia 27 de juliol s’havia aprovat un pagament de 1.876 pessetes per a operaris 
i jornals dels treballs del clot per al dipòsit que es feia utilitzant dinamita,145 i dia 28 de 
desembre se n’aprovà un altre de 82 pessetes i 78 cèntims. Dia 2 de setembre s’informà 

143  amll, la-61, p. 106v.

144  amll, la-39, p. 30.

145  Dia 23 de desembre de 1906 s’aprova un pagament a Antoni Nadal de 18 pessetes i 60 cèntims per la 
dinamita utilitzada a l’obra. amll, la-39, p. 101v.
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que del clot s’havia extret una gran quantitat de marès bo per poder destinar a material 
de construcció. L’Ajuntament acordà que el mestre d’obres decidís quina quantitat 
necessitaria per construir l’aljub i la resta es posaria a subhasta segons les condicions que 
s’acordarien dia 7 de setembre.146 Finalment s’aprofitarien unes 230 carretades de marès i 
se’n posarien a subhasta 140. El preu que es calculà per cada carretada fou d’una pesseta 
i trenta cèntims, i qui finalment comprà el marès sobrant fou Antoni Salvà Pons, per la 
quantitat de 182 pessetes i 50 cèntims. 

I és que el marès no només era a les pedreres.147 Tot s’Arenal era una gran reserva 
d’aquesta preuada pedra utilitzada en la construcció, i tenim moltes mostres de com es 
concedien permisos per extreure-la quasi al mateix nucli poblacional o per obrir-hi nous 
carrers. Podem citar-ne alguns exemples ben significatius, com un permís que l’any 1923 
es concedia a Isabel Siragusa,148 vídua d’Antoni Roses, per extreure carreus d’una pedrera 
situada en uns terrenys a la vora de l’estació del ferrocarril. En tenim una altra mostra, 
només d’uns anys posteriors, de quan Jaume Taberner Garau,149 el gener de 1928, fa petició 
a l’Ajuntament per extreure carreus de marès als terrenys que formaven el carrer F del 
caseriu, també just devora l’estació de ferrocarril. El permís se li concedí, amb una sèrie 
de condicions, perquè es veia com una tasca beneficiosa per a la urbanització del carrer i 
no tenia cap cost per al mateix Ajuntament. Del 1928 tenim un permís similar concedit a 
Cristòfol Monserrat Salom150 per extreure carreus al mateix carrer F, que seria anomenat 

146  amll, la-39, p. 77v-78.

147  Antoni Galmés i Riera a «La mar i s’Arenal», S’Unió de s’Arenal, febrer 1988, p. 7, ens fa una relació de 
llocs d’extracció de marès. Hi diu: Les pedreres on carregaven començaven just passat el torrent de s’Algar, seguint 
per el banyador de la senyora, el calonet del mal temps, la punta de s’Orenol, la punta del Tinent, cala Mosques, la 
pesquera Plana, el Cap Alt, el mollet d’Enderrocat, sa pesquera del Cocó, es Reflector, Punta Negre, Cala Vella, Ses Olles, 
Es Ribell, S’Escat d’en Nofre Baretas, fins a n’es Pujador des frares, es Rivet, ses pedreres de la Seu, (...) seguint la punta 
del Corp marí, es torrent d’en Vaquer per els pagesos i Regana per la gent de la mar, cala Ensioleta dins les pedreres del 
Pou Salat� 

148  amll, la-56, p. 31v.

149  amll-la-58, p. 99-99v.

150  amll-la-59, p. 7v.-8.
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posteriorment carrer d’Alfons xiii, i que en temps de la ii República seria rebatejat com 

carrer del 14 d’Abril. 

El mes de setembre de 1932 el dipòsit d’aigua en qüestió havia quedat buit. Davant 

aquesta circumstància el peó municipal encarregat del seu manteniment proposà al batle 

la conveniència d’aprofitar l’ocasió per netejar-lo,151 proposta que el batle portà al ple 

municipal dia 15 de setembre de 1932 i que s’aprovà per unanimitat. Així començaren les 

tasques de neteja, sota la supervisió del capatàs Bonaventura Cardell. S’hi destinaren set 

peons, que es dedicaren a treure la gran quantitat de fang que s’havia dipositat al fons. 

La neteja va deixar al descobert el terra de l’aljub, fet que va permetre comprovar que 

estava totalment deteriorat. El batle, dia 6 d’octubre, dugué el tema al plenari i s’acordà 

que s’arreglàs per deixar-lo en bones condicions. El ciment, de diversos tipus, es comprà a 

Joan Romaguera, Miquel Parets i Maties Garcias, i per la feina feta, i a proposta de Miquel 

Carbonell, els peons que havien realitzat les tasques de neteja, a més de cobrar el seu sou 

ordinari, reberen una gratificació de 5 pessetes cada un.

Més endavant, ja el 1935, hi hagué una altra petita intervenció en aquest aljub, tan 

important per als arenalers de l’època i per a la seva vida quotidiana. Desconeixem 

quin tipus d’intervenció fou però sabem el que costà. En la sessió plenària de dia 9 de 

juliol s’examinà i s’aprovà un compte a favor de D� Antonio Monserrat Catañy por trabajos 

151  Un fet molt similar ja havia passat nou anys abans, quan el mes d’octubre de 1923 el regidor 
Miquel Arbós informa que els dipòsits públics de s’Arenal havien quedat quasi buits y como se sabe que se 
formularon quejas por no estar limpios, propuso se aproveche la ocasión para limpiarlos, fet que s’aprovà sense cap 
tipus d’oposició. (amll, la-56, p. 88v.). Un cop s’examinaren els dos dipòsits existents, al de la part alta de 
s’Arenal encara hi quedaven un parell de pams d’aigua, cosa que feia molt costós realitzar-hi qualsevol tipus 
d’intervenció perquè primer s’hauria de buidar. Però el que hi havia a la plaça Nova, futura plaça de Mariana 
Pineda, estava ja pràcticament buit, i per tal motiu es podia netejar. (Id. p. 92v.). La feina fou encarregada, 
després de concurs verbal, a Antoni Salom Mas, per un total de 260 pessetes. (Id. p. 98, 106v. i 107). Per aquest 
fet, l’Assocació de Propietaris i Veïns de s’Arenal envià una carta a l’Ajuntament en què expressava el seu 
agraïment (Id. p. 108).
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y materiales empleados para una pequeña reparación en un algibe del Caserio El Arenal, que 
importa veinte pesetas ochenta y cinco centimos�152

Una altra de les intervencions importants que es dugué a terme a la plaça de Mariana 
Pineda fou la sembra d’arbres. Dia 5 de gener de 1933 el batle exposà al plenari la 
conveniència de fer una sembra de pins a la plaça, fet que fou vist amb bons ulls per 
la resta de representants municipals i s’aprovà. Se’n feu la plantació, però els pins no 
aferraren i moriren. Davant aquest fet, en la sessió de dia 5 d’octubre, el batle proposà 
un altre intent de sembra. Aquest cop, però, es provarien de plantar fassers en lloc de 
pins, per veure si així aniria millor. Tres mesos després encara no s’hi havia fet res, cosa 
que provocà que el regidor Joan Miquel, dia 11 de gener de 1934, demanàs que no es 
descuidàs el tema de la sembra d’arbres, moment que el batle aprofità per intervenir i 
manifestar que alguns regidors li havien expressat la conveniència de tornar a intentar 
plantar pins en lloc de fassers. Després de discutir sobre el tema s’acordà que s’intentaria 
un altre cop sembrar-hi pins i, així, cobrir la manca d’arbrat de la població.153 El tema 
no es tornà a discutir mai més, per tant podem suposar que la segona plantació de 
pins efectuada a la plaça arrelà. Possiblement Rafel Guasp Garau Pastilla,154 caminer de 
Llucmajor, fou un dels encarregats de portar a terme els treballs. A més, coneixem una 
factura de l’arboricultor Guillem Alemany de 331 pessetes en concepte d’arbres servits a 
l’Ajuntament de Llucmajor, aprovada pel consistori dia 22 de febrer de 1934, que potser 
correspongui als pins sembrats a la plaça de Mariana Pineda. 

152  amll, la-63, p. 115.

153  Probablement es refereixi a les faltes a l’arbrat de Llucmajor vila.

154  Casat amb Magdalena Torrens, tenien quatre fills: Rafel Pastilla o Rafelet, Joan, Francesc i Antoni. Una 
família, els dels Pastilla, en aquell temps ben arrelada a s’Arenal. Rafel Guasp Garau el 1933 residia al carrer de 
Sant Cristòfol núm. 123 i ca seva era consignada amb un valor de renda de 200 pessetes. El fill Joan, trencador, 
vivia al molí de guix, al núm. 141 del mateix carrer, un habitatge consignat amb 100 pessetes. Joan s’havia casat 
el 1929 amb Catalina Roig Garau des Molí, filla dels propietaris del molí de guix del carrer de Sant Cristòfol, just 
a l’entrada de s’Arenal si es ve de Llucmajor. De fet al mateix carrer i mateix número, 141, hi ha registrat Joan 
Roig Ramon, pare de Catalina, amb un valor de renda de 150 pessetes i amb l’especificació de Molino. Un molí 
que, juntament amb la seva esposa, Maria Garau, havien comprat a Damià Gaspar.
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Arran tant de les peticions de veïns per intervenir als lloc públics de s’Arenal com de 
la mateixa embranzida que anava adquirint la contrada, cada cop més habitada i més 
visitada, s’arribà a despertar entre els mandataris municipals la necessitat de proveir 
s’Arenal, definitivament, de vies i carrers en condicions òptimes. Així, el 30 de juny de 
1936, pràcticament mig mes abans d’acabar la ii República per culpa del cop d’estat i 
l’arribada del feixisme a l’illa, el regidor Miquel Monserrat fa veure als altres membres 
del consistori la necessitat d’atendre de forma seriosa la reparació dels carrers del caseriu, 
efectuant les obres pertinents no a base de deixalles de pedrera –tal com es devien fer fins 
llavors– sinó amb pedra calcària picada i degudament piconada, i pronuncia les paraules 
abans transcrites, amb què diu que s’Arenal ha de ser atracció de forasters i balneari orgull de 
Llucmajor� El batle fa seves també aquestes paraules i es compromet a fer les passes adients 
per aconseguir que els carrers de s’Arenal reuneixin les degudes condicions de viabilitat 
que no tenien. Però no hi hagué temps: dues setmanes després canviava l’Ajuntament. 
Miquel Munar de Can Pola, dia 19 de juny, després que el governador civil García Ruiz 
hagués destituït Bartomeu Sastre, agafaria la batlia. Seria l’inici del període de guerra 
civil i la posterior dictadura feixista.
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L’ESCOLA
L’escola fou una altra de les grans preocupacions i neguits del govern de la ii República, 
i per extensió de l’Ajuntament de Llucmajor. Es tenia clar que l’educació formava part 
de la cultura d’un poble, i precisament la promoció i la universalització de la cultura era 
un dels grans reptes d’aquella ii República, tal com es llegí en la sessió plenària de dia 4 
de febrer de 1932, en un escrit signat pel batle Bartomeu Sastre i pels regidors Miquel 
Monserrat, Joan Miquel, Julià Lladó i Joan Pau Mut: por tratarse del problema fundamental 
de la República com es el de la cultura, base del progreso y superación del nuevo estado que se 
está formando�155 

Gran part dels esforços socials i econòmics que veim que feu el consistori resseguint els 
llibres d’actes de l’Ajuntament varen anar encaminats a dotar Llucmajor vila d’una escola 
nacional mixta que cobrís les necessitats dels nins en edat d’escolarització del seu temps. 
A s’Arenal l’escola també era una preocupació i un tema que sovint es tractava en els 
plenaris de govern municipal, i els mestres, tal com digué el ministre d’Instrucció Pública 
i Belles Arts Marcelino Domingo, eren el primer ciutadà de la República�156

A s’Arenal s’havia obert una escola nacional mixta ja el 1918.157 Tenia caràcter unitari, és 
a dir, amb un sol mestre. En el cas arenaler, pareix que ja des de la seva inauguració, fou 
una mestra, potser Soledad Fajardo. L’escola es crea en darrera instància a partir de la 
Reial ordre de 14 d’agost de 1918, signada pel director general de Primer Ensenyament 
Santiago Alba, consignada amb el núm. 216 de totes les que creava aquella odre, i 

155  amll, la-61, p. 58v.

156  aulí ginard [et al.]. A l’ombra de la pissarra: de l’escola de ses Cadenes a la de s’Arenal, p. 21.

157  Per saber-ne més podeu consultar: tomàs ramis, Pau: «Espipellades d’arxiu. Creació provisional de 
dues escoles mixtes a s’Arenal i a s’Estanyol l’any 1918». A Llucmajor de Pinte en Ample, núm. 395, febrer de 2017, 
p. 40-42.
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s’instal·là als baixos de can Garí, amb un cost anual pel lloguer del local de 250 pessetes. 
Per ventura aquesta és l’escola que hi havia darrere el mollet, devora el torrent de s’Algar, 
per la zona del carrer del Terral o del de Sant Bartomeu. La mestra que hi entrà per 
prendre-hi possessió definitiva fou Josefa Estades Alcover Donya Josefina. Ho feu dia 18 
de març de 1919 i hi estigué fins al setembre de 1934. Nascuda a Barcelona, durant els 
quinze anys que exercí de mestra a s’Arenal canvià de casa en diverses ocasions, com ja 
explicarem. No s’empadronà a s’Arenal (Llucmajor) fins a l’any 1925158, i el 1927 tengué un 
fill, Venancio del Hoyo Estades, que visqué a s’Arenal amb sa mare fins que aquesta canvià 
de destinació. A finals de la dècada dels anys vint, i recolzant-se en teories pedagògiques 
noves en aquells moments com les de Montessori o Pestalozzi, de les quals Estades era 
coneixedora i seguidora, es demanà des de les pàgines de Concepción Arenal que es fundàs 
a s’Arenal la primera escola del mar d’Espanya, és a dir, que aprofitant les meravelles que 
oferia la natura de la zona, els infants no anassin a l’escola a un edifici tancat, sinó que 
fessin el procés d’ensenyança-aprenentatge a l’aire lliure, devora la mar.159 Mai no s’arribà 
a portar a terme aquest projecte, per ventura massa innovador per als governants de 
l’època en què es proposà.

Aquesta mestra, encara recordada pels arenalers més antics, fou molt estimada a la 
població, i pel que sembla aportà a la contrada molts de coneixements i aplicacions 
de la pedagogia moderna d’aquell temps. Tengué la fortuna de poder assistir durant 
quatre mesos i mig al xviii Curs Internacional Montessori, celebrat a Barcelona, i així 
comunicava a l’Ajuntament la seva designació per poder assistir-hi:

Tengo el honor de manifestar a V�E� que habiendo sido designada por los Exmos Ayuntamiento 
de Palma y Diputación de Baleares para representarles oficialmente en el Curso Montessori que 

158  En el padró municipal elaborat l’any 1930 hi diu que fa cinc anys de tiempo de residencia en este distrito 
i el seu fill Venancio, que apareix com a nascut a Palma, en feia tres, o sigui des que havia nascut. El pare del 
fill de Josefa no apareix com a empadronat a s’Arenal, tot i que pot ser també hi visqués. amll, sig. 3203.

159  Concepción Arenal. «Noticiario de El Arenal»: «Nuestras informaciones»: «La Escuela de El Arenal». 
Maig de 1929, p. 7.
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actualmente se celebra en Barcelona, en el dia de la fecha salgo para dicha ciudad, dejando la 
Escuela de mi cargo debidamente atendida�

Viva V�E� muchos años
Arenal (Lluchmayor) 23 febrero 1933

La Maestra
Josefa Estades [signat] 160

I el seu retorn a s’Arenal i a la seva plaça quasi quatre mesos i mig després:

Habiendo terminado el xviii Curso Internacional Montessori que ha tenido lugar en Barcelona, 
tengo el honor de participar a V�E� que con esta fecha he tomado nuevamente posesión de mi 
cargo� 

Viva V�E� muchos años
Arenal (Lluchmayor) 2 de julio de 1933

La Maestra
Josefa Estades [Signat]161

Maria Montessori, metgessa, filòsofa i pedagoga italiana, entre d’altres titulacions, havia 
desenvolupat un mètode propi d’ensenyament-aprenentatge que d’alguna manera havia 
revolucionat l’educació a escala mundial, sobretot pel que fa a l’educació infantil. Si bé 
al principi comptà amb l’ajuda i el suport de Mussolini i de la Itàlia feixista i s’obriren 
escoles amb el mètode montessorià a Itàlia, que també s’estengueren a l’Alemanya nazi 
de Hitler, a principi dels anys trenta i a causa de la idea montessoriana que els dogmes 
rígids, polítics o religiosos esclavitzen l’ésser humà i condueixen el progrés al declivi i 
a la destrucció, i a la preferència que dona a la capacitat de l’infant de pensar per si 

160  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Instrucción Pública.

161  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Instrucción Pública.
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mateix, tant Mussolini com Hitler es desmarcaren del mètode i ordenaren el tancament 

de totes les escoles Montessori, tant a Itàlia com a Alemanya. No obstant això, l’acollida 

i l’acceptació que tengué en altres indrets, com a l’Estat espanyol durant la ii República, 

fou molt important. De fet ella visqué, amb el seu fill i la família d’aquest, una llarguíssima 

temporada a Barcelona, d’on hagueren d’exiliar-se pel començament de la Guerra Civil.

La Societat Montessoriana d’Espanya, amb el patrocini de la Generalitat de Catalunya162 

i de l’Ajuntament de Barcelona, havia organitzat al 1933 el xviii Curs Internacional 

Montessori, que se celebraria a la capital catalana. El curs havia de durar del 18 de febrer163 

–tot i que finalment no s’inaugurà fins dia 11 de març–, al mes de juny, amb la peculiaritat 

que al mes de maig es traslladaven les conferències i els diversos tallers a Madrid, i es 

preveia dejar establecida una Asesoria técnica de la pedagogía Montessori al servicio del Estado, 

de los municipios, de los gobiernos provinciales y de los particulares que deseen mantener con 

toda su pureza la aplicación de los metodos montessorianos de educación e instrucción de la 

infancia� 164 

Formaven part del Comitè Executiu del curs personalitats com Joaquim Xirau, professor 

de psicologia de la Universitat de Barcelona; Gustavo Pittaluga i Lorenzo Luzuriaga, de 

la Universitat de Madrid, i Mario M. Montessori, director de la Societat Internacional 

Montessori (ami)165 i fill de Maria Montessori. El ministre d’Instrucció Pública, davant el 

gran esdeveniment que s’esperava que fos aquella trobada pedagògica, havia oferit enviar 

al curs un mestre i una mestra de cada inspecció primària, tot i que en diversos diaris 

162  Este mediodía, los maestros de todos los países que asisten al curso Internacional Montessori han visitado 
colectivamente el Palacio de la Generalitat, siendo recibidos por el presidente, que les obsequió con un “cock-tail”� Entre 
los visitantes figuraban las dos profesoras indias que vestían el traje típico de su país� (El Sol, 23-v-1933, p. 7).

163  Finalment el curs s’havia d’inaugurar dia 2 de març, però no va poder ser perquè la doctora 
Montessori es trobava indisposada, per la qual cosa s’ajornà fins al dissabte 11 de març a les 12 del migdia. 
L’acte seria transmès en directe per l’Emisora EAJ 15 Ràdio Associació de Catalunya.

164  Heraldo de Castellón. «Escolares. El próximo curso Montessori». 14-ii-1933, p. 1.

165  Association Montessori Internationale.
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es publicà que la Direcció 
G e n e r a l  d e  P r i m e r 
Ensenyament, encapçalada 
per Rodolfo Llopis, anunciava 
que pueden concurrir al curso 
inter nac ional Montessor i , 
organizado en Barcelona , 
cuantos Maestros nacionales 
se sientan atraidos por los 
trabajos que allí se han de 
realizar�166 La inscripció de 
mestres al curs no només era 
nacional, sinó que hi havia 
sol·licituds d’Holanda (22), 
Alemanya (20), Itàlia (6 o 7), 
Suècia (7), França (7), Suïssa 
(4), Índia (3 o 4), Anglaterra 
(2) 167 ,  Txe c o s l ov à q u i a , 
Àustria, Hongria, Polònia, 
Austràlia, Nova Zelanda, 
Cuba i Nicaragua. D’entre tots 
els assistents cridaren molt 

166  El  m a g i s te r i o 
español . «Sección oficial», 21-iii-
1933, p. 14 o Suplemento a la Escuela 
Moderna. 22-iii-1933, p. 7.

167  Aquestes dades 
d’inscripció són agafades del Diario 
de Almería. «Instrucción Pública. El 
próximo curso Montessori», 17-ii-
1933, p. 4.

Les mestres Yodth i Vyas acompanyades per les alumnes de la 
Residència Internacional de Senyoretes Estudiants de Barcelona. 
(Estampa, 24-iv-1933, p. 27).

Les dues mestres hindús assistents al Curs Internacional Montessori. 
(Estampa, 24-iv-1933, p. 28).
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l’atenció i destacaren dues mestres de l’Índia: Saroj Yodth i Saroj Vyas, per l’exotisme del 

seu vestuari tradicional i el fet d’haver-hi assistit des de tan lluny. 

I com no podia ser d’altra manera, la part important del curs serien les conferències i les 

classes teòriques impartides per la mateixa Maria Montessori. El dia de la inauguració 

de les lliçons teòriques de la insigne doctora, filòsofa i pedagoga italiana, celebrades a 

l’Acadèmia de Medicina de Barcelona, el president de l’Acadèmia, August Pi i Suñer, digué 

que la Academia se sentía honrada con la presencia de ella en su hogar y estaba orgullosa de 

albergar la grandeza de su nombre, que es hoy expresión de un prestigio universal conquistado 

durante años de trabajo ejemplar en el perfeccionamiento de un método científico que ha sido 

reconocido como el más apto a las necesidades pedagógicas de la infancia� Expresó finalmente la 

esperanza de que todos los descubrimientos de la doctora Montessori en el campo de la pedagogía 

científica serán más eficaces de día en día, porque serán más conocidos y mejor comprendidos� 

Ellos –dijo– llevarán a la pobre humanidad doliente la salud, que únicamente puede encontrar 

en la pedagogía�168 

Després d’agrair aquestes paraules i declarar que la seva obra estava realitzada con toda 

sinceridad en el interés del niño y de la humanidad, Maria Montessori va impartir la seva 

primera classe magistral del curs, que titulà «L’encarnació de l’esperit de l’infant», en què 

abocà tota la filosofia i el coneixement del seu mètode i que acabà amb una forta ovació 

per part dels assistents. Les lliçons eren traduïdes de forma simultània al català, castellà, 

anglès, francès i alemany, i l’Ajuntament de Barcelona publicà arran del curs el fulletó 

L’escola pública de Barcelona i el mètode Montessori. 

Finalment hi assistiren 200 alumnes, 80 arribats des de l’estrager i 120 d’espanyols, entre 

els quals hi havia la mestra de l’escola de s’Arenal, Donya Josefina. 

168  La Vanguardia. «La encarnación del espíritu del niño», 24-iii-1933, p. 2. En aquest article hi ha un 
bon resum de la conferència que impartí aquell dia Maria Montessori, tot i que el diari digui que només era un 
pálido reflejo, un somero e incompleto resumen del que havia explicat la doctora.
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Josefa, Donya Josefina, va estar 
a l’escola fins aquell curs de 
1932-1933, moment que fou 
traslladada de centre i per 
tant es va quedar sense temps 
d’aplicar a s’Arenal tot el que 
de ben segur va aprendre 
en aquell curs Montessori 
celebrat a Barcelona. En 
virtut de l’ordre dictada dia 
7 de juliol de 1932 i d’ordres 
complementàries de 18 de 
juliol i 1 i 25 d’agost d’aquell 
mateix 1932, el la havia 
sol·licitat prendre part en el 
concurs de trasllat a vacants 
a escoles nacionals per al 
quart torn de provisió169 per al 
curs 1933-1934. La resolució 
d’aquell concurs li havia 
assignat provisionalment 

169  La Vanguardia 
(6-vii-1932, p. 2) deia un dia abans 
de que es dictàs l’ordre que: Podrán 
acudir todos los maestros a este 
concurso sin limitación de tiempo de 
servicios� Se da preferencia al mayor 
de permanencia en la misma escuela 
sin perjuicio de la preferencia de los 
servicios en la localidad de la vacante, 
que por esta vez se mantiene�

Maria Montessori i Pi i Suñer, entre d’altres, en la inauguració del Curs 
Intenacional Montessori al Saló de Cent de l’Ajuntament de Barcelona 
(Ahora, 14-iii-1933, p. 15).

Aspecte del Saló de Cent de l’Ajuntament de Barcelona durant la 
inauguració del curs. (Ahora, 14-iii-1933, p. 15).
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plaça a Santa Catalina: Doña Josefa Estades Alcover�- Grupo C�- 18 de marzo de 1919, El Arenal 
(Baleares)� Palmas [sic] -Santa Catalina (Baleares), serie C.170

Que la mestra deixàs d’ocupar la seva plaça a s’Arenal degué causar una gran impressió als 
habitants del lloc, tant que el batle informà en el plenari de dia 7 de setembre de 1933, quan 
el trasllat de la mestra ja era definitiu, que alguns veïns de s’Arenal li havien manifestat 
que estaven molt satisfets amb la feina i els resultats de l’ensenyament portat a terme 
per Josefa Estades, i que si la corporació ho estimava oportú se li donàs un vot de gràcies 
de forma oficial. Tots els regidors varen manifestar el mateix sentiment que els veïns 
arenalers i es va acordar per unanimitat fer constar en acta el vot de gràcies per haver 
quedat tant l’Ajuntament com el veïnat plenament satisfets amb la tasca desenvolupada 
per la docent, de cuya meritoria labor se guardará perenne recuerdo.171

La substituta de Donya Josefina al capdavant de l’escola de s’Arenal arribà el mes de 
setembre de 1934. Fou Francisca Vaquer Salleras, de 34 anys, natural de Palma i que 
en el cens de població elaborat el 1935 estava domiciliada al carrer d’Antoni Catany 
núm. 15. Una casa que en el plenari de l’Ajuntament celebrat dia 27 de setembre de 1934 
s’acordava llogar fins dia 31 de desembre de 1935, amb caràcter prorrogable, a Francisca 
Solivellas Antich per 300 pessetes anuals, el mateix preu que un any abans havia estimat 
l’Ajuntament en l’elaboració de la llista del valor de renda de les cases de s’Arenal. El 
contracte de lloguer es prorrogaria, però s’acabaria rescindint en la sessió plenària de 
l’Ajuntament de dia 21 d’octubre de 1936.172

170  El Magisterio Español� Revista general de la enseñanza. 25-v-1933, núm. 9142, p. 364.

171  amll, la-62, p. 69v.

172  En aquesta mateixa sessió, i atendiendo a que el Ayuntamiento, debido a la modificación escolar y de 
instalación de Escuelas Nacionales, no precisa algunos de los locales que tenia arrendados para aquellas y para casa 
habitación de Maestros, es rescindeixen també els contractes de lloguer de la casa núm. 17 del carrer del Bisbe 
Taixequet, propietat d’Antoni Monserrat Oliver; el de la núm. 4 del carrer de Nicolau Taberner, propietat de 
Joan Tomàs Garau; el de la casa del carrer del Born núm. 9, propietat de Gregori Taberner Ferrer, i el de la del 
carrer del Bisbe Taixequet núm. 39, propietat de Catalina Garau Mut, totes elles destinades a centres escolars 
o a casa habitació per a mestres. amll, la-64, p. 62.
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En la llista provisional del concurs de mestres per al curs 1934-35 apareix:

Número 3�160, segundo Escalafón� Doña Francisca Vaquer Salleras, de San Miguel (Baleares), 
con 8-8-0; para Arenal-Lluchmayor, mixta (Baleares)�173

Uns dies després es publicaven les propostes de selecció per tal d’adjudicar places i de fer 
desempats en cas que dos mestres tenguessin la mateixa puntuació. En l’apartat de les Illes 
Balears, a Escuelas de 500 habitantes, hi apareix:

Doña Francisca Vaquer, para Arenal (Lluchmayor); doña Virginia Fernández Cormenzana, 
adjudicada la que pedia (obtiene plaza en el primer escalafón)� 174 

Aquesta mestra, Virginia Fernández Cormenzana, pareix que també fou destinada 
a s’Arenal, però a l’escola de ses Cadenes, dependent de l’Ajuntament de Palma. Era la 
mestra de les nines número 15�331, grupo D�- Doña Virginia Fernández Cormenzana Vich, de 
Binibona (Baleares), con 0-8-0; para Arenal (Palma)�175 Ella, un cop començà la depuració de 
mestres arran del cop d’estat de 1936, fou desplaçada a l’escola des Pont d’Inca, tot i que 
un curs després pogué reingressar a l’escola de ses Cadenes. Finalment no se li formularen 
càrrecs en contra perquè, segons un escrit del batle de Palma, Mateu Zaforteza, simpatiza 
por las derechas.176 Aquesta mestra, que el 1938 ja tenia 60 anys, no es va jubilar fins al 
1948, a la mateixa escola de s’Arenal.

El mes d’agost també es publicava a La Almudaina la designació provisional de Vaquer a 
l’escola arenalera amb un simple Francisca Vaquer Salleras, Arenal177, inclòs en una llista que 
recollia moltes més mestres amb les seves destinacions provisionals.

173  El Magisterio Español� Revista general de la enseñanza. 18-viii-1934. Núm. 9331, p. 429.

174  El Magisterio Español� Revista general de la enseñanza. 21-viii-1934. Núm. 9332, p. 450.

175  El Magisterio Español� Revista general de la enseñanza. 18-viii-1934. Núm. 9331, p. 429.

176  aulí ginard [et al.]� A l’ombra de la pissarra: de l’escola de ses Cadenes a la de s’Arenal, p. 133.

177  La Almudaina . «De enseñanza». «Las propuestas provisionales de maestras de Baleares», 
17-viii-1934, p. 4.
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I ja al mes d’octubre, per l’Ordre ministerial de Plenitud de derechos178, passa del segon 

escaló de mestres al primer.

L’11 d’abril de 1935, a requeriment del batle, Francisca Vaquer informava que entre nins i 

nines a l’escola de s’Arenal hi havia matriculats 28 alumnes:

Muy Sr� mio y de mi mayor consideración y respeto: Cumpliendo la orden dada por V� le mando a 

vuelta de correo el núm� de niños y niñas matriculados en la Escuela de mi cargo, los cuales son 

ventiocho�

De V� afectisima

Francisca Vaquer [signat]

Arenal 11 de abril 1935179

Però l’escola en temps de la ii República ja no era al seu lloc primigeni, ja s’havia 

traslladat. El centre escolar continuava essent unitari, tenia una matrícula d’una 

cinquantena d’alumnes i Donya Josefina encara era la titular de la plaça. A causa de l’elevat 

nombre d’alumnes, a finals de 1932 es veié en la necessitat de demanar a l’Ajuntament 

la contractació d’una auxiliar per ajudar-la en les diverses tasques que es derivaven 

de dur l’escola i els escolars a bon port. Pel que sembla aquesta auxiliar no arribà a ser 

contractada mai. D’aquesta forma i amb aquestes motivacions Josefa Estades demanava 

l’ajudant:

Tengo el honor de comunicar a V�S� que habiendo aumentado considerablemente la matricula 

en esta Escuela y siendo imposible dar, una sola maestra, a unos cincuenta niños, de distinta 

edad y sexo, una enseñanza que tenga el carácter racional que la moderna Pedagogia exige; 

seria en alto grado conveniente, si las posibilidades económicas de este Exmo Ayuntamiento lo 

178  El Magisterio Español� Revista general de la enseñanza. 18-x-1934. Núm. 9357, p. 123.

179  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Alcaldia Lluchmayor particular.
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permitieran que se nombrara una auxiliar con destino a esta Escuela y asi podria lograrse un 
mayor rendimiento de trabajo cultural que redundaria en beneficio del Pueblo�

Viva V�S� muchos años
El Arenal 17 diciembre 1932

La Maestra

Josefa Estades [Signat]180 

L’Ajuntament havia llogat, per instal·lar-hi l’escola, 
ja abans de l’arribada de la ii República, la casa del 
carrer de Sant Cristòfol núm. 14, que feia cap de 
cantó amb la plaça de Mariana Pineda, on fins fa 
uns anys hi havia el Colmado Garí i actualment hi 
ha el Pak Locutorio. A veïnat, davallant cap a la 
mar, hi havia la casa de can Trompada, i dues cases 
més avall, la barberia de l’amo Jeroni es Barber, a la 
qual durant el període a què dedicam aquest estudi, 
el 1935, arribà amb 17 anys des de Sencelles Tomeu 
Arrom a fer-hi de mosset. Antònia Salvà conta que 
poc després l’amo es retirà i cedí totes les eines al 
jove, que diuen que es convertí en el barber més 
ràpid de tot Mallorca (Salvà, 2002, p. 15).

Una de les comeses que tenia l’Ajuntament respecte 
el centre escolar arenaler, i més amb el nou canvi 
de govern, era proveir-lo del material per dur 
endavant una tasca d’ensenyament-aprenentatge 
adient. L’any d’obertura de l’escola, el 1918, ja l’havia 

haguda de dotar per complet (mobiliari i material didàctic i pedagògic) i de llavors ençà 
el material que quedava obsolet, vell, massa gastat o que feia falta era subministrat per 
l’Ajuntament i pagat amb fons de la caixa municipal. D’aquesta forma, i ja en temps de 

180  amll, co-1932. Sig. 2496. Instrucción Pública.

Marca del segell de goma utilitzat per 
l’escola de s’Arenal durant la ii República 
(amll)
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la ii República, dia 5 de maig de 1932 es feu conèixer als regidors una carta de Donya 
Josefina en què sol·licitava material i mobiliari per al centre. En concret feia petició d’1 
quadre de la República, 1 pissarra grossa, 1 col·lecció de mapes, col·leccions de llibres de 
lectura, 1 col·lecció de gravats per a l’ensenyament d’història natural i 6 taules amb les 
seves corresponents cadires. Els regidors es mostren conformes a concedir-li la petició 
de material, i dia 17 de desembre la mestra escrivia una carta al batle per informar-lo 
d’haver rebut con destino a la Escuela de mi cargo, el material que al dorso se detalla� Por este 
motivo le doy las más expresivas gracias asi como al Exmo Ayuntamiento que tanto se preocupa y 
desvela para llevar a cabo el mejoramiento cultural del pueblo� I al dors, tal com deia, hi afegia 
el material que havia rebut per a l’escola de s’Arenal: Bandera y asta,181 una colección de 14 
mapas, una colección láminas Hª Natural, un cuadro emblema de la República, una pizarra, seis 
mesas bancos bipersonales�182 Els mesos que transcorregueren entre la petició i l’entrega 

del material foren deguts a una circumstància externa a l’escola arenalera, però que va 

requerir molts d’esforços i hores de discussió als representants municipals: la construcció 

d’una nova escola a Llucmajor.183

181  La provisió de les noves banderes de la República als organismes i edificis oficials que depenguessin 
de l’Ajuntament o altres institucions provincials o estatals era important per identificar el nou règim polític 
instaurat a mitjan 1931. A banda de les escoles, hi ha d’altres edificis i institucions que l’Ajuntament proveirà 
d’una nova bandera republicana, com la que entrega el 1932 a l’Estació Telegràfica de la vila, comprada als 
Almacenes Bauzà i per la qual pagà 33 pessetes. També a principis de 1936 una comissió representativa de 
l’Ajuntament es desplaça a Palma per assistir a l’entrega d’una bandera a la Guàrdia Civil. Pel servei de viatge 
de cotxe es pagaren 33 pessetes a Sebastià Catany.

 Un cop triomfa l’aixecament militar de 1936, els nous dirigents evidentment imposen els seus 
emblemes i la seva bandera, la bandera bicolor roja y gualda. A s’Arenal, tant a l’escola municipal com a l’escola 
de les monges, s’hi fan fer sengles astes per penjar-hi les noves banderes de l’Estat. La feina de ferreria fou 
encarregada as Ferrer Vell de s’Arenal, a Pere Joan Muntaner. La de l’escola pública costà 5,50 pessetes, i la de 
l’escola de les monges, 4,50, cuyo importe regala al Ayuntamiento. (amll, la-64, p. 57v.).

182  amll, co-1932. Sig. 2496. Instrucción Pública.

183  Al mestre Miquel Mòjer, de l’Escola Nacional de Nins de Llucmajor, que devia haver fet la petició 
de mobiliari un poc abans que Josefa Estades, el Ministeri d’Instrucció Pública, ben segur que a través de 
les gestions fetes per l’Ajuntament i el Consell Local de Primer Ensenyament, li envià quatre taules-bancs 
bipersonals que dia 4 d’abril eren al port de Palma a punt per ser recollides i dia 19 ja eren a l’escola. amll, 
co-1932. Sig. 2496. Carpeta Alcaldías.
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En sessions plenàries anteriors a la petició de Josefa Estades s’havia acordat que en lloc 
de comprar el mobiliari per dotar la gran escola nova que s’havia projectat construir a 
Llucmajor, aquest es faria fer a algun fuster de la vila, donant així feina a un negoci local i 
cercant també economitzar al màxim les despeses que la compra d’aquest mobiliari hauria 
pogut suposar. Arran de la petició de Josefa Estades sorgeix i s’aprova la idea que, ja que 
s’havien de fer mobles per a l’escola nova, la mestra de s’Arenal esperàs fins a finals d’any 
o principis de l’any que havia de venir, i un cop fabricats aquells mobles nous es dotarien 
també les escoles de s’Arenal i s’Estanyol, a banda de la de nova creació a Llucmajor. Dia 
14 de juliol de 1932 s’anuncià quin fuster havia resultat elegit pel consistori, després de 
dos concursos públics, per fabricar el mobiliari. Fou Antoni Miquel Clar qui s’imposà al 
pressupost presentat per Bernat Cardell Clar. Els mobles es farien amb fusta de faig; les 
taules de col·laboració de sis places, segons el pressupost presentat, costarien 30 pessetes, 
i les cadires, 9 pessetes cada una. A més, es farien taules per als mestres a 135 pessetes, 
cadires també per als mestres a 48 pessetes i prestatgeries a 65 pessetes cada una. Dia 22 
de desembre d’aquell mateix any el fuster Antoni Miquel fa saber que està en disposició 
d’entregar ja més de la meitat de la comanda, i que li convindria cobrar el valor de la 
feina que fins aquell moment havia fet. L’Ajuntament designa una comissió de regidors, 
formada per Carbonell, Mut, Miquel i Ripoll, per anar a veure el mobiliari i decidir sobre 
el pagament del treball. Dia 29 de desembre, després d’haver inspeccionat el material, 
s’acorda satisfer-ne el pagament. El fet és que quan el fuster indica que ja té la meitat de 
la comanda feta, l’escola de s’Arenal ja ha rebut les seves sis taules-bancs. Dia 27 d’abril 
de l’any següent, 1933, el contractista informa que ja té tot el mobiliari acabat, i després 
de la revisió per part de la mateixa comissió, s’accepta la feina i s’entrega a les escoles del 
municipi. 

L’Ajuntament, de forma puntual, també s’encarregava d’organitzar activitats o d’anar 
dotant de material d’especial interès els centres escolars de la localitat. Pel que fa a l’escola 
d’aquí, en el primer cas, coneixem la participació dels nins del centre educatiu arenaler en 
els actes de la festa escolar que se celebrà a Llucmajor amb motiu del primer aniversari de 
la proclamació de la ii República. Probablement tant per anar a Llucmajor com per retornar 
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a s’Arenal es desplaçaren 

amb el tren, i el que sí 

que sabem del tot cert és 

que un cop a Llucmajor 

la Comissió de Governació 

havia encarregat menjar 

per als alumnes a Antoni 

Garcias Tomàs, amb un cost 

final de 35 pessetes, que 

pagà l’Ajuntament. 

En el segon cas, en el de 

la dotació de material 

especial, podem citar la 

donació el 1934 d’alguns 

exemplars de l’edició que 

havia portat a terme la Societat Arqueològica Lul·liana aquell mateix any de la Historia 

de Llucmajor, escrita per Guillem Terrasa i Francesc Talladas durant els segles xviii i 

xix.184 Se’n regalaren exemplars a totes les escoles del terme i a altres institucions o 

personalitats.185

184  A l’amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Varios, es conserven dues cartes de la Societat Arqueològica 
Lul·liana. En la primera, datada el 7 de maig de 1932, es demana l’original de la Crónica Relación de la Villa de 
Lluchmayor, que el 1770 havia escrit el paborde Terrassa i completat Tallades, i que es conservava a l’arxiu 
municipal. En la segona, datada el 18 de maig de 1932, agraeix a l’Ajuntament haver facilitat el manuscrit 
existent a l’arxiu per poder fer la publicació.

185  Es conserva a l’amll una carta escrita per Jaume Sastre Vidal, prevere, que complia servei a Palma, 
en què agraeix personalment al secretari de l’Ajuntament, Guillem Aulet, la tramesa d’un exemplar d’aquest 
llibre, i que acompanya amb una carta d’agraïment al batle en què diu que és per si considera que es conveniente 
dársela al batle. amll, co-1934. Sig. 2499. Carpeta Varios Alcaldía. Particular. En el plenari de dia 31 d’octubre 
de 1934 es fa conèixer la carta d’agraïment del prevere (amll, la-63, p. 23v.).

Festa celebrada a la plaça de la República de Llucmajor en commemoració 
del primer aniversari de la instauració de la ii República. Els escolars, entre 

els qual potser hi havia els de l’escola de s’Arenal, envolten la Banda de 
Música. Amll; llu-24-0007. (Catalina Tomàs Tomàs).
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En el cas de la dotació 
o cessió de llibres a les 
escoles de Llucmajor, a 
l’amll es conserven 
moltes cartes, sobretot 
de Miquel Mòjer, mestre 
de l’Escola Nacional 
de Nins de Llucmajor, i 
de Maria Tur, mestra 
de l’Escola Nacional de 
Nines de Llucmajor, en 
què agraeixen l’enviament 
de lots de llibres. En 
canvi, no en tenim tantes 
d’altres mestres d’altres 

escoles de Llucmajor, com de la mateixa Josefa Estades, de Margalida Vicens o de Maria 
Mas Fullana.186

El dia de Nadal de 1933 s’havia inaugurat,187 de forma no oficial, un altre centre escolar a 
la contrada, el que l’Ajuntament de Palma havia construït a ses Cadenes, tot i que l’Ordre 
ministerial, signada per Filiberto Villalobos, director general de Primer Ensenyament 

186  El 1933 hi havia 21 mestres que treballaven a les diferents escoles de Llucmajor: Antoni Coll Mir, 
Miquel Mòjer Pons, Antoni Mir Perelló, Emili Carbonell Amorós, Ramón Chavarría Talleda, Mateu Contestí 
Torrens, Francesc Pomar Bonnín, Joan Caldentey Vidal, Tomàs Monserrat Ginard, Maria Tur Riera, Margalida 
Vicens Martorell, Maria del Carme Oliver Desclaux, Carme Verdera Saldaña, Margalida Munar Amengual, 
Francisca Vidal Ferrà, Maria Mas Fullana, Maria Borràs Salvà, Joana A. Florit Vanrell, Miquela Ferrer Vaquer, 
Joana Maria Ripoll Matas i Josefa Estades Alcover.

187  Aquesta data ens l’ofereixen Antoni Aulí [et al.] (2011, p. 27). A la força ha de ser una inauguració no 
oficial, perquè, com deim, la publicació en els instruments oficials no fou fins al maig de 1934. A més, coneixem 
una intervenció en el plenari de l’Ajuntament de Palma de dia 26 de març d’aquell 1934 en què es proposa que la 
inauguració de l’escola que s’ha construït a ses Cadenes es faci coincidir amb les celebracions de dia 14 d’Abril, 
commemoració del segon any de l’arribada de la II República (amp, ah-2204, p. 193).

Músics i escolars de Llucmajor, on per ventura es trobaven els de l’escola de 
s’Arenal, al centre de la plaça de la República en la celebració del seu primer 
aniversari. Tant la cultura com l’educació sempre tengueren un paper 
primordial durant la II República. AMLL-24-0010 (Catalina Tomàs Tomàs).
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i  subsecret a r i  de l 
Ministeri, no es publicà 
en la Gaceta de Madrid 
fins dia 12 de maig de 
1934.188 Segons dades 
que ofereixen Antoni 
Aulí [et al .] (2011, p. 
25-26), s’havia projectat 
ja el 1931, l’arquitecte 
encarregat fou Porqueras 
i s’hi havien fet dues 
seccions per a nins, una 
per a nines i una per a 
pàrvuls en un solar d’uns 
2.000 m2 que havia donat 
l’empresari Josep Aguiló. 
La primera pedra l’havia 
col·locada l’11 d’octubre de 1932 Emili Darder, com a president de la Comissió de Cultura 
de Palma, i el 1933, mitjançant subhasta, s’havia adjudicat l’obra, la qual tengué un cost 
de 90.000 pessetes, a Antoni Mut Jaume. 

En la sessió plenària de l’Ajuntament de Palma de dia 6 de juny de 1934189 s’exposa una 
carta enviada per un veí de s’Arenal, en què es queixa que els nins arenalers que viuen al 
terme municipal de Llucmajor no puguin anar a aquella nova escola. El regidor Llorenç 

188  És la núm. 133 de les 142 que reconeix aquella ordre ministerial. Es consigna com a escola unitària de 
nins, amb una unitat, més una unitat per a pàrvuls (Gaceta de Madrid, núm. 150, p. 1395), tot i que sabem que 
també hi havia escola per a nines i que la mestra fou, com ja hem vist, Virginia Fernández Cormenzana Vich. 
Molts d’infants arenalers que havien anat a l’escola de ca ses monges o a l’escola mixta de la part de Llucmajor 
varen seguir la seva escolarització en aquest centre. Vegeu joan i florit, M. «Homes de s’Arenal. Francesc 
Tomàs i Rigo». A S’Arenal de Mallorca, juliol 1981, p. 9.

189  amp, ah-2204, p. 315-315v.

Inauguració de l’escola de ses Cadenes amb la població escolar, el batle 
de Palma Emili Darder i els inspectors de primer ensenyament Joan Capó 

i Fernando Leal, entre d’altres autoritats. (Fotografia publicada a carrió i 
villalonga et. al., 2013, p. 40).
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Bisbal, que havia estat batle de la ciutat, demana que si hi ha places buides al centre es 

donin facilitats als infants que viuen a la banda de s’Arenal de Llucmajor perquè s’hi 

puguin matricular, però es troba amb l’oposició frontal del regidor Eduardo Gómez. 

Aquest explica que Llucmajor té una escola mixta a s’Arenal a la qual havien d’anar 

els llucmajorers, però ara, pel fet que l’escola de ses Cadenes reuneix unes condicions 

excel·lents, alguns se’n volen aprofitar i s’estimen més anar a la nova. La solució, segons 

Gómez, podria ser el desdoblament de l’escola mixta de Llucmajor en dues d’unitàries 

i llavors, per ventura, podrien utilitzar locals de l’escola nova de ses Cadenes, amb el 

vistiplau de l’inspector. Després d’una discussió en què intervingueren, a banda de Bisbal 

i Gómez, els també regidors Josep Mas i Lluís Ferbal, s’arriba a l’acord de convocar 

l’Ajuntament de Llucmajor, que hauria de ser qui mostràs l’interès, si hi era, l’inspector 

de primer ensenyament i el president de la Comissió de Cultura de Palma per tractar i 

resoldre aquest tema.

L’Ajuntament, a més, s’encarregava del manteniment del local escolar arenaler i de llogar 

la casa-habitació de la mestra. 

Pel que fa al manteniment, coneixem diversos pagaments per treballs de ferreria, com 

quan dia 5 de maig es paguen 6 pessetes a Pere J. Muntaner per feines d’aquest tipus 

fetes a l’escola i al dipòsit d’aigua, i sobretot per emblanquinar les parets del centre. Dia 

19 d’octubre de 1933 s’acorda pagar 24,50 pessetes per jornals d’emblanquinar, més 7,05 

pessetes pels materials utilitzats. Emblanquinar l’escola nacional de nines de Llucmajor, 

duita per la mestra Maria Tur, costava 41,50 pessetes, i emblanquinar l’escola graduada 

de nins, també de Llucmajor, costava 80,50 pessetes de feina i 10 de material. En aquest 

darrer cas s’ha de tenir en compte que s’havien pagat dos jornals a una dona per fer la 

feina, per tant cal suposar, comparant els costs, que emblanquinar l’escola de s’Arenal es 

duia a terme en una sola jornada. 
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De dia 21 de novembre de 1934 coneixem també el pagament a Josep Monserrat 

Catany –propietari de La Mallorquina–190 de 7,90 pessetes per materials utilitzats per 

emblanquinar l’escola de s’Arenal, i dos rebuts de la Mutualidad de Accidentes de Mallorca 

per l’assegurança de les dues obreres que varen fer la feina, un de 2,24 pessetes i un 

altre d’1,15. Dia 24 de setembre de 1935 es torna a acordar pagar a una emblanquinadora 

22,50 pessetes per haver emblanquinat l’escola, i dia 1 d’octubre 9,45 pessetes pels 

materials utilitzats. Entre d’altres despeses fetes un cop acabada la ii República, ens crida 

l’atenció l’aprovada en la sessió plenària de dia 12 de novembre de 1936, en què s’acorda 

satisfer un total de 86,90 pessetes per treballs i materials relacionats amb la instal·lació 

elèctrica a l’escola arenalera a Matias Pallicer Salvà, antic propietari de la primera fàbrica 

d’electricitat de s’Arenal.

La qüestió dels lloguers, tant de la casa habitació de la mestra com del local on s’ubicava 

l’escola, també formava part de les comeses de l’Ajuntament, i no estigué mancada 

de polèmica durant aquests anys. Pel que fa a la casa de la mestra, s’havia de llogar un 

habitatge on pogués residir la docent destinada a l’escola o, si l’Ajuntament ho decidia o 

el mestre o la mestra tenia estança, se li havia de proporcionar el cost en metàl·lic del que 

suposaria el lloguer, segons estimassin les parts. El 1930 la mestra estava domiciliada amb 

el seu fill Venancio al carrer de Sant Cristòfol núm. 18, i el 1933 tenia casa al carrer de 

Sant Cristòfol núm. 104, amb un valor de renda de 500 pessetes.191 A banda d’això, sabem 

190  Pep Monserrat Catany Martí era, juntament amb la seva dona Margalida Vidal Tomàs de sa 
Cooperativa, propietari d’aquest conegudíssim establiment a s’Arenal. Ambdós llucmajorers havien arribat 
al caseriu l’any 1921. Per començar-hi la seva estada varen comprar una casa al núm. 12 del carrer d’Antoni 
Catany, però al cap de dos anys varen adquirir un solar a Antoni Puig des Sifons al carrer de Sant Cristòfol 
núm. 20, on feren ca seva. A la tenda de quevieures hi despatxaven un poc de tot: llet, productes de matança, 
productes de drogueria... fins i tot hi dispensaven efectes de farmàcia, d’on s’assortien els metges i els malalts 
de la contrada. Situada a la cantonada de dalt del carrer de Sant Cristòfol i la plaça de Mariana Pineda, a la part 
del darrere hi tenia un habitatge que era de la família coneguda com els Carboners, que es dedicava a la venda 
de llenya i carbó.

191  Extreim aquestes dades del Padró de 1930 i de la llista del valor de renda de 1933. amll; Sig. 3203 i 
Sig. 1721/5 respectivament.
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que el 1925 l’Ajuntament ja pagava un lloguer per la casa habitació de la mestra i que just 

aquell any s’havia aprovat una pujada de 30 pessetes a favor del llogater.

Però la gran controvèrsia en qüestió de lloguers, que es resolgué de manera més o manco 

senzilla, arribà amb el que es pagava pel local on estava instal·lada l’escola. El 25 de 

juny de 1935 el batle Miquel Carbonell informà que el propietari de la casa del carrer 

de Sant Cristòfol núm. 14 li havia demanat de forma verbal un augment del que fins 

llavors es pagava de lloguer, que sembla que eren 500 pessetes, i s’acordà que la petició 

fos estudiada per la Comissió d’Hisenda. Previsiblement no es tornà resposta i dia 22 

d’octubre el batle manifestà una altra vegada al plenari que el propietari, novament de 

forma verbal, li havia demanat un augment de la quota de lloguer en atención a ser muy 

reducido el que se le abona debido a la larga fecha en que se hizo el contrato.192 En aquest 

punt la intervenció del llavors regidor Bartomeu Sastre fou definitiva. Exposà que en els 

altres casos en què s’havien sol·licitat augments semblants en els lloguers per part d’altres 

propietaris s’havien denegat, i que per tant aquest tampoc s’havia d’apujar. La corporació 

s’hi mostrà conforme i es denegà la petició. Finalment es rescindiria el contracte dia 7 de 

juliol de 1936.

Però a s’Arenal també hi havia una altra escola que no era de caràcter municipal: l’escola 

de la Congregació de les Germanes de la Caritat, on assistien nines de qualsevol edat i 

nins que hi anaven just fins a l’edat de fer la primera comunió. Les monges havien arribat 

al llogaret el 24 d’agost de 1924 i s’havien instal·lat de forma provisional al carrer de 

Maria Antònia Salvà, en aquells moments carrer Letra B, en una casa d’Antoni Salvà 

Puigserver, pare de sor Inocencia, una de les Germanes de la Caritat, fins que el 1925 

passaren al carrer de Sant Cristòfol. Compraren la casa que el forner ciutadà Jaume Pons 

Tous, que llavors tenia 52 anys, s’havia construït devora l’església193 i on havia instal·lat el 

192  amll, la-63, p. 160.

193  Bartomeu Font Obrador (1975, peu de foto Jaime Pons Tous y su familia) diu que la varen comprar el 
1927.
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seu forn, que correspondria a l’actual núm. 50 i que probablement era el primer obrador 

de pa instal·lat a s’Arenal. Tot i això, segons la llista de valor de renda elaborada el 1933 

i els padrons de 1930 i de 1935, les monges residien al núm. 48 i a veïnat, al núm. 50, 

hi vivia el vicari de s’Arenal Antoni Bujosa Munar, que en temps de seminari havia 

estat col·laborador de mossèn Antoni Maria Alcover en les tasques d’elaboració del seu 

Diccionari. Havia entrat com a vicari in capite de la parròquia de s’Arenal el 30 d’abril de 

1931, i hi estigué fins a l’octubre de 1934, quan fou substituït pel jove ciutadà Lluís Maria 

Fiol Barceló, que en aquells moments només tenia 22 anys.194 Cases de 600 i 400 pessetes, 

respectivament, de valor de renda. El 1933 el mateix document ens situa Jaume Pons Tous 

al mateix carrer de Sant Cristòfol, però al núm. 32, amb un valor de renda de ca seva de 

900 pessetes. 

A finals de 1930, just abans de començar la ii República, la comunitat de les Germanes 

de la Caritat a s’Arenal estava formada per sor Rosa de Sant Felip Neri Ordinas Crespí, 

natural de Santa Maria, que era la mare superiora i directora de l’escola; sor Àngela Oltra 

Dalmau, de Palma; sor Fausta Sansó Cerdà, de Manacor; sor Leandra Florit Llabrés, de 

Sencelles, i sor Catalina Ramis Fontiroig, de Lloret.195 Ja cap al final de la ii República, al 

desembre de 1935, sor Rosa Ordinas en continuava essent la mare superiora i la comunitat 

havia perdut un membre: s’havia passat de cinc a quatre monges. En aquells moments 

l’acompanyaven sor Francisca Comas Dols, també de Santa Maria; sor Catalina Ramis, 

que era l’única monja que continuava acompanyant sor Rosa Ordinas des de l’arribada de 

la ii República, i la jove llucmajorera sor Aina Maria Vidal Font.196 

194  Bujosa havia substituït l’inquer Sebastià Garau Planas, que hi havia estat des del maig de 1925 fins a 
l’octubre de 1931, i que segons el padró de 1930 tenia la seva residència a la plaça de l’Estació del Ferrocarril. 
Lluís Maria Fiol, que substituí Bujosa, hi residí fins al 1940.

195  Respectivament tenien 34, 68, 60, 40 i 31 anys. (En el cas de Catalina Ramis, el padró indica que tenia 
25 anys, però és un error perquè sabem que havia nascut dia 20 de gener de 1899).

196  Quan s’elabora el padró de 1935 respectivament tenien 40, 44, 36 i 29 anys.
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L’ensenyament que es feia a ca les monges,197 evidentment de caràcter religiós, es veié 

afectat per la Llei de substitució de l’ensenyament. Dia 17 de maig de 1933 s’havia aprovat 

al Palau de les Corts de Madrid la Llei de confessions i congregacions religioses,198 una 

de les disposicions transitòries de la qual obligava els ordes i les congregacions religiosos 

a deixar l’exercici de l’ensenyament per poder escolaritzar la població infantil a l’escola 

laica.199 L’article 30 i l’apartat b) de l’article 31 en feien referència:

Artículo 30� Las Órdenes y Congregaciones religiosas no podrán dedicarse al ejercicio de la 

enseñanza�

No se entenderán comprendidas en esta prohibición las enseñanzas que organice para la 

formación de sus propios miembros�

La inspección del Estado cuidará de que las Órdenes y Congregaciones religiosas no puedan crear 

o sostener Colegios de enseñanza privada, ni directamente, ni valiéndose de personas seglares 

interpuestas�

197  Altres congregacions de monges, en altres indrets, també es dedicaven a l’ensenyament. Les monges 
franciscanes, per exemple, al voltant de 1928 tenien a les seves escoles d’arreu de Mallorca, segons publica el 
Patronat Obrer, 6.972 infants amb 174 monges que es dedicaven a fer classes (Noticias, Serie 2, núm� 12, 345). 
El mateix Patronat Obrer, a començaments de 1936, quan en teoria la Llei de substitució de l’ensenyament ja 
s’estava aplicant, publica que a Mallorca, les Germanes de la Caritat, entre les quals es trobaven les de s’Arenal, 
tenien 215 monges destinades a fer de mestres, amb un total de 7.241 nines i pàrvuls com a alumnes (Noticias, 
Serie 11, núm� 6, 1982).

198  La llei es publicà dia 2 de juny de 1933, signada pel president de la República, Niceto Alcalá Zamora y 
Torres, i pel ministre de Justícia, Álvaro de Albornoz Liminiana.

199  Ja anys abans d’entrar la República els sectors més conservadors de la societat difonien idees negatives 
i contràries a l’escola laica. Dirigien les mirades cap a països com França, del qual, des del Patronat Obrer de 
Palma, es deia el 1927: La escuela laica sirve para arrancar del alma de los niños el amor de la patria y el amor a 
Dios; por eso la favorecen los comunistas y los discípulos de Ferrer (referit a Francesc Ferrer Guardia), aunque 
condenada siempre por la Iglesia y el sentido común� En Francia de los 140�000 maestros, son socialistas 80�000 y 
15�000 comunistas que propagan la peste de las escuelas sin Dios� ¡Que horror! ¡Pobre Francia! (Noticias, Serie 2, núm� 
4, 192).
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Artículo 31� (...)

b) El ejercicio de la enseñanza por las Órdenes y Congregaciones religiosas cesará en 1º de 

Octubre próximo para toda clase de enseñanzas, excepto la primaria, que terminará el 31 de 

Diciembre inmediato� El Gobierno adoptará las medidas necesarias para sustitución de unas y 

otras enseñanzas en los plazos indicados.200

La llei va tenir una tramitació complicada, i quan fou aprovada es va trobar amb l’oposició 

de la part més conservadora de la societat, del Bisbat espanyol i del papa Pius xi, el qual, 

dia 5 de juny, publicà la seva encíclica Dilectissima nobis, que es llegí durant les misses 

majors arreu de l’Estat,201 en què, entre d’altres temes, exposava que:

Nos, amb tota l’ànima i cor de Pare i Pastor, exhortem vivament els Bisbes, els Sacerdots i tots els 

que d’alguna manera intenten dedicar-se a l’educació de la juventut, a promoure més intensament, 

amb totes les forces i per tots el mitjans, l’ensenya religiosa i la pràctica de la vida cristiana�202

(...)

Ante la amenaza de daños tan enormes, recomendamos de nuevo y vivamente a todos los católicos 

de España que, dejando a un lado lamentos y recriminaciones, y subordinando al bien común 

200  Boletín oficial de la provincia de Santander. 12-vi-1933, p. 7.

201  Són molts els exemples que trobam de lectures de l’encíclica durant les celebracions religioses. Per 
posar-ne dos exemples vegem el que manaven els bisbes de Menorca i de Palència: En virtud pues de todo lo 
aquí considerado, disponemos que en la Catedral, y en todas las iglesias parroquiales se dé lectura de la Encíclica y 
de la Declaración, en la Misa mayor y en alguna otra de mayor concurrencia, a contar desde el primer día festivo 
después del recibo de este boletín (...) (Boletín oficial eclesiástico del Obispado de Menorca, 14-ix-1933, p�1-2). Y 
a los sacerdotes, particularmente a los párrocos, toca hacerles llegar a todos los fieles� Por eso mandamos hoy que la 
importantísima Encíclica de Su Santidad sea leida al pueblo fiel el primer día festivo, después de la recepción de este 

“Boletín”, en nuestra Santa Iglesia Catedral y en todas las demás de la Diócesis en vez de la acostumbrada homilía� (El 
día de Palencia. 17-vii-1933, p. 4).

202  La Cruz� Diario católico. 14-ix-1933, p. 1.
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de la Patria y de la religión todo otro ideal, se unan todos disciplinados para la defensa de la fe y 
para alejar los peligros que amenzan a la misma sociedad civil.203

I en un comunicat publicat a la premsa nacional el Bisbat espanyol exposava que:

(...) el Episcopado Español proclama su hondo pesar por la presentación, voto y aprobación 
de esta ley, declarando que nunca podrá ser alegada contra los derechos imprescriptibles de la 
Iglesia; deplora que a lo menos no se le haya dejado la plena libertad y el uso del derecho común 
de que gozan todos los ciudadanos y sociedades honestas; reprueba, condena y rechaza todas las 
ingerencias y restricciones con que esta ley de agresiva excepción pone a la Iglesia bajo el dominio 
del poder civil; reclama la nulidad y la carencia de valor legal de todo lo estatuido en oposición a 
los derechos integrales de la Iglesia; y exhorta a los fieles a que cifren su mayor anhelo en eliminar 
de las leyes todo cuanto esté en desacuerdo con aquéllos, todo cuanto disminuya su libertad 
de acción y obstaculice la libre profesión del catolicismo, y a que se esfuercen constantemente 
para obtenerlo por el ejercicio de todos los derechos ciudadanos y por todos los medios justos y 
honestos, procurando a la vez, mientras la ley esté en vigor, que sus efectos perjudiquen lo menos 
posible a los sagrados intereses de la Iglesia y de las almas�204

Les organitzacions catòliques i més conservadores també creien vulnerats els seus drets i 
mostraren el seu desacord cercant motivacions tant morals com religioses i econòmiques. 
Segons una informació publicada en el fulletó mensual Noticias, editat pel Patronat Obrer 
de Palma, des de Mallorca s’havien enviat 400.000 telegrames de protesta signats per 
associacions d’Acció Catòlica i dirigits al president de les Corts en contra de la llei,205 
així com 20.000 signatures per demanar que es retiràs el projecte de congregacions i 
confessions.206 En el mateix fulletó es publicava que: 

203  Cruz y raya� Revista de afirmación y negación. 15-vi-1933, p. 156.

204  Pensamiento alavés. 22-vi-1933, p. 7.

205  Noticias� Serie 8, núm� 4, 1371. Les xifres tant d’aquesta com de la següent notícia segurament són 
exagerades. 

206  Noticias� Serie 8, núm� 4, 1369.
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La sustitución de la enseñanza dada por religiosos costará según los calculos del Señor Toledo 

muchos millones� Escuelas elementales servidas por religiosas al empezar el curso 1932 33: 2187 

con 601�950 alumnos; escuelas nocturnas 264 con 24043 alumnos; escuelas asilos 518 con 39�077 

alumnos; escuelas en reformatorios 35 con 4943 alumnos�

Pues bien; la instrucción de esos 670 mil alumnos supone la creación de 17�000 escuelas, que 

á 10�555 pesetas elevan el presupuesto de primera enseñanza por año a la respetable suma de 

195�000�000 de pesetas� La instalación de esos 670�000 alumnos en los correspondientes grupos 

escolares hace necesario un nuevo presupuesto extraordinario de cultura de 1�050 millones de 

pesetas, aplicando el coeficiente que anteriormente hemos hallado�207 

Durant la ii República, tal com dictava l’article 3 de la Constitució aprovada l’any 1931, 

el Estado español no tiene religión oficial. S’encaminava a cercar un estat laic vertader,208 i 

per tal d’aconseguir-ho aprovà una sèrie de lleis, decrets i mesures que havien d’afavorir 

aquesta idea. El ministre de Justícia el 1933, Álvaro de Albornoz, ho resumeix perfectament 

durant un discurs fet al Cine Pardiñas de Madrid:

Empezo diciendo el ministro de Justicia que la política religiosa de la República está expresada 

en una serie de Leyes, como son el Decreto del Gobierno provisional afirmando la libertad de 

cultos, disminución gradual del presupuesto de culto y clero, artículos de la Constitución sobre 

207  Noticias� Serie 8, núm� 4, 1363. A Mallorca, el mateix fulletó Noticias publica el 1933 que hi havia 169 
col·legis religiosos on acudien 26.141 alumnes (Noticias� Serie 8, núm� 7, 1400) i preveu un gran augment de 
l’analfabetisme si les escoles religioses no poden impartir classes. (Noticias� Serie 8, núm� 10, 1431)�

208  L’article 26 de la nova Constitució republicana (Todas las confesiones religiosas serán consideradas 
como asociaciones sometidas a una ley especial), que segons alguns autors com Joaquín Arrarás, historiador 
de tall franquista, anava encaminat a arrancar de raíz el sentimiento religioso, genuino en el alma humana y 
particularmente en la española, fou aprovat a Corts per 175 vots a favor i 59 en contra. Quan el president de 
la cambra va comunicar el resultat es va viure a l’hemicicle un moment tens. Cada bàndol feia crits a favor 
de la seva proposta, uns celebraven i els altres cridaven i reclamaven llibertat. En aquests moments, i segons 
l’historiador abans referit, Francesc Carreras, diputat menorquí, va pegar un cop de puny al clatell del diputat 
basc Leizaola. La sessió terminaba con un alboroto propio de mitin de suburbio. arrarás, J. Historia de la Segunda 
República Española. Madrid: Editora Nacional, 1956. Tom i, p. 158-165.
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las confesiones y congregaciones religiosas, ley del Divorcio, secularización de cementerios, 

disolución de la Compañia de Jesús, matrimonio civil y, finalmente, la extinción del presupuesto 

eclesiástico y la ley de confesiones y congregaciones religiosas�209 

Tot i això, a s’Arenal la llei no va tenir conseqüències fins dia 12 de maig de 1936. Aquest 

dia el batle fa saber al plenari de l’Ajuntament que s’ha rebut una carta de la Inspecció 

Provincial de Primer Ensenyament en què se li comunica que en els propers dies s’ha de 

portar a terme la substitució de l’ensenyament que encara fan les Germanes de la Caritat 

al caseriu de s’Arenal. Un tema que, tot i que la llei que n’obligava la substitució s’havia 

aprovat el 1933, segons les fonts consultades, mai no s’havia ni tan sols tractat en un 

plenari municipal llucmajorer, almanco pel que fa a s’Arenal. 

Per decisió del consistori, el batle, Bartomeu Sastre, i el secretari, que en aquells moments 

i de forma accidental era Pere Morlà, queden facultats per traslladar-se a s’Arenal a 

efectuar les gestions i els treballs pertinents encaminats a tal finalitat. Tot l’alumnat de 

les monges, tal com indicava la llei, havia de ser absorbit per l’ensenyament públic, amb el 

que això suposava quant a espais, materials i personal.

Dies després, el 19 de maig, el batle manifesta que ha rebut un ofici de l’Ajuntament 

de Palma sobre la concessió i cessió, mitjançant un conveni econòmic, d’un edifici 

que la corporació ciutadana tenia a s’Arenal perquè pogués funcionar com una escola 

de Llucmajor. S’acorda que el batle porti a terme les gestions oportunes per acceptar 

l’oferiment i que després formuli a l’Ajuntament, per tal de portar cap endavant la 

resolució, tot el que afecti la quantia que suposaria aquest concert econòmic. I és que 

entre que es preveia que s’absorbirien els infants que anaven a l’escola a ca ses monges 

i que no s’arribava a un acord amb el propietari del local on fins ara hi havia instal·lada 

l’escola, es feia necessari cercar un altre local.

209  Hoja oficial de la provincia de Barcelona. 10-vii-1933, p. 3.
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L’acord amb el qual a l’Ajuntament de Palma es prenia aquesta important mesura per a 
s’Arenal s’havia aprovat dia 25 de març d’aquell 1936:

Ante la dificultad de no disponer actualmente el Municipio de Lluchmayor de una escuela en 
debidas condiciones a la que puedan asisitir los hijos de los vecinos de dicha ciudad que viven 
en el Arenal se ha solicitado el poder instalar tal servicio en el edificio escolar que poseé allí 
nuestro Ayuntamiento mediante un convenio económico con áquel Municipio� La Comisión de 
Cultura teniendo en cuenta que la capacidad del mencionado edificio permite dicha instalación, 
sin perjuicio alguno para el censo escolar de áquel caserio no puede menos de aconsejar que se 
acceda a ello� Palma 21 Marzo 1936� E� Gómez�210

Dia 26 de maig, Miquel Monserrat Parets, regidor socialista, torna a dur al plenari 
municipal la qüestió de la substitució de l’ensenyament i l’aplicació que se n’ha de fer 
segons la llei. Exposa que per la premsa ha anat veient com a molts de municipis ja s’havia 
complit el que s’havia decretat, que membres de la Inspecció Provincial d’Ensenyament 
havien passat per Llucmajor a fi de recollir dades per resoldre l’assumpte i que la 
substitució de l’ensenyament no només responia al compliment de preceptes ministerials 
sinó també a una sentida necessitat del poble, un poble que, segons diu, no pot entendre 
com és un dels pocs que pateix un endarreriment manifest en el compliment d’aquesta llei. 

Indica que la sustitución de la enseñanza no es solo cumplimiento de preceptos ministeriales 
debida interpertación de lo que establece la Ley fundamental de la República Española, es, 
también sentida necesidad del pueblo, que al sentirse por este Ayuntamiento representado, no 
puede comprender sea Lluchmayor uno de los pocos que sufre retraso en el cumplimiento de sus 
anhelos�211

El batle recollí les seves paraules, però li recordà que aquesta llei només s’aplicava en 
aquells municipis on es disposava d’escoles suficients per atendre a tota la població 
escolar. Que, de moment, Llucmajor no estava en aquesta situació, però que quan les 

210  amp, ah-2006, p. 142v.-143.

211  amll, al-64, p. 28.
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escoles previstes estiguessin en funcionament, la llei s’aplicaria. Tot això també afectava 
l’escola de s’Arenal, i per ventura l’oferiment del local de l’Ajuntament de Palma, si més no 
en part, tal com he dit abans, anava en aquest sentit.

Com ja explicava abans, a principis del mes de juliol es rescindia el contracte amb el local 
que fins llavors havia estat escola, però el 18 de juliol arribaria la fi de la ii República, 
de tots els seus anhels i desitjos. La Llei de substitució de l’ensenyament també quedà, 
evidentment, suspesa. 

Tot i que ni en els plenaris ni en la correspondència municipal consultada no queda 
constància de l’aplicació d’aquesta llei, pareix que de qualque manera, encara que fos 
de forma breu, sí que s’aplicà a s’Arenal. Dia 24 de novembre de 1936, en plena fase de 
repressió de les forces falangistes que dominaven el panorama polític i social de l’illa, 
aparegué un article al diari Felanitx, en què s’acusava l’inspector de Primer Ensenyament 
Joan Capó Valldepadrines d’haver deixat 182 infants privats de catecisme amb el 
tancament de tres centres religiosos: un a Felanitx, amb 96 nins; el de Cas Concos, amb 55 
nins, i el de s’Arenal, amb 32 nines. A més, se l’acusava també d’haver intimat la clausura 
del col·legi dels Padres de Familia de Porreres. El mateix escrit recull el tancament d’altres 
escoles d’arreu de Mallorca per part dels inspectors Fernando Leal, Miquel Sunyer, Lluís 
Maria Mestras212 i la inspectora María Josefa López. Entre elles trobam, per exemple, una 
altra escola de la contrada, la des Coll d’en Rabassa, clausurada per Fernando Leal, amb 
una població escolar de 100 nines,213 i ja hem esmentat anteriorment com la duríssima 
repressió feixista caigué a sobre de Leal quan el detingueren, torturaren i assassinaren. 
Les seves tendències polítiques i la clara postura presa en l’aplicació de la Llei de 

l’ensenyament foren part dels arguments utilitzats pels seus botxins.

212  Les notícies referides a les següents notes parlen de la Sra. Mestras, però no hi ha cap dubte que es 
tracta de Lluís Maria Mestras.

213  Felanitx. «Escuelas católicas clausuradas». 24-x-1936, p. 2. La mateixa relació també es publicà al 
fulletó catòlic del Patronat Obrer Noticias, Serie 11, núm� 8, 2006. Vegeu també a aulí, A. [et al.] (2011, p. 37-38) 
l’escrit que en fa el bisbe de Mallorca, Josep Miralles, sobre el tema.
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L’ELECTRICITAT
El llum de carbur i els quinqués públics de gas acetilè214 havien donat pas, el 1920, a 

l’electricitat a s’Arenal. El llucmajorer Maties Pallicer Salvà havia instal·lat una fàbrica 

d’electricitat a la plaça Nova –després de Mariana Pineda–, que arribà a servir tant els 

veïns de la banda de Llucmajor com els de la de Palma. Segons una carta conservada a 

l’Ajuntament de Llucmajor, Pallicer havia donat d’alta la seva fàbrica dia 25 de novembre 

de 1923.215 Aquell mateix any s’acordà instal·lar l’enllumenat elèctric al llogaret, sirviendo el 

fluido la única fábrica que allí existe, quedando encargada la comisión permanente de alumbrado 

de determinar el número de faroles que son necesarios y averiguar el precio�216 Al final s’acordà 

instal·lar 6 bombetes de 50 bugies al carrer de Sant Cristòfol, i 12 de 25 bugies distribuïdes 

per la resta de la població, tot a un preu de 500 pessetes a l’any. El 1929 Francesc Busquets 

Ramis, ciutadà cataliner, amb domicili al carrer de Cima núm. 20 i proveït de cèdula 

personal de 12a classe núm. 1.007, basteix també una fàbrica d’electricitat a la contrada. 

214  El 1917 hi havia tres quinqués públics de gas acetilè al carrer de Sant Cristòfol. Arran d’un problema 
de subministrament sorgit el mes de març, el regidor i vocal de la Comissió de Governació Joan Monserrat 
Parets proposà que fossin els propietaris dels establiments de les cases on estaven col·locats aquests tres fanals 
qui es cuidassin d’alimentar els encenedors amb acetilè i que llavors l’Ajuntament els n’abonàs les despeses. Si 
això no anava bé s’hauria de pensar en l’enllumenat a base de petroli. (amll, la-50, p. 33-33v.). Aquest mateix 
any es paguen a Gabriel Soler 10,35 pessetes per carbur i petroli per a l’enllumenat del caseriu (amll, la-50, 
p. 88v.) i a partir d’un prec del regidor Llorenç Cirerol s’autoritzava el batle a ordenar la reparació dels llums 
que no funcionaven á fin de que puedan ser encendidos tres faroles con gas acetileno y los tres restantes con petróleo 
(amll, la-50, p. 98v.).

215  amll, co-1924. Sig. 2488. Carpeta Varios. A la carta es comunica una noticificació de l’administrador 
de rendes públiques de la província en què s’informa que Maties Pallicer no havia presentat las declaraciones 
trimestrales de lo cobrado a los abonados por el 17 % correspondiente al Tesoro. Es demanava que s’informàs l’afectat 
de la necesidad de cumplir dicha obligación en evitación de mayores responsabilidades. La carta la signa el batle Rafel 
Cañellas, està datada a Llucmajor dia 3 d’octubre de 1924 i signada com mentre s‘havia rebut un duplicat pel 
mateix Maties Pallicer.

216  amll, la-56, p. 12. 
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Ho fa a ses Cadenes i l’anomena Los Ángeles, topònim amb què es coneixia la zona. Busquets 
compra els drets de la fàbrica de Pallicer, que donarà de baixa la seva, i es queda amb la 
distribució d’electricitat de tota la zona. El mes de juny de 1931 encara trobam pagaments, 
en aquest cas de l’Ajuntament de Palma,217 a Matias Pallicer: 8�- Otra de D� Matías Pellicer, 
por 18 lámparas de 50 bugías, suburbio del Arenal, mes de Marzo 60’00,218 i no serà fins dia 
13 de maig que s’exposa al plenari de l’Ajuntament de Palma la sol·licitud d’instal·lar un 
motor per a ús industrial per part de Busquets: A D� Francisco Busquets Ramis uno 45 H� 
P� Calle B� Arenal para uso industrial.219 I ja abans d’acabar l’any, dia 30 de desembre, ens 
trobam amb el primer pagament per part de l’ajuntament ciutadà a Francesc Busquets per 
alumbrado público Arenal,220 també de 60,00 pessetes, tres pagaments més per la mateixa 
quantitat i aprovats també el mateix dia per l’enllumenat dels mesos d’agost, octubre 
i desembre, i una factura conjunta de 180 pessetes221 corresponent als mesos de juliol, 
setembre i novembre.

La relació, en aquest cas, de l’Ajuntament de Llucmajor amb Busquets i la seva fàbrica Los 
Ángeles no fou sempre fàcil, i la petició d’augment de punts de llum per part dels veïns 
de la contrada fou una tònica constant durant aquest període. Un exemple significatiu, 
també per tractar-se de qui fa la petició, és la carta222 que remet Ateu Martí al batle de 
Llucmajor el 1931:

217  A Palma ciutat era Gas y Electricidad l’empresa encarregada de subministrar el fluid elèctric. A 
principis de 1931 es pagaven entorn de les 3.300 pessetes mensuals.

218  amp, ah-2200/1, p. 47.

219  amp, ah-2200/2, p. 123v.

220  amp, ah-2200/1, p. 436.

221  A prinicipis de 1931 s’aprova el pagament del darrer trimestre de 1930 a Matias Pallicer, també per un 
total de 180 pessetes. Comprovam així com Busquets havia mantingut les tarifes. amp, ah-2200/2, p. 49.

222  amll, co-1931. Sig. 2495. Carpeta Varios Particular. Podreu trobar una reproducció d’aquesta carta 
al volum vii, p. 277 de la Historia de Llucmajor de Bartomeu Font Obrador.
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Ciudadano
Alcalde de Lluchmayor

Camarada:

En cierta ocasión se me indicó que se habia ordenado la colocacion de una luz en la esquina de 
mi solar, debido a ello se tendió la linea y en espera de que terminara lo empezado pasaron unos 
meses, ahora no solo se puso la nueva sinó que la que ardia en la esquina calle 14 Abril con el 
Camino Militar esta apagada, además el Sr� de la Central tuvo á bien presentarme una cuenta del 
gasto de tendido de dicha prolongación de linea, asi espero que si Vdes no tienen a bien poner la 
luz y por tanto hacerse cargo de sus gastos me lo adviertan para poder pagar al Sr� sus trabajos�

Le saludo afectisimo

q�b�s�m�

         Ateo Martí [Signat]

7 Dicmbr 931

A principis de 1932 el propietari de la fàbrica d’electricitat havia acordat amb l’Ajuntament 
de Palma uns determinats preus pel subministrament de s’Arenal de la part que pertanyia 
a Palma, Los Ángeles (ses Cadenes) i San Francisco (es Pil·larí),223 i pretenia cobrar el 

223  En la sessió plenària de l’Ajuntament de Palma de dia 16 de març és llegí el dictamen que s’havia 
aprovat dia 7 de març d’aquest nou contracte (amp, ah-2201, p. 128). El resultat fou que el consistori ciutadà 
passà de pagar 60 pessetes per l’electricitat de s’Arenal a abonar-ne 262,16 per la de s’Arenal, Los Ángeles i San 
Francisco. El 1934 (amp, ah-2004, p. 568v.) el contracte s’ampliaria també a Can Pastilla. També aquest any, 
el corrent elèctric subministrat a l’escola de ses Cadenes es paga en una factura a part. Durant els mesos de 
juliol i agost es pagaren 62,06 pessetes (amp, ah-2004, p. 642). A partir de 1935 la quota pel subministrament 
de s’Arenal corresponent a la part de Palma deixa de ser fixa. El mes de març s’aprova un pagament del mes de 
febrer de 397,76 pessetes (amp, ah-2005, p. 74v.), el mes d’abril un del mes de març de 442,96 (amp, ah-2005, 
p. 128v.), el mes de maig un del mes d’abril de 488,16 (amp, ah-2005, p. 193v.). El mes de gener de 1936 ja 
es faria el pagament a febo, sa. Es pagarien 690,63 pessetes per l’electricitat de s’Arenal i els altres nuclis 
adherits, i 47,87 per la subministrada a les escoles de s’Arenal i Can Pastilla (amp, ah-2006, p. 95).
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mateix a l’Ajuntament de Llucmajor per l’electricitat pública que subministrava a la 
porció de s’Arenal que corresponia al municipi llucmajorer. Dia 24 de març el tema es 
duu a discussió plenària i els preus es troben excessius, bastant més elevats que els que 
es paguen a la vila per l’electricitat que serveix la societat El Porvenir de Lluchmayor, 
sa,224 que a finals de desembre de 1931 havia sol·licitat autorització per ampliar la central 
elèctrica, que compraria la Societat Gas y Electricitat, sa de Palma a mitjan 1934.225 
Busquets pretén cobrar 8 pessetes mensuals per làmpada de 32 bugies, amb una durada 
de 5 hores diàries d’enllumenat. 

Per tal d’intentar arribar a un acord i aconseguir que Busquets davallàs una mica els 
preus, es convocà una reunió entre el batle, la Comissió de Governació de l’Ajuntament i el 
propietari de la fàbrica Los Ángeles. Finalment, per indisposició del batle, fou Monserrat 
Parets qui hi acudí i qui informà, dia 5 de maig, la resta de membres del consistori 
llucmajorer dels acords als quals s’havia arribat. El propietari no volia davallar de les 8 
pessetes que ja s’havien anunciat, en la consideración de que para servir el alumbrado de que 
se trata la linea es muy extensa y en que la cantidad de consumo es reducida�226 Després de molta 
discussió, però, s’aconseguí que el preu es reduís a 7 pessetes amb les mateixes condicions. 

Tot i així, i a proposta d’Antoni Salvà, el tema es deixava damunt la taula fins a la propera 
sessió plenària, temps que el batle aprofità per fer una visita a la fàbrica per parlar 
directament amb el propietari. La visita fou infructuosa perquè no trobà Busquets, fet 

224  La fàbrica en els seus orígens ja és vista com un signe de progrés i modernitat: 

 La industriosa y culta villa de Lluchmayor es, indudablemente, uno de los pueblos de Mallorca que mas ansían 
el progreso� 

 Lo demuestran claramente los hechos: la construcción de una nueva fábrica de gas, que ya alumbra 
espléndidamente las espaciosas calles y las casas particulares (...)� (Gaceta de Mallorca, «Manifestación en 
Lluchmayor», 31-i-1910, p. 2).

225  Quedaven lluny els anys 1923 i 1924, en què la Cooperativa Elèctrica Helios, part d’El Porvenir, fa 
petició a l’Ajuntament per subministrar de forma gratuïta el fluid elèctric a 38 fanals guia de la vila amb la 
mayor gratitud por su generoso acto per part de l’Ajuntament de Llucmajor. (amll, la-56, p. 5).

226  amll, la-61, p. 101v.
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que provocà que en la sessió plenària de dia 12 de maig es tornàs a deixar el tema damunt 
la taula fins que aquesta entrevista s’hagués pogut dur a terme. 

Mentrestant, i sense arribar encara a un acord o a un consens sobre tarifes i atribucions 
tant per part de l’Ajuntament com per part de qui subministrava el fluid elèctric, els 
problemes que sorgien amb les instal·lacions s’havien d’anar reparant i tractant de la 
forma que fos possible. Així, el regidor Joan Miquel avisa el batle que segons li han dit 
hi havia, ja feia molts de dies, un fanal apagat a s’Arenal, i demana que ordeni al guarda 
municipal que actuï com sigui per fer-lo arreglar. El batle recull la petició i manifesta que 
en farà les investigacions pertinents. També el mes de setembre Mateu Ripoll informa 
el batle que alguns particulars de s’Arenal havien construït una passarel·la al torrent de 
s’Algar, on havien col·locat un punt de llum, i que feien comptes suprimir-lo. El regidor 
demana al batle que faci les gestions oportunes perquè l’Ajuntament conservi aquest 
punt de llum, però el batle vol esperar que es resolgui el contracte amb Busquets abans 
de prendre cap decisió per gestionar l’augment del nombre de llums responsabilitat de 
l’Ajuntament.

El tema de les negociacions amb Busquets, tot i ser de vital importància per a la vida 
quotidiana dels arenalers, quedava una mica en segon pla en les sessions plenàries 
consistorials, mentre els òrgans especialitzats l’estudiaven. S’havia enviat a demanar 
opinió de les tarifes als enginyers d’Obres Públiques i a la Prefectura Industrial. Depenent 
de la seva resposta, tal com explicava el batle dia 15 de setembre, valorarien si acceptar 
el pagament per un tant alçat de llum o optar per la instal·lació d’un comptador, ja que la 
central elèctrica Los Ángeles, segons informava la Prefectura d’Indústria de les Balears, 
estava autoritzada per servir enllumenat i força motriu tant amb base fixa com per 
comptador.227 Finalment, i després de molta feina i costoses gestions, dia 1 de desembre 
de 1932 s’informa el plenari que l’oferta de les 7 pessetes per llum de 32 bugies amb una 
encesa de llums de 5 hores diàries serà acceptada. Les despeses d’instal·lació i conservació 
de la línia i les bombetes anirien a càrrec de la central, i els suports per a noves bombetes 

227  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Varios.
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els hauria d’abonar l’Ajuntament. Es fixava així mateix un nombre mínim de vint bombetes 
i un màxim de vint-i-nou, que si s’excedia provocaria la celebració d’una subhasta per 
contractar el servei. La mesura es començaria a aplicar a partir de l’1 de gener de 1933. 
L’Ajuntament acordà una bonificació de 150 pessetes a favor de Francesc Busquets, toda 
vez que con el nuevo compromiso reconoce el Ayuntamiento que el precio que se señaló hace años 
es hoy bajo�228

Un cop les negociacions quedaren tancades, amb totes les parts implicades d’acord i amb 
les atribucions i obligacions de cada un aclarides, l’abril de 1933 Monserrat Parets porta al 
ple municipal la precària situació lumínica que es viu a s’Arenal i demana que s’augmenti 
l’enllumenat públic amb diversos punts de llum, ben necessaris al caseriu. Finalment, 
sense oposició, s’acorda que el tema passi a la Comissió de Governació per fer-ne un estudi 
i proposar l’increment que estimi oportú. Així, a finals d’aquell mateix mes, membres 
d’aquella comissió van a s’Arenal a fer-ne l’estudi que s’havia acordat i aprofiten per 
quedar a sopar a Ca na Grina, amb un cost de 26 pessetes, pagades amb fons municipals 
a Gabriel Servera. Finalment l’augment de llums es portà a terme, un fet que ocasionà 
una despesa pagada a Francesc Busquets de 176 pessetes por trabajos y materiales para la 
instalación de nuevas luces en el alumbrado público del Arenal y cambios de las que existian�229

Tot pareixia que funcionava sota un tel de normalitat, fins i tot amb millora de condicions. 
Dia 10 novembre de 1933 la Prefectura d’Indústria envia una comunicació230 al batle de 
Llucmajor en què s’informa que Francesc Busquets havia dirigit una instància al director 
general d’Indústria perquè l’autoritzàs a suprimir les tarifes amb base fixa, que tot el 
servei es fes a través de comptadors i que es modificassin les tarifes que en aquell moment 
estaven en vigor, fet que l’Ajuntament de Llucmajor, després d’haver discutit el tema en els 
plenaris de dia 16 i dia 30 de novembre, veu positiu per als interessos de la municipalitat 
i per això s’informa favorablement per unanimitat.

228  amll, la-61, p. 180.

229  amll, la-62, p. 69v.

230  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Jefatura Industrial.
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Tot i això, la relació de Busquets amb els usuaris no devia acabar de ser tan cordial com 
era d’esperar. És significatiu llegir en aquest sentit les manifestacions de Julià Lladó 
en el ple de 19 d’abril de 1934, en què explicava que Francesc Busquets no només no 
atenia els avisos d’avaries o bombetes apagades que se li donaven, sinó que responia 
de mala manera a qui els hi feia arribar. Per això es proposà posar en funcionament 
un sistema de talonari d’avisos per donar part de les possibles avaries. En aquest sentit, 
Lladó també manifestà queixes directes referint-se a la societat El Porvenir, que segons 
deia es mostrava poc inclinada a efectuar les reparacions quan se l’avisava. Sembla que 
a Busquets no li sortien els comptes. Un escrit a Foch y Fum231 l’estiu de 1934 denunciava 
interrupcions de fluid elèctric a s’Arenal, que deixaven els usuaris sense llum un o dos 
dies per setmana. Busquets, segons Un veranenate, que és qui signa aquest escrit, havia 
fet un canvi en la tarifa dels abonats per poder treure benefici a la fàbrica. Els estiuejants 
només consumien fluid elèctric els mesos d’estiu, i tenir tot l’any en marxa la chocolatera, 
tal com anomena l’articulista la fàbrica d’electricitat, no els sortia a compte. El Sr� Cherris, 
que tal com escriu Un veraneante era el malnom amb què es coneixia Francesc Busquets, 
tenia autèntiques dificultats. A finals d’any, un altre escrit, aquest sense signar, anomena 
la fàbrica de Busquets, de forma totalment irònica, la fábrica Nuncafalla de Las Cadenas.232

Dia 6 d’octubre de 1934, a través d’una altra instància dirigida aquest cop a l’enginyer 
en cap de la Secció Industrial del Govern Civil, de la qual rep una còpia el consistori de 
Llucmajor datada el dia 17 del mateix mes, Busquets pretén introduir més canvis.233 Vol 
establir una xarxa de baixa tensió a Can Pastilla, aleshores coneguda com la barriada 
de San Antonio o San Antonio de la Playa, i una línia d’alta tensió per alimentar-la que 
partiria de s’Arenal, fet al qual no té res a oposar l’ajuntament llucmajorer, mentre es 

231  Foch y Fum. «Del Arenal», 24-vii-1934, p. 3. També diu que algú anomenava Busquets amb el malnom 
de Sr� Llambías.

232  Foch y Fum. «Del Arenal», 23-xi-1934, p. 3. A més podeu veure l’article al mateix setmanari «S’Arenal 
per ses Cadenes», 4-i-1935, p. 2, per comprovar les panes que patia la fàbrica.

233  Aquell temps era moment d’expansió i millora de la xarxa elèctrica a tota l’illa. A Llucmajor mateix, 
a banda de l’exemple de la millora que vol fer la central Los Ángeles, tenim el de Gas y Electricidad, sa, que 
el 1934 també vol ampliar una línia d’alta tensió des de la subestació de Montuïri a Llucmajor que tenia 
sol·licitada amb la instal·lació d’una caseta transformadora i un cable subterrani a Llucmajor.
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garanteixi la seguretat de les persones i de les propietats. La carta anomena la fàbrica de 
Busquets la Central Eléctrica “LA UNION” de los Angeles,234 denominació que no he tornat 
a trobar enlloc. La mateixa petició tendrà també el veredicte favorable donat des de 
l’Ajuntament de Palma en la sessió de dia 5 de novembre.235 I serà aquell mes de novembre 
quan es produeix un fet important que a la llarga influiria en la propietat i el destí de la 
fàbrica i que ara només esmentam. Francesc Busquets, dia 16 de novembre d’aquest 1934, 
davant el notari Antoni Rosselló, cedeix a Pere Comas els drets a la participació en la 
instal·lació de la central elèctrica.

A finals de 1934 l’Ajuntament ratificà el contracte amb Los Ángeles durant un altre 
any, fins a final de 1935, amb les mateixes condicions i amb el vistiplau d’ambdues parts. 
Mentrestant els veïns de s’Arenal continuaven demanant augments en els punts de llum 
del caseriu. A principis de 1935, tot i que el mínim contractat ja he dit que era de 20 llums, 
es tractà en el ple un escrit tramitat per diversos veïns en què se sol·licitava que els 12 
llums de s’Arenal fossin augmentats a 15. També a finals de juny es tractà una petició 
per incrementar el nombre de llums dependents de l’enllumenat públic de s’Arenal. Era 
evident que tot i l’augment de llums que s’hi havia fet els darrers anys, els punts lumínics 
existents encara eren insuficients. 

Però l’estiu d’aquell 1935 tot canvià. Les fallades de bombetes i de petits trams de la xarxa 
elèctrica que fins llavors havien preocupat tant el consistori com la ciutadania no eren 
res devora el que havia de venir.

Dia 29 de maig s’envià una comunicació a Francesc Busquets de part del batle Miquel 
Carbonell, que signà i recollí en persona dia 30 de juny, en què se li deia:

Teniendo noticias esta Alcaldia, sin que V le haya dado conocimiento de ello, que desde el 1º del 
corriente no suministra V fluido electrico para el alumbrado público del caserio El Arenal, le 
requiero para que en el plazo de cuarenta y ocho horas restablezca el servicio que viene obligado 

234  amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Gobierno Civil.

235  amp, ah-2204, p. 554v.
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a prestar segun convenio y manifieste la causa que ha motivado su paralizacion, pues en caso 
contrario daré cuenta al Ayuntamiento para lo que estime resolver�236

Arran d’això el diari de sessions del plenari de dia 6 d’agost recull la intervenció següent:

Seguidamente fue leida una comunicación del propietario de la Central eléctrica Los Angeles, 
D� Francisco Busquets, que suministra fluido para el alumbrado público del Caserio El Arenal, 
contestando a otra que le dirigió la Alcaldia en atención a tener conocimiento de que se habia 
interrumpido el servicio sin haber dado conocimiento de la causa, y en la contestación explica 
el Sr� Busquets que la interrupción se debe a fuerza mayor, por averia del motor que requerirá 
mas de un mes para poderse arreglar, si es que ello sea posible, y que se efectuan los trabajos 
convenientes para ello� La Corporación se dió por enterada.237

El motor de la central elèctrica no funcionava i el subministrament de fluid elèctric, durant 
aquest període, fou molt deficient o inexistent. Tot això provocà que la fàbrica Los Àngeles 
no arribàs viva a finals d’aquell mateix estiu. El 15 d’agost d’aquest 1935 Pere Comas, a 
través d’una escriptura autoritzada pel notari Antoni Rosselló, aporta a la Societat febo, 
sa tots els seus drets sobre la central que abans, com hem vist, havia adquirit de Busquets. 
Dia 17 de setembre es llegeix un ofici que el jutge de primera instància del districte de la 
Catedral de Palma havia enviat a l’Ajuntament dia 5 de setembre,238 en què s’informava que 
actuacions executives que s’havien seguit contra Los Ángeles a instàncies d’Antoni Cabot 
Fornés239 havien estat rematades a Pere Comas Serra, que havia traspassat la rematada a 
febo, sa dels béns mobles de la fàbrica Los Ángeles, consistents en maquinària i altres, 
que, tal com ja diu en passat, fué de D� Francisco Busquets.240 

236  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Particular.

237  amll, la-63, p. 123v.

238  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Juzgado Municipal Lluchmayor y de 1ª Instancia.

239  Aquest nom és donat a la comunicació del jutjat dia 5 de setembre i a la sessió plenària de dia 12 de 
novembre de 1935.

240  amll, la-63, p. 145v.
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La central elèctrica febo, sa, construïda per Ferran Alzamora Gomà i que seria adquirida 
per gesa el 1939, començà a servir electricitat a s’Arenal dia 12 d’octubre de 1935. Des de 
l’Ajuntament s’acordà proposar a aquesta central que seguís subministrant el fluid elèctric 
amb les mateixes condicions que ho feia la fàbrica Los Ángeles, però febo, sa volia pujar 
els preus. Aquest fet provocà que des de l’Ajuntament, a instàncies de l’informe fet per 
una comissió formada pels regidors Ripoll, Ramis, Sastre i Mut, es decidís per unanimitat 
prescindir dels seus serveis i contractar el servei de l’enllumenat a través de subhasta 
pública, que quedava convocada per dia 24 de febrer de 1936 a les 11.00 h amb el batle, 
Miquel Carbonell, i el tercer tinent de batle, Joan Tomàs, que presidien la taula de l’acte. 
Mentrestant en la sessió plenària de l’Ajuntament de Palma de 13 de novembre241 s’acordà 
traspassar el contracte que es tenia amb Los Ángeles a nom de la societat febo, sa. i 
seguir amb aquesta. Però a l’Arenal de la part de Llucmajor, i davant els esdeveniments 
dels darreres mesos, diversos veïns arenalers es reuniren el divendres dia 24 de gener 
al cafè de Can Biel per intentar organitzar una cooperativa elèctrica a s’Arenal. El diari 
llucmajorer La Semana ho recollia, i pareix que la iniciativa anava per bon camí:

Ayer viernes se reunió, en el café C’an Biel, la primera asamblea de vecinos para organizar una 
cooperativa que se denominará «Cooperativa Eléctrica Popular»� En dicha reunión se demostró, 
por el entusiasmo reinante en la misma, que pronto será un hecho la constitución de dicha 
cooperativa�

Felicitamos a los organizadores�242

Però dia 21 de febrer, i fruit del resultat de les eleccions estatals celebrades dia 16, en les 
quals el Front Popular havia tret la majoria de vots, es restitueix l’Ajuntament que havia 
estat destituït el 1934. La subhasta que s’havia de celebrar uns dies després, si s’arribà a 
celebrar, no quedà reflectida en les actes dels plenaris del consistori,243 i en l’única notícia 

241  AMP, AH-2005, p. 429.

242  La Semana. «Del Arenal. Para la organización de una cooperativa eléctrica». 25-i-1936, p. 3.

243  No hi torna haver actes de plenaris celebrats fins al dia 3 de març.

15 6      -      S ’A RE N A L D UR A N T L A I I  RE P ÚB L I C A .  UN A V I S I Ó  MUNI CIPA L .  P au Tomàs R amis



on n’he trobat alguna referència és de la sessió plenària de més d’un any després, de dia 

11 de març de 1937, quan l’Ajuntament arriba a l’acord de devolver la fianza que a nombre 

de Gabriel Servera Cardell hay constituida en la Caja Municipal en garantia de la subasta del 

alumbrado de El Arenal que no tuvo efectividad y que se abone a sus herederos legales puesto a 

que aquel esta difunto�244 Així, pareix que de qualque forma, Gabriel Servera, l’amo de Ca na 

Grina assassinat pels mateixos feixistes, abans de començar la guerra havia participat en 

alguna operació relacionada amb la subhasta per proporcionar el fluid elèctric a s’Arenal, 

no se sap si de forma personal i particular o com a representant d’alguna cooperativa o 

associació que s’hagués pogut establir a tal efecte, com la Cooperativa Eléctrica Popular 

que esmentava abans.

Del que sí que hi ha constància és d’una carta enviada dia 14 d’abril d’aquell 1936 a 

l’Ajuntament per part del director gerent de la central, en què s’informa:

Que llegado el momento de transferir a la nueva maquinaria electrica que se esta montando 

desde hace varias semanas parte del material que viene utilizando dicha central, se ve por ello el 

caso de suspender por algunos dias el facilitar fluido, lo que comunica a V�E� para su gobierno�245 

Per tant, comprovam que febo, sa l’abril de 1936 encara era l’encarregada de subministrar 

el fluid elèctric de l’enllumenat públic de s’Arenal, i que l’única petició que es fa a 

l’Ajuntament de la qual hi ha constància, i que potser sigui externa a febo, sa, és la de 

Gabriel Servera Coll,246 a qui dia 28 d’abril de 1936 se li concedeix el permís per instal·lar 

una xarxa elèctrica a s’Arenal. Tot i això, el canvi d’ajuntament que es produí el juliol 

de 1936 i que suposà la fi la ii República pareix que aturà el procés iniciat per desfer-se 

244  amll, la-64, p. 93.

245  amll, co-1936. Sig. 2503. Carpeta Particular.

246  En vista de la notícia referida de la decisió presa en la reunió plenària de l’Ajuntament de dia 11 de 
març de 1937, potser en realitat es refereixi a Gabriel Servera Cardell i no a Gabriel Servera Coll, i que el 
cafè on es reuneixen per mirar de formar la cooperativa sigui Ca na Grina i s’anomeni Can Biel pel nom del 
propietari, Gabriel.

S ’A RE N A L D UR A N T L A I I  RE P ÚB L I C A .  UN A V I S I Ó  MUNI CIPA L .  P au Tomàs R amis     -      15 7



de febo, sa, i el mes d’octubre l’Ajuntament aprova un pagament a l’empresa pel fluid 
elèctric subministrat durant els mesos de juliol, agost i setembre de 630 pessetes.

Pel que fa a les despeses, coneixem com cada trimestre es retien comptes amb la central 
que subministrava el fluid elèctric i com s’aprovaven aquestes factures en les sessions 
plenàries consistorials. El primer trimestre de 1933 l’Ajuntament havia pagat a la central 
Los Ángeles 399 pessetes, mentre que, per fer la comparació, sabem que es pagà a El 
Porvenir per l’electricitat consumida a Llucmajor vila 2.774 pessetes i 44 cèntims per 
enllumenat general, i 1.346 pessetes i 52 cèntims per les guies. Això feia un total de 4.120 
pessetes i 96 cèntims. El segon trimestre d’aquell 1933, la fàbrica Los Ángeles facturà 
524 pessetes, i a partir del tercer trimestre s’establí una quota fixa de 588 pessetes per 
trimestre, que perdurà fins al primer trimestre de 1935. A partir del mes d’abril d’aquell 
1935, amb interrupcions del fluid per la fallada del motor de la fàbrica de Los Ángeles i 
l’entrada en joc de febo, sa, la quota varia. Pel servei donat el mes d’abril i pel període 
comprès entre el 6 al 30 de juny presentà dues factures i se li pagaren 359 pessetes i 
32 cèntims, i pel període entre els dies 1 i 19 de juliol, 124 pessetes i 13 cèntims. Aquests 
dos darrers pagaments s’havien acordat en la sessió plenària247 de dia 3 de desembre de 
1935. Malgrat això, quasi dos anys més tard, amb un règim municipal totalment diferent 
i amb febo, sa ja al capdavant de la fàbrica, en la sessió plenària de dia 10 de juny de 
1937 es llegeix una instància del gerent de febo, sa, Josep Maria Casas, en què reclama 
el pagament d’aquestes factures al·legant que no fueron satisfechas por no acreditarse el 
derecho de esta Sociedad.248 Els pagaments, com hem vist, s’havien aprovat a finals de 1935, 
però en realitat desconec si s’havien fet efectius. Sigui com sigui, l’Ajuntament, el juny de 
1937, acorda pagar a febo, sa les quantitats que reclamava.

A partir de la desaparició de Busquets com a propietari de la central d’electricitat, serà a 
febo, sa a qui es pagaran les factures. La primera que cobrarà, és de suposar que amb 
el motor ja arreglat o substituït per un de nou, serà la del període comprès entre dia 15 

247  amll, la-63, p. 174v.

248  amll, la-64, p. 107v.
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d’octubre i dia 31 de desembre de 1935, l’import de la qual és de 514 pessetes i 25 cèntims. 
L’única factura d’un trimestre complet que presentà febo, sa durant el període republicà 
pujava a 630 pessetes, però en la sessió plenària de dia 26 de maig quedà pendent d’estudi 
i de pagament a l’espera d’esbrinar si durant el trimestre una sèrie de llums havien quedat 
apagats i per tant no s’hauria d’abonar. Finalment s’acordà pagar la factura de forma 
íntegra en la sessió plenària de dia 17 de desembre de 1936, ja amb el govern municipal 
feixista, encapçalat llavors pel batle Antoni Garcias Garau, a més d’aprovar el pagament 
de 511 pessetes més pel fuid elèctric subministrat durant els mesos d’abril, maig i juny, 
quan encara la ii República era vigent. febo, sa fou, a partir de llavors, l’encarregada de 
seguir subministrant electricitat a s’Arenal, i quan les condicions eren de normalitat, amb 
un fluid sense interrupcions, seguia cobrant trimestralment 630 pessetes.249

La qüestió de l’electricitat, però, generava també altres despeses extraordinàries. Dia 31 de 
desembre de 1932 s’acorda un pagament a Francesc Busquets de 42 pessetes i 51 cèntims 
per les despeses de l’enllumenat durant les festes de s’Arenal, i dia 16 de novembre de 1933 
un de 42 pessetes i 50 cèntims pel mateix concepte. Coneixem també alguns pagaments 
als electricistes S. Rubí o Sebastià Mairata Zanoguera, per treballs d’electricitat realitzats 
durant les festes del caseriu. Una als dos electricistes de 52 pessetes per la feina feta 
durant les festes arenaleres que s’havien celebrat els dies 7 i 8 de setembre de 1933, i una 
altra a Sebastià Mairata tot sol, electricista de capçalera de l’Ajuntament, de 101 pessetes 
i 50 cèntims, per materials i treballs per a l’enllumenat de les festes de s’Arenal dels anys 
1933 i 1934. També trobam altres partides per treballs que eren a càrrec de l’Ajuntament, 
com la que es pagà a Pere Joan Muntaner Moranta es Ferrer Vell, de 58 pessetes i 50 
cèntims, aprovada dia 6 de juliol de 1933, per material per a la conservació dels fanals com 
perns, femelles o femelles d’orelles.

249  A l’amll, la-64, p. 97v. trobam el pagament pel primer trimestre de l’any 1937 que així ho confirma.
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EL FERROCARRIL I LES 
CARRETERES
El tren,250 la xarxa ferroviària i els camins o carreteres d’accés al caseriu foren altres 
àmbits dels quals la municipalitat de Llucmajor sempre va estar pendent. 

El tren que unia Llucmajor i s’Arenal, pertanyent a la línia Palma-Santanyí, s’havia 
inaugurat el 1916 i va estar en funcionament fins al 1964. Fou sense cap dubte un dels 
factors que propicià el creixement que visqué s’Arenal en temps de la ii República. El mes 
de gener de l’any 1910 s’havia viscut una gran festa a Llucmajor quan, acollint-se a l’article 
42 del Reglament de 14 de gener de 1909 de la Llei de ferrocarrils secundaris i estratègics, 
aprovada pel govern d’Antoni Maura el 26 de març de 1909, es va fer la concessió per 
obrir el concurs per a la construcció de la línia fèrria, un concurs que ja s’havia plantejat 
en la sessió plenària de dia 6 de juny de 1908: Tenga á bien acordar y abrir concurso para 
la presentación de proyectos para el trozo de referencia, que pasará por las aproximaciones 
del fuerte de Torre den Pau y caserio de El Arenal. 251 El projecte va rebre l’aprovació de tot 
el poble i era vist amb bons ulls pels grans terratinents per les propietats dels quals, en 
principi, havien de passar les vies: Marià Gual de Togores, comte d’Aiamans; Antoni Salvà 
de sa Llapassa; Jeroni Rius, o Gabriel Morell, de Païssa.  

Ja feia uns vuit anys que la idea havia sorgit a la vila. Primer, devers l’any 1902, es parlava 
de la possibilitat de construir un tramvia elèctric per unir Palma amb Llucmajor; després, 
diversos projectes com els de Benet Pomar o la casa Decauville o Loudovich de París, fins 
que l’administrador de Correus de Llucmajor, Juan Antonio López Serra, devers l’any 

250  Vegeu moserrat i pastor, Mateu. «Un altre camí (II)». A S’Unió de s’Arenal, juny 1988, p. 3, per 
comprovar com era un d’aquells viatges en tren, el camí, l’entrada a l’estació, l’arribada a s’Arenal...

251  amll, la-41, p. 47v.
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1908, tornà a remoure aquella idea del tramvia elèctric. Quan el 1910 s’aprovà el concurs 
per acordar un traçat i qui duria a terme les obres, ja des d’un principi, sense tenir tan sols 
els projectes presentats, es preveia que ni s’Arenal ni el Fort d’Enderrocat no quedarien 
fora del traçat de la línia. S’Arenal, tant per facilitar l’anada i vinguda de passatgers i 
estiuejants cap al llogaret com per convertir-se en punt de càrrega de marès, i el Fort, per 

El tren, que tant influí en el desenvolupament de s’Arenal, passant pel pont del torrent des Jueus, amb la casa de 
ca n’Alegria quasi en primer terme. (Arxiu Onofre Llinàs).
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poder proveir d’artilleria pesant la bateria situada a Enderrocat. La Gaceta de Mallorca en 
parlava així:

Desde Palma conducirá la línea al Coll d’en Rebassa, siguiendo luego por el caserío de S’Aranal� 
Se internará hasta Son Granada, pasando por entre el fuerte del Cap Enderrocat y la carretera, 
y dirigiéndose directamente a Lluchmayor, desde donde se irá a Campos, las Salinas y Santanyí�

Habrá en la línea dos apeaderos: uno en el Coll d’en Rebassa y otro en las Salinas, á dos kilómetros 
de los baños de Campos�

Las estaciones serán cinco: Palma, S’Aranal, Lluchmayor, Campos y Santanyí�252

El diari La Tarde també s’aventurava a imaginar un possible traçat. Era el que havia ideat 
l’empresa Struck:

(...) arrancar la línea desde la Puerta de San Antonio, cruzar el Coll d’en Rebassa en donde 
existiria un apeadero, cruzar también el Arenal con otro apeadero, ascender por Son Granada 
y dirigirse a Lluchmayor en donde se levantaria una estación� De Lluchmayor á Campos, y de 
Campos á Santañy describiendo una gran curva hacia el Sur, con un apeadero que facilitara la 
comunicación con los Baños de San Juan de Campos y el creciente caserío de Las Salinas�253

252  Gaceta de Mallorca. «Manifestación en Lluchmayor», 31-i-1910, p. 3. 

253  La Tarde. «Ferro-carril Palma-Santañy», 31-i-1910, p. 2. En aquella època els banys de Sant Joan de 
Campos eren un lloc molt freqüentat per les seves aigües curatives. Degué ser per això que s’hi projectava un 
dels dos baixadors. Molta gent, tant de Llucmajor com de Palma, que se servia de la beneficiència municipal 
hi anava per recomanació mèdica, amb tractament i estada sufragada pels fons municipals, a curar diverses 
dolències. En trobam exemples, entre molts d’altres, a Llucmajor de 1879 amll, la-23, p. 10v.-11, de 1880 Id., 
p. 11 o de 1881 Id., p. 13, o a Palma al 1904 amp, ah-2174. p. 169-169v. o al 1910 Id., ah-2180, p. 311v., entre els 
moltíssims que podríem oferir. A més a l’amll es conserva una notificació de Ventura Juncadella Mayol, agent 
a Palma dels Banys de Sant Joan de Campos, datada al maig 1917, on indica al secretari de l’Ajuntament que 
informi d’una sèrie de condicions referents a l’assistència als banys, entre d’altres para que llegue a noticia de 
los pobres de solemnidad, habitantes de ese pueblo, que los precios serán iguales a los de los años anteriores, o sea 15 
pesetas por turno, todo comprendido i que els que hi anassin ho havien de fer amb el corresponent certificat de 
pobresa signat pel batle. A més es pregava que els pobres de les viles hi anassin al primer i al segon torns, ja 
que els altres torns estaven reservats als de Palma. (amll, co-1917. Sig. 2640. Carpeta Particular).
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Uns mesos més tard, mentre el projecte anava avançant, també s’anava concretant el 
traçat, que es previa que tendria 63 quilòmetres de llargària:

(...) Desde este punto (es refereix as Coll d’en Rabassa) se dirige, después de atravesar la 
marisma de Son Suñer, hacia el punto llamado Caseta dels Republicans, sitio como se sabe muy 
concurrido durante la estación de verano� 

Se dirige después á Lluchmayor, después de bordear la magnífica playa de cuatro kilómetros 
llamada «S’Arenal», que sería una soberbia estación balnearia� (...)254

Al concurs presentaren projecte l’Ajuntament de Llucmajor, que possiblement tenia 
al darrere Struck Hermanos, redactat per l’enginyer industrial Adolfo de Chopitea, i 
l’empresa Ferrocarriles de Mallorca, dirigida per Guillem Moragues. El juny de 1912 
la Direcció General d’Obres Públiques es decantava per aquest darrer, un projecte que 
havia redactat Eusebi Estada. Entre finals d’octubre i principis de novembre el ministre 
de Foment, gràcies a l’interès i la insistència del diputat a Corts Valenzuela, signava 
l’aprovació del projecte. Com no podia ser d’altra manera, el traçat final incloïa, també, 
les terres i arenes de s’Arenal:

El nuevo Ferro-Carril de Palma á Santañy tendrá la estación en los terrenos de la C�ª, junto a 
los almacenes de la casa Alzamora, desde allí seguirá dejando á la derecha los caseríos de los 
Hostalets y Can Capas�

Cerca del kilómetro 2, hará una curva, atravesará la carretera de Inca, dirigiéndose en línea 
recta hacia el Coll d’en Rebassa donde se emplazará una estación entre los kms� 5 y 6� Desde allí y 
siempre bordeando la costa, salvará con un pequeño rodeo las diferentes altitudes llegando hasta 
el Arenal después de haber recorrido 14 km�

Desde el Arenal se interna hacia el Sur para aproximarse todo lo mas posible al cabo Enderrocat, 
cumpliendo su misión de ferrocarril estratégico y al llegar al kilómetro 18, va salvando las 

254  La Tarde. «Ferrocarril Palma-Santañy», 5-viii-1910, p. 2.
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diferentes altitudes mediante un trazado muy hábil que con el mínimo de pendiente salva la 
diferencia entre el nivel del mar en el Cap Enderrocat y Lluchmayor� 

Llega a este pueblo, después de pasar por las fincas “Son Verí” y “Son Erissó” quedando la estación 
y el pueblo á la izquierda de la via� Junto á Lluchmayor señala el plano el kilómetro 31� (...)255

255  La región. «El nuevo Ferro-carril de Palma á Santañy», 4-xi-1912, p. 1.

Grupet de joves i nines a la platja de s’Arenal durant els anys trenta i quaranta. De fons s’hi poden veure alguns 
banyistes i les vies del trenet per damunt l’arena. Amll; llu-26-0028. (Magdalena Servera Servera).
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La inauguració del primer tram del trajecte, aquell que comprenia des de Palma fins 
a Llucmajor, es preveia que fos a la darreria de setembre de 1916. Però finalment la 
inauguració hagué d’esperar uns dies més, fins al divendres dia 6 d’octubre d’aquell mateix 
any. La continuació cap a Campos i Santanyí s’inauguraria al juliol de 1917.

L’octubre de 1921 s’estrenava a s’Arenal el tramvia, conegut també com es trenet o es 
carrilet.256 Un vagó, al qual de vegades, depenent de les necessitats, se n’hi afegien d’altres,257 
completava la xarxa ferroviària de s’Arenal i unia els 5 quilòmetres que separaven es Coll 
d’en Rabassa258 vorera vorera de mar amb el caseriu. 

El mateix any, dia 7 d’abril, s’havia inaugurat el tramvia que unia Palma i es Coll d’en 
Rabassa, passant per Ciutat Jardí.259 L’artífex del trenet arenaler fou Ferran Alzamora 
Gomà, germà d’Enric Alzamora Gomà, fundador el 1905 del Foment de Turisme 
de Mallorca i del qual el mateix Ferran fou president entre 1919 i 1925. La família 
Alzamora constituí la Sociedad Anónima del Tranvía de S’Arenal, amb un clar interès de 

256  Vegeu l’article de Joan Llabrés i Ramis «El carrilet de s’Arenal» a S’Arenal de Mallorca, gener, 1981, p. 5, 
per conèixer algunes anècdotes del funcionament quotidià del carrilet.

257  El Pare Joan Llabrés tor conta que quan els alumnes de la Porciúncula havien d’anar de vacances 
s’afegia un segon vagó al carrilet. Feia el trajecte estirat per una màquina amb motor de benzina a una quinzena 
de metres de la mar, i el suau i dolç tremolor del conjunt, que envaïa les cames i el cos, resplendia dins el cervell. 
llabrés, Joan tor. Pregó de les Festes de Sant Cristòfol� Llucmajor: Ajuntament de Llucmajor, 1994, p. 13.

258  Can Pastilla estava connectada amb Ciutat amb tramvies elèctrics.

259  El tramvia aquests anys es convertí en un mitjà de transport urbà molt important que movia un gran 
volum de població. Tenim xifres del tramvia de Palma que els mesos de juliol i d’agost, possiblement referit a 
l’any 1926 o 1927, havia mogut 759.627 i 782.101 passatgers respectivament. Noticias, Serie 2ª, núm� 10, 300. Pel 
que fa a aquesta línea des Coll d’en Rabassa que passava per Ciutat Jardí, i que en el seu trajecte també cercava 
tenir bones vistes a la costa i la platja, es publicà un escrit no signat a Foch y Fum dia 7 de desembre de 1934, p. 
2, titulat «Un mal servicio de tranvías en el Coll d’en Rabassa», on l’autor començava dient: Línea de Coll d’en 
Rabassa a ver si se puede remediar que no sea tan pesada, más económica o por lo menos igual. Es queixava de la 
incomoditat dels viatges amb aquest tramvia per la gran quantitat de corbes que hi havia en el trajecte, per la 
impuntualitat i els retards en el servei, per la incomoditat del viatge i pel grinyolar de les rodes. Para evitar este 
inconveniente, segons qui escrivia aquella nota, tendría que ir por la carretera y no dar tanto gusto a veraneantes 
que dominan por su cartera�
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transformació turística. Era un tramvia propulsat per un tractor de 30 hp de benzina, 

comprat a la casa Lacy Ribes y Cia., que en aquells moments era un signe de modernitat, 

ja que molts dels existents a l’illa, com el de Consell a Alaró,260 encara eren estirats per 

bísties. Eren els coneguts com tramvies de sang. Es trenet tenia com a gran objectiu portar 

fins a s’Arenal aquells estiuejants que ho desitjassin, i poc després de la seva inauguració 

els veïns des Molinar ja fan una petició perquè a l’estiu se n’augmenti o la freqüència o 

el nombre de vagons, perquè hay que tener en cuenta la gente que se traslada a los baños 

de la Ciudad Jardín y la que vá al Arenal donde ha empezado ya el veraneo.261 El trenet, que 

donà molta vida a aquell Arenal, l’any 1934 passà a ser de la Companyia de Tramvies de 

Ciutat, i no pareix que es conservàs en unes condicions gaire òptimes. Estava clivellat i 

tenia més d’una gotera. Tot i que la majoria de fonts afirmen que deixà de funcionar el 

1936, pareix que no s’inutilitzà fins al 1941 a causa de la seva poca utilització, derivada de 

l’estacionalitat del seu ús i de l’escassetat de combustible durant el període de postguerra.262 

També formaven part del consell d’administració de la societat Llorenç Roses Siragusa i 

Juan Delgado Otaolaurruchi, oncle i pare respectivament de Carmen Delgado, que va 

contreure matrimoni el 1934 amb Joan March Servera, fill de Joan March Ordinas. La 

mare de Carmen era Antònia Roses Siragusa, nascuda a Puerto Rico i descendent de la 

família sollerica dels Roses, que emigraren a l’illa caribenya i es convertiren en una de les 

famílies més riques. 

260  Precisament aquest mateix any, el 1921, se substituí el tramvia de sang de Consell a Alaró per 
un tramvia estirat per un tractor de benzina. La notícia, apareguda a La Almudaina, deia: (...) El tractor, de 
construcción extranjera, ha sido modificado y montado en los importantes talleres de los señores Lacy y Ribas, donde 
se verifican las mismas operaciones con un segundo tractor, ambos análogos a los que sirven en el tranvía del Arenal� 
(La Almudaina. «De Alaró», 9-xii-1921, p. 1).

261  La Almudaina. «Palma», 11-vii-1923, p. 1.

262  Ho afirma Jordi Bibiloni en el seu llibre Palma� Història del tramvia elèctric� Palma: Ajuntament de 
Palma, 2002, p. 77. Dec aquesta informació a Dídac Martorell.
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Quan el 1916 s’estrenà el tren, entrà de cap d’estació el marratxiner Joan Mercadal 

Cañellas, que tenia només 25 anys, i hi estigué fins al 1958, quan es retirà.263 L’ajudava 

també la seva esposa, Maria Miralles Noguera, arenalera de naixement, i un mosso que 

havia arribat a s’Arenal el 1922, el petrer Gabriel Pastor Font, casat amb Margalida Font 

Rubí, també natural de Petra. El matrimoni Mercadal Miralles tenia una filla nascuda 

l’any 1924, Sebastiana, i el format per Gabriel Pastor i Margalida Font també eren pares 

d’una filla de nom Maria, nascuda el 1930, i una altra de nom Margalida, nascuda el 1933. 

263  Agaf la dada d’Sbert (1990), p. 44, quan diu que Mercadal fou cap de l’estació durant 42 anys.

El carrilet amb les vies per damunt l’arena. (Arxiu Onofre Llinàs).
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L’any 1935 la família del cap d’estació estava censada a la plaça de l’Estació núm. 2, i la del 
mosso,264 a la mateixa plaça núm. 7. 

Durant un temps a l’estació hi havia l’únic rellotge de s’Arenal, i més endavant s’hi 
intal·là l’únic telèfon de la contrada. Segons la descripció que en fa j.a.r. en la revista 

264  A la llista de Valor en renta anual calculada de las casas del Caserio El Arenal y El Estañol de l’any 1933 
apareix consignat a la plaça de l’Estació el mozo de la estación, però sense que se li atribueixi un número de casa 
en concret ni un valor de renda, mentre que en el cens de població de 1930 apareix domiciliat a la mateixa plaça 
de l’Estació, però al núm. 3.

L’estació del ferrocarril a s’Arenal amb la família Mercadal Miralles. (Arxiu Onofre Llinàs).
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Concepción Arenal,265 era l’estació més poètica de les que hi havia a Mallorca: rodejada 
de flors, roses i geranis, amb un pou que li conferia un aspecte idíl·lic i d’una netedat 
pulcra i exquisida. Joan Mercadal, en diferents temporades, també feu funcions de carter, 
de repartidor de mercaderies o de corresponsal de banca. L’estació era de doble via, o 
sigui, que s’hi creuaven els trens que anaven i venien, amb vies mortes, giratòria, mànega 

265  Concepción Arenal. «Noticiario de El Arenal»: «Nuestras informaciones»: «La Estación de El Arenal». 
Maig de 1929, p. 7.

El ferrocarril travessant s’Arenal, on avui dia hi ha el passatge de les Vies del Tren. (Arxiu Onofre Llinàs).
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d’aigua, magatzems i mollet de càrrega de mercaderies, on el marès era un dels grans 
protagonistes, i altres. Les baranes de ferro per a ponts i pontarrons de la via fèrria les 
havia fetes Pere Joan Muntaner, es Ferrer Vell, que tenia la ferreria, encara els anys trenta, 
situada a la cantonada entre el carrer del Torrent i la carretera del Fort (carretera del 
Fort núm. 13), oberta el 1910 i que ja hem vist que de vegades també servia material a 
l’Ajuntament per al manteniment dels punts de llum de la contrada. 

La preocupació de l’Ajuntament en el tema del ferrocarril es fa notar sobretot a principis 
de la ii República en un tema concret. El mes de març de 1932 es proposà al ple intentar 
que la companyia de ferrocarrils fes una rebaixa en els preus dels bitllets econòmics 
en el trajecte Llucmajor – S’Arenal – Llucmajor, sobretot durant l’època d’estiu. Això 
afavoriria que moltes de les persones que es desplaçaven a s’Arenal a estiuejar o a prendre 
banys a la mar poguessin estalviar una mica en els preus dels viatges, igual que els que 
hi havien d’anar per feina. Llavors el tren era una via de comunicació molt habitual. El 
batle Bartomeu Sastre s’ofereix per intentar aconseguir-ho a través d’una reunió amb 
el director de la companyia. Tot i l’interès demostrat, i després d’haver-se reunit batle i 
director, dia 28 d’abril el batle informa la resta del consistori que no s’ha aconseguit la 
desitjada rebaixa perquè el director de la Compañía de Ferrocarriles li havia comunicat 
que ells tenien totalment prohibit modificar els preus sense autorització superior en 
aquests serveis corrents. Des de l’Ajuntament de Palma ja havia fet una petició similar el 
regidor Josep Mas Rubí dia 19 d’agost de 1931, quan demana que se sol·liciti a la Compañía 
de Ferrocarriles que els diumenges posin trens especials de Palma a s’Arenal, amb una 
aturada a Can Pastilla, a preus reduïts, para que los obreros, como sucede en todos los paises, 
puedan los domingos disfrutar de las delicias del campo y ahora de los baños de mar�266

La conservació dels camins era una tasca encomanada a la brigada de caminers. En els 
anys de la ii República no és un tema que ocupi gaire temps als regidors ni a les sessions 
plenàries, perquè segurament era una tasca que es portava al dia i no generava, tot i ser 
constant, cap tipus d’acció extraordinària: netejar les voreres, tallar i retirar alguna branca 

266  amp, ah-2200/1, p. 158.
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o algun arbre que hagués caigut a la via, netejar o reparar síquies que poguessin quedar 
embossades o es poguessin fer malbé, viatges en carro de diferent material, brancatge, 
terra... o petites reparacions per mantenir el ferm de les vies en bones condicions. 
Les obres d’importància corresponien a la Diputació Provincial, que era qui tenia les 
competències en aquests camins veïnals. Tot i això, per portar a terme les reparacions 
de les vies que els corresponien, demanaven auxili i ajuda a les corporacions municipals, 
tant en metàl·lic com en material d’obra. Per portar a terme les obres de manteniment, la 
Direcció de Vies i Obres Provincials demanava als ajuntaments quines eren les necessitats 
de cada camí i l’ajuda que cada ajuntament volia aportar a la mateixa Diputació per tal de 
reparar-les. L’ordre de preferència a l’hora de rebre les ajudes municipals per part de la 
Diputació i fer intervencions a les vies, a banda de la importància de l’obra, era: 

1º�- Aportaciones en metálico�
2º�- id� de materiales bituminosos, gravillas, etc� para firmes especiales�
3º�- Acopios de piedra machacada�
4º- Acopios de piedra en grueso; y
5º�- Trasnporte de materiales sin su adquisición�267

Dia 31 de gener de 1933 la Diputació Provincial remet una comunicació en el sentit i en 
els termes que abans explicava. Els llocs susceptibles d’intervenció eren l’extrem de la 
carretera de Felanitx, de sa Ràpita al mollet de s’Estanyol, i el km 12 de la carretera de 
Palma a Portocolom al caseriu de s’Arenal. L’Ajuntament considera que en cap de les dues 
vies és necessari fer-hi cap intervenció, almanco de moment, i ho explica en el ple de 
dia 16 de febrer: El primer camino por ser de reciente construcción no precisa aun este año de 
reparación, y en cuanto al segundo que no corresponde a este Ayuntamiento su conservación por 
estar situado en el término municipal de Palma y tener solo su terminación en este, en una calle 
del Caserio El Arenal, que puede cuidar de conservar el Ayuntamiento.268

267  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Diputación Provincial. Carta enviada per l’enginyer director, 
Brietti, dia 31 de gener de 1933 al batle de Llucmajor.

268  amll, la-62, p. 2.
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Dia 31 de gener de 1934 la Diputació Provincial remet una notificació idèntica en la qual, 
al dors, especifica el número i la denominació de les vies competència de l’organisme 
provincial:

507 Del extremo de la Cª� de Felanitx a la Rápita al embarcadero del Estañol�
610 Del Km� 12 de la Cª� de Palma a Porto-Colom al Caserio d’els Republicans�269 

La resposta que retornà l’Ajuntament a la Diputació Provincial tampoc no varià gaire de 
la que havia donat un any abans. En el plenari de dia 8 de febrer el Ayuntamiento acuerda 
contestar: a la Sección de Obras y vias que para el actual año no considera preciso hacer ninguna 
aportación para la conservación del único camino vecinal que hay en este término, el de la Rápita 
al Estañol, ya que el que de la carretera de Palma va al Arenal no radica en este Municipio�270

D’aquest tram de carretera, que tenia una part dins el poble de s’Arenal, coneixem una 
notificació de dia 3 d’abril de 1936, provinent d’Obres Públiques, en què es dona una 
curiosa instrucció per intentar conservar l’estat de la via:

Ruego a V� que se sirva ordenar a los vecinos de las calles de esa ciudad correspondientes a la 
travesia de la carretera de Palma a Porto-Colom que se abstengan de regar la zona recientemente 
asfaltada, evitando de este modo el rápido desgaste de la misma�271

Des de temps enrere, però, sabem que els caminers municipals feien netes les voreres dels 
camins de Llucmajor, entre d’altres el que anava de Llucmajor a s’Arenal, i que la terra 
que es treia de les voravies s’acabava subhastant. Alguns dels exemples que podem donar 
són del 1880, quan es treu a subhasta la terra de les voravies dels camins del cap Blanc, de 

269  amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Diputación Provincial.

270  amll, la-62, p. 126v.

271  amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Obras Públicas.
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Palma i del camí de s’Alga,272 el camí que unia Llucmajor i s’Arenal. La primera la comprarà 
Gregori Clar Clar per 1,72 pessetes; la segona, Miquel Catany per 2 pessetes, i la del camí 
que anava a la platja de s’Arenal l’adquirí Sebastià Cardell Palou per 1,75 pessetes.273 Un 
altre exemple que citarem és el de 1906, quan de la neteja de les voreres dels camins de 
Galdent i de s’Arenal també es produeixen caramulls de terra sobrant. El batle proposa 
vendre’ls en subhasta pública amb el sistema de licitacions a la plana. El preu just que els 
havia assignat el capatàs responsable era de 4 pessetes, tant per la terra de Galdent com 
per la de s’Arenal. En el plenari de dia 28 de gener274 s’informa del resultat de la venda. La 
terra del camí de Galdent s’havia rematat a Guillem Jaume Sastre per 5 pessetes, i la del 
camí de s’Arenal, a Julià Puigserver Amengual, per un valor de 6 pessetes. També de 1906 
és la neteja de terra de la vorera dels camins de s’Arenal, s’Àguila i Cala Pi, que també es 
ven en subhasta. En la sessió plenària de dia 16 de setembre s’informa que el total obtingut 
per tota la terra dels tres camins havia estat de 12,50 pessetes.275 D’aquesta forma els 
camins restaven mínimament transitables i l’Ajuntament tenia uns ingressos extra. 

En aquell darrer quart del segle xix, del qual parlàvem ara, el camí que unia la població 
de Llucmajor amb s’Arenal era conegut com el camí de s’Alga. Es coneixia d’aquesta forma 
pel tragí de carros que utilitzaven aquella via per anar a recollir alga a la platja, per tal 
d’utilitzar-la per posar a damunt les eres després de la batuda o com a adob en tasques 
agrícoles,276 tal com sabem que es feia encara en temps de la ii República en alguns pobles 

272  Topònim documentat, entre d’altres, en l’acta del plenari de l’Ajuntament de Llucmajor dia 29 de juny 
de 1879 (amll, la-23, p. 18v) o en la de dia 5 de setembre de 1880 (ídem, p. 29). Hi apareix com Camino del Alga 
o camino del alga.

273  Com a referència sabem que aquell mateix any de 1880 es pretenia vendre la terra sobrant d’una obra 
que es projectava fer a la placeta del Convent a 25 cèntims la carretada. amll, la-23, p. 29 (1880).

274  amll, la-39, p. 11v.

275  amll, la-39, p. 75v.

276  Cels Calviño i Joan Clar (1999, p. 38) ens expliquen que l’alga tant podia ser utilitzada per posar dins 
estables o solls i que després, barrejada amb els excrements dels animals, servia com a adob o per escampar 
per damunt les eres, on la salinitat de la mateixa possidònia impedia el naixement d’herbes o la proliferació 
d’animalons.
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amb costa marítima als 
seus termes municipals, 
com Calvià.277 Els pagesos 
podien anar directament 
a la platja a carregar els 
seus carros amb alga 
banyada, que eixugarien 
abans d’utilitzar-la, però 
també podien recórrer a les 
barraques d’alguer, unes de 
les primeres construccions 
que es basteixen a la 
contrada de s’Arenal a 

mitjan segle xix, on l’alguer, amb un carro, recollia, eixugava i emmagatzemava l’alga per 
tal de vendre-la als pagesos que la volguessin. 

Segons Cels Calviño i Joan Clar, es construïen unes barraques a s’Arenal a ran de mar, on 
es dipositava llim, el sediment format a la desembocadura del torrent de s’Algar (1999, p. 
38), que també es devia vendre per a tasques agrícoles. Les barraques d’alguer tenien les 
façanes llargueres, amb un encadenat de pedres de marès de cantell. La coberta estava feta 
de pedres planeres de marès sobre troncs d’ullastre. Disposaven de diverses estances: la 
que servia d’habitatge a l’alguer, amb cisterna i xemeneia; l’habitació on dormia, i l’estable 
per a la bístia. Quan el 1999 Cels Calviño i Joan Clar escriuen el llibre Les barraques de 
Llucmajor, una arquitectura popular, dins el terme de Llucmajor quedaven tres barraques 
d’aquest tipus, totes dins els terrenys de Son Delabau, devora l’actual Molí de Can Pere o 
d’en Romeguera. Avui en dia, a dues d’elles les podem veure encara arran de la carretera, 

277  Coneixem d’allà una curiosa notícia de 1932, quan l’Ajuntament acorda comunicar a D� Bartolomé 
Sagrera propietario del predio Santa Ponsa, comunique a este Ayuntº los motivos en que se funda para molestar á los 
vecinos de esta villa que van a la playa para transportar al pueblo con sus carros, alga maritima. (amc, Sig. 9. Cod. 1.3 
1.3, 9. Anys 1931-1933. Sessió plenària de dia 24 de febrer de 1932, p. 23v.).

Un carro que devia carregar alga devora el mollet a la posta de sol. (Arxiu 
Onofre Llinàs).
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just a veïnat del restaurant Molí 

Ca’n Pere. 

El camí de s’Alga, probablement 

l’única via que unia directament 

s’Arenal amb Llucmajor, l’any 

1879, essent batle Jaume Juan, es 

devia trobar en un estat bastant 

precari. Tant, que una subvenció 

de 5.000 pessetes que concedeix la 

Diputació Provincial a Llucmajor 

per invertir en la reparació del 

camí a Algaida, l’Ajuntament 

pretén utilitzar-la no per a aquell 

camí, que es trobava en bones condicions de trànsit, sinó per a l’adequació d’alguns 

camins veïnals, preferentment dos: Los caminos vecinales del distrito de esta villa aunque 

en la actualidad se hallen en estado algo transitable gracias á los esfuerzos que desde muchos 

años el Ayuntamiento ha tratado con especial cuydado invirtiendo en ellos todas las sumas que 

ha podido reunir con los sacrificios del vecindario, no puede menos de reconocer segun la visita 

que se ha practicado al efecto que todavia falta mucho para hallarse en el estado que por su 

importancia merecen y en particular el camino del Alga en donde existe la imperiosa necesidad de 

construirse un puente en el punto denominado son Julia y en distintos trozos afirmado y varias 

remontas; lo mismo que la conveniencia de concluir el puente del punto llamado de Paisa�278 A 

més, a principis de l’any següent, 1880, s’augmenta de sis a set la plantilla de caminers, 

amb sou d’una pesseta diària, perquè es puguin atendre els camins veïnals, entre ells el 

que anava a s’Arenal, amb la regularitat que ho requerien. El 1908 ja eren tretze.279

278  amll, la-23, p. 18 i 18v. (1879).

279  amll, la-41, p. 54.

Planimetria de barraques d’alguer de Can Romeguera a Son 
Delabau. (Publicat a calviño, c. i clar, j., 1999, p. 81).
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La intervenció que sí que es feu per acord municipal ja en temps de la ii República fou la 

d’arreglar la façana de la caseta del caminer, que estava situada al tram comprès entre 

el pont del torrent des Jueus i el carrer de Sant Cristòfol, al núm. 5 de la carretera del 

Fort. Era l’any 1933, i per fer tal obra es va haver de demanar permís a l’enginyer director 

de Vies i Obres Provincials, dependent de la Diputació Provincial, ja que la via formava 

part de la carretera de Palma a Portocolom, al seu pas per s’Arenal. Era el camí veïnal 

núm. 610, que des del km 12 de la citada carretera anava al caseriu Els Republicans�280 

L’edifici, com tots els d’aquella índole, pertanyia al ram de la Guerra, i el que es pretenia 

era intervenir a la façana per modificar l’alineació del carrer per tal de suavitzar l’angle 

que sobresortia de la caseta. Dia 21 de setembre, Monserrat Parets informava el consistori 

que los particulares especialmente beneficiados están dispuestos a sufragarlos (les despeses), de 

modo que no han de costar nada al Ayuntamiento�281 

Un cop demanat el permís, dia 10 d’octubre es rebé resposta del president de la Diputació, 

Francesc Julià Perelló, i del secretari de la pa de la cg, Miquel Pons. Informava 

l’Ajuntament que, si bé aquella carretera, i per tant el tram que passava per s’Arenal, 

havia estat traspassada el 1928 a la Diputació per acord de dia 19 de novembre dels 

representants legals de la Hisenda Pública, la Diputació Provincial i Obres Públiques, la 

caseta en qüestió no figurava en l’acord de cessió de la via. Per tant, estimaven que no era 

la Diputació qui havia de concedir el permís i que per part seva, a l’espera del que pogués 

manifestar el ram de la Guerra, no hi havia cap inconvenient que es fes l’obra de millora.

Pel que fa a les vies de comunicació de gran envergadura, a principis de la ii República es 

projecta construir la carretera des Coll d’en Rabassa a Llucmajor passant per Can Pastilla 

i s’Arenal, una carretera que a la llarga esdevindrà primordial per al desenvolupament 

de la zona. Ja el 1903 el capità general de l’illa insta l’Ajuntament de Palma que estudie un 

proyecto de convenio para mejorar las condiciones de la carretera de Palma á Lluchmayor en unos 

280  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Diputación Provincial.

281  amll, la-62, p. 74v.
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once kilómetros que se utiliza para la comunicación del «Enderrocat» (...).282 I l’any 1915 alguns 

regidors del mateix ajuntament fan una proposta per iniciar les gestions necessàries per 

construir una carretera de Palma a Llucmajor passant per s’Arenal, tot seguint els desitjos 

manifestats pels veïns de la contrada perquè los vecinos de las populosas barriadas existentes 

en la parte de Levante de este Municipio, disfruten de medios fáciles para la comunicación entre 

sus respectivos caserios y esta Capital (...)�283

De totes formes, els recursos que invertia el Govern central en la construcció de 

carreteres a les illes eren molt pobres. Per al bienni 1932-1933, el Ministeri de Foment 

preveia destinar-hi unes 800.000 pessetes a totes les Balears, quan es considerava que la 

inversió necessària era de 12 a 20 milions de pessetes. 

Però la manca de pressupost en aquest sentit per fer front a les necessitats que colpejaven 

l’illa i la falta d’autonomia en les decisions relatives a les carreteres venia de més enrere, 

fet que entre d’altres coses es traduïa en una xarxa viària, carreteres i camins, molt 

deficient. Mig any abans de l’adveniment de la ii República a La Almudaina es publicava 

un escrit que mostra amb bastanta claredat aquest assumpte:

Es de todos sabido el estado lamentable en que se encuentran las carreteras de Mallorca, no 

obstante la importancia que encierran para el desarrollo del turismo� Factor esencial es un paseo 

grato en automóvil y no a modo de capear un temporal teniendo que agarrarse al coche para no 

dar contra las paredes o los vidrios a cada bache, que hace el efecto de agitada ola� Y así sucede 

al transistar por muchas de nuestras carreteras� De este modo, turista que nos visite, hablará bien 

del paisaje, de la luz, del ambiente, pero recordará sus huesos molidos y las carreteras vendrán 

a ser el obstáculo que se interponga en nuestra marcha ascendente en la conquista del turista�284

282  amp, ah-2173, p. 520v.

283  amp, ah-2185, p. 43.

284  La Almudaina. «El estado de nuestras carreteras», 25-x-1930, p. 1.
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Les polítiques que s’hi havien aplicat fins llavors –ni s’hi havien duit a terme les despeses 

necessàries ni les intervencions oportunes– feia que transitar per segons quines vies fos 

una autèntica aventura. Com per anar des Pont d’Inca a s’Arenal, on es podien arribar a 

trobar cuatre mil dotsenes y mitja de sotrachs.285 Es Mascle Ros, a les pàgines del setmanari 

satíric Foch y Fum, ens n’ofereix una altra mostra ben clara, a més fent al·lusió a una de 

les carreteres primordials per connectar s’Arenal amb Ciutat. Quan entre el 31 de març 

i el 2 d’abril el president de la ii República, Niceto Alcalá Zamora, visita oficialment l’illa, 

el director de Foch y Fum publica dues composicions satiricopoètiques sobre Lo que ha 

vist i sobre Lo que hauría d’havé vist. En la segona, en què relata uns quants aspectes que 

d’alguna forma s’ocultaren al president Alcalá, comença dient:

Duguentlo p’es Moliná 

a veure aquelles casetes

que semblen talment cunetes

hont inclús viróns heya�

Durló per sa carretera

de Palma al Coll d’en Rebassa

per hont no es pot doná passa

ni a peu ni amb xocolatera.286

Per tal d’intentar trobar-hi una solució, ja a l’inici de la ii República, les institucions 

provincials i locals es posaren en marxa. Dia 20 de juny de 1931 se celebrà una assemblea 

general de representants de tots els ajuntaments de les Illes Balears a la Diputació 

Provincial, en la qual s’arribà a l’acord de demanar al govern de la nació que es concedís 

a Balears plena autonomia administrativa en tot allò que es referís a les vies terrestres de 

comunicació. 

285  Foch y Fum. «¡Viva es primer de Maitx!», 8-v-1934, p. 4.

286  Foch y Fum. «D’es viatje d’es President de sa República a Mallorca». 9-iv-1932, p. 1.
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Es veia com una passa primordial per beneficiar l’engrandiment agrícola, comercial i 
turístic, i per a un municipi com Llucmajor i una contrada com s’Arenal era de vital 
importància tenir unes carreteres en bones condicions. Quasi un mes més tard, dia 17 
de juliol, té lloc una reunió a la Diputació Provincial de Balears a la qual el seu president, 
Francesc Julià Perelló, havia convocat a tots els batles de la província i a la qual acudí el 
representant llucmajorer. En aquesta trobada es ratificà l’interès de totes les parts per 
demanar la descentralització de les carreteres i l’augment de crèdit que el govern central 
destinava a despeses de conservació de les vies que depenien de l’Estat. Encaminats a tal 
propòsit, dia 4 d’agost s’envià una instància remesa des de la Diputació Provincial a la 
Superioritat, en què se sol·licità l’autonomia administrativa en el tema de les carreteres. 
A més, s’instà els ajuntaments que tots el mateix dia, el 6 d’agost, enviassin també una 
instància al ministre de Foment per demanar el mateix. Dia 7 d’agost l’Ayuntamiento 
Lluchmayor adhierese instancia Diputación Baleares solicitando amplia autonomia 
administrativa en cuanto vías comunicación terrestres.287

Dia 24 de novembre encara d’aquell 1931, se celebrà a Palma una reunió, aquest cop 
convocada pel governador civil, a la qual tornaren acudir la gran majoria de batles de les 
illes i una significativa representació de les forces vives de Ciutat. Allà, un altre cop, s’hi 
acordà sol·licitar al Govern de l’Estat un crèdit destinat, precisament, a l’adequació de les 
carreteres perquè el pressupost i els doblers que fins en aquells moments s’hi dedicaven 
eren insuficients, així com la descentralització de les competències en la matèria. Per 
part de Llucmajor hi acudí el batle, que informà la resta del consistori dels acords presos 
en la sessió plenària de dia 26 de novembre d’aquell 1931. En la reunió al Govern Civil 
es nomenà una comissió que es desplaçaria a Madrid per intentar cercar solucions a un 
dels grans problemes existents a l’illa. Així mateix, es va arribar a l’acord que tots els 
ajuntaments telegrafiarien al ministre de Foment perquè concedís el crèdit extraordinari 
per a la reparació de les vies. Una mesura de pressió, com la que s’havia exercit cap al 
mateix ministeri ja a l’agost, que finalment no fou necessària portar a terme perquè, tal 
com informa el batle de Llucmajor, el telegrama (...) ya no será necesario por haber visto en La 

287  amll, co-1931. Sig. 2495. Carpeta Militar. Subcarpeta Ingenieros: Mallorca. Menorca.
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Última Hora de hoy que habia sido concedido�288 Totes aquestes mesures s’afegien a l’esforç 
també fet des de la Diputació Provincial, amb l’objectiu comú d’institucions provincials i 
municipals, d’aconseguir la descentralització i l’autonomia del servei de carreteres.

L’any 1931 arriba a la seva fi, però la lluita en aquest tema seguia. A principis de 1932 el 
batle de Llucmajor rebia una carta289 signada pel president de la Diputació i enviada dia 14 
gener per la qual se’l convocava a una assemblea de batles de la província, que se celebraria 
a la sala d’actes de la Diputació dia 26 d’aquell mateix mes, per seguir tractant el tema de 
la descentralització d’obres públiques. Amb els acords presos, segons les instruccions que 
enviava Francesc Julià, tots els reunits anirien aquell mateix dia a la seu del Govern Civil 
per fer entrega del plec de peticions i demandes. 

El fruit d’aquella important assemblea fou la redacció de les Bases para la creación del 
régimen autonómico-administrativo de las carreteras de Baleares y ante-proyecto de reglamento 
para la organización del patronato,290 que des de la Diputació Provincial es remeté a 
l’Ajuntament de Llucmajor dia 24 de febrer. 

Mentrestant, les tasques necessàries per dur endavant el projecte de la carretera de tercer 
ordre des Coll d’en Rabassa a Llucmajor per s’Arenal continuaven, i la premsa illenca se’n 
feia ressò:

Visitó al Gobernador una comisión, rogándole que se interese cerca del Gobierno por la pronta 
construcción del primer trozo de la carretera de Coll d’En Rabassa a Llucmayor, por Ca’n Pastilla 
y Arenal� Dicha autoridad ha ofrecido prestar su apoyo�291

Dia 27 d’abril Obres Públiques, que encara en tenia les plenes competències, enviava 
a l’Ajuntament de Llucmajor la relació de propietaris llucmajorers als quals s’hauria 
d’expropiar part de les propietats per poder portar a terme la construcció de la tan 

288  amll, la-61, p. 28v.-29.

289  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Diputación Provincial.

290  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Diputación Provincial. A més de la carta d’aquesta comunicació 
a l’amll es conserva un exemplar d’aquestes Bases.

291  Sóller, 2-iv-1932, p. 12.
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esperada i necessària via. Els afectats, segons estimava l’organisme estatal, havien de ser: 
Gerònia Contestí Garí, Bonaventura Fuster Valls, Margalida Contestí Salvà, Nadal Vidal 
Mut, Margalida Clar Mut i Joan Rigo Catany, tots amb finques de classe de secà a Cas 
Republicans,292 o sigui a s’Arenal. Amb aquests noms i situació, l’Ajuntament de Llucmajor, 
amb alguna rectificació respecte a la llista facilitada per Obres Públiques, en feu les 
confirmacions i gestions oportunes i elaborà una relació en què s’especificaven detalls de 
cada propietari i de cada propietat:293

Relación nominal rectificada por esta Alcaldia de los propietarios cuyas fincas han de ser 
expropiadas para la construción de la carretera del Coll d’en Rebassa al Arenal segun la relación 
recibida de Obras públicas

Término de Lluchmayor

Nº DE 
ORDEN

NOMBRE DE LOS 
PROPIETARIOS SEGÚN 
EL AMILLARAMIENTO Y 
REGISTRO FISCAL

[...] PROPIETARIOS 
SEGUN 
DOCUMENTOS 
PUBLICOS

VECINDAD Y DOMICILIO 
DE ELLOS

NOMBRE 
DE LOS 
COLONOS

CLASE 
DE LA 
FINCA

SU SITUACIÓN 
CALLE Y Nº

1 Dª Gerónima 
Constestí Garí

Francisco Mulet 
Muntaner

Palma-C. Casa España 
2

Lorenzo 
Noguera 
Tomás

Solar Calle de 
Republicans 14

Sebastian Clar 
Garau

Lluchmayor – C. Valle 
107

El mismo 
propietario

Casa Calle del 
Torrente 1

2 Bartolome Segura 
Fuster

D Ana Mª Fuster 
Fuster

Id – C. Mayor 121 El 
propietario

Casa Republicans 12

D Gregorio Salvá 
Puigserver

Id – C. Ciudad 58 El 
propietario

Solar Republicans sin

3 Margarita Constestí 
Salvá

La misma Id – C. Ramon Llull 16 La misma Casa Republicans 
8-10

4 Nadal Vidal Mut Ana Mª Llompart 
Mut

Id – C. Purgatorio 79 La misma Casa Republicans 6

5 Margarita Clar Mut La misma Id – C. Borne 20 La misma Casa Republicans 4

6 Juan Rigo Catañy El mismo Id – C. Buenos Aires 31 Casa Republicans 2

292  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Obras Públicas.

293  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Obras Públicas. La llista està datada el 12 de maig de 1932 i 
signada pel batle. 
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D’aquesta forma l’enginyer en cap d’Obres Públiques dos mesos més tard enviava aquesta 
notificació al batle de Llucmajor:

Publicada en el Boletin Oficial de la provincia, la relación de los propietarios de los terrenos que 
han de ser ocupados para las obras de construcción, en ese término municipal, del Trozo 1º de 
la carretera de 3er orden, de Coll d’en Rebassa a Lluchmayor por el Arenal, tengo el honor de 
remitir a V�S� un ejemplar de la expresada relación a fin de que se sirva cumplimentar cuanto 
dispone el Artículo 24 del Reglamento de 13 de Junio de 1879 dictado para la ejecución de la Ley 
de expropiación forzosa� 

        Palma 11 de Julio de 1932294

Tal com informava aquesta notificació, s’incloïa una llista signada per l’enginyer en cap 
Francisco Manrique de Lara i datada el dia 4 de juliol, en què apareixien els sis propietaris 
que l’Ajuntament de Llucmajor havia citat en la seva relació i en què s’informava que 
tenien vint dies per a les reclamacions que creguessin convenients sobre el tema.

Així, dia 26 de setembre, Obres Públiques tornava remetre una notificació al batle en què 
l’informava que havia de fer saber als afectats que havien de comparèixer davant batlia 
en un termini màxim de vuit dies per poder designar un pèrit que els representàs en 
l’expedient d’expropiació. Si no s’hi presentaven, s’entenia que els propietaris acceptaven 
el pèrit que els designàs la mateixa administració. 

D’aquesta forma, i amb unes notificacions que també remeté ja redactades Obres Públiques, 
es notificava l’ordre als propietaris i se’ls feia signar que n’estaven assabentats:295

Hemos recibido del Sr� Ingeniero Jefe de Obras públicas de esta provincia por conducto de la 
Alcadia de esta ciudad un oficio invintándonos para que en el plazo de ocho dias designemos el 
Perito que ha de representarnos en las operaciones de expropiación de los terrenos que poseemos 

294  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Obras Públicas. La relació de propietaris afectats s’havia publicat 
al Boletín Oficial de la Provincia de dia 7 de juliol, núm. 10.232.

295  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Obras Públicas.
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en el Arenal y han de ser ocupados para la construcción de la carretera del Coll d’en Rebassa a 
Lluchmayor por dicho caserio� Lluchmayor      de Septiembre de 1932�

Davall aquest escrit, en el document conservat a l’amll, hi apareixen les signatures de 
Margalida Clar, Margalida Contestí i Joan Rigo. 

El segueix un altre escrit, que diu:

Como actuales propietarios de las fincas que eran de D Nadal Vidal Mut, D Bartolomé Segura 
Fuster, y Dª Jeronima Contesti Gari, afectadas por el trazado de la carretera del Coll d’En Rebassa 
a Lluchmayor por El Arenal, hemos sido notificados para que designemos el Perito que ha de 
representarnos en las operaciones de expropiación� Lluchmayor 4 de Octubre de 1932�

I a davall del text hi apareixen les signatures de Miquel Antich, espòs d’Aina M. Llompart, 
propietària de la finca que havia estat de Nadal Vidal; la de Bartomeu Valls, fill d’Aina 
Maria Fuster Fuster, propietària de parte de la finca que havia estat de Bartomeu Segura, i 
la de Francesc Mulet, com a propietari de la finca que havia estat de Gerònia Constestí. A 
més, hi ha la signatura de Gregori Salvà, sense cap indicació.

Així, i formalitzant les passes que exigia la llei, el projecte tècnic de la carretera 
s’aprovà, i com a conseqüència Manrique de Lara enviava una carta a l’Ajuntament dia 
9 de novembre d’aquell 1932, en què informava de l’aprovació i de la possibilitat tant de 
particulars com del mateix Ajuntament de fer observacions, en un termini de trenta dies, 
sobre si el traçat de la carretera era el més convenient des del punt de vista administratiu 
i dels interessos de la localitat, i si s’havia de mantenir o no la classificació que s’havia 
atribuït a la línia en el pla aprovat. L’anunci havia d’estar penjat en el tauler d’edictes de la 
batlia de forma pública, per si hi havia cap reclamació a fer-hi. Passat el període de temps 

preceptiu, no se n’havia presentat cap.296

296  Dia 2 de maig de 1933 Obres Públiques envia una carta a l’Ajuntament de Llucmajor en què demana 
que se sirva remitir la certificación de haber estado expuesto al público en esa Alcaldia de su digno cargo, el anuncio 
que le fué remitido en 10 de Noviembre pasado, (...) expresando en la misma no haberse presentado reclamaciones� 
amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Obras Públicas.
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Des de l’Ajuntament de Llucmajor es promocionen i s’incentiven de forma particular totes 
aquestes obres perquè es veuen com a molt necessàries per al desenvolupament general 
de la zona, sobretot de s’Arenal. Dia 10 de desembre de 1932 el batle manifestó luego que 
por ser de mucha conveniencia a la población la construcción del trozo Coll d’En Rebassa–
Arenal de la carretera Coll d’en Rebassa a Lluchmayor, cuyo proyecto se halla aprobado por el 
Ministerio de Fomento, propuso se acordara dirigir atento ruego a los Diputados por Baleares 
para que gestionen en dicho Ministerio la pronta realización de esta mejora�297 La proposta, 
que demostrava la importància que tenia, va ser aprovada per unanimitat per la resta de 
regidors. 

Així i tot, no depenia de l’Ajuntament ni de la Diputació Provincial la construcció 
d’aquestes vies, i no es decideix el traçat final d’aquesta carretera de tercer ordre de 
Llucmajor as Coll fins a principis de 1933. L’1 de febrer l’Ajuntament de Palma aprova 
l’informe favorable que el seu arquitecte municipal, Jaume Alenyà, havia presentat 
del Trozo 1 de la carretera que comunicara el Coll principalmente con el caserio del Arenal 
pasando por Ca’n Pastilla y la Plaza del Arenal�298 A l’Ajuntament de Llucmajor, dia 16 de 
febrer, s’informa de la recepció d’un ofici299 signat a Palma per l’enginyer en cap d’Obres 
Públiques i datat dia 8 de febrer, que inclou el projecte aprovat de la carretera, en què se 
sol·licita un altre cop que la corporació municipal informi si, segons el seu parer, el traçat 
marcat és el més convenient des del punt de vista administratiu i per als interessos de la 
localitat, i si s’ha de variar o no la classificació que s’havia assignat a la via. Després d’una 
breu discussió, s’hi dona el vistiplau i s’informa per unanimitat que la línia de carretera 
que hi havia marcada com a traçat era correcta. 

L’1 de març Obres Públiques tornava a enviar una comunicació300 amb els fulls d’apreuament 
corresponents a les finques i cases que s’havien d’expropiar per realitzar la carretera, 
acompanyats cada un de dos més, un com a rebut i un altre en què s’especificaven diversos 

297  amll, la-61, p. 35v.

298  amp, ah-2202, p. 72v.

299  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Obras Públicas.

300  amll-co-1933. Sig. 2497. Carpeta Obras Públicas.
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articles de la Llei d’expropiacions forçoses, per tal que l’Ajuntament els fes arribar als 
propietaris afectats, dels quals havien d’exigir els rebuts signats que s’havien de remetre 
a la Prefectura d’Obres Públiques degudament segellats i signats també pel batle. A més, 
informa que a partir de la data de recepció, els propietaris només tenien quinze dies per 
tornar resposta a la Prefectura. 

D’aquesta forma dia 20 d’abril, en una altra comunicació,301 es remetia a l’Ajuntament 
el full d’acceptació de preus que oferia el pèrit de l’Estat als propietaris de les finques, i 
que una altra vegada havien de signar els interessats i retornar emplenat a la Prefectura 
d’Obres Públiques, Negociat d’Expropiacions.

Tot i això dia 1 de juny d’aquell 1933, el regidor Miquel Monserrat Parets, davant la 
importancia creciente que va adquiriendo el caserio El Arenal,302 estima necessari comunicar 
a la Prefectura d’Obres Públiques la necessitat d’activar l’expedient tan prest com sigui 
possible. Per tant, podem suposar que ni les obres ni les qüestions administratives que 
afectaven la construcció de la carretera es devien haver posat en marxa encara� Miquel 
Moserrat Parets, un dels regidors amb la ment més preclara dels que passaren pel 
consistori llucmajorer, ja diu dia 19 de maig de 1936, quan la carretera estava a punt 
d’acabar-se: 

(...) que dado el auge que de cada año va tomando El Caserio El Arenal y sobre todo ahora maxime 
cuando está por terminar la carretera que bordeando la playa unirá el Coll d’en Rebassa con dicho 
Caserio y ello contribuirá sin duda a que este se vea de cada dia mas favorecido por el turismo 
internacional, entiende que este Ayuntamiento podria contribuir a embellecer grandemente la 
parte sobre todo de playa que entra en nuestro termino, ademas de reunir condiciones admirables 
para la construcción de un paseo maritimo, por ello propone al Ayuntamiento acuerde encargar 
al Arquitecto Sr� Aleña la confección de un Proyecto conducente a dicho fin y al logro de otras 
mejoras que bajo el punto de vista estético pueda sugerir y encontrar factibles dicho técnico�303 

301  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Obras Públicas.

302  amll, la-62, p. 39v.

303  amll, la-64, p. 24-24v.
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La proposta de 
M o n s e r r a t  fo u 
a p r o v a d a  p e r 
unanimitat i sense 
cap tipus d’oposició 
o manifestació en 
contra. El potencial 
turístic que ja es veia 
que tenia s’Arenal 
no quedava ocult 
als ulls de ningú. 
La bellesa de la 
contrada era més 
que evident, i fins 
i tot els mateixos 
l lucm ajorer s  se 
n’aprof itaven, no 
només acudint-hi a 

prendre banys, a estiuejar o a establir-hi negocis, sinó que també hi organitzaven excursions 
a peu o amb bicicleta. 

Una d’aquestes fou organitzada pel Club Ciclista Lluchmayor per dia 1 de juny de 1936, 
cuyo itinerario será: Aranjasa, Arenal, Enderrocat y Regana, en cuyo lugar se harán los honores 
debidos a una magnífica paella valenciana que será condimentada por un auténtico hijo de la 
región del Turia, i afegia que dado el atractivo del programa, esperamos que la fiesta se verá 
concurridísima.304

Pel que fa a altres camins i trams de carreteres, l’Ajuntament també hagué de fer front 
a diversos assumptes que eren de la seva competència, tot i que aquest tema, el de les 

304  La Semana. «Excursionismo». 23-v-1936, p. 4.

A la imatge un grup de joves del Patronat Obrer de Palma que havien practicat els 
Set Diumenges a Sant Josep (antiga tradició cristiana que consisteix a fer pregàries 
i contemplació dels dolors i goigs del sant durant els set diumenges anteriors a 
la seva festa), i com a recompensa vengueren a passar una diada d’esbarjo a 
s’Arenal. (La Hormiga de Oro, 26-vii-1919, p. 7).
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competències a l’hora de fer les intervencions de reparació i adequació a les diferents 
vies existents al caseriu, no es tenia gaire clar. En aquest sentit, és curiós llegir a les actes 
de la sessió plenària de dia 1 de febrer de 1934 una petició del regidor Joan Miquel que 
es referia al fet de si la conservació de carreteres de l’Estat dins les poblacions, on per 
exemple es podria incloure el carrer de Sant Cristòfol, ja que formava part de la carretera 
des Coll d’en Rabassa a Llucmajor, era obligació de l’Ajuntament o d’Obres Públiques, 
perquè, segons diu, si era del primer s’hauria d’atendre per ser molt necessari, i si el servei 
corresponia a Obres Públiques s’havien de fer gestions per tal que es duguessin a terme les 
reparacions oportunes. La resposta del batle no aclaria gaire el tema. Ell pensava que era 
d’Obres Públiques, però com que no ho sabia cert, faria les investigacions corresponents. 

La competència finalment devia ser, efectivament, d’Obres Públiques i de la Diputació, ja 
que l’agost de 1934 hi ha una altra intervenció al plenari, aquest cop per part del batle, 
respecte a una via inclosa al nucli urbà de s’Arenal, que pareix que així ho confirma. La 
qüestió era que el camí que antigament era carretera militar en direcció al fort del cap 
Enderrocat havia passat a dependre de la Diputació fins al cinquè quilòmetre. Aquesta 
entitat havia practicat una reparació en aquest camí, però només havia arribat a la 
carretera des Coll d’en Rebassa a Llucmajor, secció s’Arenal–Llucmajor, i havia deixat 
sense arreglar el tros comprès des d’aquesta carretera fins al límit del citat quilòmetre. 
Com que aquest fragment de carretera, tal com queda explicitat en el plenari, forma 
un carrer de s’Arenal, interessava molt a l’Ajuntament que també fos reparat. Per tal 
d’aconseguir-ho s’havien fet algunes gestions de forma oficiosa en la Secció d’Obres i Vies 
de la Diputació, amb un resultat favorable. La Diputació es mostrava disposada a realitzar 
aquestes obres de millora o de reparació si l’Ajuntament li facilitava la pedra apilada en el 
punt de la seva col·locació. La proposta es va acceptar sense cap tipus d’oposició per part 
dels regidors, i es va acordar subministrar tota la pedra que fos necessària per tal que la 
Diputació dugués a terme l’obra.

A mitjan d’aquell 1934 la lluita per anar adquirint competències i representativitat sobre 
el tema de les carreteres continuava. Dia 5 de juliol, el batle de Palma, Emili Darder, remet 
una carta als ajuntaments de les Illes en què informa que el consistori ciutadà ha convocat 
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una assemblea de municipis de les Illes per dia 21 de juliol a les 10 del matí, per demanar 

a les Corts que en el projecte de llei sobre l’autonomia de carreteres de Balears s’ampliï 

la constitució de la Junta Administrativa i que els ajuntaments hi estiguin representats. 

És ben clara la importància que es donava en aquells moments a aquest tema i, en el 

nostre cas, la preocupació i la dedicació vers la importantíssima carretera des Coll d’en 

Rabassa a s’Arenal que s’estava construint. Tot i això, la percepció real, per a un usuari, 

que es respirava entre part dels veïns de s’Arenal era que hi havia moltes paraules i pocs 

fets, mostra que la feina als despatxos era intensa però sota el sol no es devien veure 

gaires avenços. Una carta dirigida i publicada a Foch y Fum dia 23 de març de 1934 i 

signada per Segimín Galop deia:

Desde cuando era muy jovencito, de nueve a diez años, ya oia decir a los habitantes del pueblo del 

Arenal en general sobre la construcción de una nueva carretera desde C’an Pastilla al Arenal y 

como comprenderán en aquellos tiempos me encontraba en la infancia, pero ahora que mi edad 

es mas crecida, aunque sea un pobre trabajador, se un poco de leer y escribir, porque cuando 

era pequeñito mis padres me mandaban a la escuela, y de lo poco que en ella aprendí hago dicha 

reseña en este modesto semanario, por lo que creo es una de las cosas principalisimas que deberia 

hacerse en nuestra adorada Isla de Mallorca por la importancia que daria dicha carretera tanto 

al Turismo, como también a nuestro pintoresco pueblo del Arenal�

Cuantos miles de turístas que durante el año visitan nuestra Isla encantada, y dejan de recorrer 

este hermoso tráfico que lo forma nuestra hermosa playa que parte desde el Arenal a C’an Pastilla, 

y dejan de admirar su aspecto pintoresco, todo por no haber un miserable camino para que 

puedan recorrer con toda comodidad su trayecto�

Muchos miles de extranjeros y de isleños visitan nuestra hermosa playa, dicha anteriormente, 

para tomar baños de sol y mar� Y cuantos miles más lo visitarían diariamente si llegara el caso de 

construirse dicha carretera sólo por respirar aquellos aires sanos y aromáticos de sus estratégicos 

parajes�
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Nosotros, del Arenal lo reclamamos todos juntos, ya que en nuestra Isla se presenta una ola 
muy grande de falta de trabajo siendo el modo de poder atender a estos hombres que hoy se 
encuentran en paro forzoso y hacer una mejora a nuestra incomparable playa, la más hermosa 
del mundo, según nos dicen del extranjero los que a ella visitan, y dando también vida y grandeza 
a nuestro pueblo�305

Tot i això, pareix que just acabada la ii República l’estat de les vies que comunicaven 
s’Arenal amb diferents punts encara no era òptim. Dia 9 de setembre de 1936, quasi dos 
mesos després d’haver entrat a l’Ajuntament el govern municipal feixista, encapçalat per 
Miquel Munar Pola, el regidor Mateu Monserrat Calafat du al ple municipal la proposta 
d’una millora, que es qualifica com de les més necessàries, referent a la reparació del ferm 
de la carretera de Sineu, obra que permetria descongestionar el trànsit de la carretera de 
Palma, en la part que afectava es Coll d’en Rabassa, tramo siempre deteriorado y en pesimas 
condiciones, i s’afegeix que dice que en parecidas condiciones se encuentra la Carretera de El 
Arenal, cuyo tránsito se ve casi imposibilitado por incomprensibles variaciones de trazado�306 

305  Foch y Fum. «Mucha lengua y pocos hechos». 23-iii-1934, p. 2.

306  amll, la-64, p. 53v.
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EL MOLLET I EL PORT
S’Arenal a principis de la ii República simplement tenia un petit port de refugi que s’havia 
construït el 1927 a la desembocadura del torrent de s’Algar. S’havia bastit a partir de 
diverses subvencions, primer de sanejament de la zona i també destinades a la construcció 
de petites infraestructures. El 1926, per exemple, hi ha una obra de sanejament molt 
important a la zona del torrent. L’Ajuntament hi contribuí amb una subvenció de 1.000 
pessetes, concedida al novembre d’aquell any, per considerar-la de verdadera utilidad y 
conveniencia para la salud pública de aquel lugar�307 Però el gruix de la despesa econòmica, i 
d’on vertaderament havia sorgit la iniciativa, era dels veïnats, que mitjançant subscripció 
havien reunit els recursos necessaris per fer front a l’empresa, tot comptant amb la 
cooperació indispensable de la propietària de la possessió de Son Verí de Baix. Les 1.000 
pessetes de l’Ajuntament s’entregarien a Llorenç Roses Siragusa, fill de la propietària i 
persona autoritzada per la Comandància de Marina per poder realitzar aquelles obres.

L’any 1929, l’enginyer en cap d’Obres Públiques descriu el mollet d’aquesta manera: Dicho 
puerto está construído por una ensenada natural de poco calado, estando defendida su boca por 
dos diques de pequeña sección que, a su vez, sirven de muelle de atraque; los contínuos arrastres 
de arena y algas que crecen en el fondo del pequeño puerto dificultan sobremanera la entrada 
y atraque de las embarcaciones pesqueras, ya que las sondas, en los puntos de atraque, oscilan 
de 0,60 a un metros�308 A més pareix que, per afegir encara més dificultats, s’havia abocat 
al voltant de la zona del port, i per ventura al port mateix, una gran quantitat d’arena 
extreta durant la construcció d’alguns carrers propers. I a la revista Concepción Arenal309 
del mes de maig d’aquell mateix any s’hi diu que l’estat del mollet era deplorable, i que la 

307  amll, la-58, p. 69v.

308  font obrador, B. S’Arenal: Miscelánea histórica del caserío (1861-1930), p. 28.

309  Concepción Arenal. «Noticiario de El Arenal»: «Nuestras informaciones»: «El puerto refugio». Maig de 
1929, p. 7.
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zona era plena d’algues que s’hi acumulaven i s’hi podrien. Era un lloc amb una olor molt 
desagradable i un focus de gèrmens. Tant veïnats com turistes es queixaven de la situació, 
i els responsables de la citada revista s’havien posat en contacte amb el comandant de 
Marina de les Balears, Juan Nepomuceno Domínguez, que, segons la revista, va atendre 
la queixa que li formularen en aquest sentit. De fet, els mesos de juny, juliol i agost, i 
sufragada amb fons municipals, s’hi fa una intervenció de neteja on participen una 
dotzena de jornalers i un carreter, sota les ordres del capatàs Rafel Monserrat, amb un 
cost total per jornals de quasi 2.500 pessetes. Cal dir, però, que aquesta intervenció al 
torrent no degué ser fruit de les queixes mostrades des de Concepción Arenal, perquè un 
any abans, el 1928, també ja s’hi havia fet la mateixa operació, fins i tot amb una petita 
obra, aquell cop durant els mesos de juliol, agost i setembre, amb un cost de quasi 2.000 
pessetes. El problema, però, persistí. Tant que el 1935 a Foch y Fum es publica un article 
titulat «Fá cosa d’uns 7 anys que es poble de s’Arenal es víctima de una peste bubònica»,  
referit a la gran quantitat d’alga que s’acumulava al mollet arran de l’obra que s’hi havia 
fet l’any 1927. Sepbi, que signa l’article, hi diu: Lo que s’enjiñé que tan acertadament realisá 
es plá de construcció per fé dite paret per mi sabia tant en so fé plans per enganar la má com jósé 
en so ram de bruxeria�310

Però coneixem referències d’un port encara més antic a la contrada de s’Arenal. Del 
primer mollet existent se’n té una de les primeres notícies l’any 1916, quan un temporal el 
destrueix per complet. Era una infraestructura senzilla, utilitzada per algunes barques 
de pescador, però sobretot pels trencadors durant les tasques de càrrega i descàrrega 
de peces de marès. De fet, el mes de gener de 1917 seran aquests trencadors que fan 
feina a s’Arenal els que demanaran a l’Ajuntament de Llucmajor una subvenció per a la 
reconstrucció d’aquest mollet tan vital per a ells. L’Ajuntament, veient ben necessària 
aquella obra, hi aportà 150 pessetes, que s’entregarien a Miquel Tomàs Tomàs i que es 
pagarien del Capítol d’Imprevistos, idèntica quantitat que la que s’havia concedit poc 

310  Foch y Fum. «Fá cosa d’uns 7 anys que es poble de s’Arenal es víctima de una peste bubònica», 
21-vi-1935, p. 3.
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temps abans per fer obres al desembarcador de s’Estanyol.311 El mollet que hi ha a s’Arenal 
el 1931 és el que s’havia construït el 1927 i que havia anat passant i mal passant els anys, les 
tempestes i la mala mar. Ben aviat es té clar, però, que el petit mollet a la desembocadura 
del torrent de s’Algar, a part de ser insuficient, s’havia construït en unes condicions molt 
precàries. Així, dia 30 de juny de 1932, el regidor Mateu Ripoll fa una intervenció en el 
plenari per interessar-se per aquest petit mollet arenaler. Exposa que és molt necessari 
fer-hi algun tipus d’intervenció, ja que tota la petita infraestructura que hi havia estava 
totalment exposada a les envestides de la climatologia, i era molt probable que el primer 
temporal que hi hagués a la zona la destruís totalment. 

El batle recollí la petició i considerà convenient mirar quines obres s’hi haurien de 
realitzar, la seva importància, el cost i les competències que tenia l’Ajuntament per a 
una intervenció en aquell lloc determinat, ja que no hem d’oblidar que la zona de costa 
tant podia ser competència del Ministeri de la Guerra, com d’Obres Públiques, com del 
Ministeri de Foment...

Francesc Mulet igualment es mostra totalment favorable a les afirmacions i les propostes 
de Ripoll, i entre tots els regidors s’acorda dur endavant la proposta del batle per esbrinar 
els detalls d’unes possibles obres municipals a l’indret del mollet. 

Sigui com sigui, desconec si es va arribar a fer una intervenció d’obres al mollet en aquesta 
ocasió, ja que en els plenaris de l’Ajuntament no es torna a parlar del tema que afectava el 
port de s’Arenal fins al dia 26 de juliol de 1934, més de dos anys després. Aquesta vegada 
és arran d’una comunicació que dia 20 de juliol havia fet arribar l’enginyer director de 
la Junta d’Obres del Port de Palma, en què donava a conèixer als membres del consistori 
municipal que la Direcció General de Ports, responent una instancia formulada por la 
colonia veraniega del caserio El Arenal al Excmo Sr� Ministro de Obras publicas solicitando obras 
de abrigo en el punto de la costa de este termino denominado Es Seluet,312 s’havia autoritzat 

311  amll, la-50, p. 9v.

312  amll, la-62, p. 194.

19 2      -      S ’A RE N A L D UR A N T L A I I  RE P ÚB L I C A .  UN A V I S I Ó  MUNI CIPA L .  P au Tomàs R amis



l’enginyer per fer la redacció del projecte i el pressupost de despeses. La instància a la 

qual feia referència l’enginyer director anava signada, a banda de la colonia veraniega del 

caserio de El Arenal, pel Pósito de Pescadores de Palma i pel Club de Regatas, també de Palma. 

La qüestió era que, segons ordenava la llei i segons informava l’enginyer director de la 

Junta d’Obres del Port de Palma, era obligatori que en un cas com aquest al pressupost 

s’adjuntàs una certificació de l’acord de l’Ajuntament en què es mostràs disposat a 

contribuir en el total de les obres amb un 25 %. Per això es demanava al consistori que li 

remetessin tal acord. Aquell mateix dia, després de la lectura de la carta enviada des de 

El mollet de s’Arenal l’any 1932, amb alguns pescadors treballant amb les xarxes. Amll; llu-5-0014. 
(família Martín Rimada).
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Palma i d’una breu explicació del batle, s’acordà per unanimitat contribuir a les obres del 

port de s’Arenal amb el prescriptiu 25 % del seu cost. Per aconseguir aquesta quantitat de 

doblers, l’Ajuntament recorreria a la bestreta reintegrable que concedia l’Estat, a satisfer 

en un termini de vint anys al 2 % d’interès.

Les obres, segons informava l’enginyer director, cosistirán en la demolición de las ejecutadas 

sin autorización Superior, dragado de la zona en las proximidades del antiguo espigón, así como 

en el tramo de la desembocadura del torrente Seluet, y ejecución de un varadero.313

Un dia abans de la sessió plenària en què es tractà aquest tema, el batle Sastre, el primer 

tinent de batle Monserrat Parets, els regidors Joan Miquel, Mateu Ripoll i Miquel 

Carbonell, i l’ajudant d’Obres Públiques Bernat Mulet havien mantingut una reunió a 

s’Arenal en què s’havia arribat a l’acord que la intervenció del mollet local era necessària 

i urgent. El lloc, des que s’havien efectuat les darreres obres, havia quedat com un espai 

antihigiènic i insalubre. Aquelles obres havien provocat que les algues i la posidònia que 

els temporals entraven al torrent des Saluet no tenguessin després sortida, i quan es 

començaven a descompondre feien una olor tan forta i ofensiva que no hi havia qui la 

resistís, a banda de totes les malalties que això podia provocar. Mulet presentà el projecte 

d’obra als representants consistorials, en el qual es preveia demolir les obres realitzades 

anteriorment, tornar el torrent al seu estat natural i dragar el mollet i el torrent fins a les 

cotxeres del tramvia, situades davant l’actual Club Nàutic. Així es permetria l’entrada de 

les embarcacions, i constituiria un bon lloc de refugi, ja que només hi hauria un vent que 

hi pogués fer mal, cosa que es preveia solucionar amb la construcció d’un varador que 

permetés treure les barques en cas de perill. A més, es parlà de la necessitat de construir 

també un pont que creuàs el torrent per posar en comunicació d’una forma còmoda la 

part baixa i la part alta de s’Arenal, fet que tant l’Ajuntament com Obres Públiques veren 

de forma positiva. 

313  amll, co-1934. Sig. 2499. Carpeta Oficinas varias.
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La despesa de les obres a s’Arenal no es preveia que superàs les 40.000 pessetes –no 
arribaria ni de bon tros a les 90.000 pessetes que un any després es pretenien invertir 
al port de s’Estanyol,314 o a les 700.000 pessetes,315 que quedaren reduïdes a 7.000, que 
proposava invertir la Junta d’Obres del Port de Palma per fer un port de refugi i un 
varador a Cala Pi.316 Dia 20 de març de 1935, quan el batle ja era Miquel Carbonell i 
Bartomeu Sastre era a l’oposició, es duu al Ple per a la seva resolució un ofici de l’enginyer 
de la Junta d’Obres del Port Palma, en què demanava l’acord municipal per participar en 
el preceptiu 25 % per fer obres al port de refugi de s’Estanyol. Es calcula que el cost de 
l’obra del port de refugi seria al voltant de les 90.000 pessetes. El batle obrí la discussió 
i tot d’una Mateu Ripoll s’hi mostrà favorable, perquè la considerà una obra de molta 

314  La petició de les obres o la construcció d’un port de refugi a s’Estanyol havia partit d’una instància 
presentada dia 18 de desembre de 1934 pel president de Círculo Republicano Conservador, adherit a Acción 
Popular, en què diu que es fa eco de l’anhel dels pescadors de la contrada. En la sessió plenària d’un dia després 
s’acorda per unanimitat formular a la Direcció General de Ports la petició i es demana conèixer la despesa que 
suposaria abans de confirmar si es volia dur aquesta obra endavant o no.  

315  Aquesta xifra, realment desorbitada per a l’època i pel tipus de construcció que es pretenia fer a Cala 
Pi, és comunicada com a previsió de despeses des de la Junta d’Obres del Port de Palma en una carta datada 
el 24 de d’octubre de 1934, i el novembre del mateix any l’Ajuntament, entre d’altres coses, informa l’enginyer 
director del Port de Palma que: 1�- El Ayuntamiento de mi presidencia, no tiene capacidad económica para emprender 
una obra de esta índole� 2�- Es opinión unánime de esta Corporación que bajo ningún aspecto puede justificarse la 
construcción de un Puerto de tanta importancia en Cala-Pí� (amll, co-1934. Sig. 2499. Carpeta Oficinas varias).

316  La idea de fer aquest port pareix que parteix dels pescadors de la zona. La primera xifra que la Junta 
d’Obres del Port de Palma dona al consistori és de 700.000 pessetes (plenari de dia 31 d’octurbre de 1934), 
però l’Ajuntament ho troba una despesa desorbitada i en la sessió de dia 7 de novembre proposa la construcció 
d’un varador i un petit dic de protecció amb un cost de 7.000 pessetes, que consideren suficient per adequar 
la zona a les peticions dels pescadors. Dia 8 s’envia una comunicació a l’enginyer encarregat de l’assumpte, i 
mentrestant s’arriba a l’acord de contribuir amb el preceptiu 25 % sobre la base del cost aproximat de 7.000 
pessetes. L’enginyer, en una comunicació de dia 10, tal com s’informà en la sessió plenària de dia 14 del mateix 
mes, demana que es remeti l’acord a la Direcció Facultativa del Port de Palma. Finalment, dia 19 de maig de 
1936, es dona a conèixer al plenari una comunicació de dia 12 de maig que la Prefectura d’Obres Públiques de 
Balears, traslladant una comunicació de la Direcció General d’Obres Hidràuliques i Ports aprovada dia 5 de 
maig, havia aprovat el projecte del port a Cala Pi amb un cost final de 8.573,04 pessetes, consistent en un dique 
de abrigo de 15 metros de longitud y un varadero con el fin de que las embarcaciones que se refugian en la Cala, puedan 
ser sacadas fuera en casos de temporal, i que es certificàs que l’Ajuntament hi contribuiria amb un 25 %. (amll, 
co-1936. Sig. 2502. Carpeta Obras Públicas).
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necessitat per evitar el constant perill en què es trobaven els pescadors de la zona en dies 
de temporal, quan no podien treure les seves embarcacions. Amb aquestes obres, segons 
continua explicant el regidor, s’aconseguiria una major afluència de barques de pescadors 
a s’Estanyol, que durien peix al mercat de Llucmajor, fet que aniria en benefici públic. A 
més, explica que el compromís econòmic no era de gaire importància, ja que el gravamen 
no arribava ni tan sols a 1.000 pessetes a l’any. 

Però l’argumentació de Ripoll és rebatuda per Bartomeu Sastre, que no està d’acord que 
s’accepti aquest compromís pel que fa al port de s’Estanyol, perquè la precària situació 
econòmica que viu en aquests moments l’Ajuntament no ho permet. Per ventura, tal com 
diu, més endavant seria factible acordar l’ajuda del 25 %, però ara no. Afegeix que no està 
d’acord amb el regidor Ripoll quan diu que la despesa és insignificant, pues dos auxilios que 
se han acordado, uno para el Arenal y otro para Calapi representaban un gasto muchisimo menor, 
teniendo, especialmente el del Arenal, una mayor importancia�317 Joan Pau Mut també parla a 
favor de Sastre i comenta que segons creu recordar la primera vegada que es va parlar del 
tema de les obres del port de s’Estanyol es dona la xifra de 40.000 pessetes, i que ara ja 
havia pujat a 90.000. Si el pressupost se seguia inflant, es podrien arribar a les 150.000 
pessetes, i afegeix que ell no vol deixar als seus successors una herència tan carregosa. 

Mateu Ripoll continua la discussió argumentant la necessitat de l’obra, i després de 
diverses intervencions de tots els regidors, el tema es deixa damunt la taula per seguir 
la discussió en el proper plenari. I així fou: dimarts dia 26 de març, es recull el tema de 
damunt la taula, la discussió es torna a activar i el tema de les obres al port de s’Arenal 
torna a aparèixer. Comença parlant Bartomeu Sastre, que se segueix oposant a l’acord de 
contribuir amb el 25 % del pressupost a les obres del port de s’Estanyol, almanco fins que 
no s’hagin començat les que s’havien acordat per al port de s’Arenal, no fos cosa que les 
de s’Estanyol perjudicassin les altres. Per tant, gràcies a aquesta intervenció, sabem que 
s’havia arribat a un acord en el tema de les obres del port de s’Arenal, però que encara no 
s’havien començat. 

317  amll, la-63, p. 73v.
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La discussió sobre el port de s’Estanyol, a partir de la intervenció de Sastre, continuà. 
S’establiren dos bàndols clars: els que hi estaven a favor, en el qual se situaven els regidors 
Ripoll, Ramis, Tomàs i el batle Carbonell, i els que hi estaven en contra, com Bartomeu 
Sastre i Joan Pau Mut, el qual afegeix que ell en un principi havia donat suport a la 
iniciativa perquè pareixia que era un assumpte d’interès per al poble, però que ara no ho 
podia fer, perquè hi havia un partit polític que presumia que el tema era cosa seva. Tot i 
l’oposició i el vot en contra de Sastre i Mut, l’acord de contribuir amb un 25 % a les obres 
del port de refugi de s’Estanyol es va aprovar amb quatre vots a favor i dos en contra, 
sempre amb la condició que no s’excedissin les 90.000 pessetes previstes per a l’obra.

Dia 1 de juny s’havia d’enviar a l’Ajuntament un ofici amb instruccions per redactar el 
certificat de l’acord, però pareix que no hi arribà mai. Dia 6 d’agost l’enginyer de la Junta 
d’Obres del Port de Palma demanava que es redactàs un altre cop, prenent com a base 
aquell ofici, el certificat de l’acord de l’Ajuntament de Llucmajor i la seva contribució 
amb el 25 % en les despeses de construcció del port a s’Estanyol, i que s’enviàs. Però 
els regidors desconeixien per complet el contingut d’aquell ofici i n’hagueren d’esbrinar 
alguns aspectes per poder fer el certificat conforme a la llei. En la sessió de dia 13 d’agost 
s’aprovà la certificació i s’acordà demanar a l’Estat com a bestreta els doblers amb els 
quals s’havia de contribuir a les obres, a tornar en vint anys, amb un interès del 2 %, tal 
com s’havia fet amb les despeses del port de s’Arenal.

Quatre setmanes després, el 26 d’abril, es torna a tractar en el ple un ofici de l’enginyer 
director de la Junta d’Obres del Port de Palma. Aquest cop era per traslladar al consistori 
la xifra total i final del pressupost per a les obres que s’havien de realitzar al port de 
s’Arenal. Finalment, el cost de les obres pujaria a 66.800,02 pessetes. En un principi 
es preveia que el pressupost seria de 40.000 pessetes, però a l’hora d’entregar-lo havia 
augmentat en 26.800,02 pessetes. L’Ajuntament hi hauria de contribuir amb 16.700 
pessetes. Aquest augment en el pressupost no és mal vist pels regidors, sobretot per 
Bartomeu Sastre, perquè les obres que n’havien motivat l’augment eren molt necessàries, 
i s’acordà per unanimitat acceptar-lo.
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Però, tot i això, a finals del mes de juliol pareixia que tot estava aturat. És per aquest motiu 

que Bartomeu Sastre, molt interessat en els temes de s’Arenal i a dotar el caseriu dels 

serveis bàsics i de fer-lo un lloc de reclam, demana durant el ple de dia 30 de juliol que 

s’elevi una petició al ministeri, suposadament al de Foment, perquè s’activi l’expedient i 

es treguin a subhasta les obres del port arenaler. Respon el batle Carbonell que, segons ell 

tenia entès, les obres no havien de sortir a subhasta per un motiu: com que el pressupost 

s’havia rebaixat, les obres les executaria l’administració. 

La primera pedra, figuradament parlant, del nou port de s’Arenal, estava posada. Ara es 

feia necessari que les diferents administracions que hi havien de participar hi posassin la 

feina i els esforços. En aquella sessió del 30 de juliol va tenir lloc la darrera intervenció en 

un plenari municipal que feia referència al port de s’Arenal. Després, el mes de febrer de 

1936, vengué el canvi d’ajuntament i sembla que a finals de març les obres encara no havien 

començat. Des de La Semana es deia que falta solamente para coronar el éxito alcanzado, o 

sea para que se dé pronto comienzo a las obras, que las mismas autoridades que iniciaron las 

gestiones para que fuese estudiado dicho Puerto, la prosigan con el mismo entusiasmo, hasta 

conseguir sea un hecho tener un pequeño puerto de refugio en nuestro bello y risueño caserío 

de El Arenal�318 La qüestió es tornava activar i, segons informava dia 27 de juny un altre 

cop La Semana, el batle havia rebut una comunicació del governador de Madrid en què li 

anunciava que ben prest serien subhastades les obres del tan desitjat port de refugi, i que 

la qüestió econòmica pareixia que també es tornava activar:

El Presidente de la Diputación don Jaime García ha recibido de don Julio Just, Director General 

de Puertos, atenta carta ampliando las gratas noticias referente a las obras del Puerto del Arenal�

En ella dice: Acusando recibo de su atenta carta del 15 del corriente les puse un telegrama como 

avance del interés que tengo por dar inmediata solución al asunto que tanto les afecta y que 

se refiere al libramiento de las 24�000 pesetas para las obras del Puerto de El Arenal� Intereso 

318  La Semana. «Del Arenal. El Puerto de refugio», 29-iii-1936, p. 3.
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vivamente esta gestión y espero darles gratas noticias dentro de breves días y alguna más que 
también les llenará de satisfacción� (...)319

I l’11 de juliol, la mateixa publicació anunciava que el batle havia rebut una carta del 
ministre d’Obres Públiques en què li oferia incloure en la distribució de crèdits per al 
tercer trimestre el que fos necessari per contractar les obres del port de refugi de s’Arenal. 
Igualment havia rebut un telegrama del governador de Madrid en què li comunicava que 
la Direcció General d’Obres Hidràuliques havien cursat les oportunes ordres perquè es 
lliurassin els fons que requeria l’obra. 

Però el 18 de juliol arribaria el canvi de règim i la fi de la ii República. Les obres ja passarien 
a ser tasca del règim que havia de governar l’Estat a partir de llavors.

El 1952 es fundà el Club Náutico Arenal (Sbert (1990) p. 28).320 Els anys seixanta, devers 
el 1964, l’indret on hi havia el torrent, el mollet i el port d’amagada, que amb el temps 
s’havia anat reforçant, agafant més terreny a la mar, s’amplià de mida i de serveis i s’hi 
construí el nou club nàutic. Es passà de la vintenta d’embarcacions de pesca que hi podien 
amarrar un cop es realitzaren les obres en temps de la ii República a les més de 650 que 
ja hi cabien a principis dels anys setanta, tant d’esbarjo com de pesca, places que avui en 
dia es mantenen més o manco en 645.

319  La Semana. «El Puerto de El Arenal», 27-vi-1936, p. 3.

320  Sbert també indica que devers l’any 1950 les barques que hi havia no passaven de la mitja dotzena. 
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LES PARCEL·LACIONS
El naixement del caseriu de s’Arenal havia estat possible gràcies a les parcel·lacions 

d’algunes grans possessions que s’havien duit a terme a mitjan i finals del segle xix. A 

mitjan segle, Francesc Tomàs Amengual parcel·lava el lloc conegut com sa Marineta, 

pertanyent a la possessió de Son Delabau, uns terrenys que limitaven amb el torrent 

des Jueus, que convertí en parcel·les i que anà venent des de 1867, quan fa la primera 

transacció d’una parcel·la amb el comte d’Aiamans, Felip Pasqual Togores i Zanglada,321 

de 40 destres i 3 dècimes de destre per 14 lliures i 10 sous, fins que el 1898 en ven una a 

Margalida Contestí Fullana, de 18.960 pams per 20 pessetes. Entre aquestes dues vendes, 

la primera i la darrera, Bartomeu Font (1975, p. 10 i 11) en consigna devuit. 

Una altra de les finques que es parcel·là, per ventura la més important a l’hora de propiciar 

el naixement del nucli urbà de s’Arenal, fou Son Verí de Baix. Els propietaris eren els 

mateixos que els de la possessió de sa Llapassa, i durant el segle xix Son Verí de sa Llapassa 

i Son Verí de Dalt, una altra de les porcions de la contrada, formen una entitat unitària a 

l’efecte d’estadística municipal.322 Tenia una extensió de 964 quarterades i conèixer-ne els 

límits serà important per comprovar com fou de significatiu que parts del terreny de la 

possessió convertides en parcel·les sortissin a la venda. Segons Font Obrador (1975, p. 11) 

limitava al nord amb terres de Rafel Boscana, Miquel Salvà i el camí de s’Algar; a l’est, amb 

terres d’aquells mateixos propietaris; al sud, amb Son Granada de Francesc Villalonga 

i Safortesa, i a l’oest, amb la vorera de la mar. En els seus terrenys hi havia pinar, bosc, 

sementers, pedreres, vorera marina...

321  A Llucmajor era propietari entre d’altres terres i immobles de les possessions de Son Julià, Merola i 
Binificat.

322  amll, Sig. 2291/4. S’especifica que Son Verí de la Llapasa forma caserio con Son Verí d’alt referit a l’any 
1888.
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La possessió el 1837, per la mort del propietari Francesc Salvà Vicens, va passar a formar 

part del patrimoni del seu fill Francesc Salvà Salvà, pare de dos fills, Francesc i Antoni, 

i d’una filla, Maria Antònia Salvà, la poetessa llucmajorera. El 1897 part de les terres de 

Son Verí i de Son Granada323 són expropiades per l’Estat per tal d’emplaçar una bateria 

militar a les costes del cap Enderrocat, i el 1899 tornen a ser intervingudes, afegint-hi les 

terres de Son Buit, per instal·lar-hi una línia telemètrica militar. El 1904 el Ministeri de la 

Guerra declarava d’utilitat pública les expropiacions que s’havien fet a Son Granada per 

construir la bateria militar Alfonso xiii, annexa al cap Enderrocat. Quan el 1900 Francesc 

Salvà mor es divideixen les finques entre els hereus de la casa de sa Llapassa, i Son Verí 

de Baix passa a ser propietat d’Antoni Salvà Ripoll, que en aquells moments tenia 32 anys. 

Home amb una àmplia formació acadèmica i humanística, cursà la carrera d’advocat, fou 

secretari del Banc de Crèdit Balear i director de la revista La Nostra Terra del 1928 al 

1936. Just començada la ii República fou, també, un dels redactors de l’Avantprojecte 

d’Estatut de les Illes Balears, redactat per l’Associació per la Cultura de Mallorca, de la 

qual era soci. Ja el 1899, abans de la mort del seu progenitor, Antoni sol·licita autorització 

a l’Ajuntament per vendre una porció del terreny de Son Verí de Baix en el lloc conegut 

com es Porrassar, destinat a solars per edificar. 

Luego se dió cuenta de una instancia de D� Antonio Salvá Ripoll de la Llepasa solicitando 

autorización del Ayuntamiento para la venta de una porción de terreno del predio de su 

propiedad llamado Son Verí d’abaix en el punto conocido por el Porrasar situado en el caserio 

del Arenal, la cual destina á solares para edificar� Se acompaña á la instancia un plano en donde 

se fijan estos y lo que se destina para via publica� La Corporación acordó pase á informe de la 

Comisión de Obras�324

En la sessió plenària següent l’Ajuntament la hi concediria: 

323  Son Granada a finals d’aquest segle xix era propietat de Pere Rossinyol Zagranada.

324  amll, la-31, 94-94v.
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Puesta sobre la mesa la solicitud presentada por D� Antonio Salvá Ripoll, vista por el Ayuntamiento 
en la sesión última y discutido brevemente el dictamen que la Comisión de Obras ha emitido en 
la misma, se acordó conforme con este, autorizando el proyecto que dicho Sr� Salvá expone en su 
instancia y aprobando el plano que se acompaña á la misma, al cual deberan sujetarse en cuanto 
á sus alineaciones las construcciones que se levanten en el lugar de referencia�325 

A banda d’això, també s’utilitzaven terrenys i recursos d’aquestes possessions per proveir 
la zona. A finals del segle xix l’Ajuntament, a més de fer construir el primer dipòsit d’aigua 
de la contrada per abastir els qui durant els mesos d’estiu anaven a banyar-se a la platja, 
va construir una pica per rentar roba en uns terrenys cedits per Francesc Tomàs de la 
seva possessió de Son Delabau, la qual es proveïa amb aigua que es canalitzava des de la 
possessió de Son Verí de Baix. També durant certes èpoques i temporades el senyor de 
Son Verí de Baix permetia a la gent de la contrada entrar a certes zones dels seus terrenys 
per anar-hi a cercar llenya.

El lloc de sa Marineta s’havia poblat de rústiques i precàries casetes o barraques per 
aixoplugar els foravilers que anaven a cercar alga a la contrada. Així anaven sorgint les 
casetes d’estiueig per gaudir de la zona d’arena i platja durant els mesos en què el temps 
meteorològic permetia els banys a la mar, alguns molins que es dedicaven a la indústria 
del guix i, com ja he explicat, tavernes i església. 

Un cop s’inicià el segle xx, Francesc Tomàs vengué algunes parcel·les més de sa Marineta, 
però el gran gruix de solars i terrenys que es vengueren, el qual permeté el gran primer 
desenvolupament urbanístic de s’Arenal, provenia de terres de Son Verí de Baix. Segons 
les dades oferides per Font Obrador (1975, p. 18), entre 1901 i 1907 se seguiren venent 
solars as Porrassar. El 1906 Antoni Salvà amplià la zona de la possessió de Son Verí de 
Baix que pretenia vendre. Així, en la sessió de l’Ajuntament de dia 28 de gener d’aquell 
any se puso sobre la mesa una instancia de Don Antonio Salvá Ripoll en solicitud de aprobación 
de un plano de varias barriadas, adjuntas al caserio del Arenal, cuyos terrenos tiene acordado 
vender en solares; y se acordó su pase á informe de la Comisión de Fomento�326 Dia 28 de gener 

325  amll, la-31, 96-96v.

326  amll, la-39, p. 12. Antoni Salvà havia presentat la instància dia 27 de gener.
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la comissió en feia un dictamen positiu i en la sessió de dia 15 d’abril els membres del 
consistori l’aprovaven per unanimitat. Les vendes de solars i la construcció d’habitatges 
podia començar. D’aquesta forma, per exemple, dia 15 de juliol de 1906, Bartomeu Tomàs 
Feliu rep l’aprovació de l’Ajuntament para construir una casa en el caserio del Arenal, calle 
de San Cristobal, debiéndose de sujetar á las condiciones aprobadas por el Ayuntamiento en la 
sesion de dia quince de Abril último al ocuparse del plano presentado por D Antonio Salvá, de la 
barriada en donde se halla enclavado el solar de referencia,327 i en la sessió de dia 27 de juliol 
serà Sebastià Tomàs Oliver qui rebrà el permís per construir-ne una als terrenys que 
havia venut Antoni Salvà, que limitaven amb la Nueva Plaza y con la calle de la Marina.328 

El 1907 comença la venda de parcel·les a les terres conegudes com sa Marineta des 
Capellà, amb solars grans, superiors a 300 m2. El maig de 1909, Antoni Salvà ven per 
147.000 pessetes les 957 quarterades i 76 destres que encara posseïa de Son Verí a Isabel 
Siragusa Guirau, vídua d’Antoni Roses i representada pel seu fill Sebastià, família que ja 
hem mencionat en parlar del ferrocarril a s’Arenal.329 Si seguim les indicacions que ens 
descriu Onofre Llinàs (2001, p. 13), ens hem de situar entre el torrent des Jueus i el des 
Saluet, entre sa Marineta de Son Delabau, que feia partió amb Son Verí de Baix, el camí 
de s’Algar, es Porrassar, i sa Marineta des Capellà.

327  amll, la-39, p. 62v.

328  amll, la-39, p. 66.

329  No és l’única branca familiar dels Roses que es dedicà a l’activitat d’urbanitzar terrenys pròxims a 
la costa. Llorenç Roses Bermejo, nascut a Puerto Rico el 1895 i establert amb la seva família a Sóller quan 
retornaren a Mallorca, també es dedicà a aquesta activitat però a la zona de Calvià. Era cunyat d’Emili Darder, 
batle de Palma, i ell mateix, durant un curt període de temps, fou batle interí de Sóller a principis de la ii 
República. L’any 1900 son pare havia comprat, entre d’altres propietats, l’enorme extensió de Son Caliu i ses 
Planes, al litoral calvianer. L’any 1935 Llorenç comença la urbanització d’aquells grans terrenys que la família 
havia adquirit a Calvià: la zona es convertiria en Palmanova. Amb el cop d’estat de Franco, Llorenç Roses seria 
detingut i acusat de no complir el ban de guerra dictat per Manuel Goded, d’oposar-se al nou règim i d’haver 
estat batle republicà de Sóller. Fou empresonat l’1 octubre i jutjat en consell de guerra. Li imposaren una pena 
de trenta anys de reclusió, però dies després un grup de militars l’anà a cercar i l’afusellaren dia 18 d’octubre 
al cementiri de Palma. Llorenç era una persona adinerada i d’esquerres, i això a les noves autoritats de l’illa els 
feia mal d’ulls. Amb el seu assassinat, i amb el del també solleric Bernat Marquès, pretenien donar un avís clar 
a les persones que es trobaven en les seves mateixes condicions.
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Amb la nova propietat l’activitat de compravenda de terrenys continuà, i el 1914 Isabel 
Siragusa presentà a l’Ajuntament uns plànols d’alineació de dues illetes que tenia en 
projecte vendre a les sementeres de Can Munar i sa Marineta. El 1917, un altre fill d’Isabel, 
Llorenç, aconseguí que s’aprovàs una ampliació dels plànols presentats per sa mare 
el 1914, tot i que es privava que es pogués construir als voltants del torrent de s’Algar. 
Com a mínim s’havia de fer a 50 m de la mar, i els carrers, en lloc de tenir 8 m, tal 
com els Siragusa proposaven, n’havien de tenir obligatòriament 12, segons la normativa 
municipal.330 La venda de solars, tal com anunciava La Almudaina el desembre de 1921, 
anava des dels 25 cèntims fins a les 3 pessetes el metre quadrat. 

Solares en el Arenal

En el punto mas céntrico y muy cerca del Tranvía, puntos elevados y de muy buena vista, se 
venden desde 25 céntimos el metro cuadrado hasta tres pesetas� El pago de los mismos podrá 
efectuarse a razón de 5 pesetas mensuales� Para informes José Sureda, café de la Estación del 

Ferrocarril del Arenal�331

Igualment s’anunciava la venda d’uns altres solars també el mateix desembre de 1921 a La 
Almudaina:

Solares en venta

Cerca de la línea del tranvía del Arenal, por la cantidad de cinco y diez pesetas mensuales 
podrán adquirir solares próximos a la Colonia Riutort (Bonavista) y de Can Pastilla� Para 

informes en «Can Pastilla» y en el domicilio del vendedor en «Son Alegre».332

A finals de la dècada dels anys vint es parcel·larien també uns altres terrenys de la 
contrada. Dia 31 d’agost de 1925 el llucmajorer Damià Monserrat Noguera Gaspar farà 

330  amll, la-50, p. 3. 

331  La Almudaina, 1-xii-1921, p. 6.

332  La Almudaina, 3-xii-1921, p. 6.
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una primera sol·licitud a l’Ajuntament de Palma per parcel·lar els terrenys que tenia a 
ses Cadenes, per tal de portar a terme la construcción de viviendas modestas. La propietat 
de Monserrat feia partió amb la carretera del cap Enderrocat i procedia del pinar de Son 
Sunyer. Dos anys més tard, en la sessió plenària de dia 14 de novembre de 1927, s’aprova el 
dictamen definitiu del projecte, que seria ratificat per la Comissió Municipal Permanent 
del consistori ciutadà dia 10 de gener de 1928.333 Però aquell 14 de novembre, i seguint la 
dinàmica del moment, a més s’aprovaren projectes referits a parcel·lacions o establiments 
de ses Roques, terrenys pròxims as Coll d’en Rabassa i propietat de l’inquer Joan Fiol 
Conrado; de sa Tanca a Son Sardina, propietat d’Aina Maria Romaguera Garau, i de les 
finques o possessions de Can Rebó, Can Morei, So n’Aixaló i Son Sant Joan, propietat de 
Dolors Truyols, la vídua de Despuig, Pere Gual i Antoni Mulet, respectivament.334

En temps de la ii República a s’Arenal se segueixen venent solars i petits terrenys producte 
de les parcel·lacions del territori de Son Verí de Baix o de Son Delabau. Però a partir de 
1935 seran els terrenys de Son Granada, que havien estat a principis de segle en gran part 
propietat del marquès de casa Desbrull, els que agafaran vertader protagonisme en aquest 
sentit. A les seves terres és on naixeria el nucli de les Palmeres. Allunyat del que podríem 
considerar com a nucli del poble de s’Arenal, no em puc estar de fer-hi esment, ja que fou 
un procés que conté fets ben curiosos i que de ben segur, per la proximitat de les terres 
de la possessió de Son Granada, d’alguna manera degué afectar també l’Arenal d’aquell 
temps.

L’any 1934 sorgeix una gran polèmica entorn d’aquests terrenys, ja que el propietari de 
Son Granada en ven una porció de 15 quarterades (106.545 m2) a una empresa anomenada 
Mallorca Development Co., amb seu a l’avinguda d’Antoni Maura núm. 38 de Palma, a 
400 pessetes la quarterada, i aquesta anuncia que, després d’haver fet les corresponents 
parcel·lacions, sorteja terrenys de forma gratuïta per a qui en vulgui. Per poder participar 

333  amp, ah-2196-3, p. 253v. i arxiu particular dels germans Monserrat (Damià i Julià), nets de Damià 
Monserrat. Document facilitat per Dídac Martorell Paquier.

334  amp, ah-2196-3, p. 252v.-253v.
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en el sorteig només s’havia 

de ser major d’edat, resoldre 

un sudoku que apareixia en 

l’anunci de premsa i enviar el 

cupó corresponent: Envie este 

cupón inmediatamente con la 

solución y avisaremos a Vd� si 

ha ganado o no un lote gratis en 

MALLORCA�335 

Ev ident ment era  u na 

estratègia de màrqueting que 

fregava els límits de l’estafa, 

però que calà profundament 

en els possibles clients. 

Per tal d’aconseguir els permisos d’urbanització s’havia hagut de destinar un 25 % dels 

terrenys a carrers o vies públiques, 26.636,25 m2. Dels 79.909,75 m2 restants, n’hi va 

haver 78.150 que es destinaren a fer 521 parcel·les, a raó de 6 x 25 m, és a dir de 150 m2. 

Els 1.759,75 m2 restants quedaven com a romanent per a Mallorca Development Co. 

Per a la cessió, en teoria gratuïta, de cada una de les parcel·les s’imposava l’abonament 

per diversos conceptes. Segons càlculs de l’època, 58 pessetes eren suficients per satisfer 

aquests conceptes, però en realitat l’empresa exigia un pagament de 158 pessetes. Aquesta 

diferència de 100 pessetes servia com a pagament encobert del terreny. El total que 

s’estimava que Mallorca Development Co. hauria guanyat amb la venda dels terrenys 

era de 52.100 pessetes, a les quals s’havien de restar les 6.000 que s’havien invertit en la 

compra. Per tant hi havia un benefici de 46.100 pessetes en uns terrenys que, com deia, 

335  La Última Hora, 23-viii-1934, p. 6.

Anunci inserit a la premsa referent als terrenys de Son Granada. (La 
Última Hora, 23-viii-1934, p. 6).
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s’anunciaven com a gratuïts. A més, quedaven els 1.759,75 m2 de romanent que es podien 
vendre fins i tot a preus més elevats.

El fet és que la promoció d’aquests solars suposadament gratuïts no es feu només a 
Mallorca, sinó també a Catalunya, i foren diverses les persones que d’una forma o altra es 
dirigiren a l’Ajuntament per demanar-ne informació, incrèduls i escèptics davant l’oferta. 
Dia 25 d’octubre de 1934, Magí Bover, veí de Barcelona, envià una carta a l’Ajuntament 
per demanar-ne explicacions:

Se trata que una entidad de Barcelona, llamada MALLORCA DEVELOPMENT Cº, ofrece 
gratuitamente terrenos de este Municipio, con la idea según dicen, de crear una ciudad jardin en 
tan bellos parajes�

Como sea que, existen hoy tantas maneras de timar al público, no sabe uno hasta cierto punto 
puede creer en tales propagandas y a este efecto, le estimare si sabe Vd� si en verdad existe tal 
entidad y si es cierta la propaganda y la cesión gratuita de esas parcelas de terreno, y si es que 
ya llevan distribuidas algunas en las condiciones de pagar solo los gastos de la Escritura, como 
dicha entidad ofrece�336 

El negoci de les parcel·lacions i la venda de terrenys havia canviat molt en pocs anys, des 
d’aquelles primeres en terrenys de Son Delabau o Son Verí de Baix, a aquestes de Son 
Granada i les que havien de venir.

Dia 23 de juliol de 1935 en el plenari de l’Ajuntament s’informa d’una sol·licitud de Josep 
Puñet Rosich en què demana l’autorització municipal per parcel·lar i urbanitzar uns 
terrenys situats a la seva propietat de Son Granada. Puñet Rosich era advocat, resident a 
Barcelona però natural de Reus. Un il·lustre reusenc que durant anys havia estat president 
del Círculo de Reus y su Comarca, entitat que pretenia posar en valor i incentivar les 
activitats de la ciutat i de tota la comarca del Baix Camp, i aglutinar els reusencs que 
havien anat a viure a altres ciutats. Era articulista ocasional del diari Las Circunstancias� 

336  amll-co-1934. Sig. 2499. Carpeta Varios Alcaldía Particular.
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Diario Republicano Gubernamental, de Reus, i republicà convençut. L’11 de febrer de 1930, 
abans de l’adveniment de la ii República, escrivia:

Han passat cinquanta set anys des de que s’implantá per primera i única vegada la República a 
Espanya, i, els que, joves encara, no hem pogut veure aquella forma de govern a la nostra Nació, 
sentim la nostàlgia d’aquell temps de la História de la nostra Pátria en que el poble sobirá es 
governava per sí mateix, sense altra norma dels seus actes que la voluntat del poble�337

Feia uns mesos ja havia tramitat una sol·licitud similar per urbanitzar part de Son 
Granada, però aquesta, que també anava acompanyada de plànols, era una ampliació 
d’aquella altra. L’Ajuntament, en principi, acordà acceptar la sol·licitud com a presentada 
i sotmetre-la, tal com era preceptiu, a informació pública durant trenta dies, per si es 
produïa algun tipus de reclamació o al·legació. 

Just al mateix temps Nicolau Taberner Sbert també pretenia urbanitzar uns terrenys de la 
seva finca de Son Reiners, adjunts al caseriu de s’Estanyol. Tant un expedient com l’altre 
es tractaren un altre cop en la sessió plenària de dia 22 d’octubre. Els terrenys de Nicolau 
Taberner eren a vorera de mar i ja tenien el vistiplau del ram de la Guerra, com a organisme 
que tenia la competència de la zona, i es decidí passar-ho a la Comissió de Foment perquè 
n’elaboràs un informe, mentre que el de Puñet, referent a Son Granada, quedava sobre 
la taula fins que es justificàs el permís militar que es diu que era indispensable perquè 
l’Ajuntament en pogués donar l’aprovació. 

La intervenció de Puñet, i segurament d’altres agents en la parcel·lació i la urbanització 
de Son Granada, afavorí la compra de solars per part de molts de catalans, sobretot 
barcelonins, en un tant per cert significatiu. Els terrenys es compraven tant per a ús propi 
com per a una revenda posterior, talment o amb una obra ja feta. 

El mes de març de 1936, essent comandant militar de l’illa Manuel Goded, es reclama 
als ajuntaments que facilitin una llista a la Comandància Militar dels estrangers que 

337  Las Circunstancias� Diario Republicano Gubernamental� «L’onze de febrer». 11-ii-1930, p. 1.
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resideixen a cada municipi. Segons una llei aprovada el 23 d’octubre de 1935, les propietats 

que els estrangers podien tenir a l’illa eren objecte d’una limitació d’extensió. Per això 

Goded sol·licitava a l’Ajuntament la relació dels estrangers que haguessin construït finques 

o adquirit terrenys o parcel·les, amb indicació de la superfície, els límits i qualsevol dada 

que en facilitàs la identificació.

Des de Llucmajor se li envià resposta338 dia 31 de març de 1936. Només constaven a la 

llista tres persones estrangeres, però curiosament les tres tenien la residència habitual a 

Catalunya i havien adquirit terrenys a Son Granada.

RELACIÓN de los Sres que se suponen de nacionalidad extranjera pues en este Ayuntamiento no consta su verdadera identidad 
que poseen terrenos o parcelas en este término municipal con identificación de su superficie y linderos, o hayan construido fincas.

NOMBRES Y APELLIDOS DOMICILIO TERRENOS

D Concepción Berche Sarrate BARCELONA C. Balmes 22 Porción de terreno en SON GRANADA, de 147 mts. 2, 
lindante por Norte con el lote nº 382, Sur, con el 380, Este 
con finca de José Pruna Veronia y Oeste con la calle de 
Chopin.

Dª Isabel Schol Alarcón MALGRAT, Ramón Turró 18 Porción de terreno en SON GRANADA de 168 mts 2, 
lindante por Norte, Avenida de Son Granada, Sur, lote 1.391, 
Este con el 1.386 y por Oeste con calle Internacional.

D. Albert Hochstrasser y Dª 
Marie Josephine Hochstrasser 
Eigensatz

BARCELONA, C. Enrique 
Granados nº 5, 2º

Porción de terreno en SON GRANADA de 609 metros 2, 
lindante por el Norte con Avenida de Blasco Ibañez, Sur 
lote 2.002, Este carretra Regana y Oeste con calle de 
Zaragoza.

En els mesos posteriors i fins a mitjan juliol d’aquell 1936, o sigui fins a finals de la ii 

República, a l’Ajuntament es reberen diverses cartes i comunicacions, totes des de 

Catalunya, relacionades per diversos aspectes amb compres o contribucions en terres de 

Son Granada. 

L’empresa Colonias Veraniegas, S.L., de la qual formava part Josep Puñet, era qui estava 

al darrere d’aquesta planificació urbanística de part de la possessió. El gerent de l’empresa, 

338  amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Comandancia Militar.
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amb oficines a Madrid i a Barcelona, dia 8 d’abril de 1936 dirigia una carta a l’Ajuntament 
de Llucmajor en què manifestava:

Nos es muy grato confirmar a Vd� la conversación tenida en esa por nuestro Gerente Sr� Monforte 
en 1º del actual, referente a la Urbanizacion de «Son Granada»�

Suponemos obrará en su poder el oficio de la Comandancia Militar de Palma de Mallorca y el 
Convenio unido al mismo, suscrito por Don José Puñet, que le remitimos el pasado lunes, dia 6 
del actual�

Caso de haber llegado dicha documentacion, a tiempo para ser resuelto el asunto el pasado 
martes, por ese Ayuntamiento, le agradeceriamos infinito nos lo comunicara a la mayor brevedad 
posible, pues inmediatamente obre la autorización en nuestro poder empezaremos las obras de 
urbanización y seguidamente de construcción de chalets, tal como le comunicó nuesro citado 
Gerente en la entrevista con Vd� celebrada�339

El projecte que havia posat en marxa la companyia Colonias Veraniegas Españolas, 
després d’haver arribat a un conveni amb Josep Puñet, com a propietari de les terres, o 
almanco d’una part d’elles, havia estat confiat al talentós arquitecte català Joan Baptista 
Subirana Subirana. Un jove de 32 anys que en temps de la República havia duit a terme 
molts de projectes, encarregats la majoria per la Generalitat de Catalunya i l’Ajuntament 
de Barcelona, i que a partir de 1932 començà una estreta col·laboració amb el prestigiós 
arquitecte Josep Lluís Sert. Emmarcats dins el corrent del racionalisme, d’aquesta 
col·laboració sorgeixen obres com habitatges per a obrers (1932), la casa Bloc (1933) i 
el Dispensari Antituberculós (1933), totes elles a Barcelona. Altres projectes que portà 
a terme Subirana, amb col·laboració o sense, entre molts d’altres, foren algun hospital 
comarcal, la fàbrica de la societat Carburos Metálicos de Barcelona (1933), la biblioteca 
infantil desmuntable de la plaça de les Palmeres a Barcelona (1934), el Quarter de la 
Unitat d’Infanteria de Barcelona (1934) o un hospital antituberculós per a 400 llits a la 

339  amll, co-1936. Sig. 2503. Carpeta Particular.
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Vall d’Hebron a Barcelona (1936). Les col·laboracions amb un altre prestigiós arquitecte 

de l’època, Torres Clavé, també donaren com a resultat algunes magnífiques obres, com la 

reforma dels hospitals de Palafrugell, Viella, Badalona, Igualada, Manresa i Vic.

Segons Javier Heredero (2015, p. 61), estudiós de la figura de Subirana, el projecte en 

què l’arquitecte mostra major eclecticisme serà precisament el que l’empresa Colonias 

Veraniegas li encarrega portar a terme a la urbanització d’habitatges vacacionals al terme 

de Llucmajor, a Son Granada.

Subirana proposa a la mateixa urbanització la construcció de diversos tipus d’habitatges, 

aïllats o apariats, cada un a la seva parcel·la i de diferents mides, depenent dels usos de 

cada edificació. Els solars eren totalment plans i devora la mar. Els habitatges tenien 

un sòcol de pedra del mateix terreny, típic de la marina llucmajorera, i un tipus de 

construccions plenament integrades dins el corrent arquitectònic del racionalisme: 

volums blancs geomètrics, baranes horitzontals, finestres rodones, voladissos nets i 

volums semicilíndrics, on s’oculten les dutxes. Les distribucions són totalment funcionals. 

Però quan el projecte pareixia que havia de ser una mostra més d’arquitectura racionalista, 

tal com estava pensada des d’un primer moment, comença la Guerra Civil i apareix 

l’eclecticisme, que fa canviar la concepció estètica de les edificacions. Subirana proposa 

dos tipus de solucions estètiques per a cada edifici: una l’anomena el tipus modern, en què 

es mantenen les formes pures, i l’altra el tipus mallorquí, en què apareixien balcons amb 

balustrades, pilastres, decoració amb brancals i llindes a les finestres.

Segons diu Javier Heredero (2015, p. 62), probablement aquesta solució classicista respon 

a una exigència dels propietaris que, en qualque escrit, vinculen l’arquitectura moderna a 

la República i proposen altres solucions més al gust de l’altre bàndol, un cop ja s’ha iniciat 

la Guerra Civil. Finalment, molts dels habitatges es construïren un cop acabada la guerra. 

S ’A RE N A L D UR A N T L A I I  RE P ÚB L I C A .  UN A V I S I Ó  MUNI CIPA L .  P au Tomàs R amis     -      2 1 1



Però abans, durant els darrers mesos de la ii República, arriben a l’Ajuntament diverses 

cartes i comunicacions, la gran majoria des de Catalunya, relacionades per diferents 

motius amb les terres de Son Granada. Aquest fet demostra per una banda l’èxit que 

tengué la promoció d’aquests terrenys a fora de la nostra illa, tant per ser un projecte 

de capital català com per la publicitat que se’n degué fer. Per l’altra banda, constata el 

fet que abans d’haver-se començat a construir allò que Subirana havia projectat per a la 

urbanització de Son Granada, tal com ho demostren aquestes cartes, els nous propietaris 
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Plànols extrets d’heredero esteban, 2015, p. 62, 166 i 197, que extreu de l’Arxiu j.b. Subirana, Arquitecte.
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estaven preocupats, sobretot per la contribució i els imposts que s’havien de pagar –i com 
s’havien de pagar–, dels terrenys que havien adquirit. De les cartes i els oficis que encara 
es conserven a l’amll en podem extreure les dades següents:

Dia 2 de maig de 1936 la Cambra Oficial de la Propietat Urbana de Balears envia una 
notificació a l’Ajuntament de Llucmajor en què l’informa que havia donat d’alta de la 
contribució urbana Narciso Aisa, domiciliat al carrer de Nàpols núm. 231 de Barcelona, 
que era propietari del solar núm. 681 de Son Granada.340 

El maig del mateix any Antoni Miró, domiciliat a Barcelona, al passatge d’Utset núm. 10, 
remet una carta a l’Ajuntament de Llucmajor per informar-se sobre el pagament d’una 
propietat que havia comprat a Colonias Veraniegas, abans Mallorca Industrias, situada a 
Son Granada. Demana a més si seria possible pagar-la directament des de Barcelona fent 
un gir postal. 

Dia 12 de maig l’Ajuntament respon a Antoni Miró que enviï l’escriptura de la propietat 
per poder-la registrar al seu nom i que després ja li indicaran de quina forma en podria 
fer el pagament. Dia 23 de maig Miró torna contesta a l’Ajuntament i adjunta a la carta 
l’escriptura del terreny. Però juntament amb la seva escriptura també envia les d’Ana 
Maria Massagué i Carme Massagué, dues amigues seves que es trobaven en el seu mateix 
cas. L’Ajuntamet respongué informant-lo que no surtirá efectos hasta el año 1938 según 
costumbre será pagadero 2ª quincena de Mayo�341

Dia 7 de juny serà Josep Maria Lliso, domiciliat al carrer del Pare Claret núm. 97, 4t 2a 
de Barcelona, qui dirigeix una carta a l’Ajuntament perquè se l’inclogui en el Registre de 
la Propietat i se li indiqui què ha de pagar de contribució. A la carta, on no s’especifica 
que sigui per terrenys a Son Granada però és pràcticament segur que així era, hi ha una 

340  amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Administración Propiedades.

341  Les comunicacions amb Antoni Miró i les següents que s’exposen estan conservades a l’amll, 
co-1936. Sig. 2503. Carpeta Particular.
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anotació amb llapis, segurament feta des de l’Ajuntament, en la qual indica 0’38 anual, 

referint-se a la contribució anual que havia de pagar.

Dia 1 de juliol, l’agent col·legiat de Palma Onofre Arrom remet una comunicació al 

secretari de l’Ajuntament en nom del seu client, Manuel Ribas Malo, per saber si els solars 

que procedien de Son Granada estaven donats d’alta de contribució, ja que el seu client 

n’havia adquirit un i no sabia de quina forma n’havia de fer el pagament, si és que l’havia 

de fer. L’Ajuntament contesta dia 3 de juliol que ha de pagar englobada con Son Granada�

Dia 12 de juliol Juan Echarri, domiciliat a Barcelona, al carrer de la Travessa núm. 349, 

és qui es dirigeix a l’Ajuntament a través d’una carta. Concretament s’adreça al cap de la 

Secció d’Imposts de l’Ajuntament de Llucmajor. Demana ser informat de la quantitat a la 

qual pujaven els imposts pendents de pagament i com pagar-los, corresponents als solars 

núm. 1120, 1121, 1122 i 1123 de la secció núm. 6, damunt plànols, de la possessió de Son 

Granada, urbanización Colonias Veraniegas Españolas S�L�, amb escriptura al seu nom, Juan 

Echarri Ventura, i al de Pilar Real Claramunt. 

Rafael Moreno, domiciliat al carrer d’Aribau núm. 98, 1r 1a de Barcelona, es dirigeix 

al secretari de l’Ajuntament dia 11 de juliol de 1936. Explica que és propietari de les 

parcel·les 567 i 568 de la urbanització de Son Granada i demana si aquestes ja han estat 

assenyalades i si el carrer on estaven situades, el carrer de Barcelona, era a prop del 

carrer de Santiago Russinyol. A més, exposa que algunes persones l’havien informat que 

el permís del Ministeri de la Guerra per edificar ja estava concedit i que, com que per 

altres conductes sabia que això no era cert, demanava si des de l’Ajuntament li’n podien 

donar una explicació. 

El mateix Rafael Moreno dia 16 de juliol remetia a l’Ajuntament una altra carta de gran 

interès per estudiar la qüestió, perquè dona molts de detalls de la fase en què es trobava 

la urbanització que s’havia projectat a Son Granada just dos dies abans que esclatàs el 

moviment feixista. Per aquest motiu la transcriuré íntegrament:
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 Barcelona 16 de Julio de 1936

Sr� Secretario del Ayuntamiento de Lluchmayor (Mallorca)

Muy Sr� mio: Tengo el gusto de acusar recibo de su atenta de cuyo contenido quedo informado y 

agradecido por su amabilidad�

Ya por teléfono, en mi excursión que hice a Palma hace unos dias, me informaron desde ese 

Ayuntamiento que se había concedido por el Ministerio de la Guerra autorización para la 

Urbanización de la Finca Son Granada, pero como después, al presentarme en dicha urbanización, 

dijéronme los carabineros que ellos tenían orden de sus superiores de impedir se efectuaran 

trabajos de edificación en la misma y que solo podían tolerar se arrancaran piedras, señalar 

parcelas y algunos otros trabajos, pero nada de edificar�

Por dicho motivo me dirigí a Vd� para saber si efectivamente había o no permiso del Ministerio 

de la Guerra para edificar� 

Por el sentido de su carta interpreto que dicho Ministerio autoriza también la edificación de 

chalets en la mencionada urbanización�

Abusando de su bondad le agradecería me dijese si es obligatorio vallar las parcelas y para que 

fecha habrá que efectuarlo y además si sabe haya algún propietario que edifique en esos terrenos�

Pidiéndole mil perdones por tanta molestia me reitero suyo affmo s� s�

q�b�s�m�

Rafael Moreno [signat]

S/C Aribau 89-1º-1ª

Des de Llucmajor se li torna contesta dia 17 de juliol, contesta que desconeixem, només un 

dia abans que es produís el final de la ii República. 
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Un cop acabada la guerra, els peninsulars que havien comprat terrenys abans de l’inici 

del conflicte armat es tornaven dirigir a l’Ajunament per demanar si se sabia alguna cosa 

de l’estat de les obres d’aquella suposada urbanització de Son Granada, i manifestaven 

la voluntat de posar-se al corrent de pagament pel que feia a l’impost de la contribució. 

Del 1940 hi ha cartes, per exemple, de José Comes Sorribes, de Badalona; d’Eloisa Usón 

de Schweizer, de Barcelona, o d’Adolfo de Motta, cap de l’Administració de Telègrafs de 

Madrid.342 Aquest darrer s’adreçava al secretari de l’Ajuntament dia 17 de febrer de 1940 

i escrivia:

Muy Sr� mio: Me permito molestar a Vd� con el ruego siguiente, a causa de no tener a quien 

dirigirme en esa y no haberme dado resultado las gestiones que he practicado�

A fines del año 1935 compré [a] D� José Puñet Rossich una porción de terreno en ese término, 

del predio Son Granada cuya compra se inscribió [en] el Registro de Palma de Mallorca� 

Posteriormente hice un contrato con una Sdad “Colonias Veraniegas Españolas” de Barcelona, 

para que se encargase de los detalles inherentes a esa parcela de terreno� A poco de esto vino el 

Glorioso Movimiento Nacional, y hasta la liberación de Madrid no he podido realizar ninguna 

gestión con resultado�

Como hay en ésta varios Srs� en identicas condiciones, mucho le agradeceriamos nos informase 

de si conoce este asunto (muy oscuro creemos) y si realmente existe ese Son Granada, y si estamos 

en descubierto en contribución a algún arbitrio de ese Ayuntamiento�

Siento mucho molestarle, pero le agradeceríamos alguna información sobre este asunto que 

indudablemente conocerá Vd� y le significamos de antemano nuestro agradecimiento y aprovecho 

la ocasión de ofreceme de Vd� atto� s� s�

q�e�s�m�

342  Tots tres a amll, co-1940. Sig. 2513. Carpeta Particulares (Varios).
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La resposta que li donà l’Ajuntament no fou gaire més encoratjadora que la pregunta que 
havia fet:

Muy Sr� mio: En contestación a su atenta fecha 17 del ppdo Febrero que no he contestado antes 
por tener que orientarme y proceder a la busca de los datos suficientes para poderle contestar 
ya que estoy encargado con caracter accidental de la Secretaria por estar vacante la plaza, poco 
despues de recibir su atenta, participole lo siguiente:

La urbanización de la finca SON GRANADA, de la cual tiene V� adquirido un solar o parcela, no 
hay tal urbanización, pues lo único que se han hecho son las escrituras de venta de solares� Todo 
está como al principio, terreno roquizo, desigual, improductivo, y por ahora no hay ninguna 
confianza en que aquello se urbanice�

Como no ha hecho en el Amillaramiento el traspaso del terreno a su favor, no tiene V� nada que 
pagar�

Lo que peligra es, que por falta de pago de la contribución al Estado de la finca de donde le 
vendieron el solar se ejecute y venda�

Es cuanto puedo decirle, sintiendo no poderle dar mejores noticias�

Se ofrece de V� atento y S�S� q�e�s�m�

11 marzo 1940� 
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LES FESTES
De festes a s’Arenal se n’han celebrades tant per Sant Cristòfol com per Sant Jaume, però 
cal dir que s’ha donat més importància a la part religiosa durant el primer sant i a les 
celebracions populars i cíviques durant el segon. Tal com indica Mateu Monserrat,343 les 
festes de Sant Cristòfol es començaren a commemorar devers l’any 1900. Tot s’inicià amb 
un recapte de fons per poder seguir construint l’església, i vist l’èxit de la idea, s’escollí dia 
10 de juliol de 1901, festivitat de Sant Cristòfol, per, de qualque forma, institucionalitzar 
aquesta festa solemne. Els actes eren variats i la celebració es consolidà durant un temps. 
Vegeu com a exemple el programa de les festes de Sant Cristòfol celebrades el dimarts dia 
10 de juliol de 1923, per a les quals la companyia de ferrocarrils habilità trens especials:

Día 10 a las 9 bendición de una nueva campana dándole el nombre de Bárbara regalada por una 
persona� Acto seguido oficio mayor contado [sic] por un coro y sermón que estará a cargo de don 
Bernardo L� Trobat� Presbitero de Lluchmayor, a las 4 carreras de hombres y niños con premios 
de grandes joyas por la noche baile en el café frente la estación�344

Però la festa que se celebrava a s’Arenal durant el temps de la ii República no era ni per 
un sant ni per l’altre, o almanco no coincidia amb les dates actuals de la festa. Es feien a 
finals del mes d’agost o durant el mes de setembre, la data canviava any rere any i es feia 
que els dies de celebracions caiguessin en cap de setmana, encara que no sempre era així.

En els llibre d’actes de les sessions plenàries de l’Ajuntament tenim molts de pagaments 
a diferents persones i per diferents aspectes que ens poden donar una idea i ajudar a 
conèixer com se celebraven les festes i quins actes s’hi duien a terme. 

343  monserrat i pastor, M. «Sant Cristòfol i s’Arenal». S’Unió de s’Arenal. Suplement núm. 6, juliol 1988, 
p. 3 i 4.

344  La Almudaina. «Del Arenal», 7-vii-1923, p. 1. Els horaris dels trens es publicaren a La Almudaina. «Las 
fiestas del Arenal», 8-vii-1923, p. 4.
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L’any 1931 es paguen 25 pessetes per dos viatges en camió per transportar a s’Arenal 
varios palos del material de festejos,345 fet que ens fa pensar que a s’Arenal no hi devia haver 
magatzem municipal per guardar aquests estris, o simplement que aquell any no els tenien 
allà, ja que en anys posteriors aquest pagament no es tornarà a repetir. El compte total del 
cost de la festa, o de la despesa que suposà a l’Ajuntament, fou de 333,85 pessetes, pagades 
a varios i en concepte de la fiesta del Caserio del Arenal,346 que s’aprova en la sessió de dia 17 
de desembre però que, tal com diu, s’havia acordat sufragar-la en la sessió del darrer 27 
d’agost.347 És pràcticament segur que el que s’havia aprovat el mes d’agost era la subvenció 
que cada any donava l’Ajuntament per a la celebració d’aquestes festes.

L’any 1932, en relació amb la subvenció, sabem que es concedia cada any, tant a les festes 
de s’Arenal com a les de s’Estanyol, a les que se celebraven al barri de s’Arraval i a les de 
Llucmajor vila. En la sessió plenària de dia 28 de juliol el batle comenta que en la darrera 
sessió, la del dia 21, havia fet un descuit: havia de proposar concedir una subvenció per a 
l’organització de les festes de Sant Jaume que cada any se celebraven a s’Estanyol perquè 
feia una setmana se n’havia oblidat. Joan Pau Mut hi intervingué i es mostrà conforme 
a concedir la subvenció porque se ha concedido al barrio del Arrabal y se dá todos los años al 
Arenal.348 Finalment s’atorgà una subvenció a les festes de s’Estanyol, que es pagarien a 
Miquel Moll Ballester com a organitzador de la celebració, de 75 pessetes. Aquell any, per 
les festes de s’Arenal, que s’havien de celebrar el diumenge dia 11 de setembre, es concedí 
la partida econòmica acostumada en forma de subvenció, però a més, en el ple de dia 1 
de setembre, s’acordà enviar al caseriu la Banda de Música a càrrec de l’Ajuntament. El 
consistori, a més, pagaria els xeremiers que estava previst que hi sonassin i l’enllumenat 
extraordinari, que reportà a Francesc Busquets, propietari de la fàbrica Los Ángeles, 42 

345  amll, la-61, p. 10.

346  amll, la-61, p. 37-37v.

347  Recordem, tal com explicava al principi, que ha estat impossible consultar el llibre d’actes dels 
plenaris d’aquest mes per no haver-lo pogut localitzar. 

348  amll, la-61, p. 129v.
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pessetes i 51 cèntims. El dia de la festa l’Ajuntament costejà als membres de la banda 
comidas –no sabem si es refereix a dinar o a sopar– a Ca na Grina, per una valor de 166,50 
pessetes, i a Bernat Tomàs Clar el transport dels músics, amb un total de 75 pessetes.

L’any 1933, en la sessió plenària de dia 14 de setembre, tenim l’aprovació dels comptes 
tant de la festa de Santa Càndida de Llucmajor, la Fiesta Mayor, amb un total de 3.751,05 
pessetes, com de les de s’Arenal, que s’havien celebrat el dijous dia 7 i el divendres dia 8 de 
setembre, amb un total de 773 pessetes. Ambdós comptes eren a càrrec de l’Ajuntament 
i estaven gestionats per la Comissió de Governació. A més, el mes d’octubre s’aprovà 
un pagament a S. Rubí i S. Mairata pels treballs com a electricistes durant les festes de 
52 pessetes. En aquest cas és curiós veure que als dos mateixos electricistes se’ls paga 
un compte pel mateix concepte realitzat durant la Darrera Fira a Llucmajor només de 
20 pessetes. A més, ja hem vist, en parlar de l’electricitat a s’Arenal, que per treballs en 
l’enllumenat durant les festes de 1933 i 1934 es paguen a Sebastià Mairata 101,50 pessetes. 
El mes de novembre s’acordaria també el pagament a Francesc Busquets de l’enllumenat 
extraordinari consumit durant les festes, que pujaria a un total de 42,50 pessetes.

A banda del pagament per la sonada de xeremies, per la música de la Banda i el més que 
probable ball, sabem d’un altre pagament de l’Ajuntament que ens revela un altre dels 
actes importants de les festes. Es paguen 30,50 pessetes a Margalida Carbonell Garau 
per objectes facilitats per a les carreres celebrades durant els actes festius: les conegudes 
carreres de joies, tan típiques de l’època, que permetien als vencedors de cada categoria 
emportar-se com a trofeu, mostra del triomf, des de sabates fins a cintes brodades, passant 
per gallines o conills.

L’any 1934 el regidor Julià Lladó, com a president de la Comissió de Governació, en el ple de 
dia 23 d’agost proposa a la resta del consistori, per acord de la comissió que presidia, que 
les festes que s’acostumaven a fer a s’Arenal aquell any es facin els dies 1 i 2 de setembre, 
dissabte i diumenge, i sense oposició s’aproven aquestes dates. El 20 de setembre s’aprova 
un compte presentat per la Comissió de Governació de 585,80 pessetes per les despeses 
ocasionades durant les festes arenaleres. Per un altre compte aprovat en sessió plenària 
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sabem que també s’imprimien programes, en els quals es devien especificar els actes que 

s’hi durien a terme. Per aquest concepte, dia 21 de novembre, s’aprova un pagament de 

28 pessetes. A més, el 26 de desembre es dona el vistiplau a una despesa de 65 pessetes a 

favor de Joan Clar Fullana Boleno per haver acompanyat en camió la Banda de Música i 

diversos membres de la brigada a les festes de s’Arenal. 

L’any 1935, dia 27 d’agost, el regidor Ripoll, en nom de la Comissió de Governació, informa 

que s’havia acordat que les festes de s’Arenal d’aquell any tendrien lloc durant els dies 

31 d’agost i 1 de setembre, un altre any dissabte i diumenge, i que es farien en la misma 

forma que el año último y con el programa de festejos que leyó�349 Els regidors hi estigueren 

conformes i s’aprovaren tant la data com els actes. Més endavant, en la sessió de dia 8 

d’octubre, es donà el vistiplau als comptes tant de la festa major de Llucmajor vila, un 

total de 2.401,92 pessetes, com de la de s’Arenal, amb un total de 825,40 pessetes. 

Sabem que aquest any feia poc que s’havia celebrat també una altra festa a la contrada. 

Havia tengut lloc a Can Pastilla dia 25 d’agost i, organitzada pel Club Marítim de Sant 

Antoni de la Platja, amb la col·laboració del Club de Regates, s’hi havia fet una cursa o 

travessia nedant i al vespre una gran revetla. Però la festa gran de la zona encara s’havia 

de celebrar i era a s’Arenal. D’aquest any coneixem el programa de festes gràcies a la seva 

publicació a La Última Hora, fet que ens permet reafirmar tots els actes que es portaven a 

terme durant aquesta festivitat i fer-nos una idea més exacta de com devien ser:

Programa de los festejos que organizados por el Excmo� Ayuntamiento de Lluchmayor han de 

celebrarse los dias 31 de agosto y 1 de septiembre, en el caserio de El Arenal:

Día 31 de agosto�- A las 6 de la tarde: Llegada de la Banda de Música de Lluchmayor�

A las 9 de la noche: Gran Verbena en la Plaza de Mariana Pineda, amenizada por la indicada 

banda�

349  amll, la-63, p. 133.

222      -      S ’A RE N A L D UR A N T L A I I  RE P ÚB L I C A .  UN A V I S I Ó  MUNI CIPA L .  P au Tomàs R amis



A las 11 y media: Disparo en la orilla del mar de un gran castillo de Fuegos Artificiales de la casa 

Estadella de Barcelona�

Día 1º de septiembre�- A las 8 mañana: Carreras de cintas en bicicleta�

A las 9 mañana: Grandes carreras de embarcaciones� A continuación cucañas marítimas y 

carreras de patos�

A las 11 mañana: Carreras pedestres en las que se disputarán varios pollos y las acostumbradas 

“joyas”�

A las 4 tarde: Gran baile en la Plaza Mariana Pineda amenizado por la Banda de Música de 

Lluchmayor�

A las 9 noche: En el “Florida Park” la Compañia Catina-Estelrich350 pondrá en escena la obra del 

costumbrista mallorquín señor Puigserver titulada “L’amon Sión” y un juguete cómico�351

L’amollada de focs artificials a ran de mar no sabem si es devia realitzar també els anys 

anteriors a 1935, ja que no n’hem trobat cap tipus de pagament en els llibres d’actes. En 

canvi en aquest 1935 –ho tenim reflectit en el programa de festes– sí que es fa un pagament 

a la companyia Ferrocarriles de Mallorca pel transport d’una caixa de fuegos artificiales 

de Palma al caserio El Arenal para la fiesta, de cinco pesetas cinco céntimos�352 A banda d’aquest 

pagament també tenim l’habitual que es fa per acompanyar la Banda de Música a s’Arenal, 

que aquest cop es torna a efectuar a Joan Clar, amb un cost de 80 pessetes. L’empresa 

de camions per a passatgers o autocars de Can Boleno havia estat fundada el 1928 i feia 

viatges esporàdics i puntuals a s’Arenal quan es requerien els seus serveis, com aquests 

per acompanyar la Banda de Música a les festes, fins que dia 27 de juny de 1936 s’estableix 

un servei regular. La Semana ho anunciava d’aquesta forma:

350  Aquesta companyia teatral, un cop esclata el Moviment el 1936, passarà a dependre de la Delegació 
de Premsa i Propaganda de Falange, i serà l’encarregada d’actuar en molts dels actes oficials de recaptació de 
fons en benefici de l’exèrcit o la força pública durant els primers mesos de guerra a Mallorca.

351  La Última Hora. «Fiestas en el Arenal», 28-viii-1935, p. 4.

352  amll, la-63, p. 162.
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Hoy ha empezado el servicio ordinario de Auto-Camiones entre Lluchmayor y el Arenal, rigiendo 
el horario siguiente:

Salida de Lluchmayor: mañana 6’45� Tarde 17’40� (Punto de salida: C‘an Boleno�)

Salida del Arenal: Mañana: 7’20� Tarde 18’05� (Punto de salida: C’ane Grine)�353

Encara que només s’ha pogut consultar un dels programes oficials de les festes, a través 
del recorregut de pagaments i acords de l’Ajuntament coneixem bastant bé quins eren 
els actes que conformaven les festes arenaleres. És un programa típic del temps de la 
ii República, amb actes coincidents amb els que se celebraven arreu de l’illa: banda de 
música per a concerts o ball, carreres a peu o amb bicicleta, xeremiers, focs artificials, 
il·luminació, representacions teatrals...354

Tot i això, i vist el programa oficial de l’any 1935, cal assenyalar com queda remarcat el 
caràcter marítim de la zona arenalera amb la realització de diversos actes plenament 
relacionats amb la mar: les regates, l’amollada d’ànneres, els jocs marítims o la mateixa 
amollada de coets a ran de mar, acte que avui dia se segueix celebrant, però que vist amb 
els ulls de fa més de vuitanta anys devia resultar un espectacle admirable.

Igualment m’agradaria fer un incís sobre les carreres a peu i amb bicicleta que s’hi 
celebraven. Les primeres oferien un premi tan sucós com un pollastre, un guardó en 
aquells temps habitual en aquest tipus de carreres, que en altres indrets també podia ser 
un conill. Eren conegudes, i encara ho són, com les carreres de joies. Se solien dur a terme 
per categories d’edat i sexe, i els premis que es podien guanyar, les joies, se solien fermar a 
unes canyes verdes que algú aguantava a la línia de meta. El primer que arribava l’agafava, 
i s’enduia canya i joia. Aquests premis es podien obtenir tant per recapte com pagats per 

353  La Semana. «Nuevo Servicio de Auto Camión», 27-vi-1936, p. 1.

354  A l’estudi tomàs ramis, Pau. «Les festes de Santa Margalida a Santa Maria del Camí entre els anys 
1931-1936 (ii República). Actes, despeses i comparatives». V Jornades d’Estudis Locals de Santa Maria del Camí, en 
premsa, trobareu un estudi comparatiu de diferents actes festius celebrats a Mallorca durant el període de la 
ii República, amb alguna referència tant a Llucmajor com a s’Arenal.
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fons municipals, i podien ser objectes o estris tan diversos que tant es podien guanyar 
un parell de sabates, com una capsa de galetes, una joguina o els pollastres i conills dels 
quals parlàvem.

Les carreres de cintes amb bicicleta eren unes proves que tenien com a premi unes cintes 
de colors, normalment una per a cada carrera guanyada. El programa de festes, en el cas 
de s’Arenal, no ho especifica, però en moltes ocasions aquestes cintes solien ser brodades, 
i les encarregades de cosir-les i brodar-les eren algunes al·lotetes joves de la contrada.355 

Les festes populars de s’Arenal continuaren celebrant-se fins a l’any 1960, moment que 
cauen en l’oblit. No fou fins al 1970 que es recuperaren i tornaren agafar força de manera 
progressiva.356 

355  Vegeu-ne un exemple a tomàs ramis, Pau. «Les festes de Santa Margalida a Santa Maria del Camí...», 
referit a les Fires i Festes de 1903 a Palma. Documentació relativa extreta de l’amp Sig. fp 1795 / I. Documentos 
relativos a las ferias y fiestas celebradas en el año 1903

356  Vegeu SBERT (1990), p. 45-46.
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ELS CARRABINERS357 
Les forces de carrabiners són ben presents a l’Arenal de la ii República. Els destinats 

al municipi de Llucmajor, que el 1931 són 41, mentre que només hi havia 10 guàrdies 

civils,358 formaven la 1a Secció de la 1a Companyia del cos, que, a partir dels primers anys 

de la dècada dels trenta, abastava sa Torre d’en Pau, Llucmajor i el torrent des Jueus. 

Precisament al torrent des Jueus hi tenien la capçalera, i no fou fins quan va esclatar la 

guerra de 1936 que es va traslladar a Llucmajor.

Els carrabiners que formaven el post del Torrent des Jueus l’abril de 1931, moment en 

què es proclama la ii República, o sigui destacats a s’Arenal, eren: el sergent Bernardino 

Ramos Paniagua, el corneta Mateo García Monserrat i els carrabiners Salvador Carrillo 

Flores, Ángel Gómez de la Torre Merino, José Sebastià Ribot, Segundo Morales Jiménez, 

Alfredo Flores Crespo, Manuel Méndez Méndez, Manuel Contreras Cascales, Benito 

García Rueda i Vicente Sebastià Ribot.359 

Cels Calviño (1992, p. 103-104) ens explica perfectament com estava organitzada 

l’estructura dels carrabiners al terme de Llucmajor, de la qual s’Arenal sempre va formar 

una part molt important. El 1928 a Llucmajor hi havia dos posts, el de Regana, que 

357  He d’agrair els coneixements transmesos, en aquest i altres temes, per part de Cels Calviño Andreu, 
que ha posat al meu abast desinteressadament els seus magnífics i completíssims estudis sobre el cos de 
carrabiners a Mallorca.

358  amll, Sig. 2249. Resumen del Padrón Municipal de 1º de Diciembre de 1931�

359  La família Sebastià Ribot el 1910 estava domiciliada al carrer de Sant Cristòfol núm. 5 de s’Arenal. Hi 
vivien la mare Maria Rosa Ribot Català, de 45 anys, vídua i natural de Vergel (Alacant), i els fills Josep (nascut 
a Dènia), Maria (a Manacor), Francisco (a Santanyí), Salvador i Vicente (ambdós nascuts a diferents pobles 
de la província de València). Els fills, aquell 1910, tenien 19, 15, 13, 10 i 7 anys respectivament, i almanco Josep, 
Francisco i Vicente foren carrabiners relacionats amb el post del Torrent des Jueus, on havien passat part de 
la seva infància.
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comandava un caporal, i el de Cala Pi, conegut com el de sa Cala, comandat per un sergent. 
Aquest darrer es dividia en tres trams: des de la torre de s’Estelella fins al torrent Fondo, 
des del torrent Fondo fins a la punta des Carril, i des d’aquí fins al cap Blanc. El de Regana 
comprenia de Regana as Pou Celat, des Pou Celat a Can Climent (baixada de sa Torre), i 
d’aquí al Fort d’Enderrocat.

El 1935, en plena ii República, ens trobam que a Llucmajor n’hi ha encara dos posts, però 
han canviat la ubicació i la distribució de zones. Un dels posts era a Llucmajor i l’altre a 
s’Arenal, que juntament amb el des Coll d’en Rabassa formaven una secció. Aquesta era 
comandada per un tinent, que tenia la seva residència habitual a Llucmajor o a s’Arenal. El 
post de Llucmajor, compost per tres parelles de carrabiners, comprenia des de s’Estelella 
fins al cap Enderrocat. Aquesta zona estava dividida en tres fragments, cada un vigilat 
per una parella. Els fragments eren de s’Estelella al cap Blanc, del cap Blanc al cap de 
Regana, i del cap de Regana al cap Enderrocat.

On acabava el post de Llucmajor començava el de s’Arenal o des Torrent des Jueus, 
que comprenia des del cap Enderrocat fins a Can Pastilla. El post des Coll vigilava 
des de Can Pastilla fins al torrent Gros, punt on acaba la Secció de Llucmajor. Segons 
continua explicant Cels Calviño (1992, p. 105), els carrabiners de s’Arenal tenien caserna 
construïda els anys vint, allà on avui és el carrer del Quarter, a la banda de s’Arenal de 
Palma. En la sessió plenària de dia 8 d’agost de 1927 de l’Ajuntament de Palma s’aprova 
una llicència d’obres on s’especifica: A D� José Aguiló, para construir un edificio destinado 
a Cuartel de Carabineros en un solar del caserio el Arenal, de conformidad con los planos y 
memoria descriptiva que acompaña�360 I Pere Canals (2006, p. 105) ens diu que hi havia una 
illeta anomenada Quarter de Carrabiners.

La presència de carrabiners a s’Arenal és ben notòria durant la ii República. No debades, 
com ja hem vist, era un dels punts principals on es concentraven les forces de la Secció 
de Llucmajor. La seva feina era en gran mesura la vigilància i tot el que fes referència al 

360  amp, ah-2196-3, p. 177v.
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contraban, però a s’Arenal també hi feien tasques de policia, com explicarem una mica 

més endavant.

En el padró de 1935 tenim tot un seguit de carrabiners, tots empadronats a la plaça de 

Mariana Pineda núm. 17, que convé tenir present, encara que sabem que només dos d’ells, 

Rodríguez Mosquera i Miguel Abadía, potser estiguessin realment destinats al post del 

Torrent des Jueus. Els altres no pertanyien a aquest post, sinó que la gran majoria eren 

carrabiners del de Llucmajor vila. Se’ns fa difícil explicar per què s’empadronaren aquí, 

perquè, com he dit, i vull reiterar, no hi estaven destinats.

Els efectius que sí que es trobaven al destacament del Torrent des Jueus quan se signa 

aquest padró (desembre de 1935) eren: com a tinent, José Guarido Sanclemente; com a 

sergent, Felipe Hernández Revilla; com a carrabiner de primera, Francisco Bellés Safón, 

i com a carrabiners Silvestre Soriano Martínez, Diodoro Orúe Castiaci, Alejandro Moya 

Camarero, Eduardo Calviño Díaz, Francisco Sebastià Ribot, Felipe Antón Sánchez, Juan 

Muñoz Núñez, José María Rodríguez Mosquera i Francisco Cortijo Martín. Florentino 

Miguel Abadía podria ser que també hi estigués destinat, però just en aquells moments és 

probable que es trobàs a l’Hospital Militar per alguna raó que desconeixem. 

El sergent Juan Espinosa Zalaya, que va estar destinat a s’Arenal en diferents etapes, era 

qui vivia de lloguer a la casa núm. 17 de la plaça de Mariana Pineda, on s’empadronaven 

els carrabiners que estaven destinats a Llucmajor vila. No en sabem el perquè. El que sí 

que és ben clar és que si havien d’estar empadronats al municipi de Llucmajor no podien 

tenir com a domicili el quarter del post del Torrent des Jueus, ja que aquest estava ubicat a 

la banda de s’Arenal que pertanyia a Palma. Era on actualment hi ha el carrer del Quarter. 

El que ens queda com a interrogant a resoldre és precisament per què s’empadronaren a 

la casa d’Espinosa i no a Llucmajor vila, on la majoria d‘ells residia i treballava. El padró 

ens ofereix aquestes dades:
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NOM DATA DE 
NAIXEMENT

ESTAT 
CIVIL

SAP 
LLEGIR

SAP 
ESCRIURE

MUNICIPI DE 
NAIXEMENT

PROVÍNCIA PROFESSIÓ

Juan Espinosa Zalaya 19-v-1892 Casat Sí Sí Carboneras Almeria Brigada 
carrabiner

Marcos Pérez Ubea Juliol de 1897 Casat Sí Sí Celadas Terol Caporal 
carrabiner

Millán Ortega Pérez 12-xi-1896 Casat Sí Sí Retuerte Ciudad Real Carrabiner

Sebastián Sánchez Moreno 13-viii-1894 Casat Sí Sí Aldea del Cano Càceres Carrabiner

Genaro Melenchón 
Rodríguez

18-viii-1890 Casat Sí Sí Àguilas Múrcia Carrabiner

José Rodríguez Mosquera 21-xi-1910 Casat Sí Sí ? Orense Carrabiner

Jose García Obeso 
Bernaola

16-vii-1898 Casat Sí Sí ? Oviedo Carrabiner

Esteban García Rojo 21-iv-1897 Casat Sí Sí ? Toledo Carrabiner

Cristobal Barros Muñoz 29-xi-1889 Casat Sí Sí Montellano Sevilla Carrabiner

Amador Mata Lucas 8-x-1901 Casat Sí Sí Galindo Salamanca Carrabiner

Rafael Rangel Rodríguez 14-iii-1892 Casat Sí Sí Orema Sevilla Carrabiner

Francisco Guerrero Román 31-xii-1892 Casat Sí Sí Pasante Màlaga Carrabiner

Francisco Pichaco Blanco 8-i-1889 Casat Sí Sí P. del Rey Cadis Carrabiner

Antonio Diaz Zaragoza 29-ix-1912 Fadrí Sí Sí Llucmajor Illes Balears Carrabiner

José García Espinosa 4-iii-1891 Casat Sí Sí Ronda Màlaga Carrabiner

Manuel Gregorio 
Domínguez

22-x-1909 Casat Sí Sí San Pedro del 
Mar

Santander Carrabiner

Florentino Miguel Abadía 20-vii-1905 Vidu Sí Sí Urdués Osca Carrabiner

Precisament tenim una carta de dia 2 d’octubre de 1935, en què el sergent Juan Espinosa, 

per odre del tinent de carrabiners, i arran d’una petició feta des de l’Ajuntament dia 30 de 

setembre, envia la relació dels carrabiners destinats a Llucmajor que està signada des del 

post del Torrent des Jueus:

Adjunto tengo el gusto remitir a V� relacion del personal del puesto de Lluchmayor, con expresion 

del domicilio donde vive cada uno según interesa en su atento escrito de fecha 30 del mes anterior; 

quedando en participarle las alteraciones que ocurran en el citado personal�
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Viva V� muchos años
Torrent des Jueus 2 octubre 1935

El Teniente
P�O�
Juan Espinosa [Signat]361

A la carta s’hi adjuntava la Relación del personal de Carabineros que reside en esta Ciudad, con 
expresion de la calle y número donde habitan. En aquesta llista hi apareixen 16 carrabiners, 
tots, en principi, domiciliats a Llucmajor, la majoria del post de la vila. Molts d’ells són 
coincidents amb la llista de l’empadronament, però aquí veim com en realitat, excepte dos 
casos que explicarem, vivien a Llucmajor, no a s’Arenal. El fet que aquesta carta estigui 
signada des del post del Torrent des Jueus es deu simplement al fet que, com ja s’ha dit 
diverses vegades, era la capçalera de la 1a Secció 1a Companyia, i certes comunicacions 
oficials sortien des d’aquí. 

NOM DEL CARRABINER CARRER I NÚMERO

Juan Espinosa Zalaya Sant Joan, 34

José García Obeso Bernaola Font, 155

Sebastián Sánchez Moreno Orient, 79

Millán Ortega Pérez Marina, 21

Esteban García Rojo Nicolau Taberner, 12

Cristóbal Barros Muñoz Nicolau Taberner, 4

José García Espinosa Melià, 48

Genaro Melenchón Rodríguez Pescadors, 12

Francisco Guerrero Román Major, 1

Antonio Díaz Zaragoza Antoni Maura, 37

Manuel Gregorio Domínguez Antoni Maura, 65

Arenal     José Rodríguez Mosquera Bisbe Taixequet, 54

Arenal    Florentino Miguel Abadía Bisbe Taixequet, 54

Rafafel Rangel Rodríguez Esperança, 28

Amador Mata Lucas Sant Antoni, 21

Francisco Pichaco Blanco Cel, 4

361  amll, co-1935. Sig. 2500. Carpeta Militar. Subcarpeta Militar Cuerpos Varios.
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Entre ells, però, veim que hi ha José María Rodríguez Mosquera i Florentino Miguel 
Abadía, que apareixen tots dos domiciliats al carrer Taxaquet núm. 54, i que sabem que en 
realitat estaven destinats i eren residents a s’Arenal. De fet, hi ha amb llapis una anotació 
a la mateixa llista, davant cada un dels noms d’aquests carrabiners, que especifica Arenal.

Tant d’ells dos com de Juan Espinosa coneixem detalls de les destinacions i els fulls de 
serveis. El sergent Espinosa havia estat feia anys destinat a s’Arenal, mentre que Rodríguez 
Mosquera i Miguel Abadía pareix que en aquell moment hi estaven.

Juan Espinosa Zalaya havia format part l’any 1914 de la 3a Companyia 3a Secció de 
Campos, i entre el desembre de 1914 i el març de 1916 havia estat a Llucmajor. Entre l’abril 
i l’agost de 1916 havia estat destacat per primer cop al Torrent des Jueus. Llavors retornà 
a Campos, i estigué també a ses Salines. De l’abril de 1931 al novembre de 1933, ja com 
a sergent, formà part de la 5a Companyia 3a Secció de Cala Pi, i del desembre de 1933 
al desembre de 1935 a la 1a Companyia 1a Secció de Llucmajor. Just pel mes d’octubre 
d’aquell 1935, quan signà la comunicació per a l’Ajuntament de Llucmajor que abans hem 
esmentat, ascendí de sergent a brigada i quedà destinat a la 5a Comandància de Balears. 
És ben segur que firmà el document des del Torrent des Jueus perquè el tinent del post no 
hi devia ser, i ell, en aquests casos, era el cap accidental però no hi estava destinat. Gabriel 
Riera Sorell,362 trencador resident a ses Cadenes i membre de les Joventuts Socialistes, 
conta que el 1936 al sergent dels carrabiners de s’Arenal el coneixien com en Pa amb Oli. Es 
refereix a Felipe Hernández Revilla, única força militar que hi havia a s’Arenal, que ja era 
caporal al post del Torrent des Jueus el 1933 i que, un cop iniciada la guerra, rebia ordres 
directes de la Comandància de Palma.

José María Rodríguez Mosquera era un soldat llicenciat que provenia del dissolt Regiment 
d’Infanteria núm. 29. Del mes de maig de 1935 al mes de juny de 1937 està destacat al 
Torrent des Jueus, 1a Companyia 1a Secció. La seva pròxima destinació fou Llucmajor, 
on estigué des del juliol de 1937 al febrer de 1941, i d’on va passar a la 2a Companyia 2a 

362  Ginard, David (2014, p. 276).
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Secció de la 141a Comandància de la Guàrdia Civil de Costes de Balears. El març de 1941 
el trobam a Santanyí.

Florentino Miguel Abadía el mes de març de 1935 va ingressar al cos de carrabiners. Havia 
estat caporal del Batalló de Muntanya Las Palmas núm. 8 i destinat a la 5a Comandància 
de Balears. A la destinació del Torrent des Jueus hi romangué del maig de 1935 a l’octubre 
de 1937.

Com a forces de l’Estat i d’ordre públic els carrabiners vigilaven, sancionaven i multaven 
sobretot en temes relacionats amb el contraban. Durant la ii República el tràfic de 
mercaderies il·legals majoritàriament era de tabac, i un lloc costaner com s’Arenal i la 
zona de Son Verí, es Puigderrós, el cap Enderrocat... era el punt d’entrada de molt de 
gènere d’aquesta índole sense satisfer els imposts legalment establerts. Ja en dècades 
anteriors els carrabiners tenien casetes fetes al cap Enderrocat, a la punta de s’Orenol, a 
Can Moner, a Ca n’Alegria i a sa Síquia, que els permetien romandre el temps que duràs la 
vigilància costanera. Els carregaments de contraban provenien principalment d’Algèria, 
colònia francesa, o de Gibraltar, colònia britànica, i moltes vegades els carrabiners estaven 
assabentats de l’arribada d’aquestes naus carregades de mercaderies il·legals perquè 
havien estat avisats via telègraf des de les ciutats d’on havien salpat aquests vaixells.

De dia 19 de juny de 1935 coneixem una notificació que trameten a l’Ajuntament perquè la 
faci arribar a Catalina Clar Puigserver, domiciliada al carrer de Miramar de s’Arenal, en 
què s’informa del acuerdo recaido en el acta de falta reglamentaria levantada en esa ciudad por 
fuerza de Carabineros por la que se le impone una multa de 20 pesetas que deberá hacer efectiva 
en metálico en el plazo de 8 días, durante el cual puede recurrir en alzada ante la Junta Arbitral 
de Alcoholes dentro del indicado plazo (...)�363

363  amll, co-1935. Sig. 2500. Carpeta Hacienda. Subcarpeta Administración Rentas Públicas. Desconec 
el motiu d’aquesta multa, per tant no puc afirmar que sigui per qüestions de contraban. Si ho fos, és possible 
que es tractàs de contraban de pastilles de tabac, ja que era bàsicament la mercaderia amb què es traficava 
durant la ii República. El contraban d’oli, blat o farina començà a produir-se de forma significativa després de 
l’esclat del Moviment de 1936.
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Però a banda de tractar els temes relacionats amb el contraban, la vigilància, la incautació, 
etc., a s’Arenal també feien altres tasques. Com que aquí no hi havia destinats efectius de 
la Guàrdia Civil i la força de la Guàrdia Municipal no era fixa, també exercien funcions 
de policia, vigilància i persecució de la delinqüència en general durant el segle xix i fins 
acabada la Guerra Civil, fins i tot tasques del que avui podríem anomenar protecció civil. 
Cels Calviño (2016, p. 43 i 44) ens recorda un fet succeït entre el desembre de 1935 i el 
gener 1936 a Onofre Cañellas Cañellas, que mostra com els carrabiners de s’Arenal també 
es dedicaven a aquesta darrera tasca. 

Onofre, mariner ciutadà però veí de s’Arenal, un dia sortí a caçar, pareix que de forma 
furtiva, amb la mala fortuna que quan es va arravatar sobre una cova de material 
maresenc aquesta es va esfondrar i el va deixar mig sepultat i immobilitzat. A causa de 
l’absència d’Onofre, els seus amics varen començar a cercar-lo i com que no el trobaven 
en varen donar part a l’autoritat i les forces de seguretat. Els carrabiners del post de 
s’Arenal en varen iniciar la recerca, i davant els resultats negatius varen rebre el reforç 
de la Guàrdia Civil de Palma i de Llucmajor. Onofre aparegué quasi un mes després i va 
contar davant el cap del post de carrabiners del Torrent des Jueus el que li havia passat. 
L’havia trobat el ca d’un garriguer que en olorar-lo i veure’l començà a lladrar. 

A principis de 1936 Gonzalo Queipo de Llano, que poc després formaria part del nucli 
dur, juntament amb Francisco Franco, Mola o Sanjurjo, del cop d’estat del juliol d’aquell 
any, i que seria l’inici de la Guerra Civil, feu una visita al quarter de carrabiners de 
s’Arenal. La visita la contava Eduardo Calviño Díaz,364 un dels carrabiners que es trobava 
destinat al post i que aquell dia estava de guàrdia. Eduardo Calviño havia entrat al cos 
de carrabiners jurant fidelitat a la República, tal com era preceptiu, el 14 de març de 1935, 
en un moment que, per la falta d’efectius, entre d’altres raons, les condicions per formar 
part del cos s’havien flexibilitzat. Quan Queipo de Llano el veié, i sabent, o no, que era 

364  El seu fill, i amic de qui escriu aquest pregó, Cels Calviño Andreu, és qui em contà aquesta història 
que explicava el seu pare. A la fotografia de la pàgina següent, feta a l’estudi de Serafín Sastre de Palma i cedida 
pel mateix Cels Calviño, apareix el carrabiner Eduardo Calviño Díaz, amb l’uniforme i les insígnies pròpies del 
cos de carrabiners.
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un dels carrabiners que feia més poc temps que s’havien incorporat al post, s’hi dirigí i 
li digué: Usted ha entrado por la puerta grande y saldrá por la puerta pequeña, per ventura 
referint-se al fet que hi havia entrat amb aquella promoció del 1935 i que si utilitzava la 
seva situació per aprofitar-se del contraban les coses no li anirien bé. Anys després el 
mateix Calviño explicava que tenia la impressió que aquella visita havia estat per a alguna 
cosa més que per passar revista a la tropa. Sospitava que Queipo havia vengut a Mallorca 
per visitar diferents quarters de carrabiners, per valorar el suport que tendria entre els 
comandaments del cos en un futur i hipotètic cop d’estat, que ja es devia estar preparant, 
impressió que pot ser refermada pel fet que precisament el gener d’aquell 1935 s’havia 
creat a Mallorca la Junta Divisionaria. Sigui certa o no la sensació del carrabiner Eduardo 
Calviño, no hem de deixar de tenir present que el cos de carrabiners era ideològicament 

proper a les forces d’esquerres, i això 
devia preocupar aquells militars que 
ja pensaven revoltar-se en contra de la 
República. 

Cels Calviño (1992, p. 110-111) i (1995, p. 
152-153) explica que molts d’arenalers 
s’assabentaren de la sublevació militar 
del juliol de 1936 perquè, mentre 
prenien la fresca, veren el sergent dels 
carrabiners corrent i suant pels carrers 
i cridant «¡Viva España!». Quan els 
veïns li demanaren per què cridava i 
corria, ell els respongué que el general 
Franco s’havia revoltat a Àfrica, que 
totes les guarnicions de la Península 
s’hi havien sumat i que a Balears 
passaria el mateix. Quan el migdia 
de dia 19 de juliol el post de s’Arenal El carrabiner Eduardo Calviño
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fou informat pel tinent Joan Martí Quetglas, resident a s’Arenal, del que succeïa, aquest 

prengué la decisió d’aquarterar la tropa i esperar notícies de la Comandància de Ciutat. 

L’horabaixa d’aquell mateix dia un camió ple de falangistes, comandats per un oficial 

de l’exèrcit, es va presentar davant el quarter de carrabiners a s’Arenal per veure quina 

postura prenien. Martí Quetglas els digué que ells esperaven ordres de Comandància i 

així va poder fer temps i d’alguna manera desempallegar-se dels falangistes. Quan es va 

saber que la postura de l’oficialitat central era sumar-se a l’aixecament, els carrabiners de 

s’Arenal, sense excepció i de forma incondicional, també ho feren. En aquells moments el 

post estava compost pel tinent Joan Martí Quetglas; el sergent Felipe Hernández Revilla; 

el corneta Mateo García Monserrat, i els carrabiners Florentino Miguel Abadía, Silvestre 

Soriano Martínez, Aniceto García Sánchez, Diodoro Orúe Castiaci, Alejandro Moya 

Camarero, Eduardo Calviño Díaz, José Maria Rodríguez Mosquera, Felipe Antón Sánchez 

i Juan Muñoz Núñez.365

Mentrestant, entre els del post de Llucmajor hi hagué disparitat de criteris. No debades el 

cos de carrabiners, com ja he dit, era considerat fins aleshores un cos militar prorepublicà. 

En els primers moments alguns carrabiners de Llucmajor intentaren una fugida a través 

de la mar amb barca des de Cala Pi, però no l’arribaren a portar a terme. Foren retornats 

a Llucmajor i nou d’ells, tot i l’arenga del comandant militar, es declararen fidels a la 

República i foren desarmats i empresonats. Els dels posts des Coll d’en Rabassa, es Molinar 

o s’Estanyol també es mostraren fidels i adeptes de forma unànime als rebels aixecats 

militarment. 

Posteriorment, el mes d’agost els carrabiners de s’Arenal i els de sa Torre d’en Pau 

foren concentrats a Llucmajor, unificant així els efectius en un sol post. A Llucmajor 

simultaniejaven els serveis especials del cos amb els propis de l’estat de guerra. I en relació 

365  Fins al mes de juny de 1936, és a dir, un mes abans, el post havia estat comandat per José Guarido 
Sanclemente, que just el juny fou destinat a la 1a Companyia de Palma. Un cop esclatà el Moviment es posicionà 
a favor de les forces nacionals i es va retirar l’any 1940.
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Carrabiners del post del Torrent des Jueus que havien actuat al front de Porto Cristo. D’esquerra a dreta: dels dos 
primers no sabem el nom, sergent Felipe Hernández Revilla, tinent Joan Martí Quetglas, corneta Mateo García 
Monserrat, ordenança del tinent Juan Muñoz Núñez, Eduardo Calviño Díaz i Felipe Antón Sánchez. La fotografia és 
feta al pinar de Son Sunyer un parell de dies després del retorn de les tropes procedents del front. A la part del 
darrere, amb camisa i calçons obscurs, podem observar Manolo de ca sa Poblera, cap de la Falange local de 
s’Arenal. (Fotografia cedida per Cels Calviño).
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Aquest era el quarter de carrabiners del post de s’Arenal. En aquesta fotografia, que probablement podem datar a 
finals dels anys trenta, apareix, entre d’altres, el carrabiner Aniceto García Sánchez, l’únic home assegut a la taula, 

el dia de la comunió del seu fill Aniceto García Vives, l’infant que es troba a la seva dreta. (Fotografia cedida per 
Cels Calviño).
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amb aquests darrers, sabem pel full de serveis366 d’Eduardo Calviño Díaz que el 16 d’agost, 
a les ordres del seu cap, el capità de cavalleria Jesús Jiménez Momediano, varen sortir 
de Llucmajor cap al front de Porto Cristo,367 on les tropes republicanes, comandades pel 
general Bayo, havien desembarcat aquell mateix dia per intentar rendir els comandaments 
de l’illa revoltats. Allà quedaren fent campanya amb tasques de reconeixement fins dia 
18. Un dia després, el 19 d’agost, retornarien a Llucmajor. Deu dies després, el 29 d’agost, 
i seguim esmentant el que es reflecteix en el full de serveis d’Eduardo Calviño, varen 
tornar al front de Manacor. Aquest cop formaren part de la columna del comandant 
d’artilleria Lluís Cerdó. Anaren cap a Son Servera i pujaren al puig de Pula. Hi estigueren 
fins dia 31, que retornaren un altre cop a Llucmajor. El carrabiner Calviño contava anys 
després que quan foren al cim del puig de Pula ja no hi trobaren ningú, els republicans ja 
l’havien abandonat. El que sí que hi trobaren –fet que els va impressionar força–, fou una 
immensa quantitat de benes mèdiques totes tacades de sang, mostra de la gran quantitat 
de ferits i morts i del patiment de les tropes republicanes just en aquell punt. D’allà, un 
cop assegurat el puig, davallaren cap a la platja de sa Coma, on els republicans, abans de 
reembarcar per fugir dels atacs militars nacionals i dels bombardejos de l’aviació italiana, 
enterraren molts de cadàvers dels seus milicians morts en combat a l’arena de la platja. Però 
el vent, amb els dies, havia desplaçat part d’aquella arena i havia deixat els cossos al descobert. 
L’olor de la descomposició dels cadàvers era quasi insuportable, fins que s’hi presentà personal 
competent en sanitat i ordenà fer caramulls amb els cossos i cremar-los. 

366  He de tornar agrair a Cels Calviño, fill del carrabiner Eduardo Calviño, que em permetés consultar i 
exposar aquí part de la informació apareguda en el full de serveis del seu pare. 

367  Per conèixer els detalls d’aquestes accions vegeu calviño andreu, Cels (1992, p. 110-112) i calviño 
andreu, Cels (1995, p. 161-164).
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ATEU MARTÍ, LA VIDA I 
LA POLÍTICA A S’ARENAL

S’Arenal des de feia temps era un lloc on la política era viva. Integrants de partits de 
diferents tendències s’ajuntaven al caseriu, ja des de principis de segle xx, per fer reunions, 
homenatges, trobades, etc. Tenim alguns exemples que demostren com al llogaret hi devia 
haver un ambient favorable per portar a terme tota casta de manifestacions i aplecs: 
a principis de segle la reunió homenatge que fan els liberals al batle Catany Salvà; les 
reunions que habitualment mantenien els mauristes, de les quals ens queda una crònica 
a l’Heraldo de Lluchmayor de dia 5 de maig de 1917; el dinar organitzat per republicans, 
liberals i socialistes a l’estació del ferrocarril durant la jornada d’afirmació democràtica 
del 8 de maig de 1920; un dinar i un acte públic organitzat pel partit conservador Unión 
Patriótica a començaments de 1925; el dinar homenatge al batle Bartomeu Sastre celebrat 
a Ca na Grina el juny de 1933... Una activitat política que molts anys enrere fins i tot 
marcà la nomenclatura del lloc i la toponímia urbana de la contrada, fins al punt que 
durant un cert temps el caseriu de s’Arenal fou conegut com Els Republicans.368 

El topònim, en certa manera, sorgia d’una de les seves illes de cases més emblemàtiques. 
Era la coneguda com la Illeta dels Republicans, perquè a finals del segle xix destacats 
membres d’aquesta ideologia política i dirigents municipals com Andreu Salvà Pastoret, 
que fou batle de Llucmajor a la primeria de la dècada dels anys setanta del segle xix; 
Mateu Ripoll Ginard, conegut fabricant i comerciant de begudes espirituoses i vi, o 
Antoni Garcias Vidal l’Amo en Toni des Forn, propietari agrícola, editor de la publicació El 
pagès mallorquí i impulsor de la modernització del camp a l’illa, hi tenien cases en propietat 

368  A l’Ajuntament de Palma, sessió plenària de dia 13 de maig de 1908 (amp, ah-2178, p. 134v.), es tracta 
el nom del llogaret indistintament: (...) en el punto denominado “Torrent dels Jueus” á caserio del arenal ó republicans�
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i hi anaven a fer vegues i xerrades.369 A la del primer fins i tot hi havia una làpida a la façana 

on es podia llegir Casa dels Republicans. També el carrer que d’aquí es dirigia a Son Sunyer 

fou conegut com carrer dels Republicans. 

En temps de la ii República, el caseriu, amb un teixit industrial compost principalment 

pels treballadors de les pedreres i en menor mesura del sector serveis, també existent, 

disposava d’una persona il·lustre i ben coneguda en el terreny polític balear com a veí 

ocasional. Era Ateu Martí Miquel,370 que tenia un xalet al carrer de José Nakens,371 un 

habitatge que era conegut amb el sobrenom d’Alix Rouge�372 Segons explica David Ginard 

(2017, p. 154), el xalet estava situat en un solar triangular i tenia tres dependències 

principals, dues habitacions i una sala cuina, a més d’un estudi on guardava els seus llibres. 

Estava situat a dalt d’un turonet, fet que li proporcionava unes vistes privilegiades, i el 

terreny estava rodejat per una àmplia tanca. Ateu Martí, com a maçó que era, incorporà al 

xalet alguns elements amb una forta càrrega simbòlica, com dos grans pilons triangulars 

maçònics situats a l’entrada, on havia escrit a sobre El trabajo dignifica al hombre, la religión 

lo embrutece. També tenia un petit hort amb terra que havia fet dur de Banyalbufar, que, 

369  galmés riera, A. «Historia de s’Arenal». A S’Arenal de Mallorca. Gener 1982, p. 4.

370  Pere Gabriel a El moviment obrer a les Balears (1869-1936), p. 44, el qualifica de personatge peculiar.

371  Ateu devia estar encantat del nom que li havien posat al carrer on tenia aquest xalet. De José Nakens, 
del qual per exemple podeu veure alguns escrits en el setmanari El Gorro Frigio a principis del segle xx, en un 
article que escrigué Ateu en el primer número de La Sota Roja, 19-v-1931, p.1, digué que era un santo laico del 
que seguiremos sus huellas imperecederas� A més a diversos números de la publicació es reproduïren texts de José 
Nakens, i fins i tot des de les seves pàgines es demanà que se li dedicàs un carrer a Palma. Qui sap si Ateu Martí 
tengué a veure que al carrer on vivia a s’Arenal li posassin el nom de l’antic republicà i anticlerical José Nakens, 
que Foch y Fum anomenava carrer d’en Pep Nakens, tal com hem vist en la notícia referenciada en la nota 101 
d’aquest mateix treball.

372  ginard i féron, D. Aurora Picornell..., p. 32. En els primers números de la revista Concepción Arenal, 
i signat per Margarita Leclerc, hi aparegué un article titulat «Desde mi retiro espiritual. Alix Rouge», en què 
s’elogia s’Arenal i la figura d’Ateu. El mateix David Ginard (2017, p. 157-158) explica que fruit de la bona relació 
entre Martí i Leclerc aquesta li dedicà el seu opuscle sobre la superioritat femenina publicat el 1928, escrivint 
Mateo Martí, agradecida a los beatíficos días pasados en Alix Rouge.
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com segueix dient Ginard, considerava la millor de Mallorca. Fins i tot s’arribà a dir que 

s’havia fet construir una torre al seu xalet perquè fos més alt que l’església.

Per on es mogués Martí es movia la política i la transmissió d’idees, i s’Arenal no n’havia 

de ser l’excepció. Ja a finals dels anys vint, tal com relata David Ginard (2006, p. 31-33), 

acollit d’entrada per Ateu, havia vengut a viure a s’Arenal el matrimoni format per 

Margarita Leclerc Herreros i José Ruiz Rodríguez Méndez.373 Ell, com Ateu, també era 

maçó, pertanyia a la lògia Liberación núm. 423 de Barcelona i es coneixien a través de 

l’intercanvi epistolar. Aquest matrimoni impulsà la publicació, des de s’Arenal mateix, de 

la revista Concepción Arenal, amb seu a la plaça Nova núm. 6, que s’edità entre el febrer de 

1929 i els mesos de setembre i octubre de 1930. Dedicada a donar a conèixer la figura de 

l’activista feminista Concepción Arenal –a s’Arenal i promogut per Leclerc s’hi celebrà un 

373  Pareix que el matrimoni tengué un fill però que morí amb només tres mesos. (S’Arenal de Mallorca, 
gener 1983, p. 15).

Detall del mapa de Mallorca elaborat per la Comissió Hidrogràfica dels anys 1889 a 1897 i editat el 1900, on podem 
observar com la zona de l’actual Arenal era anomenada Republicans.
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acte pels 109 anys del seu naixement– i fomentar el turisme de l’illa, sobretot el de la zona 

de s’Arenal, Ateu hi participà escrivint algun article. A la tardor de 1930 el matrimoni 

Ruiz Leclerc, després d’un fort enfrontament amb el governador civil del moment, Pere 

Llosas, el batle de Llucmajor, Miquel Mataró, i el secretari de Foment i Turisme, Francesc 

Vidal Sureda, hagueren d’abandonar s’Arenal d’una forma imprevista i sobtada i anaren a 

viure a Palma, des d’on foren protagonistes de l’arribada de la ii República.

Ni en el plànol polític, ni en el plànol social, Ateu no passava desapercebut, no en tenia cap 

intenció i desgraciadament fou víctima de la bàrbara repressió que s’apoderà de Mallorca 

un cop esclatà el Movimiento.  

A tota la contrada al voltant de s’Arenal d’aquell temps de república el sindicalisme, el 

cooperativisme i l’obrerisme bullia, i Ateu aprofitava el seu xalet per fer-hi reunions i 

xerrades informatives, que ell anomenava meetings� Sobretot els organitzava, segons 

explica Antoni Galmés Riera a S’Arenal de Mallorca, si a l’església hi havia algun acte 

important,374 fent així una contraprogramació. A més d’Ateu, per la contrada s’hi movien 

destacats militants i simpatitzants de les esquerres. Joan Noguera Rutxí era el secretari 

de l’Agrupació Socialista de s’Arenal. El pce (Partit Comunista Espanyol) a ses Cadenes 

hi tenia una forta representativitat i presència, sobretot entre els trencadors,375 i Gabriel 

Riera Sorell (Ginard, 2014, p. 274) afegeix que els membres de les Joventuts Socialistes, a 

les quals ell pertanyia i que tenien 20 o 25 membres, la majoria trencadors de marès, no 

tenien local i es reunien en un bar de la zona. As Coll d’en Rabassa el jovent s’organitzava 

374  S’Arenal de Mallorca. Maig 1982, núm. 14. «Apunts històrics / i v», p. 4.

375  Llorenç Pons Pons conta a David Ginard (2014, p. 265) que Sebastià Salvà, de Palma, era el líder 
sindical dels trencadors i que formaren una cooperativa. Un cop esclatà la Guerra Civil, Salvà se va enxufar 
a Capitania i s’alliberà de la repressió. Pons continua explicant que a ses Cadenes, a la majoria de trecadors, 
excepte a tres, que eren els que agafaven i duien a tancar els altres, els empresonaren o els mataren. Vegeu 
també l’entrevista feta a S’Arenal de Mallorca (juliol 1981, p. 4) a l’amo Biel Meló i comentada quan hem parlat 
dels assassinats dels amos de Ca na Grina, de Can Nofre o de Fernando Leal, ente d’altres.
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en un centre cultural, i Josep Mas Rubí Poca-roba, regidor de l’Ajuntament de Palma,376 feia 

reunions al cafè de Can Poca-roba, propietat del seu germà Miquel, amb simpatitzants 

republicans lerrouxistes. Joan Lladó, secretari de la ugt tèxtil, treballava amb moltes 

dones des Coll d’en Rabassa a la fàbrica de Cas Ferrer, situada as Molinar. I el cafè de 

Can Romeguera, a la carretera de Llucmajor, era lloc de reunió de republicans (Quintana, 

1986). Al Teatre des Fornet, a ses Cadenes, hi celebrava les juntes una de les associacions 

de trencadors de la contrada.377

Ateu, o Ateo, com se’l coneixia, havia nascut el 1889, havia estat sergent d’infanteria, i 

el 1924 era propietari d’una petita serradora a Palma. De jove milità al partit Joventut 

Republicana Radical de Mallorca, de tendència lerrouxista, del qual, amb la vintena d’anys 

a punt de complir, fou secretari,378 i al Partit Republicà Federal, del qual el 1918 era dirigent. 

A principis de 1919 era secretari del Centre Republicà Federal Balear, però aquell mateix 

any es passà al psoe fins al 1923. Després s’afilià al pce, del qual seria finançador, dirigent 

i candidat a diputat el 1933, però en el qual només milità amb carnet de forma esporàdica. 

Aquell 1933, en la llista de valor de renda elaborada per l’Ajuntament de Llucmajor, devora 

el seu nom s’indica que treballava al departament del negociat d’arbitris de l’Ajuntament 

de Palma, d’on seria despatxat, com veurem, el 1934 i reintegrat amb la categoria de cap 

del negociat a partir de les eleccions de febrer de 1936, en les quals s’havia imposat el 

Front Popular.379 Aquest nomenament provocà l’escarni de bona part de la dreta:

376  Aparegué en el número especial editat per la revista de Manacor Nosotros, amb una fotografia, un 
breu text i una breu referència biogràfica de dia 11 d’abril de 1936, p. 9, amb motiu del primer aniversari de la 
publicació, en què també aparegué Ateu Martí, com ja veurem, en una fotografia semidespullat.

377  Foch y Fum. «A los canteros de Son Suñer productores de sillares», 19-i-1934, p. 4.

378  Dada que David Ginard (2017, p. 155) extreu de la informació que li proporciona Antoni Nadal a partir 
de les recerques d’aquest en premsa de l’època.

379  Arran de la victòria del Front Popular a les eleccions, molts militants i simpatitzants del pce que en 
el passat havien estat acomiadats dels seus llocs de feina a l’administració pública, com era el cas d’Ateu, foren 
readmesos, fins i tot alguns amb un augment de categoria. Des de la dreta sorgiren veus crítiques que deien 
que s’aprofitaven els llocs públics per col·locar-hi amics i familiars. (ginard, 2016, p. 125-126).
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Uns amics nostres, que tenen gran interés en saber-ho, mos demanen que mos dirigiguem al 
concejal dels inèptes suplicant-li se molesti en dir-mos qui eren els senyors que formaven el 
Tribunal en els examens que se celebraren per donar la plaça de quefe d’arbitris municipals a don 
Mateu Martí Miquel.380 

Era casat, i quan l’assassinaren els insurrectes feixistes tenia 46 anys.381 Era comunista 
declarat, actiu i fonamentalment activista anticlerical, d’aquí que ja abans de la ii 
República, en un anunci públic fet al diari El Obrero Balear dia 28 de novembre de 1930, p. 
3, renuncia a la fe catòlica i es fa llevar la inicial del seu nom original, Mateu, per poder 
ser conegut com a Ateu, avergonzado de haber pertenecido a la religión y con seguridad de no 
pertenecer nunca más a ninguna que no se base en principios comprensibles a la razón (...)�

Dia 17 de gener de 1931 s’inicia la publicació del diari Nuestra Palabra, finançat i dirigit 
per Ateu, que es convertí en òrgan de l’Agrupació Comunista Palmesana i del Comitè 
Provincial de les Balears del pce. Aquesta publicació, sota diferents direccions i amb 
diversos períodes d’interrupció a Mallorca, sortí al carrer fins al juliol de 1936, i després 
se seguí publicant des de Menorca on, durant el període de guerra, el Partit Comunista 
agafà molta força i incrementà considerablement el nombre d’adeptes. 

L’abril de 1931, quan es proclama la ii República, s’organitza a Palma la Guàrdia Republicana, 
a les ordres d’Ateu, per portar a terme tasques de control d’ordre públic, tot i que el pce, 
de primeres, rebutjà la nova república per considerar-la burgesa. Els joves voluntaris que 
la formaven, i que patrullaren els primers vespres pels carrers de Ciutat fent funcions 
de vigilància, portaven al trau del botó de la camisa o el jac un distintiu en forma de llaç 
vermell,382 tot i que alguns dels avalots que es produïren a Palma aquell primer vespre de 
República foren atribuïts precisament a comunistes i a anarcosindicalistes.383 En la sessió 

380  Acción. «Maculins», 18-vii-1936, p. 3. David Ginard (2017, p. 170) en fa referència.

381  Vull agrair a David Ginard que em facilitàs l’any de naixement d’Ateu.

382  La Almudaina. «Guardia Republicana», 15-iv-1931, p. 2.

383  ginard i féron, d. Aurora Picornell... p. 49.
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plenària de l’Ajuntament de Palma de dia 6 de maig es fa una felicitació formal tant a Ateu 
Martí com a Vicenç Torres, socialista eivissenc que residia a Mallorca, por su actuación 
para dirigir e imponer el mantenimiento del orden el día de la proclamación de la Republica 
en esta ciudad�384 El mateix mes de maig també fundà i dirigí el setmanari La sotana Roja, 
que apareixia amb el subtítol de Semanario enemigo de todas las iglesias. Se n’editaren cinc 
números de quatre pàgines cada un, del 19 de maig al 18 de juny, i el to satíric i anticlerical 
dels seus articles era el que hi predominava. Fins a principis de 1936 no se n’editarien dos 
números més, però el setmanari ja no el dirigia ell, ara era Antònia Pasqual Flaquer qui 
ho feia, tot i que Martí en tenia una participació ben activa. 

Siguent convenient torná treure a n’es sol aquell Sotana Rotja, N’Ateo Marti vos enviará per 
correu un anunci de sa reparició, esperant que penjaréu a lloch vistable�

Escarabats tornáren sorti de ses seves llorigueres y sa Sotana ventantlós los vos fará fojí�

Ateo Marti 385

Antònia Pasqual, com Ateu, també patí les conseqüències quan esclatà la rebel·lió de juliol 
de 1936. S’amagà, però al cap d’uns mesos fou detinguda, tancada a la presó de dones 
de Can Sales, on ja hi havia sa mare, Catalina Flaquer Torreta, i la seva germana Maria. 
Pareix que les dues germanes ja havien estat tancades a la presó arran dels Fets d’Octubre 
de 1934. La nit del 5 de gener de 1936, nit de Reis, les tres dones, que vivien as Molinar 
i eren conegudes com les Roges del Molinar, i l’emblemàtica, i ara icònica, líder comunista 
Aurora Picornell Femenias,386 també des Molinar, foren tretes de la presó amb el pretext 
que el governador civil, Mateu Torres Bestard, havia signat una ordre de posada en 

384  amp, ah-2200-2, p. 112v.

385  Foch y Fum� «Foquifumeros». 17-i-1936, p. 5.

386  A més, de la família de Picornell, en diferents moments, foren assasinats el seu pare, Gabriel Picornell 
Serra (Llorenç Capellà, 1989, p. 131, l’anomena Ignasi Picornell Bestard), metal·lúrgic encarregat a la Fundició 
Mallorquina i fundador, juntament amb Joan Mas Fiol, del pce a Mallorca, i els seus germans Gabriel i Ignasi. 
Aquest darrer ha estat un dels 14 primers identificats de l’exhumació de la fossa de Porreres feta el 2016.
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llibertat per a elles. En realitat foren conduïdes a Porreres. Amb elles també hi dugueren 
Belarmina González Rodríguez, peninsular que probablement residia a la barriada obrera 
de la Soledat,387 que no se sap si estava tancada a la presó de Can Sales o l’agafaren d’algun 
altre lloc. Les cinc foren conduïdes rere l’Oratori de la Creu al cementiri de Porreres i 
afusellades.388 

A Ateu Martí els feixistes ja l’havien assassinat feia devers mig any. La família Flaquer 
Pascual i la d’Aurora mantenien una estreta relació d’amistat i camaraderia. De fet 
Llibertat Picornell, germana d’Aurora, explicà a David Ginard que fou el seu pare qui, 
a base de proselitisme, havia convertit al comunisme Antònia Pasqual (Ginard, 2014, p. 
252). Ateu també havia estat íntim amic i camarada de les famílies Flaquer Pascual i 
Picornell, i mentor d’Aurora. Segons David Ginard (2016, p. 31) fou el més destacat referent 
polític de l’Aurora adolescent, així com també ho fou, en segon terme, Margarita Leclerc 
Herreros. La seva germana Llibertat conta que Ateu, que no tenia fills, anava a ca seva i 
li demanava a ella: Vols estar a ca nostra? Aniràs a la Universitat!389 Llibertat també explica 
que son pare, ben segur igual que Ateu, o fins i tot plegats, havien repartit La religión al 
alcance de todos, un opuscle anticlerical publicat el 1887 per Rogelio Herques de Ibarreta, 
que tant durant la Restauració Borbònica com durant la ii República va assolir una gran 
divulgació. Ateu, a principis de 1932, dins la seva intencionalitat constant de difondre el 
laïcisme i l’ateisme, edità dues petites obres més. La primera, que titulà Selecciones Sabias, 
és un recull de quatre texts de los mejores autores que deslimitaron el absurdo de Dios�390 
Seguiren La plegaria del ateo, de Herbert Spencer; Dios no existe, de Dikran Elmassian; El 
gran azote: el Cristianismo, d’Alba Satterthwaite, i El absurdo Dios, de Mijail Bakunin. La 
segona obra l’havia escrita el mateix Ateu i la titulà Temas. La riquesa dels richs está fornida 

387  Pilar Sánchez Llabrés, dirigent socialista assassinada el 18 de setembre de 1936 dins el terme de 
Sencelles, també vivia en aquesta barriada obrera de Palma. 

388  De les més de 2.300 víctimes que es calcula que hi hagué a Mallorca durant la repressió feixista, 29 
foren dones; la resta, homes. 

389  ginard, David; (2014, p. 252).

390  El Republicano de Sineu� «Temas, Selecciones sabias». 13-ii-1932, p. 3.
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de la sanch d’els pobres. Les venia a 15 cèntims, i Foch y Fum en deia que: Dat a lo interesants, 
que son dits folletons, creim que per grossa que l’haje feta, sa tirada li resultará petita�391 Mentre, 
a El Republicano de Sineu s’escrivia: Pronto aparecerá a la venta dos folletos para propaganda 
irreligiosa, valor de divulgación necesaria siempre; más que nunca ahora� (...) es recomendable a 
todos y a las asociaciones para propagarlos.392 I per què no pensar que part d’aquestes obres 
les escriví o ideà a la seva casa de s’Arenal? 

Per les eleccions de 1931, que havien de suposar el començament de la ii República a l’Estat, 
Ateu feu campanya ben activa. Una de les idees que més repetia, en consonància amb 
les seves idees comunistes, era la de Sa Repartidora. Una idea sobre el repartiment de la 
riquesa que s’havia adaptat a la realitat de l’illa i que els enemics del comunisme utilitzaren 
per espantar la població dient-li que si guanyaven els d’esquerres els ho prendrien tot 
per quedar-s’ho. Es publicaven escrits quasi apocalíptics com el que es transcriu a 
continuació des de mitjans conservadors. Aquest es recull del full de propaganda catòlica 
que mensualment publicava el Patronat Obrer a Mallorca, titulat Noticias:

La repartidora� En Teba de Málaga durante las jornadas republicanas fracasadas los obreros 
decidieron actuar, recorrían los cortijos maniataban a los propietarios, saqueban cuanto 
encontraban en las despensas... hasta que llegó la Benemérita� Es muy cómodo holgazanear 
durante las huelgas en las tabernas o en las casas del pueblo y después recoger el fruto de los 
sudores de los que trabajan� ¿Eso es la república? ¿Esto es el socialismo? ¡Vergüenza!393

Argument alarmant que no s’exposà només a principis dels anys trenta. També a principis 
de 1936 fou una de les idees que utilitzà l’organització de la Falange, en aquells moments 
molt minsa i amb pocs efectius, per, a través de la por, anar guanyant adeptes i inoculant 
el pànic entre la gent basant-se en fabulacions i mentides. 

391  Foch y Fum� «Obsequi util». 12-ii-1932, p. 3.

392  El Republicano de Sineu� «Temas, Selecciones sabias». 13-ii-1932, p. 3.

393  Noticias� Serie 6ª núm� 1, 1025� Fins al desembre de 1936 aquests fulls de Noticias apareixen sense datar. 
Tot i això, aquesta notícia la podem situar a principis de 1931. 
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Un grup de comunistes abans de realitzar una excursió a mitjan novembre de 1930. Ateu Martí és el segon de 
l’esquerra, amb ulleres i gaiato; a la seva esquerra es troba Jaume Campomar Reinés, i a l’esquerra d’aquest hi 
ha Gabriel Picornell Femenies, germà d’Aurora Picornell. Tots tres foren assassinats pels feixistes. Just a darrere 
una senalleta precisament hi veim la seva germana, Aurora Picornell, també assassinada, en una de les seves 
fotografies més icòniques i emblemàtiques.
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Ateu Martí, durant la campanya electoral de 1931 i com a comunista convençut, feia 

campanya a favor de Sa Repartidora: repartiment equitatiu de la riquesa, col·lectivització 

de la propietat o, com deien vulgarment i de forma despectiva els qui s’hi mostraven 

contraris, i des de feia ja temps, que tot sigui de tots.394 La penetrant campanya que en feia 

Ateu quedà reflectida en el setmanari satíric Foch y Fum,395 en dues vinyetes humorístiques 

en les quals es mostrava la suposada intenció d’un candidat qualsevol abans i després de 

les eleccions, i de com Sa Repartidora era utilitzada en diferents sentits i funcions, segons 

si la proposta venia de l’esquerra o de la dreta. 

Ateu era casat amb Joana Mas Reus. Els anys vint la seva dona havia rebut una sucosa 

herència per part d’una tia, d’entre 60.000 i 70.000 pessetes, i ell i la seva esposa es 

394  Ca Nostra� Setmanari d’Inca. «Sa Repartidora». 20-vi-1910, p. 1 i 2.

395  Foch y Fum; 3-iv-1931, p. 2 i 3.

Vinyetes d’humor gràfic publicades a Foch y Fum el 3 d’abril de 1931
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repartiren els doblers. Joana, que era catòlica i molt devota, n’invertí part a anar a veure 
la Mare de Déu de Lourdes. En canvi, Ateu els utilitzà per fer un viatge a Rússia,396 per 
prendre model de com s’organitzava i funcionava la Lliga Atea. 

A Espanya existia també una branca de la Lliga Atea, plenament comunista, utilitzada 
com una eina més per lluitar contra el feixisme que s’estava estenent per Europa i que 
havia d’arribar també a l’Estat:

(...) el fascismo español tiene las mismas características que el austríaco, y que, por consiguiente, 
debe plantearse, para contrarestar su influencia, la lucha antireligiosa.397

I per altra banda, des de la percepció més conservadora, es veia les organitzacions més 
allunyades del fet religiós, com podien ser socialistes però sobretot comunistes, com a 
fonts de destrucció del que consideraven el més bàsic de la societat:

El socialismo y el comunismo tienden a destruir las ideas básicas del orden social: religión, familia, 
propiedad y patria... La diferencia está en que los socialistas marchan a 10 kil� por hora y los 
comunistas a 90� ¿Lo entendéis ferroviarios? Obreros honrados, abrid los ojos�398

396  Es diu que fou el primer mallorquí que viatjà al país bolxevic.

397  La Libertad. «Los comunistas. Reunión del Pleno del Comité central». 7-vii-1934, p. 8. Declaracions 
fetes pel delegat de la Lliga Atea en l’acte de clausura del Ple del Comitè Central del Partit Comunista, celebrat 
a la Península dia 5 de juliol de 1934.

398  Noticias� Serie 2ª núm� 1, 221� Les referències d’aquesta publicació al tema dels Sense Déu, als ateus, al 
laicisme... foren constants. Només com a mostra vegeu algunes de les notícies que s’hi publicaren els mesos 
previs a l’inici de la ii República recollides a Serie 6 núm� 2, 1049, en què, referint-se a alguns aspectes del 
programa dels qui defensaven la República, hi diu (...) Pobre España si tiene la desgracia de caer en poder de estos 
reformadores! De esto al salvagismo no hay más que un paso: un paso en falso. A Serie 6 núm� 2, 1055, referint-se a les 
escoles laiques: Este es pues el ideal, el invento portentoso que los ateos tienen en cartera� ¡Que cerebro! Al fullet Serie 
6 núm� 3, 1066: ¿Qué me dice de «El Sol»? Es tal vez el periódico más dañino que hay en España, va sistemáticamente 
contra la Religión Católica� Ofende a los Obispos, propaga el neomaltusionimo, propaga y defiende la escuela laica 
y hace chacota de los monumentos del Sagrado Corazón� Hogar donde se lea El Sol queda envenenado, porque va 
infiltrando en grandes dosis la impiedad y la indiferencia religiosa en las familias� (...)� Al fullet Serie 6 núm� 4, 1083: 
La Escuela única es la escuela comunista, es la escuela impuesta por la masonería, es la escuela laica, la escuela sin Dios� 
Alerta, pues, españoles no entre en nuestra patria la Escuela única (...)�
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Los sin Dios forman una liga extendida a 26 naciones� Desde octubre de 1930 a marzo de 1931 
ha aumentado de 88�200 a 119�400� Sus delegaciones locales que eran 515, han llegado a 723� 
Su órgano tira 1�265�000 ejemplares� Se vale de la rádio, el gramofón, y de coros que cantan 
coros Sin Dios� En Alemania apartaron en 1928 a 30�339 católicos de la Iglesia� Entre ellos se ha 
establecido una especie de campeonato revolucionario; aumentar un 50 por ciento la propaganda 
escrita; un ciento por ciento la suscripción a su prensa y con 300 por ciento el número de socios� 
¡Qué poco hacemos los buenos, comparándolo con lo que hacen los impíos!399   

Altres organitzacions marcades per la mateixa ideologia basada en l’ateisme també tenien 
àmbits d’acció semblants a la Lliga Atea, com el Socors Roig Internacional, del qual Ateu 
fou tresorer el 1933; la Unió de Joventuts Comunistes; el Comitè d’Unitat Sindical... La 
Lliga Atea Russa anà canviant de nom diverses vegades. Fou coneguda, entre d’altres, 
com la Societat dels Sense Déu o la Lliga dels Militants Sense Déu. Un dels punts del 
seu programa indicava que les esglésies i les cases parroquials s’havien de destinar a 
magatzems col·lectius, mercats públics, biblioteques populars, cases de bany i d’higiene 
pública... segons les necessitats de cada poble.

Del viatge a Rússia Ateu en tornà arruïnat. La seva condició de turista al país comunista 
havia fet que es gastàs tot el que se n’havia enduit. Però els ànims li restaven intactes. El 
mes de març de 1930 es fundà la Lliga Atea a escala nacional, i el mateix any Ateu creà i 
presidí la Lliga Laica de Mallorca, amb un caràcter més obert que la Lliga Atea Russa, però 
amb unes bases comunes i hereves, encaminada a aconseguir un estat plenament laic. Hi 
formaven part destacadíssims membres de l’esquerra de l’illa: president honorari Gabriel 

399  Noticias� Serie 6ª núm� 9, 1179� A la Serie 9ª, núm� 5, 1671, aquesta mateixa publicació ofereix les suposades 
xifres de la Federación de Ateos Sin Dios a Rússia des de l’any 1926, en què comptabilitza 87.033 membres. El 
1932 ja n’eren 7.000.000. A la Serie 11, núm� 1, 1920, s’hi publica: Conviene que lo sepan los católicos españoles� 
Se ha establecido en París un instituto antirreligioso para la formación de futuros propagandistas� Se celebran 
«bautismos rojos»; los padrinos se comprometen a educar al niño en el ateísmo� En un solo pueblo francés se celebraron 
simultáneamente 45 bautismos rojos� Los Sin Dios del norte de Francia cuentan con un periódico subvencionado por 
el comunismo, que tira 15�000 ejemplares� Fins i tot, un cop els feixistes ja havien pres el govern de l’illa, i en els 
darrers números de la publicació, continuà incidint sobre el tema: Serie 13, número 1, 2241, Enero 1938, Los sin-
Dios contra las misiones, o a Serie 13, núm� 1, 2243, Enero 1938, Un aliado de los sin-Dios�
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Alomar, president efectiu Ateu Martí, vicepresidents Andreu Crespí Salom i Jaume Bosch, 

secretari exterior Bartomeu Albertí, secretari interior Marian Aguiló, tresorer Antoni 

Coll, comptador Joan Torres i vocals Aurora Picornell, Jaume Lladó, Joan Mas, Antoni 

Bisbal i Jaume Rebassa. Pareix que, tal com diu Ginard (2016, 64), aquesta Lliga Laica de 

Mallorca devia ser un projecte personal d’Ateu, del qual, a finals de desembre de 1931, en 

reconegué l’escassa activitat.

De les experiències viscudes en aquell viatge que Ateu feu a la Rússia comunista en va 

fer moltes conferències, tant a Palma com als pobles de Mallorca. En són exemples la 

que oferí al local dels republicans federals a Palma, o la que pronuncià, juntament amb 

Marian Aguiló, a Alaró el Dijous Sant de l’any 1931, organitzada per un grup anticlerical 

d’alaroners de la Lliga Laica,400 en què va parlar de l’anticlericalisme, del sistema econòmic 

de Rússia, de l’educació, de la igualtat entre homes i dones, etc. 

Tant a Llucmajor (1931) com a s’Arenal (1933) també n’hi va fer algun, de discurs. El de 

Llucmajor va ser poc després d’haver-se instaurat la ii República. Fou dia 10 de juny 

al teatre Odeón i el feu juntament amb Aurora Picornell, ben segur que encaminat a 

la promoció de la desitjada formació als diferents pobles de Mallorca de seccions de la 

Lliga Laica. La crònica, en to satíric, que en feu Foch y Fum, signada des de Llucmajor per 

Bernadí, és una perfecta mostra del sentiment d’enfrontament ideològic que es vivia entre 

l’Església i la Lliga Laica.

Día 10 se celebrá a n’es teatro Odeón un gran mítin laico-comunista� Usaren de sa paraula la Sra� 

Aurora Picornell y es President de sa Lliga Laica de Mallorca es ciutadá Ateo Martí� Es teatro 

s’umpli d’espectadós, y entre ells s’hi colá un frare disfrasat o siga, un frare vestit d’homo� El va 

400  Ho contà Gabriel Juan Mas a David Ginard (2012, p. 67). 
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destapá, a n’es frare, sa renou que li feia es ventre; suposám que era produída per un nuament de 

budells ocasionat per ses paraules de s’oració�

Recuint es guant dets oradós laichs d’es mítin de dimecres, es frares, invitaren es vecindari perque 

disapte vespre acudís a n’es convent de Sant Boneventura, residencia d’es franciscanos, per sentí 

desfé, per un frare, cuant havía dit y sostengut n’Ateo Martí�

Disapte vespre es teatro s’umplí de curiosos, beatos y beates... falsos, en sa majoria, mes asustats 

que un casadó furtiu perseguit d’aprop per un garrigué y 2 pareies de sa guardia civil�

Aquests beatos tenen tan poca fe en so podé omnipotent d’es seu senyó, que haguera bastat 

sentí un tro d’aquells que ets atlots fan amb un canó de caña per fuji escapats com anima que 

persegueix el dimoni deixant aquells beatos, es frare tot sol demunt sa trona�

Anarem escoltá es frare per sentí desfé, (com que desfé una calse,) tot cuant havía fet es ciutadá 

Ateo; pero mos veim obligats a di a fuer d’imparcials, que lo que fe va essé tocá el violón a n’es 

brou gras a n’Ateo�401  

Del discurs que feu a s’Arenal n’ha quedat la pertinent sol·licitud que envià a l’Ajuntament 

per demanar-ne permís. Era un acte de propaganda electoral per a les eleccions generals 

que s’havien de celebrar dia 19 de novembre, a les quals es presentava com a candidat a 

diputat a Corts per Balears pel Partit Comunista. N’havien de sortir set diputats balears 

i per primer cop s’aplicaria la llei del sufragi universal: les dones podrien exercir el seu 

dret a vot. Dia 4 d’octubre de 1933 es rebia a Llucmajor una targeta postal402 dirigida al 

Ciudadano Alcalde de Lluchmayor – Ayuntamiento de Lluchmayor, on deia:

401  Foch y Fum� «De Lluchmajó». 19-vi-1931, p. 2.

402  amll, co-1933. Sig. 2497. Varios. Aquesta targeta postal amb una breu biografia d’Ateu Martí la 
trobareu reproduïda per ambdues cares en l’article tomàs ramis, Pau. «Ateu Martí, un comunista a s’Arenal». 
A Llucmajor de Pinte en Ample, núm. 403, novembre 2017, p. 40-42.
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Muy Sr� mio;

Por mediacion del guardia del Arenal habrá recibido una comunicación para celebrar un acto de 
propaganda electoral el Jueves 27 del corriente; Debido a premuras del tiempo lo celebraremos 
el Miércoles 26�

Espero de su liberosidad no habrá inconveniente en tal sustitución de fecha y dará las oportunas 
ordenes al guardia para sus efectos�

Gracias Mil
Ateo Marti

Ateu Martí havia comès un error en la indicació de les dates, ja que dia 26 d’octubre 
d’aquell any era dijous i no dimecres. L’error l’esmena en una altra comunicació que fa 
arribar a l’Ajuntament, altre cop remesa al Ciudadano Alcalde de la ciudad de Lluchmayor, 
dia 22 d’octubre d’aquell mateix any, en què es detallen una mica més alguns dels aspectes 
d’aquell acte de propaganda política:

Ateo Marti Miquel vecino del Arenal, domiciliado en Palma, calle Rubí 16-3º en pleno uso de sus 
derechos ciudadanos y civiles atentamente expone:

El próximo Jueves dia veintiseis del corriente á las ocho de la noche celebrará un acto de 
propaganda electoral en el casino del Arenal y en el café llamado Cane Grine�

Lo que pongo en su superior conocimiento á efectos consiguientes�

Palma 22 Obre 1933
Ateo Marti [Signat]403

403  amll, co-1933. Sig. 2497. Varios. La casa del carrer d’en Rubí de Palma que s’anomena en aquesta 
comunicació, segons explica Ginard (2017, p. 153), era de la família de la seva dona. Abans, segons el mateix 
autor, havia viscut al carrer de Cecili Metel, 13 i al carrer de Sant Miquel, 3, 2n. També pareix que havia viscut 
al carrer 93 de Palma, on tenia la seva fàbrica (2017, 156).
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L’esquerra, davant el compromís electoral, intentà difondre el seu missatge per promoure 
la mobilització de tots els seus efectius entrant en contacte amb els electors d’una forma 
directa a través de mítings, xerrades, reunions, encontres... A s’Arenal ja veim que Ateu en 
preparà un. Empaperaren de cartells anunciadors els cap de cantons i feren els discursos 
propagandístics que, per cert, no agradaren a tothom. Algú que signava com Uno que 
le gustan las cosas bien hechas en redactà un escrit ben directe a Foch y Fum, on sense 
anomenar-lo al·ludia Ateu Martí com a orador i acusava alguns altres d’haver importunat 
les monges del llogaret:

En fecha 25 del pasado tuvo lugar por primera vez de desarrollarse en el pueblo del Arenal un 
mitín comunista, al cual tratábase ante la próxima lucha electoral�

El día anterior el pueblo nada sabía de mitines, y al despertarse la gente a la mañana siguiente 
y viendo circular por las calles todo el mundo notaba que en las fachadas de las esquinas había 
unos papeles de propaganda comunista, invitando a todos los trabajadores a que asistieran a 
dicho acto�

En dicho mítin intervenía un orador que el cual habita en dicho pueblo, ese hombre que 
extiende sus brazos encima del pueblo empeñándose hacerle ver lo blanco negro y pretendiendo 
enmascararlo, muy bien le diré yo que el enmascarado es él, y aun más me atrevo hasta a decirle 
que no es merecido aunque se atreva a decir ante el pueblo  que sea usted comunista, porque si 
tuviera un poco de dignidad se daría hasta vergüenza y no se tendría por otra cosa namás que 
enchufista�

Igual les digo a los de la comisión de dicho pueblo organizadora de dicho mítin, muy bien conoce 
el pueblo los comunistas que tenemos en él, estos mismo pusieron el máximo interés que se 
organizara dicho mítin poniendo todo su interés teniendo el unánime de abonarse para atar los 
papeles de propaganda comunista en todas las casas que formaban esquina�

Estos cumplieron muy bien lo prometido pero no debe saber el pueblo en que falta de dignidad 
incurrieron, la cual aquí la quiero hacer constar por encontrarlo un acto de bajeza intolerable�
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Pues muy bien estos pequeños comunistas que hay en el pueblo no solamente hicieron lo 

prometido de atar papeles en las esquinas que si no también supieron en el convento de las 

monjas a donde por las persinanas les echaron unos cuantos papeles de los que estaban por el 

pueblo�

Y ahora digo yo que mucho es lo que a mi me extraña que sean comunistas y que cometan esta 

indignidad y que en cambio dos de los cuales han tenido un pequeño accidente y lo primero 

que han hecho ha sido ir corriendo en auxilio de las pobres monjas, donde después aun no han 

abierto su boca para darles a las pobres las gracias�

Así es como pagan los comunista a estas pobres mujeres que se sacrifican de día y noche 

amparando constantemente infelices y desgraciados como a estos dos que más valdría se cuidaran 

de su casa que ya tienen bastante y no de tanto comunista que si les piden que es comunismo aun 

quedan en babia�404

Per tal de mobilitzar el major nombre d’electorat possible, en alguns indrets de l’illa es 

formaren comitès locals del Front Popular. A s’Arenal, amb un teixit obrer derivat en 

bona part del sector de la pedra, n’hi havia un. També se’n formaren a Llucmajor, Manacor, 

Campos o sa Vileta. Però el triomf de les dretes, que hi concorrien de forma més sòlida i 

solvent, pareixia assegurat.

Un altre cop Foch y Fum hi posava el to irònic: 

Tenim eleccións de Diputats a Corts� ¿Qui triunfará? Es fácil d’endevinaró�

Regularment, Balears ferá es ridícul com va fe amb ses eleccions municipals que duguéren sa 

República que está a punt de trebucarsé y que trebucaría si totes ses provincies d’España fossen 

com Balears ahont una majoria son com n’Esaú que vengué sa llegitima per un plat de llentías� 

Aquí sa ven es vot per una panxada de pollo� ¡Mal rebentassen!

404  Foch y Fum. «Del Arenal», 17-xi-1933, p. 2.
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(...) Un caramull de ciutadans dignes sa presentan a sa contienda electoral y de tots ells, sols n’han 

de sortí 7� ¿Quins serán?

Es que voltros vulgueu, pero si diumenje no sabéu defensá es vot com a humans, no estrañeu si 

desde los Altos Poderes mos tracten llevó com a bistis�405

L’esquerra es presentava fraccionada en tres blocs, mentre que la dreta hi concorria 

unificada en una sola coalició, que englobava la ceda i els republicans de dretes. Ja diu 

l’historiador franquista J. Arrarás: Jamás las derechas españolas habían vibrado tan unánimes 

y enardecidas en una lucha electoral.406 Una vaga general a Ciutat, que durà del 17 al 27 de 

novembre, provocà que molts obrers no anassin a votar. El vot femení, majoritàriament en 

sentit conservador,407 la unió del centre dreta, la desunió de l’esquerra, la forta abstenció 

dels anarquistes, el desgast dels dos anys de govern de República... feu que el resultat 

fos plenament favorable per a la coalició de dretes. Votà un 69,8 % del cens electoral, 

amb un total de 783.222 vots emesos, i sortiren elegits els cinc diputats de la coalició 

de centre dreta en primera volta: Bartomeu Fons Jofre de Villegas (104.462 vots), Joan 

March Ordinas (102.340), Lluís Zafortesa Villalonga (102.296), Tomàs Salord Olives 

(101.731) i Pere Matutes (100.806),408 i dos dels republicans radicals lerrouxistes en una 

405  Foch y Fum� «19 de Novembre»� 17-xi-1933, p. 1.

406  arrarás, Joaquín� Historia de la Segunda República Española� Madrid: Editora Nacional, 1964. Tom ii, 
p. 231.

407  Eren les primeres eleccions legislatives on s’aplicava el sufragi universal. La possible explicació 
d’aquest sentit cap a la dreta del vot femení, tot i que l’única dona que es presentà a les llistes a les Balears, 
Maria Mayol, pertanyia a Acció Republicana, potser sigui la falta de propaganda i campanya electoral per part 
dels partits d’esquerres dirigida a la dona, i la influència d’Acció Catòlica per captar el seu vot en un sentit dretà 
i conservador, apel·lant, en moltes ocasions, al model de mare cristiana i dona de casa i família.

408  Les dades d’aquests totals de vots provenen del Boletín oficial de la provincia de Baleares de 27 de 
novembre de 1933, p. 1.
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segona volta: Francesc Julià Perelló i Teodor Canet.409 La conjunció socialista – Acció 
Republicana i el Partit Comunista es quedaren sense representació balear en el Congrés 
dels Diputats. Ateu Martí, juntament amb Miquel Llabrés (picapedrer i sindicalista 
de la construcció), Miquel Casasnovas (sabater de Ciutadella) i Francesc Galán i Josep 
Antoni Balbotín (ambdós candidats estatals) formaven la llista dels comunistes. El partit 
obtingué al voltant de 5.200 vots a totes les Balears, fet que representaven només el 0,66 
%. D’aquests, 970 foren per a Ateu, un 0,124 %.410

Els vots que obtingueren a Balears Ateu i els altres candidats que es presentaven pel Partit 
Comunista foren residuals. Al global de l’Estat les dretes aconseguiren 3.400.000 vots; 
el centre, una mica més de 2.000.000, i els partits d’esquerra, un poc més de 3.100.000, 
que després d’haver aplicat la llei electoral deixaven 227 diputats per als partits de dretes, 
144 per als de centre i 101 per als d’esquerres. L’Estat passà a ser governat per la dreta 
(ceda) i el centre dreta (radicals de Lerroux). El repartiment d’escons a l’Estat quedà de 
la forma següent:

DRETES ESCONS CENTRE ESCONS ESQUERRES ESCONS

ceda 115 Radicals 102 Socialistes 61

Agraris 36 Conservadors 18 Unió Socialista de 
Catalunya

3

Renovació i tradicionalistes 35 Progressistes 3 Acció Repúblicana 5

Independents 17 Lliberal-demòcrates 9 Radical Socialistes 5

Lliga 24 Nacionalistes bascs 12 orga 6
Esquerra 19
Comunistes 1
Federals 1

409  S’hagué de celebrar una segona volta de les eleccions perquè s’havien de designar 7 diputats i a la 
primera volta només 5 havien superat els 31.680 vots mínims per ser escollits com a tals. En aquesta segona 
volta només es podia votar els candidats que haguessin obtingut més de 12.672 vots en la primera: Francesc 
Carreras, Alexandre Jaume, Maria Mayol, Damián García, Ángel Torrejón, Francesc Julià, Teodor Canet, 
Bernat Tur, Docmael López i Eusebio Heredero.

410  Les dades en les quals bas aquest total de vots provenen del Boletín oficial de la provincia de Baleares 
de 21, 23 i 25 de novembre de 1933, on es publicaren els resultats electorals de forma oficial. Els podreu veure 
desglossats per pobles en aquest mateix pregó.
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A Llucmajor també es produí el triomf de la coalició de centre dreta. El municipi tenia 

6.893 electors, dels quals exerciren el seu dret a vot 5.398. Les dretes aconseguiren 3.289 

vots, i les esquerres, 2.109. Els resultats d’aquelles eleccions de 1933 es repartiren de la 

forma següent: 

Districte 1r

SECCIÓ 1A SECCIÓ 2A SECCIÓ 3A SECCIÓ 4A

Dretes 295 301 158 302

Esquerres 136 181 256 128

Districte 2n

SECCIÓ 1A SECCIÓ 2A SECCIÓ 3A SECCIÓ 4A

Dretes 349 281 316 272

Esquerres 150 206 158 225

Districte 3r

SECCIÓ 1A SECCIÓ 2A SECCIÓ 3A SECCIÓ 4A

Dretes 183 286 308 248

Esquerres 232 192 135 110

Font: La Semana, 22-ii-1936, p. 1.

S’Arenal, en aquelles eleccions de 1933, estava enquadrada en el Districte 3r, Secció 4a, 

la que es denominava Afueras. A la mesa electoral hi foren designats com a integrants 

adjunts Pere Bonet Ferrer, resident a fora vila, i Miquel Carbonell Clar, el cap de l’oposició 

de l’Ajuntament, el qual el 1934 seria batle. Els suplents foren Marc Vidal Rigo, propietari 

de Binificat, i Josep Rossiñol Zagranada, propietari de Llucamet. També recollia les 

votacions dels habitants del carrer de la Marina de la vila, del llogaret de s’Estanyol i dels 

llucmajorers establerts a possessions i a fora vila. En total en la secció Afueras hi figuraven 
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477 persones amb dret a vot, de les quals 104 vivien a s’Arenal.411 Del total dels vots quasi 

un 69,3 % foren per als partits de dretes, i una mica més del 30,7 % per als d’esquerres. Els 

vots que obtingueren els candidats en aquesta Secció 4a del Districte 3r foren:412

Joan March 213, Pedro Matutes 213, Bartomeu Fons 188, Lluís Zaforteza 165, Tomàs 

Salort 164, Francesc Julià 139, Teodor Canet 139, Alexandre Jaume 111, Francesc Carreras 

110, Maria Mayol 110, Ángel Torrejón 110, Damián García del Pozo 105, Josep Quint 

Zaforteza 9, Miguel Alcón 9, Ateu Martí 6, Eusebi Heredero 2, Docmael López 2, Bernat 

Tur 2, Josep Balbotín 1, Francesc Galán 1 i Miquel Llabrés 1.

La coalició de centre dreta havia guanyat també en la secció Afueras. Només en dues 

seccions a Llucmajor s’imposà l’esquerra: al Districte 1r Secció 3a, la coneguda com a 

Escuela de Niñas, que corresponia als carrers Ciutat, Nord, Rigo, Bisbe Jaume, Ponent i 

Cementiri, i al Districte 3r Secció 1a, la titulada Escuela de Párvulos, que estava formada 

pels carrers Monestir, Miquel Salvà, París, Barceló, Ramon Llull, Ripoll, Gamundí i Sant 

Llorenç. Curiosament en cap d’aquestes dues Ateu no obtingué un sol vot. 

La secció Afueras, en què es recollien el centenar de votants de s’Arenal, estava formada 

per un gruix poblacional sociològicament molt variat. Tot i que no podem conèixer el 

sentit del vot majoritari que s’exercí des del llogaret, sí que cal dir que mentre aquí hi 

havia un moviment obrer actiu que potser es decantà cap a un vot d’esquerres, a les 

possessions i a fora vila hi residia una població més conservadora, fins i tot es podria 

dir encara influïda pel caciquisme d’amos i senyors de possessió, que ben segur feren 

decantar el vot cap al centre dreta.

411  Dades extretes del Boletín oficial extraordinario de la provincia de Baleares correspondiente al dia 10 de 
diciembre de 1932� Censo electoral� Tomo ii�

412  Hem de tenir en compte que en aquelles eleccions s’aplicà un sistema electoral de llistes obertes i que 
cada elector podia marcar fins a cinc candidats.
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Ateu, a Llucmajor, rebé 20 vots, 6 dels quals foren a s’Arenal. Els vots que obtingué es 

distribuïren segons mostra la taula següent:413

DISTRICTE 1R DISTRICTE 2N DISTRICTE 3R

Secció 1a 0 3 0

Secció 2a 2 1 0

Secció 3a 0 0 3

Secció 4a 1 4 6

A la resta de l’illa els vots que obtingué Ateu, com hem vist, no foren gaire significatius,414 

tot i que forçosament ens ha de cridar l’atenció el cas de Ciutadella:415 

Mallorca 793 vots: Alaró 16, Algaida 11, Andratx 17, Búger 4, Bunyola 1, Calvià 51, Campos 

23, Consell 1, Costitx 2, Esporles 4, Felanitx 1, Inca 20, Llucmajor 20 (ja citat), Manacor 

24, Mancor de la Vall 1, Marratxí 14, Muro 2, Palma 495, Pollença 2, Porreres 27, Santa 

Eugènia 1, Santanyí 3, Selva 1, Sóller 49, Vilafranca 3. 

Menorca 167 vots: Alaior 2, Ciutadella 148, Maó 17. 

Eivissa 10 vots: Eivissa 9 i Santa Eulària des Riu 1.

Els 495 vots que obtingué a Palma es distribuïren per Districtes i Seccions de la forma 

següent:416

413  Segons les dades que ofereix el Boletín oficial de la provincia de Baleares de 23 de novembre de 1933, 
p. 3 i 4.

414  Les dades en les quals bas aquest total de vots provenen del Boletín oficial de la provincia de Baleares de 
21, 23 i 25 de novembre de 1933.

415  Els resultats a Ciutadella molt probablement estiguin condicionats per la presència del sabater 
ciutadellenc Miquel Casasnovas a la llista del pce.

416  Segons les dades que ofereix el Boletín oficial de la provincia de Baleares de 21 de novembre de 1933, 
p. 1-7.
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D. 1 D. 2 D. 3 D. 4 D. 5 D. 6 D. 7 D. 8 D. 9
Secció 1 0 0 7 2 8 0 2 2 0

Secció 2 0 7 1 5 1 5 2 12 1

Secció 3 1 4 9 1 0 4 10 2 5

Secció 4 3 5 16 0 0 5 2 5 11

Secció 5 4 0 34 0 1 3 3 1 5

Secció 6 0 4 11 0 3 0 5 2 2

Secció 7 0 12 2 13 0 4 5 0 5

Secció 8 4 4 7 0 4 3 5 0 1

Secció 9 8 13 3 0 6 7 3 4 1

Secció 10 2 7 5 4 5 0 0

Secció 11 2 5 3 1 3

Secció 12 3 8

Secció 13 18

Secció 14 71

Secció 15 28

Els comunistes, partit que representava el nostre Ateu Martí, només havia obtingut un 
diputat a tot l’Estat, i les esquerres havien sortit derrotades. A Balears les dretes, tal com 
pronosticava que passaria es Mascle Ros a Foch y Fum, havien estat les triomfadores per 
una àmplia majoria. Començava el que es coneixeria com el Bienni Negre o Bienni Radical 
Cedista�

Però la vida continuava i Ateu Martí, a més de polític i lliurepensador, havia de cuidar-se 
de ca seva i dels seus. Així, el 1934, en la sessió plenària de l’Ajuntament de Llucmajor de 
dia 9 d’agost,417 s’informa d’una sol·licitud d’obra en un solar i en una casa a s’Arenal per 
part d’Ateu. Com que l’obra en qüestió tenia una sèrie de peculiaritats, s’acorda passar-la a 
la Comissió de Foment perquè en faci un informe, i dia 23 d’agost,418 Miquel Carbonell, com 
a president d’aquella comissió, informa el ple que es pot concedir el permís a Martí, amb 
les condicions següents: que la terrassa-cobert havia d’estar aguantada per columnes o 

417  amll, la-62, p. 197v.

418  amll, la-63, p. 2.
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pilastres col·locades totes en la línia avançada cap a davant, o sigui, a l’alçada de l’alineació 

del carrer; que no en podia posar cap a l’espai comprès entre aquesta línia i la façana de la 

casa, i que l’estany que volia construir l’havia de fer a partir dels dos metres i mig des de 

l’alineació del carrer, espai que s’havia de reservar per construir-hi la terrassa.

Ateu era un home extremadament intel·ligent i econòmicament ben posicionat. Tenia dues 

cases a s’Arenal, totes dues al carrer de José Nakens i amb detalls, com veim en la sol·licitud 

d’obra i en la descripció que en feia Ginard (2017, p. 154), que les feien diferents de la gran 

majoria de cases del caseriu. Eren cases contigües. La més gran i valuosa, l’any 1933, quan 

es fa el cens d’inquilinat, la tenia llogada a Herbet Cook, i estava valorada per l’Ajuntament 

amb un valor de renda de 1.000 pessetes. L’altra, més modesta, estava valorada en 200 

pessetes de valor de renda. Segons l’important dirigent comunista i sindicalista Antoni 

Martínez Juliana, i transcrit per David Ginard (2012, p. 82-83), els diumenges Ateu 

posava una bandera del Partit Comunista, vermella, amb la falç i el martell, al seu xalet 

de s’Arenal. Els artillers que anaven cap al port passaven per davant ca seva i n’hi havia 

que cridaven visques a Rússia, fet que a la llarga va fer que li prohibissin exposar-la. Al pis 

del xalet vivia la seva esposa, i a dalt hi vivia ell. A baix, a l’entrada, hi tenia unes columnes 

fetes de cartró que simbolitzaven les del temple de Salomó. A l’interior, les parets estaven 

decorades amb quadres al·legòrics a la maçoneria. Ateu, com ja hem esmentat, també era 

maçó, des que el 1924 havia ingressat a la lògia maçònica Renovació 20 de Palma, on era 

conegut amb el sobrenom de Liberluz419 i on arribà a exercir el càrrec de primer vigilant. 

Però d’aquest tema difícilment en parlava. Aquesta lògia, dins el marc de la dictadura 

de Primo de Rivera, fou clausurada pel governador civil el setembre de 1928. També a 

s’Arenal, i segons conta Onofre Llodrà (2001, p. 35), tenia l’excusat folrat d’estampes de 

caràcter religiós en senyal total d’irreverència i burla. 

419  En la publicació El Obrero Balear escrivia alguns articles amb el pseudònim Liberto Luz o Liberto.
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El 1934, dins l’ambient provocat per la revolució d’Astúries, fou acusat de tenir un arsenal 

d’armes420 amagat al seu xalet de s’Arenal. Segons la notícia publicada per El Día, Ateu era 

propietario en el Arenal donde tiene un chalet alquilado a extranjeros y vivienda propia, i se li 

havien decomissat 6 fusells, 3 baionetes i 1 quilogram de material per, suposadament, ser 

utilitzat com a explosius. També s’havia detingut Miquel Llabrés, comunista, president del 

Sindicat Únic de la Construcció, el qual, igual que Ateu, s’havia presentat a les eleccions 

de feia tot just un any com a candidat a Corts pel Partit Comunista. Se’ls acusava, a ells 

i altres, de tramar un pla revolucionari a Mallorca, en paral·lel als que s’havien produït a 

diversos punts de la Península, on es volia fer explotar un estratègic transformador de 

llum elèctrica que deixaria Palma a les fosques per poder cometre assassinats, provocar 

incendis, anul·lar els posts de la Guàrdia Civil, tallar les comunicacions amb Palma i altres 

excessos.421 Un tribunal d’urgència el jutjà dia 24 d’octubre, el qual conclogué que en 

realitat el que guardava era una mostra d’armes velles que ja només servien per a poc més 

que per col·leccionar, i fou absolt. Això va fer que entre la dreta mallorquina se li penjàs 

la gramalleta d’home bèl·lic i violent, i així es recordava anys després en la irònica secció 

«Maculins» del setmanari Acción, instrument periodístic d’Acció Agrària de Mallorca 

(apa), pertanyent a la ceda:

(...) Per això, perque és homo de pau, la policia va trobar a sa casa que té a s’Arenal aquells fusells, 

l’octubre del 1934�422

420  Onofre Llinàs (2001, p. 35) conta com un vespre Ateu disparà amb una escopeta a les mates que 
envoltaven el xalet de ca n’Ordines quan s’hi reunien senyors de Palma i Llucmajor per fer recaptes de diners 
i organitzar tómboles a la plaça de Mariana Pineda a favor de l’Església o les monges. Diu que l’hi havia contat 
feia anys Jaume Pou, pioner del caseriu, i es demana si en realitat degué ser una broma. Mai no s’arribà a saber. 
(llinàs, o. «Can Mataró, can Ordinas, can Rovira, can Ateo, can Muntaner...». S’Unió de s’Arenal, setembre 
1994, p. 5). Per altra banda, referent als recaptes de doblers, David Ginard (2017, p. 155) escriu que Valentí Puig, 
nebot-net d’Ateu, li contà que el seu oncle, a més d’ajudar econòmicament els sindicalistes, finanaçava també 
les festes de s’Arenal, ben segur que no les de caràcter religiós.

421  El Día. «También aquí había un plan revolucionario», 14-x-1934, p. 2.

422  Acción. «Maculins», 2-v-1936, p. 4.
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(...) Noltros que som més pacifistes que En Mateu Martí, detestam tota classe d’atentats(...)423

Tot i l’absolució, fou retirat del seu càrrec de la Comissió de Proveïments de l’Ajuntament 
de Palma i empresonat 17 dies.424 Després de la seva alliberació, tornà a ser detingut i 
hagué de tornar a ingressar a la presó d’Illetes, on va coincidir, entre d’altres, amb Antoni 
Martínez Juliana, també empresonat arran dels mateixos Fets d’Octubre de 1934.425 Hi 
restà durant aproximadament un mes. Després fou traslladat a la Presó Provincial de 
Palma, d’on fou posat en llibertat el 30 de novembre d’aquell 1934. Havia estat 78 dies 
empresonat.426

La pèrdua de la seva plaça a l’Ajuntament s’allargà més enllà del seu empresonament. De 
fet, durant 1935 i els primers mesos de 1936 intentarà reingressar al seu lloc de feina 
mitjançant recursos interposats a l’Ajuntament, a la Comissió de Proveïments... que 
sempre li foren desestimats. El regidor Jaume Espasas, al mes de febrer de 1935, intentà 
que Martí fos nomenat inspector en cap de proveïments i imposts municipals, amb una 
paga anual de 4.000 pessetes i quinquennis de 120 pessetes,427 intent que quedà en no res 
perquè en la sessió plenària de dia 16 de febrer,428 per órden superior, es retira de l’ordre 
del dia el punt que havia de tractar aquest tema. Després, Ateu intentarà presentar una 

423  Acción. «Maculins», 20-vi-1936, p. 3.

424  Les detencions a Mallorca arran dels Fets d’Octubre de 1934 per possessió d’armes foren habituals. 
Vegeu l’exemple del dirigent obrer Joan Mas Fiol a David Ginard, 2012, p. 87-88 i 136-137, que fou empresonat 
i no sortí en llibertat fins al 17 d’octubre de 1935.

425  Molts dirigents i simpatitzants comunistes foren detinguts arran d’aquests fets. Ginard (2016, 
p. 97-98) ens n’ofereix una llista on anomena, a banda del mateix Ateu Martí i de Martínez Juliana, Gabriel 
Picornell, Miquel Llabrés, Josep Julià, Joan Mas, Pere Blasco, Pere Canals, Antoni Ambrós, Guillem Galiana, 
Joan Vicens, Arnau Obrador, Antònia Miquel, Antònia Pasqual i Maria Pasqual.

426  Alexandre Jaume, en el seu llibre La insurrección de octubre, p. 173, escrigué: He aquí un ciudadano 
que por el solo hecho de ser comunista, sin haber cometido delito alguno, ha sufrido 78 días de cárcel� (ginard, 2017, 
p. 169).

427  amp, ah-2205, p. 45-45v.

428  amp, ah-2205, p. 49.
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instància per interposar un recurs en contra del nomenament que s’havia fet per ocupar 

aquest càrrec, que es deixarà damunt la taula, i un altre cop sense tractar, en la de dia 20 

de novembre de 1935,429 fins que en la sessió de dia 27 de novembre s’inclou en l’ordre del 

dia de la sessió plenària del consistori ciutadà. El resultat no fou favorable a Ateu, com 

era d’esperar:

El Sr� Comas entiende que la Comisión Gestora debe denegar el recurso, por cuanto en Agosto de 

1934 se nombró Inspector al Sr Martí como vía de ensayo y con carácter interino�

Añade que después de este tiempo, y debido a ciertas anomalias cometidas por dicho Sr Martí, se 

instruyó un expediente (por dicho Sr Martí) digo, de investigación de cuyas resultas y después 

de consultado (...) el Sr Alcalde se decretó su cesantia, la que no se hizo mediante expediente 

personal debido al carácter de jornalero que tenía el Sr Martí�

El Sr Pons, sin prejuzgar los derechos que pueda tener el Sr Martí, hace notar que dicho señor se 

excede en su defensa, ya que teniendo interpuesto un recurso contra el acuerdo de su cuantía, es 

evidente que no hace falta el recurso contra el nombramiento de su sustituto, pues ganando el 

primero, queda, en el acto, anulado el nombramiento de su sustiuto�

Se acuerda desestimar el recurso�430

I la desestimació del recurs es confirmava en la sessió de dia 27 de gener de 1936 per 

part de la comissió especial nomenada per dictaminar sobre les peticions de distints 

funcionaris municipals, entre ells Ateu, referents a la seva col·locació,431 i en la sessió de 

dia 15 d’abril, ja amb unes perspectives noves gràcies a la victòria del Front Popular a les 

429  amp, ah-2205, p. 436.

430  amp, ah-2205, p. 445v.-446.

431  amp, ah-2206, p. 31.
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eleccions, es fa saber que Ateu Martí havia desistit del recurs interposat en contra de la 
seva destitució.432

Foch y Fum, un altre cop amb una punyent ironia, havia anunciat que:

Trobantsé sense feina aquell comunistot y heretje d’Ateo Marti per haverló enjigat de s’Ajuntament 
per lladre, noltros que tenim es nas molt fi y veim un pel demunt Galatzó, l’hem nombrat redactó 
jefe d’es FOCH Y FUM amb sa pensió anual de cinch mil pessetes y es tant per cent de ses ventes.433

Però, com dic, amb la victòria del Front Popular, Martí tornaria a ingressar a l’Ajuntament 
com a funcionari municipal. Això es comunicava en la sessió plenària de dia 10 de juny 
de 1936:

A propuesta del Tribunal nombrado para juzgar las oposiciones para la provisión de una plaza de 
Jefe de la Inspección de Arbitrios, se acuerda nombrar para tal cargo a D� Mateo Martí Miguel�434

El càrrec s’havia creat dia 15 d’abril d’aquell 1936 a base d’un concurs oposició, i s’hi 
assenyalava un sou anual de 5.000 pessetes. El 4 de setembre, quan feia quasi un mes 
que Martí ja havia estat assassinat pels feixistes, en la sessió plenària de l’Ajuntament s’hi 
diu: para ocupar dicho cargo fué nombrado D� Mateo Martí, el que lo ha desempeñado hasta la 
actualidad.435

Tornem, però, uns mesos enrere i a s’Arenal. Un cop alliberat de la presó, Ateu torna a 
comparèixer en els papers municipals de l’Ajuntament de Llucmajor. Ja era l’any 1935 i 
havia demanat al Govern Civil de la província permís per col·locar una placa a la façana 
de ca seva a s’Arenal. Ateu era xueta de primer llinatge i havia promogut un homenatge 
a Catalina Tarongí Tarongí, també xueta i víctima dels actes de fe inquisitorials de 1691 

432  amp, ah-2206, p. 182v.

433  Foch y Fum� «Adquisició Foquifumera», 29-xi-1935, p. 1.

434  amp, ah-2206, p. 300.

435  amp, ah-2206, p. 404.
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contra els jueus conversos mallorquins, en què fou cremada viva el 6 de maig d’aquell 

any. Per tal de portar-lo a terme havia iniciat una subscripció popular, amb la finalitat 

de recaptar fons per aixecar-li un monument, però, tal com diu Ginard (2016, p. 64), no 

obtingué el desitjat suport públic i decidí destinar els doblers que s’havien recaptat a 

encarregar una placa commemorativa de marbre per col·locar a la seva casa a s’Arenal. 

El Govern Civil comunicava a l’Ajuntament la resolució de la sol·licitud dia 29 d’abril, i un 

dia després l’Ajuntament la comunicava a Ateu Martí:

El Excmo� Sr� Gobernador Civil de esta provincia en oficio de fecha 27 del actual dice a esta 

Alcaldia lo siguiente: «Pongo en su conocimiento que la autorización solicitada por el vecino de 

esta ciudad D� Ateo Marti Miquel, para poder proceder a la colocación de una lápida en la casa 

número 25 de la calle de José Nakens del caserio del Arenal, no puede concederse por esa Alcaldia 

hasta pasada la fecha del primero de Mayo próximo�»

De lo cual le doy conocimiento y además tengo el gusto de manifestarle, que, quedando autorizado 

el acto para el dia que le convenga realizarlo despues del primero de Mayo próximo, se servirá 

avisar a esta Alcaldia con dos dias de anticipación a la fecha que fije�

Lluchmayor 29 de Abril de 1935�

El Alcalde

Miquel Carbonell [signat]436

L’acte de col·locació d’aquella placa, tal com explica Ginard (2017, p. 170), es va dur a terme 

dia 6 d’abril,437 i pareix que hi assistiren diferents representants de partits, sindicats i 

altres associacions. 

436  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Particular. Al marge apareix la signatura d’Ateu Martí.

437  moll marquès, Josep: Crònica d’una infàmia. Palma: Editorial Moll. 2009, p. 53.
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A s’Arenal, on se sentia com a casa, aquell 1935, any que va patir un atemptat frustrat, 
organitzà i impulsà la Cooperativa de Producció Unió dels Trencadors,438 una societat 
dels obrers picapedrers del llogaret. Es preocupava així de la realitat obrera de l’Arenal 
d’aquells moments. Llorenç Pons Pons, llucmajorer militant comunista, explicà en una 
entrevista439 que treballava al costat del xalet d’Ateu i que el coneixia perquè anava a les 
juntes que feien els trencadors, on els donava instruccions de com s’havien d’organitzar.440 
Amb l’aixecament de l’estat de guerra després dels Fets d’Octubre de 1934, la cooperativa 
agafà molta força, i el juny de 1936 arribà al seu moment més àlgid. Els treballadors se 
sumaren a la vaga de protesta per l’atemptat que s’havia fet en esclatar una bomba a la Casa 
del Poble de Palma, però un d’ells, Guillem Soler, va intentar seguir fent feina, cosa que 
va provocar les ires dels cooperativistes. Feren aturar el camió que conduïa ple de peces 
de marès i l’hi feren descarregar. A partir d’aquests moments els mercaders començaren 
a despatxar xofers de camions i a tornar enrere tractes fets amb els trencadors que més 
s’havien significat. 

Llavors esclatà la rebel·lió militar de 1936. Poc temps després del 18 de juliol, els que 
s’havien aixecat en contra de la República intentaren trobar Ateu Martí Miquel, que se 

438  A Llucmajor era un fet repetit que les societats de trencadors que es formaven portassin al seu nom la 
paraula Unió o Unión. Gràcies a documentació facilitada per Dídac Martorell sabem que dia 6 de març de 1870 
s’aprovaren els estatuts d’una societat anomenada La Unión de Canteros de Llucmayor, de la qual fou el primer 
president Mateu Ripoll. També a Llucmajor el 28 d’abril de 1901 s’havia constituït una societat de trencadors 
que s’anomenava La Unión de Canteros y Auxilios Mutuos, que el 1906 era presidida per Antoni Sastre Tomàs 
i tenia 42 socis. Igualment dia 12 d’octubre de 1911 s’havia remès al Govern Civil l’acta de constitució d’una 
altra societat de característiques semblants. Aquesta s’anomenava Sociedad La Unión de Canteros, el 1913 tenia 
21 socis i la presidia Jaume Monserrat Salom. 

439  ginard, David; (2014, p. 264-267).

440  A Foch y Fum. «A los canteros de Son Suñer productores de sillares», 19-i-1934, p. 4, un petit mercader 
que signa com Pluma defensora del obrero fa una reflexió molt interessant de com actuar davant la previsible crisi 
del ram que s’estava obrint pas ja l’any 1934. La solució passava per associar-se tots els trencadors, del primer 
al darrer, format un mateix cos, i que tot el gremi vengués a un mateix preu. Que els preus els dictaminassin el 
Jurat Mixt i el Ministeri de Treball, i que cada soci estigués obligat a aportar un capital de 300 a 400 pessetes, 
en aquells moments una quantitat de doblers prou important, per assegurar que ningú es botaria les normes, 
a risc de predre-la si ho feien.
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sabia en perill, cercat i perseguit. S’amagà a la cova d’en Durí,441 a prop de s’Arenal, situada 
entre Son Tetè i Son Monjo. Les forces d’ordre públic, la Guàrdia Civil i els carrabiners442 
rebien constants ordres de cercar-lo. Un amic seu, en Gaspar Garreta, li portava roba 
mentre estava amagat. Però els feixistes l’agafaren. David Ginard (1999, p. 87) diu que 
Andreu Salom Amengual li explicà que després d’estar amagat algunes setmanes Ateu 
es presentà voluntàriament al guarda de s’Aranjassa, potser, segons una teoria que 
explica Quintana (1986), per aturar, amb la seva mort, la barbàrie que l’apuntava com 
a agent rus i que s’engreixava amb els assassinats dels indefensos trencadors de la zona, 
o potser, com indica Ginard (2016, p. 181) pensant que se li respectaria la vida. De totes 
formes, recentment David Ginard (2017, p. 172) ha publicat una altra versió de com fou 
capturat Ateu. Segons la memòria de la pròpia família d’Ateu, els que el cercaven anaren 
directament al seu xalet de s’Arenal. Ell, en aquell moment hi era i s’aconseguí amagar 
darrere una mata, però s’arribà a entregar per salvar la seva esposa. Fou en aquests 
moments que els feixistes li saquejaren el xalet: vaixelles, llibres, documents, roba de llit... 
tot quedà destrossat.443 Sigui com sigui, un assassinat que emprà el mètode del segrest, i 
que s’emmarca en el procés de repressió contra persones que formaven part de les llistes 
de desafectes al nou règim.

Després de la mort d’Ateu, la seva esposa Joana Mas dirigí una instància a l’Ajuntament 
de Palma, com a lloc de feia del finat Martí, per reclamar els drets que pensava que li 
corresponien com a vídua d’un empleat municipal. La resposta que li donà el consistori en 
la sessió plenària de dia 27 de novembre no fou gens satisfactòria ni favorable, ni a Joana 
ni a la mateixa víctima:

441  Segons diu Damià Quintana (1986), s’amagà amb cinc o sis homes més. David Ginard (2017, p. 172) 
també explica que s’hi amagà amb altres companys. 

442  Cels Calviño Andreu, qui millor coneix la història i l’esdevenir del cos de carrabiners, em conta 
que aquests, tot i rebre les ordres de cerca, mai no feren tasques de detenció. Sí que podien anar a cercar 
algú si la força militar els ho indicava, per acompanyar-lo a alguna caserna o quarter, però amb funcions 
d’acompanyament, no de detenció.

443  Fou Valentí Puig Más, nebot-net d’Ateu Martí, qui contà aquesta versió a David Ginard (2017, p. 172).
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(...) y toda vez que no pertenecia dicho señor al Montepio de Empleados Municipales, ni era 

ya empleado al morir, pués a partir del dia en que se inició el movimiento salvador, abandonó 

su destino, siendo destituido en cumplimiento de la orden general de la Superioridad, procede 

denegar la petición de la solicitante Dª Juana Mas Reus, pués carece de derecho alguno�444 

Pareix que en el moment de la seva mort Ateu no estava afiliat al Partit Comunista, en el 

qual no milità oficialment de forma continuada. El diari Nuestra Palabra, publicació oficial 

de la Federació Balear del partit, que ell mateix havia finançat i dirigit el 1931, havia fet un 

comunicat, uns mesos abans, en què explicava que:

Interesa a esta redacción y a todo nuestro Partido, hacer constar que el ciudadano Ateo Martí no 

es militante de nuestro Partido sinó un caluroso simpatizante� 

Aclaramos esto, no porque exista nada contra la conducta del ciudadano Ateo Martí, pero si para 

fijar la diferencia que existe entre un militante y un simpatizante; pues mientras el primero está 

sujeto a la disciplina del Partido, el segundo, no�445

I és que Ateu era tan radical en els seus fets i accions que fins i tot des del Partit 

Comunista, com en aquest cas, tenien la necessitat de puntualitzar d’alguna forma que no 

eren responsables del que pogués fer. En aquesta ocasió, la comunicació dels comunistes 

venia precedida d’una fotografia que Ateu havia enviat a la publicació Nosotros446 de 

Manacor, que sortí al carrer dia 11 d’abril de 1936. En un número especial editat amb 

motiu del primer aniversari de la publicació manacorina i on apareixien diversos membres 

444  amp, ah-2206, p. 475v.

445  Nuestra Palabra. «Aclaración a “Nosotros” periódico de Manacor, y a todos los trabajadores». 
16-iv-1936, p. 4.

446  Nosotros, 11-iv-1936, p. 7.
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destacats de l’esquerra mallorquina, tant local de Manacor com illenca,447 Martí s’exhibia 
semidespullat i acompanyat d’un text ben punyent ple d’ironia i crítica social. Tot i això, 
en el número següent de Nuestra Palabra es mostra la voluntat de tornar-lo a acollir entre 
els seus.  

Ell fou una de les primeres víctimes de la repressió feixista a l’illa. El maltractaren 
terriblement448 i el vespre del 5 al 6 d’agost el dugueren al coll de sa Creu, a Gènova, i 
l’assassinaren, o l’hi portaren ja mort per deixar-lo allà.449 El certificat de defunció s’emeté 
dia 11 d’agost i fou signat pel jutge municipal Gerard Maria Thomàs Sabater i pel secretari 
Narciso Sánchez Crespo. Indica que la mort s’hauria produït devers dia 8 a consecuencia 
de heridas.450 Alguns cadàvers es deixaven durant dies a les cunetes, a les carreteres o als 
camins on havien estat executats, com a suposada forma d’exemplificació del que li podia 
passar a qualsevol que anàs en contra del nou règim establert. El mateix certificat diu que 
l’enterraren al cementiri de Palma, tot i que en el registre no hi consta cap referència,451 i 
en l’acta de defunció l’inscrigueren com Mateo Martí y Miquel. Sobre la manera de morir 
d’Ateu s’explicaren algunes llegendes, que demostren la barbàrie del moment i l’odi que 
havia congriat en els nous dirigents del destí de l’Estat. N’hi ha que diuen que fou devorat 
i engolit per dos porcs famolencs, d’altres que fou obligat a córrer al canòdrom de Palma 

447  El director de Nosotros, Miquel Duran Rosselló, havia demanat a aquests il·lustres personatges que 
formaven part de l’esquerra de l’illa que dedicassin unes paraules a la publicació amb motiu del seu primer 
aniversari. Finalment es publicaren aquests escrits, acompanyats d’una fotografía de cada un i d’una petita 
nota o referència biogràfica. Hi aparegueren, entre d’altres, Jaume Garcia (president de la Diputació Provincial 
de les Illes Balears), Eduardo López, Jordi Martí (es Mascle Ros), Antoni Quetglas, Eusebio Heredero, Miquel 
Sancho, Josep Mas Rubí (Poca-roba), Docmael López, Jaume Valls, Josep Feliu, Antoni Maria Ques, Andreu 
Melis, Bernat Jofre, Andreu Galmés, Francesc Esteva, Francesc Carreras, Juli Just, Pere Oliver Domenge, 
Antoni Amer Llodrà...

448  Ho declara Llibertat Picornell Femenies a l’entrevista que transcriu David Ginard (2014, p. 252).

449  Antònia Mas Miquel, filla de Joan Mas Fiol, dirigent obrer durant la ii República, assassinat el 1937, 
anomena un tal Terró, del qual diu que no sap si el mataren juntament amb Ateu. (ginard, 2012, p. 138).

450  ginard i féron, D. Aurora Picornell..., p. 181 i p. 252-253.

451  ginard i féron, D. «Anticlericalisme, maçoneria,...», p. 173.
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mentre era utilitzat com a blanc de tir. Sigui com sigui, i com deixa entreveure Llibertat 
Picornell, degué ser martiritzat, turmentat, torturat i maltractat durant el temps que durà 
el seu captiveri fins que arribà la seva mort.

El seu xalet de s’Arenal també en patí les conseqüències. Un cop iniciat el cop militar del 
1936 fou saquejat, com altres cases d’altres arenalers que s’havien amagat per por de ser 
trobats, empresonats o afusellats.

L’odi i el rebuig que Ateu havia congriat entre la part més conservadora de la societat 
illenca provocà que se l’arribàs a acusar de ser un espia o un agent de Moscou, i també 

La polèmica fotografia de l’abril de 1936 publicada a Nosotros de Manacor.
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un monstre�452 Aquestes acusacions seguiren després de la seva mort com si fossin una 

espècie de justificació global pels assassinats i la repressió contra ell i altres membres 

de les faccions polítiques esquerranes. Un dels exemples més clars és el que escrivia el 

militar britànic resident a Mallorca i profalangista Norman Bray en el seu llibre Mallorca 

salvada, de 1937, on justifica la rebel·lió militar dels feixistes per aturar un suposat cop 

d’estat que els comunistes havien de dur a terme a finals del mes de juliol de 1936, en 

què hi hauria dones violades, terres arrabassades als propietaris, esglésies convertides 

en cinemes, religiosos assassinats; en què els nins passarien a ser propietat de l’Estat per 

poder convertir-los en espies per observar i vigilar els pares..., i en què es perpetrarien 

uns 20.000 assassinats de persones que havien estat incloses en llistes negres. Segons 

Bray, els encarregats de portar a terme aquests plans a Mallorca eren Heriberto Quiñones 

González,453 de qui es deia que era un rus amb la documentació falsificada, i Luis Montero 

452  Llorenç Capellà (1986) escriu que l’acusaven de ser un monstre i que comúnmente he recogido este 
testimonio�

453  No es coneix el seu nom real però se sap que era un agent del Komitern soviètic, agents que animaven 
i ajudaven a la constitució de partits comunistes arreu del món, tal com ell feu a Mallorca. El record que deixà 
entre els que tengueren contacte o relació amb ell és molt divers. Des de l’opinió del comunista Manuel Álvarez 
Aguilar, que el titlla, entre altres coses, de xerraire i femeller (Ginard, 2012, p. 20), a la de Miquel Amantegui 
Albis, també comunista, que el qualifica de molt intel·ligent, molt exigent i bon comunista que va treballar bé 
(Ginard, 2012, p. 32). Llibertat Picornell, cunyada de Quiñones, diu: Varen dir tantes tonteries, sobre ell! (Ginard, 
2014, p. 253). Havia entrat a Espanya el 1930, quan fou expulsat de França. Quan arribà a Mallorca treballà 
de picapedrer, al clavegueram, i organitzà i enfortí els comunistes mallorquins. Es casà a València amb Aurora 
Picornell i el 1934 tengueren una filla, Octubrina Roja Quiñones Picornell. Quan va acabar la guerra va ser 
detingut i torturat a València, però va aconseguir fugir a Madrid, on va liderar la reorganització del Partit 
Comunista en la clandestinitat. Tot i això, fou acusat pels mateixos comunistes de ser un agent britànic i 
d’estar al servei de Franco, fet que sembla del tot fals i un acte de traïció d’alguns membres del partit tant des 
de l’interior com des de la clandestinitat. A finals de 1941 fou detingut pels franquistes i després d’un judici i 
d’haver patit terribles tortures que el deixaren invàlid fou afusellat a Madrid dia 2 d’octubre de 1942. Es diu 
que durant les tortures no li varen poder treure cap tipus d’informació, que durant el consell de guerra que 
se li va fer va reconèixer amb orgull ser el màxim dirigent del pce a l’interior de l’Estat (tot i que quan era a 
la presó es va assabentar que havia estat expulsat del partit), i les seves darreres paraules davant l’escamot 
d’afusellament abans de morir foren ¡Viva la Internacional Comunista!
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Ramírez,454 dirigits per Ateu Martí, ja que el temps que havia estat a Rússia havia rebut 

instrucció i li havien ensenyat todas las formas de la bestialidad comunista.455 Una successió 

de fets i suposats plans que en realitat només existien en la ment dels qui intentaven 

justificar tant l’aixecament militar feixista com els assassinats repressius que es produïren 

posteriorment. 

Dia 30 de març de 1937 Nostra paraula!!,456 publicació feta a Maó –recordem que Menorca 

encara era republicana– i òrgan del Comitè Provincial de Balears del Partit Comunista 

d’Espanya, resumeix els acords i les conclusions de la Conferència Provincial del Partit,457 

que havia tengut lloc al Saló Victòria de la capital menorquina, l’escenari del qual estava 

presidit per un gran cartell que deia: Aurora Picornell, símbolo de la Mujer Balear. 

Abans de començar amb les tasques de la Conferència es va voler rendir homenaje merecido 

a los héroes caidos en la lucha gloriosa y a las víctimas del fascismo, i s’anomenaren les 

personalitats més destacades del comunisme, però també d’altres tendències esquerranes 

pròximes al partit, a les quals es considerava que, com a representació de totes les altres 

víctimes que havien mort defensant la República o com a conseqüència de la brutal 

repressió que s’havia desfermat arreu, s’havia de retre aquest petit record: una sèrie 

d’Héroes –entre ells es trobaven Durruti, Ascaso o Lina Ódena– i de Víctimas –entre les 

vint-i-quatre que s’anomenaren, s’hi trobava present Ateu Martí.

454  Jove dirigent del partit comunista. Treballava de guixaire i era la parella d’Antònia Flaquer, una de 
les Roges des Molinar. També fou assassinat en els primers mesos de guerra, probablement el gener de 1937 al 
Castell de Bellver.

455  ginard i féron, D. El moviment obrer de Mallorca i la guerra civil (1936-1939), p. 63.

456  Nostra Paraula!!. «La Conferencia Provincial del Partido aportó soluciones para todos los problemas 
de la Isla». 30-iii-1937, p. 1.

457  A Menorca el pce hi celebrà dues conferències provincials, la de març de 1937 i una el gener de 1939.
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MISCEL·LÀNIA DE TEMES 
VARIATS
Aquest darrer capítol del pregó el dedicaré a fer una miscel·lània en la qual recolliré 

diversos temes puntuals que en aquells anys de la ii República feien referència tant a 

s’Arenal com a la contrada que l’envolta, que d’alguna manera tenia influència en la 

població i la vida dels habitants del nostre nucli. 

Demandes del jutjat
Durant aquests anys arribaren a l’Ajuntament de Llucmajor, a través del seu jutge 

municipal i procedents de diferents jutjats de Ciutat, requeriments per investigar o per 

proporcionar informació sobre alguns fets de molt diversa índole que tengueren lloc a 

s’Arenal o als seus voltants. Aquí us oferesc una mostra dels que he pogut localitzar a 

l’amll.

Dia 20 de juliol de 1931 el jutge municipal, Miquel Catany, tramet a l’Ajuntament la petició 

del jutge d’instrucció del Districte de la Catedral, jurisdicció a la qual pertanyia el terme 

de Llucmajor, perquè es practiquin diligències en el esclarecimiento del hecho ocurrido dia 

primero de Noviembre último en el punto denominado Pared del Puig de Rós de este termino por 

el cual sufrió lesiones el carabinero Juan Guevara Martinez á consecuencia de cierto accidente, 

para venir en conocimiento de si existe culpabilidad de parte de alguna persona ó si por el 

contrario se trata de un accidente casual y desgraciado (...)458

458  amll, co-1931. Sig. 2495. Carpeta Juzgado Municipal.
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Dia 16 d’octubre de 1931, el mateix jutge municipal, un altre cop a petició dels jutjats de 

Palma, informa l’Ajuntament que han d’obrir diligències en averiguación de que personas 

presenciaron el vuelco del automovil propiedad de Miquel Clar Salvá, guiado por este que tuvo 

lugar en la carretera Militar, inmediaciones del Fuerte Enderrocat dia seis del actual, resultando 

heridos el conductor Sr� Clar y el amigo de este, que iba en el referido vehiculo, Jaime Cardell 

Tomás�459 

I el mateix jutge municipal, dia 27 de febrer de 1932, i a requeriment del mateix jutjat 

de Ciutat, indica el següent: Le dirijo el presente, interesando que por los dependientes se 

practiquen diligencias en esclarecimiento de las causas del accidente de la interfecta Maria 

Concepción García Martín, que fué extraida del mar á las primeras horas del dia diez y nueve 

del actual en la playa y sitio conocido por la casa dels Republicans de este termino municipal, 

aun con vida falleciendo poco despues, y muy especialmente de como pudo caer al mar y si existe 

alguna persona que lo presenciara ó si puede haber en el hecho mano criminal.460

El mateix Miquel Catany, dia 27 d’octubre de 1932, i sol·licitat pel mateix jutjat, demana que 

se practiquen diligencias en averiguación y esclarecimiento del hecho de haber sido encontrado 

cadaver en su casa de recreo, sita en el caserio El Arenal D� Lorenzo Clar Fullana el dia diez y 

ocho del actual á fin de comprobar si efectivamente se trata, como parece, de muerte natural� 

Rogando me dé cuenta del resultado de las diligencias que practique á la brevedad posible�461 

Dia 1 de febrer de 1935, a requeriment del mateix jutjat i signat pel jutge municipal 

suplent de Llucmajor Joan Roig es demana informe acerca de la ocupación ó modo de vivir 

habitual de Martin Morey Monjo y de su consorte Maria Alomar Calafat, de 32 y 22 años de 

edad respectivamente, residentes en el predio Son Verí de Baix de este termino, individuos de su 

459  amll, co-1931. Sig. 2495. Carpeta Juzgado Municipal.

460  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Juzgado Municipal.

461  amll, co-1932. Sig. 2496. Carpeta Juzgado Municipal.
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familia, criados que tenga á su servicio y demás signos exteriores de riqueza� Y certificación de 

lo que resulte de las hojas de padrón municipal relativas a dichos consortes.462

Dia 16 de maig de 1935 el jutge de Primera Instància del Districte de la Llotja de Palma 

s’interessa perquè se li remeti la certificación expresiva de si José Vaquer Tomás, vecino de 

esta, satisface o le haya correspondido satisfacer en los años corriente y anterior contribución 

de alguna clase ó negativa en su caso�463 Signava la petició el jutge municipal de Llucmajor, 

Antoni Catany, i la despatxava l’Ajuntament dia 21 de maig.

Requerit pel mateix jutjat i signat pel jutge municipal titular, Miquel Catany, dia 6 de juliol 

de 1935 es demanava informe respecto á la ocupación ó modo de vivir habitual de José Vaquer 

Tomás, domiciliado en El Arenal calle de San Cristobal nº 1º individuos de su familia, criados, 

circunstancias del cuarto que habita y cualquier otro signo exterior de riqueza� Y certificación 

de lo que resulte del padrón municipal referente al propio Vaquer.464

Dia 29 de juliol de 1935, el jutge del Districte de la Catedral demanava a l’Ajuntament, a 

través del jutge municipal Miquel Catany, certificación acreditativa de si sobre las 23 horas 

del dia trece del corriente mes, y á las diez horas del dia quince siguiente, se encontraba en 

funciones de su cargo el guarda particular jurado del predio de Son Veri d’Abaix Mateo Matas 

Gayá, a fin de que obre los efectos consiguientes en el expediente sumario�465 Es referia al sumari 

177-35. Un dia després, dia 30 de juliol, l’Ajuntament contestava de forma afirmativa. 

I dia 19 d’agost es tornava a demanar posible certificación expresiva de que los guardas 

particulares jurados de Son Verí d’Abaix y de Son Granada, Mateo Matas Gayá y Miguel 

Santandreu Riutord respectivamente, á las doce y diez minutos del dia once de los corrientes se 

462  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Juzgado Municipal Lluchmayor y de 1ª Instancia.

463  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Juzgado Municipal Lluchmayor y de 1ª Instancia.

464  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Juzgado Municipal Lluchmayor y de 1ª Instancia.

465  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Juzgado Municipal Lluchmayor y de 1ª Instancia.
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encontraban en funciones de su cargo ó negativa en su caso�466 L’Ajuntament, dia 22 d’agost, 

torna a contestar dient que no els consta que no estiguessin en funcions.

Dia 14 de setembre de 1935 el Tribunal d’Urgències demana que li remetin una certificación 

de amillaramiento é industrial ó de comercio referente á los procesados en causa sobre coacción 

Bartolomé Terrasa Amengual, con domicilio en la calle San Cristobal, sin número (El Arenal), 

y Sebastián Salvá Más, domiciliado en la carretera del Fuerte, sin número, casa Ca se Poblera 

(El Arenal)�467 Dia 18 del mateix mes l’Ajuntament envia resposta en el sentit que no hi 

figuraven.

A les reclamacions, citacions i investigacions judicials que s’han citat, n’hi podem afegir 

una altra que ja es produeix quan ha esclatat el moviment d’insurrecció feixista, però de 

ben segur relacionada amb fets o actuacions que passaren durant el període republicà.

Dia 1 d’agost de 1936, el tinent coronel jutge instructor, Andreu Cifre, informa l’Ajuntament 

que estava instruint una causa contra el paisano de Petra, Gabriel Riera Llodrà (a) Ferré; ruego 

a V�S� tenga a bien ordenar comparezca el dia 3 del actual ante este Juzgado, a las 10 horas de 

la mañana y en las oficinas de la expresada Caja, el GUARDA JURADO del predio de «Son Verí» 

dependiente de este término municipal�468

Com a curiositat vull afegir aquí una notícia que relata una sèrie de robatoris, un d’ells 

amb final a s’Arenal, publicada a La Almudaina l’any 1934, robatoris que acabaren també 

al jutjat:

Practicando diligendias la Benemérita del puesto de esta capital para el esclarecimiento de varios 

robos cometidos en esta ciudad, logró detener a los individuos de malos antecedentes Bartolomé 

466  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Juzgado Municipal Lluchmayor y de 1ª Instancia.

467  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Juzgado Municipal Lluchmayor y de 1ª Instancia.

468  amll, co-1936. Sig. 2503. Carpeta Junta clasificación.
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Ferriol Mateu y Casimiro Prats Moragues, los cuales sometidos al consiguiente interrogatorio se 
confesaron autores de los siguientes hechos:

El día 24 de julio a las 12 de la noche, penetraron ambos en el hostal propiedad de Francisco 
Lirola Villegas, sito en la calle Aragón, núm� 33, apoderándose del cajón del mostrador, que tenía 
unas 250 pesetas en plata y calderilla�

El mismo día 24, a las diez de la nohe, penetraron en el “Hotel Sporting”, de la playa de Cala 
Mayor, apoderándose de un bolso que contenía 50 pesetas en un billete del Banco de España, 
unos retratos, dos carnets, unos lápices, unas llaves y un reloj de pulsera, valorado todo en 100 
pesetas, siendo recuperado el bolso y las llaves�

Además el Ferriol se declaró autor de la sustracción de una bicicleta de la casa de campo “Ca’n 
Morot”, sita en el kilómetro seis de la carretera de Valldemossa, la cual vendió en 75 pesetas a 
Juan Ribas Vingut, del Arenal, la cual ha sido recuperada�

Ambos individuos han sido puestos a disposición del Juzgado, juntamente con los objetos 
ocupados�469

Les colònies escolars
Les colònies escolars es duien a terme a Mallorca des de feia dècades. En tenim constància 
ja l’any 1893, organitzades per Miquel Porcel Riera al Port de Sóller, que varen posar 
les primeres fites de l’higienisme escolar, del qual posteriorment fou un clar exponent 
i defensor Emili Darder. A principis de segle xx la Diputació Provincial ja en feia, i 
l’Ajuntament de Palma també en volia organitzar però, com va passar el 1904, la manca 
de pressupost ho dificultà. Aquell any es pretenia que a les colònies organitzades per la 
Diputació hi anassin els infants de les escoles públiques, i a les que pogués organitzar 
l’Ajuntament de Palma, els de les escoles privades. En aquell moment es tenia clar que 

469  La Almudaina. «Detención de dos ladrones», 2-viii-1934, p. 3.
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todo lo que haga este Ayto para la educación de la clase proletaria á de redundar en beneficio 
de esta Ciudad (...)�470 Les estades que hi feien els infants tenien un caràcter d’esbarjo, 
però sobretot acomplien paràmetres biològics, higiènics i pedagògics. Hi rebien una 
alimentació equilibrada, podien dutxar-se i realitzaven exercici a l’aire lliure.471 El mes 
d’abril de 1906 s’havia de celebrar a Bordeus el Congrés Internacional de les Colònies 
Escolars, i l’Ajuntament de Palma, com a demostració de l’interès que tenia en aquesta 
qüestió, s’hi adherí com a institució inscrita. 

Ja d’aquella primera dècada sabem que l’Ajuntament organitzava una colònia escolar que, 
per exemple, l’any 1907 fou dirigida pel mestre Bartomeu Terrades Mir, al port d’Andratx. 
En anys posteriors s’augmentaria d’una a dues colònies, i ja el 1916 tenim notícia d’una 
colònia escolar a s’Arenal dirigida pel mateix Terrades. Aquell any la Colonia de niños, 
que constará de unos treinta alumnos, se instalará, si V� E� lo estima acertado en el caserio de 
Son Suñer en un edificio de planta baja y primer piso, de reciente construcción muy espacioso 
y mejor situado, pues, mientras la parte posterior de la finca de que se trata, está construida 
en las estribaciones de un terreno montañoso poblado de innumerables y frondosísimos pinos, 
la fachada principal de la misma está situada hacía el medio día con vistas al mar que baña la 
hermosísima playa del Arenal�472 I tant aquell 1916 com el 1917 l’Ajuntament de Llucmajor fa 
un obsequi especial als nins que hi assistien. El desembre de 1917 es paguen a Guillermo 
Oliver por ensaimadas y licor con que se obsequió á los niños de la colonia escolar de Palma 
establecida en el Arenal que importa veinte y cinco pesetas cincuenta céntimos�473 Ben segur 
que les colònies escolars, organitzades en el cas de s’Arenal per l’Ajuntament de Palma, 
afectaren d’alguna forma positiva la vida quotidiana de tota la contrada mentre es 
dugueren a terme.

Es tractava d’unes escoles d’estiu a temps complet amb infants de diferents localitats que, 
sota la direcció d’un mestre o d’una mestra, tot depenent de si eren de nins o de nines, 

470  amp, ah-2174, p. 339v.

471  aulí, A. [et al.]� A l’ombra de la pissarra..., p. 49.

472  amp, ah-2186, p. 381v.

473  amll, la-50, p. 163v.
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es portaven a terme durant els mesos que el curs escolar agafava per al seu període de 
vacances. Segons es deia en el plenari de l’Ajuntament de Palma de dia 8 de juliol de 1931, 
aquest tipus de centres i activitats eren en pro de la cultura general y mejora física de los que 
asisten, todos ellos pertenecientes a familias necesitadas,474 mostrant així el caràcter higienista 
que ja comentàvem.

Per a aquell primer any de República hi ha un pressupost de 20.000 pessetes,475 que, tot i 
considerar-se insuficient i molt reduït, permet que s’estableixin colònies d’estiu, destinades 
a colonos, a s’Arenal, en dues tandes de 24 nins cada una, i dirigides pel mestre Josep de 
Pano Socies, a les quals, a més, s’hi concedien dos mestres auxiliars. Se’n feu una altra, 
també a s’Arenal, dirigida per la mestra Celestina Caballero més dues auxiliars, igualment 
en dues tandes i per al mateix nombre de nines. També se n’organitzarien a la Cuarentena 
(el Terreno), as Secar de la Real i a Gènova. 

L’any 1932 pareix que no hi va haver colònies a s’Arenal a causa, amb quasi tota seguretat, 
de la construcció d’una escola nova, la de ses Cadenes,476 ja esmentada en parlar de l’escola 
a s’Arenal. Però s’aprova que a les que sí que s’han de fer aquell any els directors i les 

474  amp, ah-2200/1, p. 76.

475  Finalment la despesa total que suposaren fou de 28.292,06 pessetes. amp, ah-2201, p. 236.

476  En la sessió plenària de l’Ajuntament de Palma de 18 de maig de 1932 s’havia aprovat el següent 
pagament: 134�- Otra del Oficial encargado de las expropiaciones gastos suplidos adquisición tres solares escuelas 
Coll d’en Rabassa, Arenal y Aranjasa 660’19 pts� (amp, ah-2201, p. 244). El març de 1934 trobam un pagament a 
Miquel Serra per loza Escuela Arenal corresponent al mes de gener de 62,50 pessetes (amp, ah-2204, p. 147), 
i en la sessió de dia 26 de març d’aquell 1934 es proposa que la inauguració de l’escola que s’ha construït a 
ses Cadenes es faci coincidir amb les celebracions de dia 14 d’Abril i que se denomine “Arenal” por corresponder 
en realidad al importante caserío de este nombre y haberlo solicitado los vecinos de aquel lugar� (amp, ah-2204, p. 
193). Emili Darder, batle de Palma, a l’acte d’inauguració del centre digué que el nom de l’escola de ses Cadenes 
rememora temps de tiranía i opressió que venturosament s’allunyen amb l’adveniment de la república, per això era més 
apropiat anomenar-la l’escola de s’Arenal (aulí [et al.] 2011, p. 28). El símil que va fer Darder entre el nom de Ses 
Cadenes i l’esclavisme no es corresponia amb la realitat, ja que el topònim Ses Cadenes prové de les cadenes del 
tren que hi havia a l’indret, en cap cas de cap motiu relacionat amb l’esclavitud. El curs 1936-1937, ja amb les 
autoritats feixistes dominant tots els àmbits polítics i socials, es canvia el nom de l’escola, que passarà a dir-se 
Escuela de Los Ángeles, nom que conservà fins als anys quaranta del segle xx (Ídem, p. 95 i 121).
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directores ja no siguin designats per voluntat de l’Ajuntament, com fins llavors, sinó que 

accedeixin al càrrec a través d’un concurs de mestres, i que cobrin un mínim de 150 

pessetes. Els auxiliars cobrarien un mínim de 75 pessetes i serien escollits a partir d’un 

acord entre director o directora i Ajuntament. El 1933, en la previsió de l’Ajuntament de 

Palma es diu que es faran colònies de diferents unitats a Valldemossa, Gènova, el Terreno, 

es Secar de la Real y otra en Bellver o en el Arenal caso de estar en condiciones para ello el 

edificio escolar que allí se construye�477 

L’any següent l’Ajuntament de Palma tornarà a organitzar colònies escolars a s’Arenal, a 

més de la des Coll d’en Rabassa, es Secar de la Real o Valldemossa. Dia 4 de juliol s’havien 

designat els directors de cada una d’elles. La directora de la des Coll, que era una colònia 

de nines, seria Francisca Catany Mascaró, mentre que a s’Arenal hi hauria dos directors, 

un per a cada tanda de colònies. Per a la primera tanda seria Bartomeu Matas Alemany, 

mentre que per a la segona el director designat seria Gaspar Bestard Balaguer. Aquestes 

dues unitats, la de s’Arenal i la des Coll, una de nins i una de nines, en principi havien 

d’estar instal·lades totes dues a l’escola de s’Arenal, però finalment es col·locaren a dues 

escoles diferents a fin de asegurar un mejor funcionamiento en tan importante servicio�478

Dia 16 d’agost, la plana major de l’Ajuntament visità aquests centres dins un marc polític 

que, com veim, donava una importància cabdal a la cultura i l’educació. Es reuniren el 

governador civil, Joan Manent; el batle de Palma, Emili Darder; el tinent de batle, Francesc 

de Sales Aguiló; l’oficial del negociat de batlia, Miquel Àngel Colomar; el president 

de la Comissió de Cultura, Andreu Crespí; els funcionaris del negociat de Cultura; el 

conservador del Castell de Bellver i director del Museu Municipal; l’oficial tècnic de 

Cultura, Josep de Pano, que havia estat director de la colònia a s’Arenal el 1931, i l’auxiliar 

Palmer. Després de visitar els centres des Secar de la Real i de Valldemossa arribaren al 

de s’Arenal. 

477  amp, ah-2202, p. 376.

478  amp, ah-2204, p. 352.
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Este es un nuevo centro veraniego escolar� La colonia escolar de niños de Mar ha sido este año 

instalada en la nueva escuela, recientemente inaugurada, del Arenal�

La situación es inmejorable y el edificio, de una arquitectura suave y modernísima, su distribución 

perfecta, habitaciones espaciosas, aireadas, confortables y hasta lujosas: entre este nuevo plantel 

de edificios escolares merecedores de ser envidiados es una verdadera joya de arquitectura 

pedagógica�

Forman aquella colonia treinta escolares que dirige el maestro don Bartolomé Matas auxiliado 

de don Francisco Jara y don Antonio Jaume�

El Ayuntamiento para la instalación de aquella colonia ha tenido que construir un edificio 

adyacente para cocina, despensa y lavadero aprovechable para la cantina escolar que ha de 

funcionar en aquella escuela� El nuevo cuerpo de edificio no desdice absolutamente nada del 

ritmo arquitectónico del edificio principal.479 

Des d’aquí partiren a visitar la colònia marítima de nines480 que hi havia instal·lada as 

Coll d’en Rabassa, una colònia que anys enrere, quan as Coll no hi havia instal·lacions 

que permetessin la seva realització, se celebrava al Castell de Bellver. La colònia estava 

formada per 27 nines, dirigides per Francisca Catany amb l’ajuda d’Antònia Carrió i 

Mariana Garau, i feia pocs dies que havia rebut la visita d’un matrimoni francès, Monsieur 

et Madame Lamberd, que els havien regalat 25 pessetes. Les mateixes alumnes varen 

proposar per votació unànime invertir aquests doblers en una visita a la colònia de nins 

de s’Arenal. 

479  La Almudaina. «Las colonias escolares del Ayuntamiento», 17-viii-1934, p. 2.

480  Des de 1893 només s’organitzaven a Mallorca colònies escolars per a nins. Fou gràcies a la 
reivindicació i l’acció d’una mestra, Paula Cañellas, que a partir de 1904 s’aconseguí oferir colònies també per 
a nines. Ella organitzà les primeres i en portà a terme cada any, fins al 1920, quan altres mestres també ja en 
feien. 
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La zona d’estiueig i 

d’esbarjo era magnífica i 

propícia per a activitats 

i iniciatives com aquesta. 

Diumenge dia 9 de 

setembre d’aquell 1934, 

durant la segona tanda de 

colònies de s’Arenal, ara 

ja dirigides per Gaspar 

Bestard, auxiliat pels 

senyors Picó i Ruiz, es 

feu una visita a la colònia 

de nines des Coll d’en 

Rabassa. S’hi desplaçaren 

amb el tren de les dues 

del migdia. Fou una diada 

d’esbarjo, en què els nins 

de la colònia arenalera 

interpretaren una obra 

de teatre que ja havien 

estrenat l’horabaixa 

del diumenge anterior 

a s’Arenal, en el marc 

d’una festa infantil a la 

qual estaven convidats 

els familiars i els amics 

dels infants, i les nines els 

oferiren cançons, balls i 

poesies.

Fotografia de Gil Ruíz dels nins assistents a la colònia d’estiu dirigida per 
Bartomeu Matas (La Almudaina, 22-viii-1934)

Fotografia d’Estudio Balear de les nines assistents a la colònia d’estiu dirigida 
per Francisca Catany (La Almudaina 22-ix-1934)
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Com a anècdota voldria transcriure una notícia publicada a La Almudaina, que és una 
mostra de la bona fe i els valors que es transmetien en aquests centres escolars:

El maestro don Gaspar Bestard y Balaguer ha hecho entrega al Alcalde de un reloj de plata 
encontrado en el Arenal por un niño de dicha colonia escolar�

Dicho reloj se encuetra en el Negociado de Secretaría General (Apartado de Prensa) a disposición 
de la persona que acredite de su propiedad�481

Però no tot eren lloances i elogis. En la sessió plenària de l’Ajuntament de Palma de dia 12 
de setembre de 1934 el regidor Jaume Bauzà Far exposa que ha rebut la visita de famílies 
que tenien els seus fills a les colònies de s’Arenal, les quals li havien traslladat una queixa 
per la deficiència del menjar que es donava als infants i perquè deien que fins i tot s’havia 
reduït la quantitat de pa que se’ls oferia. Després d’una breu discussió entre els regidors, 
en què Josep Mas exposa que la comida le pareció buena y abundante en la visita que hizo a 
la Colonia, s’acorda que es faran les investigacions pertinents.482 No obstant això, en la 
sessió de 3 d’octubre el Sr Bauzá manifiesta tener que rectificar lo que en otra sesión manisfestó 
respecto a la comida que se daba en la Colonia del Arenal, pues ha podido averiguar que era 
excelente�483

L’any 1935 la Comissió de Cultura de l’Ajuntament de Palma acorda organitzar quatre 
colònies escolars de vacances, dues de nins i dues de nines, cada una dividida en dues 
tandes o dos torns. Les de nins es farien a Valldemossa i a s’Arenal, i les de nines, as Secar 
de la Real i as Coll d’en Rabassa. Aquell any les dues tandes de la de s’Arenal les dirigiria 
Francesc Fiol Juan, i tendrien un cost final de 2.505,60 pessetes la primera i 2.578,44 
pessetes la segona. La des Coll estaria dirigida en la seva primera tanda per Francisca 
Catany, i en la segona, per Margalida Vicens. 

481  La Almudaina. «Un reloj de plata», 15-ix-1934, p. 4.

482  amp, ah-2204, p. 482.

483  amp, ah-2204, p. 520v.
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Per a l’any 1936 s’organitzen les mateixes colònies que les d’un any abans i amb les mateixes 
tandes i condicions. Els directors de la de s’Arenal serien Francisco Jara (primera tanda) 
i Guillem Tur (segona tanda), mentre que la directora de la des Coll d’en Rabassa seria 
Margalida Serra per a les dues tandes. Francisca Catany i Margalida Vicens, directores 
que havien ocupat el lloc en anys anteriors, aquest any ho serien de la colònia des Secar 
de la Real. Però l’arribada del dia 18 de juliol i l’estat de guerra promulgat a les Illes ho 
canviaria tot. En la sessió plenària de l’Ajuntament de Palma de dia 14 d’agost es prenia 
la decisió següent.

A punto de terminar la primera tanda de las colonias escolares, esta Comisión, al ir a formar el 
segundo turno, ha hecho un estudio detenido del asunto, habiendo acordado proponer a V�E� que 
en principio se organicen dos colonias, una para niños y una para niñas, instalando la primera 
en el Arenal y la segunda en el Secar, a cargo de maestros cuyos sentimientos e ideas sobre 
nuestra Santa Religión y nuestra querida Patría les haga dignos de ejercer la delicada misión de 
educar a la infancia�- En su consecuencia propone: 1º�- Anular los nombramientos de directores 
de las colonias escolares, segunda tanda; 2º�- Facultar a esta Comisión para que proceda al 
nombramiento de los directores y auxiliares de dichas colonias� Palma 12 Agosto de 1936�- El 
Presidente, J� Mesana�484

Els temps canviaven i havien de canviar encara més, i la depuració dels professionals de 
l’ensenyament ja es feia efectiva.

S’Arenal i la Inspecció Municipal de Sanitat
Dia 24 d’agost de 1934 la Inspecció Provincial de Sanitat de les Illes Balears remetia una 
comunicació485 a la batlia de Llucmajor en què demanava que, d’acord amb les ordres 
rebudes des de la Direcció General de Sanitat, es tractassin i acordassin els temes següents:

484  amp, ah-2006, p. 395.

485  amll, co-1934.Sig. 2498. Carpeta Inspección Provincial de Sanidad.
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• La divisió del terme municipal en dos districtes entre els inspectors municipals de 

Sanitat, especificant de forma clara per on passava la línia divisòria i els nuclis de 

població de cada districte. 

• El nom dels facultatius que exercien cada una de les places de metge titular inspector 

municipal de Sanitat i a quin districte estaven adscrits.

Així, en la sessió plenària de dia 30 d’agost s’acorda la divisió del terme, una divisió que fins 

llavors no existia i que es proposa a partir d’aquesta notificació de la Inspecció Provincial 

de Sanitat. Dies abans el batle havia intercanviat algunes impressions amb els inspectors 

municipals de Sanitat. Aquests havien estat d’acord que la divisió es fes prenent com 

a base la mateixa que existia per als inspectors d’Higiene i Sanitat Pecuària. D’aquesta 

manera el municipi quedava dividit, a efectes d’inspecció sanitària, de la forma següent: 

La carretera d’Algaida a Santanyí des de l’entrada al municipi fins a l’arribada a la població 

dividia el terme en dos. La línia continuava pel carrer de la Font, la plaça de la República, 

el carrer del Bisbe Taixequet i el passeig de Jaume iii. Seguia pel camí de la possessió de 

Betlem fins al far del cap Blanc. La part que quedava a l’oest seria el districte primer, que 

comprenia el nucli de població de Llucmajor corresponent, el caseriu de s’Arenal i totes 

les finques disseminades situades a la seva àrea. El districte segon correspondria a la 

part a l’est de la línia descrita, amb el nucli urbà de Llucmajor corresponent, el caseriu de 

s’Estanyol i finques disseminades. 

La proposta del batle fou acceptada per unanimitat. A més, s’acordà que el metge 

encarregat del primer districte, per tant de s’Arenal, seria Mariano Rosselló Marcó, com 

a metge més antic en el càrrec, tal com havia sol·licitat al batle. Havia pres possessió de 

la plaça dia 19 de setembre de 1922. Del districte segon s’encarregaria Adolf Sagristà 

Llompart, que feia anys havia estat regidor de l’Ajuntament de Llucmajor,486 havia servit 

ja a Deià i a Estellencs i s’havia possessionat de la seva plaça de metge a Llucmajor 

486  Ho fou, per exemple, part de l’any 1917.
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dia 7 d’agost de 1933. Rosselló i Sagristà eren els dos únics metges que exercien l’ofici 

a Llucmajor sota ordres municipals. A més a més, en l’àmbit sanitari municipal, en tot 

Llucmajor hi havia 2 farmacèutics, 1 practicant, 1 comare i 2 manescals, que també 

donaven servei a s’Arenal quan es requeria.487 

Sagristà, en virtut del Decret de 13 de setembre de 1936, dictat per les autoritats feixistes 

un cop esclatà el moviment colpista, per tal d’identificar, sancionar i reprimir els no 

afectes al nou règim, fou separat del seu càrrec per, tal com informava l’Ajuntament al 

jutge especial de l’Audiència Territorial de Palma, considerar al citado médico ADICTO A 

LOS ELEMENTOS IZQUIERDISTAS y que el cargo que ostentaba era debido al favor de estos�488 

La separació de forma transitòria del seu lloc de treball quedava confirmada en la sessió 

plenària de dia 19 de novembre,489 quan s’informà que s’havia rebut un ofici del Govern 

Civil en què es dictava la mesura. De totes formes, i fos com fos, Sagristà recuperaria 

la seva plaça,490 i fins i tot el 1941 formà part, juntament amb el batle Jaume Morey Pol i 

altres, d’un hipotètic Comité Local per a la Defensa Pasiva de la Población Civil Contra Ataques 

Aereos, del qual ja havia estat membre el 1935 durant la batlia de Miquel Carbonell, en 

487  amll, co-1935. Sig. 2500. Carpeta Mancomunidad Sanitaria de Municipios. Dia 1 d’octubre de 1935 
els farmacèutics eren: Damià Salvà Morlà des del primer d’agost de 1919 i Sebastià Gamundí Mut, que havia 
pres possessió l’11 d’abril de 1934, en plena ii República. La practicant era Joana A. Verger Serra, que també 
havia pres possessió durant la ii República, concretament dia 10 de setembre de 1935. La comare que exercia 
des de dia 1 de gener de 1931 era Francisca Oliver Trobat, i els dos manescals, ambdós amb plaça des del 27 
d’abril de 1921, eren Joan Garcias Mataró i Miquel Contestí Amengual. Aquest darrer, a finals de l’any 1936, ja 
en ple Moviment i Guerra Civil, fou denunciat per la batlia de Llucmajor a l’Audiència Territorial de Palma per 
haver estat afiliat a Esquerra Republicana i fou suspès transitòriament del seu servei.

488  amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Alcaldía Juzgado Especial 13 septiembre. Segons la comunicació 
signada dia 5 de desembre de 1936, qui n’havia facilitat la informació havia estat l’anterior batle de Llucmajor, 
Miquel Munar Calafat, el primer batle col·locat a l’Ajuntament després del 18 de juliol de 1936.

489  amll, la-64, p. 68-68v. En virtud del mateix Decret de 13 de setembre també serien suspesos de 
forma transitòria el manescal Miquel Contestí, l’apotecari Sebastià Gamundí i la practicant Joana Pinar.

490  Del 1937 al 1940 ocupà una plaça de metge municipal Josep Rosselló Oliver.
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temps de la ii República.491 El 1940, a requeriment de l’inspector provincial de Sanitat de 
les Balears i del batle llucmajorer Joan Roig Garcias, havia tengut l’oportunitat d’elegir 
districte d’intervenció professional, requeriment al qual respongué escrivint: Elijo el 
PRIMER DISTRITO de los dos en que está dividido este término municipal.492 Per tant, passava 
a ser l’encarregat sanitari de la zona de s’Arenal.493

A s’Arenal, en la llista de valor de renda elaborada el 1933 trobam una casa al carrer de 
Sant Cristòfol núm. 14, valorada en 500 pessetes de valor de renda, consignada com a 
pertanyent a Médicos del Arenal. Per ventura era on tenien consulta i/o estada.

Durant la ii República sabem que també altres metges s’encarregaven de la part sanitària 
i mèdica a s’Arenal. Un d’ells era Joan Vidal, que passava consulta en un pis, probablement 
del carrer de la Marineta. Uns altres, segons Pere Canals (2006, p. 109), eren els metges 
Amer i Vidal –potser es referia també a Joan Vidal–, que de forma esporàdica pernoctaven 
a Ca na Grina per 3,40 pessetes el vespre, amb berenar i sopar inclosos. Un altre metge, 
el santjoaner Bernat Solivellas Arbona, també passava temporades a s’Arenal, però ho 
feia com a estiuejant i no com a professional de la medicina. Segons Pere Canals (2006, 
p. 109), fins al 1951 no hi hagué el primer metge amb residència contínua a s’Arenal. Fou 
Joan Mulet Bauzà. El 1958 s’establí al mateix consultori que Joan, també per exercir de 
metge, el seu germà Lluís. També explica Pere Canals (2010, p. 371), tot i que no queda 
clar a quina època fa referència, que La Mallorquina, la botiga de queviures de Pep Martí, 

491  amll, sig. 2967/1. Podeu veure també tomàs ramis, Pau. «Els Comitès Locals de Defensa Passiva 
Antiaèria. Un decret republicà utilitzat pels feixistes en temps de guerra (i)». Llucmajor de Pinte en Ample, núm. 
404, desembre de 2017, p. 45-47, i tomàs ramis, Pau. «Els Comitès Locals de Defensa Passiva Antiaèria. Un 
decret republicà utilitzat pels feixistes en temps de guerra (ii)». Llucmajor de Pinte en Ample, núm. 405, gener de 
2018, p. 38-41.

492  amll, co-1940. Sig. 2513. Carpeta Sanidad (Inspección Provincial).

493  Adolf Sagristà exercí com a metge d’assistència pública domiciliària de l’Ajuntament de Llucmajor 
fins dia 13 de febrer de 1943, quan s’ha d’acollir a la jubilació forçosa per haver complit els 70 anys. En l’acord 
de l’Ajuntament en què es tracta aquesta jubilació s’indica: Que se haga saber también que todos los componentes 
de la Comisión Gestora han quedado muy satisfechos con la probidad y competencia demostrada por él en el desempeño 
de su cometido en este Ayuntamiento� amll, Sig. la-66, p. 100v. 
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feia alhora servei de consultori mèdic de Guillem Mir, en aquells moments únic metge de 
la contrada, que tenia casa parada as Pil·larí.

Venda de pa
Jaume Pons, després de vendre a les monges de la Caritat, a mitjan dècada dels anys vint, la 
casa on tenia instal·lat el seu primer forn, al carrer de Sant Cristòfol núm. 50, construeix 
i obre un segon forn al cap de cantó de dalt, pujant des de la mar, del carrer de Sant 
Cristòfol amb el carrer dels Trencadors, on ara hi ha Ciclos Quintana, que confrontava 
amb la taverna de Ca sa Poblera. Segons el padró de 1935, la casa tenia entrada pel carrer 
de Sant Cristòfol núm. 32. S’hi havia instal·lat amb la seva dona, Maria Oliver Pons; una 
filla, Antònia, i un fill, Jaume, de 22 anys, que també treballava de forner amb son pare.

Però durant la ii República no era l’únic lloc on es podia adquirir pa a s’Arenal. Sabem que 
almenys a la plaça de Mariana Pineda, a ca madò Peixet,494 hi havia un altre establiment que 
en venia. Era una sucursal de la Cooperativa Obrera La Nueva Vida,495 amb seu al carrer 
de Sant Joan núm. 7, 496 a Llucmajor, que venia el pa que es feia a la mateixa cooperativa 
i que podien comprar tant socis com no socis. A banda de la seu principal, el 1935 tenia 

494  La casa coneguda com Ca madò Peixet fou propietat del matrimoni entre Pere Antoni Clar Fogó i 
Miquela Clar.

495  Vegeu en relació amb la venda de pa tomàs ramis, Pau. «Forns, forners i senyes de pa a Llucmajor 
l’any 1935». Llucmajor de Pinte en Ample, núm. 396, març 2017, p. 44-46. I per a altres aspectes de La Nueva 
Vida: boada salom, Jaume. «Els cupons de “La Nueva Vida”». Col·lecciomania, núm. 8 (2a època), març 2003, 
p. 13-15. santana morro, Manel. «El cooperativisme de consum a Mallorca (1868-1936)». bsal 58 (2002), 
p. 227-244. Vegeu també a Foch y Fum «Socialistas de Lluchmajó», 3-iii-1936, p. 5, escrit signat per Un cantero, 
on es reflecteix una agra polèmica que segurament fa referència a la cooperativa La Nueva Vida i la sucursal 
que tenia a s’Arenal.

496  En el plenari de l’Ajuntament de Llucmajor de dia 2 de juliol de 1935 es tracta una sol·licitud d’obra per 
portar a terme la reforma del portal d’aquesta casa. En el moment que s’ha de prendre la decisió de concedir 
o no el pertinent permís, el regidor Joan Pau Mut surt de la sala perquè era el president de La Nueva Vida i es 
volia evitar concórrer en cap tema d’incompatibilitat.
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sis sucursals distribuïdes pel municipi: 5 eren al nucli urbà de Llucmajor i 1 a s’Arenal, fet 
que demostra també, d’alguna manera, la importància que anava adquirint la contrada 
vora la mar. El preu del pa el marcava el Govern Civil de les Balears. El 1935, per exemple, 
sabem que el preu únic de venda del pa de família era de 0,55 pessetes per al pa moreno 
i de 0,65 pessetes per al pa blanc.497 El mes d’abril de 1936 el preu del blanc es mantenia, 
però el del moreno havia passat a ser de 0,50 pessetes.498 Cada forner havia de rebre una 
comunicació de l’Ajuntament sobre els preus, i aquest organisme era l’encarregat de vetlar 
pel compliment d’aquests preus de venda al públic, del pes del pa i, en cas d’assabentar-se 
de cap infracció, de donar-ne part al Govern Civil, que imposava multes que podien anar 
de les 75 a les 1.000 pessetes. A l’amll499 es conserven els duplicats que constaten que els 
forners del municipi queden assabentats dels nous preus, entre ells els vistiplaus de Joan 
Miquel, de la Cooperativa Obrera La Nueva Vida, i de Jaume Pons Oliver, fill del primer 
forner de s’Arenal, ambdós signats personalment. A més, el Servei Agronòmic, el maig de 
1935, obligava els forns a exhibir al públic un cartell segellat per la delegació corresponent 
en què es ves clarament el preu únic del pa.500 Igualment el mateix Servei Agronòmic, dia 
23 d’agost d’aquell 1935, ordenà que cada forn senyàs amb una marca o amb un número 
tots els pans que vengués. El forn de Jaume Pons ho havia de fer amb el número 15, i el de 
La Nueva Vida, amb la sigla cnv, corresponent a Cooperativa La Nueva Vida.

Un escrit glossat, sense signar, aparegut a Foch y Fum a finals de 1934, ens parla del 
forner de s’Arenal i les seves, diguem-ne, pràctiques especials de cara al públic a l’hora de 
despatxar pa. L’autor de l’escrit no anomena peça però tot sembla indicar que pot anar 
dirigit a Jaume Pons Tous, com hem vist únic forner de s’Arenal, amb el qual treballava 
també el seu fill, que pel que sembla devia tenir un caràcter fort i agre:

497  Es comuniquen aquests preus a l’Ajuntament en una carta del governador civil, Joan Manent, datada 
a Palma dia 12 de juliol de 1935. amll, co-1935. Sig. 2500. Carpeta Gobierno Civil.

498  amll, co-1936. Sig. 2503. Carpeta Servicio Agronómico. 

499  amll, co-1935. Sig. 2500. Carpeta Gobierno Civil.

500  A amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Servicio Agronómico, hi ha els fulls on consta que els forners 
estaven assabentats de l’ordre, entre els quals es troben els dels dos forns que hi havia a s’Arenal.
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Una batalla campal es prenda es fa necesari a demunt aquest setmanari p’es forné de s’Arenal�

Un vespre jó ma trobava a n’es poble anteriorment dit y a un café sa disputava sobre sa pasta y es 
pastis y d’es modo que sa jent manava a barramades de cabrit�

A cualsevol falti un pá y a un altre el comprau cuant a caseua tornau vos envia a pasetjá�

Extrañy no heu de trobá perque es l’amo d’es poble tant si es rich com pobre a caseua ha de aná 
pero un’altre en vendrá si no muda en so poble y el veuréu a n’en barramota si después jamegará�

Are també vos diré de lo que mes també perlaren que a dins es pans hey trobaren tatxas guyas y 
papé y a jó lo que mes ma va extrañá que no trobasin dins cap pá ses uyeres des forné�

Después de aquest comentari es pá volgueren pesá cuatre unses varen faltá per fe es pés 
reglamentari�501

La moralització de la platja
A s’Arenal, temps enrere, hi havia hagut problemes derivats de les zones de bany, i sobretot 
d’algunes de les actituds que mantenia la gent durant aquests moments d’esbarjo. Homes 
i dones es banyaven a diferents zones de la platja. També hi havia un espai on duien 
a refrescar i banyar el bestiar: ases, cavalls, muls... Segons Joan Llabrés i Ramis,502 les 
zones estaven delimitades amb rètols que indicaven les zones de bany per a dones, homes 
i bísties, en aquest ordre, a partir del torrent des Jueus cap a Ciutat. Cada parcel·lació, 
segons el mateix Llabrés,503 era d’uns 80 m. 

501  Foch y Fum. «De ses Cadenes per s’Arenal», 9-xi-1934, p. 2.

502  llabrés i ramis, j. «El carrilet de s’Arenal». S’Arenal de Mallorca. Gener 1981, p. 5.

503  llabrés i ramis, j. «La nostra platja (i)». S’Unió de s’Arenal. 30 de juliol de 1988, p. 3.
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Era freqüent que els homes es llevassin la roba i nedassin despullats, o que es canviassin 

de roba a l’arena sense amagar-se gens ni mica, deixant a la vista els cossos nus. En canvi, 

les dones es retreien més i cercaven llocs ocults per poder-se canviar o ja anaven a la 

platja canviades, amb els vestits de bany posats. 

Tant l’Ajuntament de Llucmajor com el de Palma havien intentat prendre mesures, ja fos 

sancionant qui no complís les normes ètiques i morals imposades, a les quals obligava 

l’època, ja fos procurant espais on poder canviar-se de roba per no haver-ho de fer de 

manera furtiva o a la vista de tothom.

Les bísties també es protegien de la calor sufocant amb refrescants banys a la mar. (Arxiu Onofre Llinàs).
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N’és un bon exemple el projecte que el 1918 aprovà l’Ajuntament de Palma per instal·lar 

dues casetes de fusta sobre la platja amb la finalitat de facilitar la tasca del canvi de roba. 

La petició, que es tractà en la sessió plenària de l’Ajuntament de Palma de dia 15 d’abril,504 

la feren els regidors Oliver, Pou, Obrador, Moner, Barceló Mir i Carrió:

Excmo� Señor�

Los Concejales que suscriben tienen el honor de proponer al Excmo� Ayuntamiento se digne 

acordar la construcción de dos barracones de madera común, con el fin de que los veraneantes de 

la playa del Arenal puedan tomar baños desnudarse en dichos barracones, evitando el mal efecto 

de hacerlo a la vista del público, como sucede la temporada de baños�

Uno de dichos barracones estará destinado a los hombres y el otro a mujeres�505 

Des de la Comissió de Foment i Beneficència, formada per Moner, Obrador i Llompart, es 

torna contesta dia 25 d’abril:

Por el acuerdo de V�E� de quince del actual, llega á esta Comisión la propuesta de construir dos 

barracones, de madera común, en la playa del Arenal, para que ahora que se acerca la temporada 

de los baños, sea efectiva la separación de sexos entre los bañistas y no tengan que desnudarse 

á la vista del público� Deseo tan laudable, que significa un medio de llenar un servicio de 

adecentamiento, no dando lugar á escenas y acciones indecorosas y aún inmorales, esta Comisión 

há de secundarlo� Y teniendo muy presente el gran número de establecedores allí residentes y la 

yá considerable colonia palmesana veraneante, de año en año en progresión creciente, mucho 

mas en el dia, dada la facilidad que el ferrocarril ofrece, propone que V�E� acuerde la construcción 

indicada, con encargo expreso del Señor Arquitecto que, con tal que cumpla el objeto propuesto, 

se haga con los materiales cuyo coste resulte ser el más económico para el Ayuntamiento�506

504  amp, ah-2188, p. 99v-100. Se seguí tractant el tema a Id. p.112v.-113, i a Id. 125v.-126.

505  amp. Sig. lp, 1058-1.

506  amp. Sig. lp, 1058-1.
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Finalment, dia 3 de maig la Comissió d’Hisenda, formada per Barceló, Muntaner i Obrador, 

concedeix 100 pessetes per a la construcció de les casetes, toda vez que el estado de la 

Hacienda municipal no permite ni para esta, ni para otra obra de carácter voluntario, cantidades 

de mayor importancia�507 L’obra s’aprovà en la sessió plenària de dia 13 de maig, amb l’únic 

vot en contra del regidor Rafel Alorda, per qüestions no directament relacionades amb 

els barracons.508

507  amp. Sig. lp, 1058-1.

508  amp, ah-2188, 125v.-126.

Un exemple de les casetes de fusta que hi havia instal·lades a la platja de Ciutat Jardí, al terme municipal de Palma 
(Baleares. Revista Decenal Ilustrada, 31-viii-1922).
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Però el problema de la moral a les platges, i altres àmbits determinats com cafès, 

restaurants, sales de ball o cinemes, o relacionada amb segons quin tipus de músiques 

que es creien també immorals, com la jazz-band,509 era una qüestió generalitzada que 

preocupava de valent, sobretot la part més conservadora de la societat:

La «Unión de hombres católicos» de Génova pide: 1�º que el Gobierno evite que la prensa publique 

detalladas reseñas de suicidios, homicidios y actos inmorales etc� 2�º que haya en los cines 

suficiente claridad en las filas de espectadores� 3º se prohiban en los bares, restaurans, cafés 

etc� las salas reservadas, donde corre peligro la candidez de las jóvenes y 4º que se ejerza un 

saludable rigor en las playas y balnearios� ¡Muy bien! Aprendamos de Italia.510

I és que en aquestes qüestions de moralitat pública la Itàlia feixista de Mussolini era un 

exemple a seguir per qui tenia la pell més fina en aquests temes.

Con el título «Baños en el mar y en el Tíber» el prefecto de Roma ha publicado una ordenanza, 

encaminada a evitar en esa época, espectáculos inmorales que dan a veces los bañistas y las 

bañistas� Ordena que nadie se desnude fuera de las casetas: los hombres llevarán traje de baño 

completo y las mujeres desde los hombros hasta la rodilla, y prohibe que en ese traje se vaya a la 

sala, a los restaurantes, ni al balneario: solo podrá atravesar la playa.511

Tot i aquests tipus d’intervencions duites a terme en el passat, durant el període de la ii 

República els problemes seguien essent vigents, no amb tanta força com feia unes dècades 

però sempre hi havia algun exemple que era qualificat de poc adequat o d’immoral. Les 

509  A princis dels anys trenta a Noticias, Serie 5, núm� 5, 856, es publica que el ministre de l’Interior de 
Turíngia ha prohibido la música del «jazz-band» y del «gusto de negros», porque ofende a la moral� Ya lo sabéis� El 
vestuari i no només el de bany, sobretot el femení, també sempre fou causa de conflictes morals a certs sectors 
conservadors. Se ha publicado la primera lista de la suscripción para regalar un bastón de mando al Alcalde de 
Almendralejo, por su actitud contra la melena y la falda corta� Figuran médicos, abogados y comerciantes� (Luz y Vida. 
«Sección de noticias», maig de 1927, p. 63).

510  Noticias, Serie 3, núm� 1, 364� La ressenya correspon a finals dels anys vint.

511  Noticias, Serie 5, núm� 10, 960� La ressenya correspon a l’any 1930.
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associacions catòliques eren les més actives en la propaganda per a la defensa d’aquesta 

moral pública. El 1935 Acció Catòlica de Palma va emetre per ràdio durant una setmana 

conferències en què es tractaven els temes de la inmoralidad en las modas, en las playas y 

en el cine,512 i els perills que, segons ells, s’amagaven darrere la coeducació. I l’Asociación 

Católica de Padres de Familia de Lluchmayor, representada pel seu president Guillem 

Güells Gallard, feia arribar a l’Ajuntament de Palma com a proposta tota una bateria 

de mesures para coayudar a las disposiciones dictadas por el Director General de Seguridad, 

unes disposicions que anaven encaminades a mantenir el que es considerava des dels 

sectors més conservadors com la moral correcta. Les mesures proposades per l’associació 

catòlica llucmajorera foren:

Prohibición de bañarse sin el uso de una prenda adecuada o el uso de bañadores que puedan 

ofender la moral o las buenas costumbres�

Separación de sexos, señalando los lugares oportunos para cada uno�

Prohibición de permanecer fuera del agua sin vestir albornoz u otra prenda análoga en finalidad�

Y señalamiento de sitios adecuados para con todo aislamiento de uno y de otro sexo del público 

en general, tomar baños de sol�513

A la petició, a més, s’havien adherit el Sindicat Agrícola Catòlic, Acció Popular Agrària, el 

Cercle d’Obrers Catòlics, la Dreta Regional i el Cercle Tradicionalista, tots de Llucmajor. 

L’Ajuntament de Palma acordà passar la instància a la Comissió de Govern i Policia perquè 

en fes un estudi. 

512  Noticias, Serie 10, núm� 5, 1865� La ressenya acaba dient: Se supone una lucha seria, organizada y constante 
contra la inmoralidad, lacra de nuestros tiempos, cáncer de la moderna civilización, peligro inminente para a virilidad 
de la raza, formidable ariete contra nuestra Santa Religión y para esa lucha hay que comenzar por conocer al enemigo, 
hartas veces disfrazado y encubierto�

513  amp, ah-2205, p. 252v�
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A Llucmajor, en referència a s’Arenal i a l’assumpte de la moral pública a les platges, en 

la sessió plenària de dia 6 d’agost de 1935, el regidor i exbatle Bartomeu Sastre explica 

que ha llegit a La Última Hora una ressenya de la darrera sessió que la Comissió Gestora 

de l’Ajuntament de Palma havia celebrat, en la qual s’explicava que per indicació de 

l’Ajuntament de Llucmajor s’havia pres l’acord per a la moralització de les platges amb la 

separació d’ambdós sexes, és a dir, amb la creació de zones de bany diferenciades per a 

homes i dones. 

Joves damunt l’arena amb les casetes, aquestes fetes de tela, per canviar-se de roba ocultant-se de les mirades 
indiscretes de la gent. (Arxiu Onofre Llinàs).
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Efectivament, aquest era un dels punts de l’ordre del dia de la sessió plenària de 
l’Ajuntament de Palma que s’havia de celebrar el dematí del dissabte dia 3 d’agost, però 
que per falta de quòrum no se celebrà fins dos dies després. Havia sorgit d’aquella petició 
de l’Associació Catòlica de Pares de Família de Llucmajor:

Idem [Dictamen] sobre moralidad en las playas.514

I el dilluns següent, La Última Hora, diari d’on ho havia llegit Sastre, publicava que en la 
sessió del consistori ciutadà s’havia tractat de: 

Moralización de playas, a base de indicación del Ayuntamiento de Lluchmayor con separación 
de sexos� A ello el Sr� Riutort añade se separen también «bípedos y cuadrúpedos» en las playas 
públicas�515 

Sastre explica, i les actes de les sessions ho demostren, que en el plenari de l’Ajuntament 
de Llucmajor mai no s’havia tractat aquest tema. Per això demanava al batle Carbonell, 
el qual acceptà la proposta, que confirmàs si el tema s’havia tractat o no, i en cas negatiu, 
que ho fes saber al batle de Palma perquè pogués rectificar la notícia.

El cert és que sembla que aquell 1935 a la platja de s’Arenal no hi havia casetes de canvi,516 
i que el mateix any, a Madrid, s’havia creat la comissió Mor-Playa, integrada per grups 
catòlics i ultracatòlics com la Confederación de Padres de Familia, Acción Católica, la 
Liga contra la Pública Inmoralidad o el Centro Especialista de Propaganda. El seu objectiu 
principal era lluitar contra la immoralitat a la platja i intentar anul·lar la utilització del 
maillot com a vestit de bany, una peça de roba que era qualificada com a indigna per a 
persones decents. De totes formes, Mateu Monserrat explica que a s’Arenal les dones no 
portaven aquest tipus de prenda, sinó es posaven una camia llarga de drap que els arribava fins 

514  La Última Hora. «Notas de la Alcaldía», 2-viii-1935, p. 4.

515  La Última Hora. «En el Consistorio», 5-viii-1935, p. 2. Els acords presos a l’Ajuntament són recollits 
en la sessió plenària de dia 5 d’agost de 1935, amp, ah-2005, p. 281v.

516  Foch y Fum� «Desde Lluchmayor», 2-viii-1935, p. 5 i 6.
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passats els genolls i moltes vegades, quan entraven dins la mar, la falda de la camia quedava 

surant damunt l’aigua deixant al descobert tot el que pretenien tapar�517 El Patronat Obrer de 

Mallorca dona total suport a aquella comissió i a les seves accions, esperant que nuestras 

hermosas playas, entre les quals sense cap dubte hi havia l’arenalera, recobren su primitiva 

dignidad y puedan asistir a ellas las personas cristianas y todas aquellas que tengan en algo su 

decoro y honestidad�518

I el 1936 pareix que la qüestió era generalitzada. La nuesa a les platges seguia suposant 

un problema per a la moral de l’època, i a principis de juliol Gabriel Rodríguez Acosta, 

inspector en cap de 1a classe del Cos General de Serveis Marítims i delegat marítim de 

Balears publicava l’edicte següent, que entre d’altres indrets afectava també les platges 

de s’Arenal:

En cumplimiento de la Legislación vigente sobre el uso de las playas y de la zona marítimo-

terrestre y haciendo uso de las facultades que me confiere el Art�º 4�º del decreto de fecha 5 

de junio último (Gaceta de Madrid núm� 162) queda terminantemente prohibido en los sitios 

mencionados y en el mar en las aguas jurisdiccionales de esta Provincia el que se bañen ninguna 

persona de ambos sexos que no vaya cubierta del correspondiente bañador, como también no se 

permitirá que se desnuden en paraje descubierto salvo que lleven bañador debajo, como también 

el vestirse en forma inmoral o indecorosa�

Los Agentes de mi autoridad vigilarán para el cumplimiento de lo antes dispuesto y será 

sancionada toda infracción que se cometa a lo antes expresado�

Y para conocimiento del público en general, se expide el presente edicto.519

517  monserrat i pastor, M. «Ja som a s’Arenal». S’Unió de s’Arenal. 15 juliol de 1988, p. 7.

518  Noticias, Serie 10, núm� 5, 1866�

519  La Semana. «Una disposición sobre baños», 11-vii-1936, p. 4.
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A més de tot això, la platja i l’extensió quilomètrica d’arena que la mar banyava, i banya, 
devia ser lloc d’encontres amorosos, de festejadors i de primeres besades. I si no mirau el 
que escrivia Es Falcó a Foch y Fum l’any 1934:

Cogí la pluma para dar un aviso a dos pollitos del Arenal, que siempre están paseando por 
la Carretera Militar y el día de los Angeles, a sus respectivas Dulcineas las querían besar 
principalmente la morena ya tiene las prácticas hechas sobre la arena�

¡Ay Panchita y Antoñita!
Per Ses Cadenes tornáu

pero si besá voléu,
a n’es Cine les dureu

ja que allá si un beso cau
el senten, pero no es veu�520

Arenalers cridats a files per fer el servei 
militar obligatori
Recercant a l’amll s’han pogut localitzar alguns expedients o circulars de joves arenalers 
a qui en temps de la ii República tocà incorporar-se al servei militar obligatori.

Dia 9 d’octubre de 1933, el tinent coronel en cap, des de la Caixa de Recluta núm. 57, 
enviava una comunicació a l’Ajuntament en què anunciava que, en compliment del que 
disposava l’article 12 de l’Ordre circular del Ministeri de la Guerra de 10 d’agost d’aquell 
mateix 1933, es remetia un relació nominal dels reclutes del municipi de Llucmajor de 
la lleva d’aquell any agregats a aquest i pertanyents al contingent ordinari que havien 
estat inclosos en el sorteig pel qual es destinaven tropes a Àfrica, al territori marroquí 
en aquells moments colònia espanyola. Era missió de l’Ajuntament informar cada futur 

520  Foch y Fum. «De Las Cadenas para El Arenal», 14-ix-1934, p. 3.
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soldat, en un termini màxim de vuit dies, del nombre que a cada un li havia tocat en el 

sorteig, del contingent i de la crida a què quedaven destinats. A més, els havien de fer 

signar la comunicació a cada un d’ells i l’havien de remetre al mateix tinent coronel en cap.

En la llista s’hi indicaven 46 llucmajorers classificats per ordre alfabètic. Onze d’ells, de 

Bernat Albertí Monserrat a Joan Catany Tomàs, i d’Antoni Vaquer Salvà a Pere A. Vidal 

Coll, estaven destinats al contingent de files en primera crida. Devuit, que anaven de 

Miquel Coll Tomàs a Joan Martí Monserrat, també al contingent de files però en segona 

crida. Vuit hi estaven al contingent d’instrucció, de Llorenç Mir Julià a Vicens Ribas 

Ribas. Tres al contingent de files a la crida primera d’Àfrica, de Sebastià Salvà Caldés a 

Jaume Salvà Puig, i sis al contingent de files a la crida segona d’Àfrica, de Miquel Servera 

Timoner a Pau Tomàs Puigserver.521

Entre tots aquests reclutes n’hi havia un d’arenaler, Miquel Contestí Gamundí Borronat, 

germà d’Antoni Contestí, que fou l’amo del molí del Pebre Bord o de n’Alegria,522 dedicat 

primer a fer guix amb pedra transportada amb vaixells provinents de Sóller, Establiments 

o es Hostalets, i més endavant a fer pebre bord, activitat que propiciava que durant certes 

temporades algunes façanes properes al molí s’endomassassin amb enfilois de pebres 

vermells i impregnassin la zona d’una aroma especial. Miquel Contestí Gamundí fou 

l’oncle de Miquel Contestí Cardell, que seria president del rcd Mallorca. 

En el seu full de notificació, signat per ell mateix com a mostra que l’havia rebut i n’estava 

assabentat, hi diu: 

521  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Militar. Subcarpeta Caja reculta nº 57.

522  A la llista de valor de renda de 1933 apareix Antoni Contestí Gamundí, domiciliat al carrer de Sant 
Cristòfol núm. 69, amb una casa consignada amb 300 pessetes de valor de renda. No s’especifica si és o no el 
molí.
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Molí de n’Alegria o del Pebre Bord. Fotografia anterior a la ii República amb els enfilois de pebres a la façana. (Arxiu 
Onofre Llinàs).
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En cumplimiento de lo ordenado por el Sr� Jefe de la Caja de Recluta n�º 57, pongo en su 

conocimiento que en el sorteo celebrado el día 8 del actual, le correspondió a V� el n�º 684 – 

perteneciente en su virtud al CUPO DE FILAS 2º LLAMAMIENTO�

Lluchmayor 11 de octubre de 1933�

El Alcalde

Bartomeu Sastre [Signat]

Sr� D� Miguel Contesti Gamundi mozo de reemplazo de 1933 calle (ARENAL) nº  - LLUCHMAYOR 

a) Borronat.523

A finals d’any, dia 19 de desembre, l’Ajuntament rebia una carta,524 remesa per la Guàrdia 

Civil i signada pel comandant del post, en què anunciava que dia 23 a les nou, i per tal de 

passar revista anual als individus subjectes al servei militar, acudiria a s’Arenal una parella 

del cos a la qual tots els mossos tenien l’obligació de presentar-se amb la cartilla militar 

o algun document equivalent. L’Ajuntament havia d’avisar els joves afectats per aquesta 

disposició. Havia de designar també un edifici o un local on poder rebre els mossos que 

en un primer moment no s’haguessin presentat, els quals, si tampoc acudien a aquesta 

cita, estaven obligats a personar-se al quarter de la mateixa Guàrdia Civil abans d’acabar 

l’any 1933, sota la pena, si no hi acudien, del que marcava l’article 42 del reglament per a 

l’execució de la vigent, en aquell temps, Llei de reclutament. En uns termes exactament 

iguals, però en aquest cas dia 27 de desembre, també es passaria revista als mossos de 

s’Estanyol.

En aquest sentit, un any després, l’any 1934, el cos de la Guàrdia Civil tornava a repetir 

la revista. Seria dia 15 de desembre i s’hi havien de presentar els individuos residentes en 

el mismo (S’Arenal) pertenezcan á cualquiera de las situaciones militares comprendidas entre el 

523  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Militar. Subcarpeta Caja reculta nº 57.

524  amll, co-1933. Sig. 2497. Carpeta Militar. Subcarpeta Militar Varios.
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ingreso en caja y el recibo de la licencia absoluta�525 També es tornaria a fer a s’Estanyol. Allà 

seria dia 20 de desembre.

Dia 13 de gener d’aquell 1934, el tinent coronel en cap de la Caixa de Recluta núm. 57 

enviava una circular perquè, en virtut de l’article 333 del Reglament de reclutament, 

els 24 mossos de la lleva de 1933 als quals per sorteig havia tocat el contingent de files 

de la segona crida de les Illes i d’Àfrica526 es presentassin a la Caixa de Recluta,527 amb 

els passatges de tren per al desplaçament a càrrec de l’Estat, per tal de procedir a la 

concentració d’incorporació. D’aquesta forma l’Ajuntament quedava encarregat d’avisar 

aquells joves que formaven part d’aquesta crida, entre d’altres, com ja hem vist, Miquel 

Contestí de s’Arenal. 

La nota d’avís528  que signà ell mateix com a assabentat de la crida deia:

En cumplimiento de lo dispuesto en la ORDEN CIRCULAR de incorporación a filas de 3 de1 actual 

comunicada a esta Alcaldía por la Caja de Recluta n,º 57, deberá V� como soldado perteneciente 

al cupo de FILAS DEL SEGUNDO LLAMAMIENTO DE ESTAS ISLAS concentrarse en dicha 

Caja (Antiguo Cuartel de Caballería, PALMA) el día 3 de Febrero a las 9 de la mañana para su 

525  amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Militar. Subcarpeta Cuerpos militares varios. Guardia Civil. 
Carabineros. La carta anava datada a Llucmajor dia 10 de desembre de 1934, i signada pel sergent Andreu 
Vidal Escalas. La carta que s’envia per a la revisió dels mossos a s’Estanyol està datada dia 16 de desembre, un 
dia després d’haver duit a terme la revista als de s’Arenal.

526  amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Militar. Subcarpeta Caja de Recluta nº 57. En la relació nominal 
que s’adjunta a aquesta ordre circular, i datada dia 10 de gener, a banda dels 18 mossos que pertanyien al 
contingent de segona crida, on es troba Miquel Constestí, hi ha 6 mossos assenyalats en vermell: Miquel 
Servera Timoner, Miquel Taberner Garau, Antoni Tomàs Ferretjans, Joan Tomàs Moragues i Pau Tomàs 
Puigserver, als quals havia tocat la destinació d’Àfrica i sobre els quals s’especifica que el dia que s’havien de 
concentrar era el 9 de febrer. 

527  La Caixa de Recluta estava situada a l’antic quarter de cavalleria de Palma, a l’avinguda d’Antoni 
Maura.

528  amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Militar. Subcarpeta Caja de Recluta nº 57.
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incorporación a filas, a cuyo fin deberá presentarse el mismo día en esta Alcaldía a las 7 para serle 
facilitado el pasaje para Palma�

Lluchmayor 19 de Enero de 1934
El Alcalde
Bartomeu Sastre [signat]

Sr� D� Miguel Contesti Gamundi calle (ARENAL) nº     (a) Borronat�

Dia 21 de març s’enviava una altra comunicació a l’Ajuntament referent a Miquel Contestí:

Para su conocimiento y efectos participo a V� que esta Sección en sesión celebrada el dia 20 del 
actual acordó variar la clasificación del soldado útil para todo servicio que tiene que presentarse 
a concentración, al soldado de la Caja de Recluta nº 57 Miguel Contestí Gamundi nº 12 del 
alistamiento de Lluchmayor y reemplazo de 1933 y declararle útil para servicios auxiliares por 
haberlo resultado en el reconocimiento que se le practicó por el Tribunal Médico Militar de 
Hospital Militar de Palma en 15 de Febrero último�529  

Dos dies després, dia 23 de març, Miquel Contestí era avisat de la notificació amb decisió 
de la Junta de Classificació i Revisió, i era declarat útil per a serveis auxiliars.

Dia 11 d’abril, des de la Caixa de Recluta núm. 57 es demana a l’Ajuntament que informi del 
domicili d’una sèrie de reclutes que havien estat destinats a diferents cossos (infanteria 
i artilleria). Entre ells hi havia Mateu Vidal Rado, del qual dia 30 d’abril el batle notifica 
que vivia a Son Verí –Huerto “SON VERÍ” (ARENAL). Havia estat destinat al cos del Grupo 
Mixto de Artilleria nº 1�530

Aquell mateix 1934, dia 8 d’octubre, es comunica a l’Ajuntament el nou sorteig de 
contingent ordinari de mossos que s’ha realitzat i es torna encomanar des de la Caixa 

529  amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Militar. Subcarpeta Junta de Clasificación de la Caja de Recluta 
nº 57.

530  amll, co-1934. Sig. 2498. Informació que dec i agraesc a Dídac Martorell Paquier.
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de Recluta que el consistori els informi. Entre els nous soldats afectats hi torna haver 
dos arenalers: Antoni Mora Duran, forner de 22 anys, orfe de pare i fill de Magdalena, 
que vivia al carrer de Sant Cristòfol núm. 93, i Jaume Nadal Morlà, resident al carrer de 
Miramar núm. 37. Al primer li havia correspost el número de sorteig 406, i al segon, el 
449. Als dos els tocà el contingent files de primera crida, i l’Ajuntament els avisà dia 13 
d’octubre. Però mentre el full d’avís d’Antoni Mora està signat per ell mateix, el de Jaume 
Nadal està signat per la seva mare, Francisca Morlà.

I tal com havia passat en la lleva de 1933, en aquesta de 1934, dia 18 d’octubre, arribà 
també l’ordre de concentració a la Caixa de Recluta. Tant Antoni com Jaume havien de 
presentar-se a l’Ajuntament dia 2 de novembre a les 7 del matí per rebre el passatge de 
tren, i a les 9 havien de ser al quarter de l’avinguda d’Antoni Maura. Foren avisats dia 22 
d’octubre i aquest cop els dos signaven l’avís de forma personal.

A finals de l’any 1934, i en previsió de formar les llistes de mossos de l’any següent, 
l’Ajuntament de Pollença es posa en contacte a través de carta amb el de Llucmajor perquè 
cercava Sebastià Rebassa Vicens, fill d’Antoni i de Catalina, nascut el 10 de febrer de 1914, 
que havia anat a viure a s’Arenal:

Resultando de las indagaciones llevadas a cabo por los dependientes de mi Autoridad, que el 
mozo continuado al márgen, reside con sus padres en el Caserio «El Arenal» de esa, sin poderle 
continuar el número de la casa que en el habitan, por desconocerlo, en cambio, es conocido con el 
nombre de «Toni es Pollensi», y correspondiéndole ser continuado en el alistamiento que deberá 
formar el Ayuntamiento de su digna Presidencia para el reemplazo del próximo año 1935, como 
comprendido en el caso 1º del artº-96 del Reglamento para la aplicación de la vigente Ley de 
Reclutamiento y Reemplazos, ruego a V� tenga a bien disponer y a la vez manifestarme si tendrá 

asi efecto, para en consecuencia eliminarlo del que formará esta Coporación�

Dios guarde a V� muchos años�

Pollensa 7 Diciembre de 1934

Martí Pons [Signat]531

531  amll, co-1934. Sig. 2499. Carpeta Alcaldías.
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Després de les indagacions fetes per l’ajuntament llucmajorer, dia 14 de desembre s’informa 
el pollencí que aquest jove no residia a s’Arenal, sinó que estava a Ses Cadenas Son Suñer�532 
Per tant corresponia a l’Ajuntament de Palma fer les gestions pertinents que el de Pollença 
sol·licitava.

Permís d’armes per al guarda jurat 
del cap Blanc

Dia 5 de maig de 1934 el Govern Civil rep una instància de Sebatià Mulet Puigserver, per 
la qual sol·licita llicència d’ús d’armes. La petició venia motivada perquè era el caixer de 
la fàbrica de sabates del seu pare, Sebastià Mulet Contestí, amb sucursal a Llucmajor i 
Porreres, i com que havia de transitar nit i dia per la carretera amb grans quantitats de 
diners, volia algun tipus de protecció personal. La versió venia verificada pel seu propi 
pare i per l’informe elaborat pel comandant de la Guàrdia Civil de Llucmajor. Però el 
Govern Civil veié un gran impediment per concedir tal llicència. L’Ajuntament havia 
remès dia 9 de maig una còpia del títol de guarda jurat de la finca del Cap Blanc que exercia 
Sebastià Mulet Puigserver, proposat pel seu progenitor. La conclusió des de la institució 
provincial, datada el dia 15 de maig i remesa al batle de Llucmajor pel governador civil 
Joan Manent, era clara: Como no hay duda de la identidad del pretendido guarda jurado y 
no queriendo dar al asunto otras derivaciones que pudieran serle perjudiciales, espero que esa 
Alcaldía haga ver al interesado o que es cajero de fabricas de calzado o guarda jurado de una 
posesión, optando uno de los dos cargos para que este Gobierno proceda en consecuencia, y 
comunicandome el resultado del requerimiento que hara V� en nombre de este Gobierno�533 Tres 
dies després, amb una comunicació oficial que el mateix Sebastià Mulet signà com a prova 
que l’havia rebuda, l’Ajuntament li comunicà la resolució del governador civil, però, a 
partir d’aquí, desconec com es tancà el cas.

532  amll, co-1934. Sig. 2499. Carpeta Alcaldías.

533  amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Gobierno Civil.
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Represàlies a s’Arenal per no seguir una vaga 
de guixaires
El 1933 els guixaires mallorquins, inclosos dins el sindicat de la construcció, varen fer 

vaga per reclamar diverses millores laborals, semblants a les que ja tenien a Barcelona. 

Però Buades, president de la patronal dels picapedrers, no va acceptar les condicions 

dels treballadors i la protesta es va endurir. Va ser una vaga llarga que durà tres mesos 

i registrà diversos enfrontaments entre qui la seguia i qui no, els considerats com a 

esquirols. Antoni Martínez Juliana explicà a David Ginard (2012, p. 80-81) que n’hi havia 

que feien feina camuflats i alguns, que eren de la cnt, anaren a treballar a s’Arenal pensant 

que allà ni els trobarien ni els molestarien. Però Martínez Juliana, totalment compromès 

amb la vaga, conta que ell i altres es desplaçaren al llogaret i els confiscaren les eines de 

treball. Anomena un mestre guixaire que es deia Lliteres i treballava amb els seus dos 

fills, als quals feren aturar de fer feina d’aquesta forma. Altres guixaires que decidiren no 

seguir la vaga foren aturats amb violència física o tomant-los les obres que feien.

Dues parets seques a Son Granada 
Dia 20 de juliol de 1934, signada pel comandant militar de les Balears, que en aquell 

moment era Francisco Franco Bahamonde, es rep una comunicació de la institució militar 

que autoritzava Miquel Munar Calafat Pola, industrial sabater que dia 20 de juliol de 

1936 es convertiria en el primer batle de l’era feixista a Llucmajor, a construir una paret 

seca als terrenys de Son Granada. Però l’autorització anava condicionada a una sèrie de 

preceptes o obligacions. La comunicació deia:

El Excmo� Señor General Subsecretario del Ministerio de la Guerra en escrito de 17 del actual me 

dice lo siguiente:
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«Excmo� Señor�- Como contestación al escrito de esa Comandancia Militar de fecha veintinueve 
de junio próximo pasado, al que se acompañaba una instancia de D� MIGUEL MUNAR CALAFAT, 
en súplica de autorización para construir una pared en seco en la finca de su propiedad “Son 
Granada”, lindante con la carretera militar del Fuerte de Cabo Regana; por este Ministerio se 
ha resuelto acceder a lo solicitado con las condiciones de que dicha pared tiene que estar a una 
distancia minima de dos metros de la carretera y quedando sujeta la construcción a la inspección 
por el personal de la Comandancia de Obras, a cuyo fin se dará cuenta a esa Comandancia 
Militar del principio y fin de las mismas� Lo que de orden del Señor Ministro, comunico a V�E� 
para su conocimeinto y efectos�»

Lo traslado a V�S� para su conocimiento y el del interesado que reside en esa localidad calle de S� 
Lorenzo nº� 11�

Palma 20 de julio de 1934

Francisco Franco Bahamonde [Signat]�534

L’Ajuntament quedava encarregat de fer saber a Munar la resolució afirmativa per a 
la construcció de la paret. Així, dia 23 de juliol el propietari signaria el justificant de 
recepció535 que l’Ajuntament li feu arribar.

Un altre cas d’una paret que es vol construir també en terrenys de Son Granada implicarà 
la propietària, l’Ajuntament, la Companyia de Ferrocarrils i la Prefectura d’Obres 
Públiques. Dia 10 d’abril de 1936 s’informa que l’enginyer encarregat del Negociat de 
Ferrocarrils de la Prefectura d’Obres Públiques de la Província de Balears, Miquel Forteza, 
havia rebut dia 3 d’aquell mateix mes una instància de Maria Lluïsa Moragues Moll en 
què sol·licitava poder construir una paret de tancament en una finca de la seva propietat 
a Son Granada, deixant tres portells convenientment distribuïts. Son Granada limitava 
amb la línia del tren de Palma a Santanyí, i la finca en qüestió ho feia des del km 19,5 fins 

534  amll, co-1934. Sig. 2498. Carpeta Militar. Subcarpeta Comandancia Militar.

535  amll, co-1934. Sig. 2499. Carpeta Alcaldía Lluchmayor. Duplicados notificaciones.
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al km 21,1, i això feia necessari un informe positiu de la Companyia de Ferrocarrils per 

poder construir la pretesa paret. 

La resposta que donaren a la propietària fou afirmativa mentre la paret es construís 

sota la inspecció del personal de la Prefectura d’Obres Públiques i del personal de la 

Companyia de Ferrocarrils. Les obres de reparació o reconstrucció que en un futur es 

poguessin fer serien a compte sempre de la propietat; la paret, vista des de la línia fèrria, 

havia de seguir la línia de fe de les fites que tenia col·locada la companyia per delimitar el 

que era de la seva propietat, i l’alçada de la paret, a més, no podia dificultar la visibilitat 

dels passos a nivell. 

Però per obrir els tres portells la Prefectura no tenia autoritat per concedir-li el permís 

i remetia la sol·licitud al ministre d’Obres Públiques a través de la mateixa Prefectura.536  

Un conflicte entre guàrdies municipals
Per culpa d’un conflicte sorgit entre Pere Vich Oliver,537 comandant de la Guàrdia 

Municipal de Llucmajor, i el guàrdia Sebastià Tomàs, que residia a s’Arenal, respecte 

del vestuari i les condicions que aquest havia de reunir, coneixem alguns aspectes 

curiosos i importants de la vida quotidiana del moment al caseriu, sobretot pel que fa 

als desplaçaments entre s’Arenal i Llucmajor. Per tal cosa transcriuré la carta538 que el 

comandant va enviar al batle per informar-lo de l’assumpte:

536  amll, co-1936. Sig. 2502. Carpeta Alcaldías Ayuntamiento Lluchmayor.

537  A principis de 1937 aquest guàrdia municipal seguia fent serveis a s’Arenal. Coneixem l’aprovació 
d’uns comptes de l’Ajuntament en concepte d’indemnització a tres guàrdies municipals per desplaçaments que 
havien hagut de fer de Llucmajor a s’Arenal i viceversa. A Joan Roig Clar, que també servia a s’Arenal durant la 
ii República, 30 pessetes; a Pere Vich Oliver, 20 pessetes, i a Miquel Garau Portell, 50 pessetes. amll, la-64, 
p. 80v. i 81.

538  amll, co-1934. Sig. 2499. Carpeta Oficinas varias.
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Sr� Alcalde

El que suscribe Pedro Vich y Oliver, Cte de la Gdia Municipal, pone en conocimiento de V� para 
que á principio de la presente semana amonesté al Gdia Municipal D� Sebastián Tomás y Tomás 
con su domicilio en el Arenal, que si continuaba haciendo los viajes del Arenal en bicicleta con 
el traje nuevo muy pronto tendría que remendar los pantalones y lo tendria viejo mientras que 
los demas guardias lo tendrian nuevo, aconsejándole que hiciera el viaje con otro mas viejo y 
que aqui se lo cambiase para hacer la guardia, contestándome que ya sabia lo que hera montar 
en bicicleta y yo le dije que yo tambien lo sabía y por lo cual lo avisaba, todo esto se lo dije 
amistosamente y no volviendo á hablar de tal asunto apesar de continuar lo mismo asta que 
esta mañana a su llegada un poco antes de las doce al verlo lleno de polvo de los pies á la cabeza 
suponiendo se habia agarrado á algun camión yo le he vuelto á recordar el aviso que le había 
hecho dias anteriores, contestándome que el no tenía afecto al suyo y menos á los que no lo son, 
diciéndole yo que podria ser que le hicieran comprar uno de su bolsillo, contestándome ‘quien 
hera yo para hacerle observaciones respecto al vestido, diciéndole yo que si no lo sabía tenia 
hobligación de saberlo y que de lo ocurrido daria conocimiento al Sr� Alcalde�

Lo que tengo el honor de poner en conocimiento de V� á los efectos procedentes�

Pedro Vich [signat]

Lluchmayor  25 de Mayo de 1934

Sebastià Tomàs, a banda de fer servei a la vila de Llucmajor, també en feia al mateix 
Arenal. De poc abans d’entrar la ii República coneixem una intervenció a la zona del 
torrent des Jueus que demostra que no tot era pau i cordialitat al caseriu. Tot i que, com 
dic, el conflicte és del mes de febrer, dos mesos abans de començar el període republicà, 
em permetreu que transcrigui també la carta539 que el guàrdia municipal va trametre al 
batle per explicar-li els fets, perquè em sembla una mostra de vida quotidiana important 
i interessant:

539  amll, co-1931. Sig. 2495. Carpeta Varios particular.
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Sr� Alcalde

de Lluchmayor

Yo Guardia Municipal del termino de Lluchmayor�

hallandome prestando servicio fui requerido por el Señor Juan Garau Gari que tiene un pedazo 
de tierra de unos diez y seis huertos poco mas o menos sita en el torrente de Jueus y teniendo una 
cabra que pasturaba en dicha finca sin tener autorizacion y averiguando el dueño resulto ser del 
señor Jose Bestart y cuando yo Guardia fui avisarle de que fuera a quitar la cabra me contesto 
que yo hera un ladron del Estado y que ami tenia quitarme el vestido de Guardia Municipal y al 
decirme dichas palabras le conteste que yo cumplia con mi obligacion y al decirle que cumplia con 
mi obligacion me dio un empujon y su señora me araño la cara�

El Arenal 11 Febrero 1931

el Guardia Municipal

Sebastian Tomàs [Signat]                                              Como testigo

 Juan Garau

Moviments de padró tractats en els plenaris o 
en la correspondència municipal
Dia 22 de novembre de 1931, la batlia d’Algaida comunica a l’ajuntament llucmajorer 
que s’havien donat d’alta en aquell municipi Montserrat Bibiloni Mut, Francisca Mulet 
Capellà, Francisca Bibiloni Mulet, Miquel Bibiloni Mulet i Antònia Bibiloni Mulet, que 
estaven donats d’alta en el padró de Llucmajor com a residents as Castellet, a s’Arenal. Per 
tant, el consistori llucmajorer els havia de donar de baixa. Igualment dia 17 de desembre la 
mateixa batlia i pel mateix motiu informa del canvi de Joan Socias Puigserver, Margalida 
Janer Barceló, Margalida Socias Janer, Francisca Socias Janer i Antònia Socias Janer, que 
passaven del far del cap Blanc a residir a Algaida.
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Dia 20 de juliol de 1933 s’informa en la sessió plenària de l’Ajuntament que es donava 

d’alta en el padró d’habitants Miquel Gayà Bauzà i la seva família, procedents de Palma, 

que feia més de sis mesos que havien fixat la seva residència al carrer de Maria Antònia 

Salvà de s’Arenal, concretament al núm. 18, segons es desprèn de la llista del valor de 

renda elaborada aquell mateix any. La casa estava valorada en 500 pessetes de valor 

d’inquilinat. En el padró de 1935 el trobam domiciliat al mateix carrer de Maria Antònia 

Salvà, però al núm. 5, amb la seva dona Pilar Marquès Sans i els seus fills Pilar, Miquel i 

Francisca.

En el plenari de dia 22 de febrer de 1934 s’acorda donar d’alta en el padró d’habitants 

la família de Damià Obrador Oliver, a la caseta del ferrocarril a Son Delabau, i Gabriela 

Lladó Riutort al far del cap Blanc. 

Dia 9 de gener de 1935, la batlia de Palma comunicava a la de Llucmajor que donava d’alta 

en el seu padró d’habitants Maria Torrens Cabaljante i Joana Fons Torrens, que havien 

residit al Fort d’Enderrocat.540

En el plenari de dia 17 de desembre de 1935 s’acorda donar d’alta al Fort d’Enderrocat 

Esteve Noguera Ordinas, Simó Pons Monjo i Josep Tomàs Castell, sergents d’artilleria.

Famílies pobres
Durant les sessions plenàries de tot el temps que durà la ii República s’anaven introduint 

a la llista del que s’anomenava famílies pobres persones individuals o famílies senceres que 

necessitaven ajuda de l’Administració i de la beneficència municipal per sobreviure de 

forma més o menys digna.

540  amll, co-1935. Sig. 2501. Carpeta Alcaldía. Subcarpeta Alcaldía de Palma. Devora els noms de les 
mencionades hi ha escrit un no amb llapis.
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És significatiu que de totes les sol·licituds o propostes per passar a formar part d’aquesta 
llista en els més de cinc anys que durà la ii República només hi hagi una inclusió que 
vagi referida a una persona que residia a s’Arenal.541 És el cas de Bartomeu Clar Salvà, 
domiciliat a la plaça de l’Estació núm. 2. Segons el padró municipal de 1930 tenia 26 anys, 
era trencador de professió, casat amb Francisca Amengual Rosselló, alaronera de 31 anys, 
i ambdós tenien un fill de 5 mesos, que es deia Miquel.

Aquesta circumstància ens pot fer pensar que els habitants de la contrada, entre les feines 
agrícoles de les possessions del voltant, les derivades de la mar i sobretot les de les pedreres 
de marès es guanyaven bé la vida, almanco per no subsistir de forma miserable o sense 
unes mínimes condicions. Ja hem vist en el capítol referit al padró en què s’analitzaven 
algunes dades extretes d’aquells documents com en temps de la ii República la taxa d’atur 
a s’Arenal, com a mínim entre els homes empadronats, era pràcticament nul·la.

La mort d’un guàrdia civil a la platja i d’un 
caporal d’artilleria a Son Verí de Baix
Dia 17 d’agost de 1934 La Almudaina542 publicava la notícia següent:

Ayer tarde fué conducido al Hospital Militar en grave estado al guardia civil don Pedro Torres 
Bonet, quien al tirarse al agua en las playas del Arenal, después de haber comido, se sintió 
indispuesto en forma tal que al poco tiempo su estado era alarmante�

Visto el referido estado de gravedad fué conducido a Palma, ingresando en el Hospital Militar 
donde falleció�

D�E�P�

541  Es fa en la sessió plenària de dia 28 d’abril de 1936 (amll, la-64, p. 20).

542  La Almudaina. «Muere a consecuencia de un baño». 17-viii-1934, p. 3.
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Pel que fa a la mort del caporal a Son Verí de Baix, simplement tenim una carta remesa 
dia 20 de maig de 1936 pel tinent coronel, primer cap, d’Artilleria, Grup Mixt, núm. 1, en 
què es demana a l’Ajuntament de Llucmajor tenga a bien remitir a este Grupo certificado 
de defunción del Cabo MIGUEL FERRER SALAS hijo de Miguel y de Juana naturales de Santa 
Margarita, y que por los datos que obran en este Cuerpo dicho cabo falleció en el predio «Son Verí 
de Baix» del termino de esa localidad�543

Desconec les causes de la mort del caporal Ferrer Salas i els tràmits que es poguessin dur 
a terme després de rebre aquesta comunicació.

Requisa d’automòbils quan esclata el 
Moviment i impossibilitat de lliure circulació

Un cop esclatà el Moviment a Mallorca es requisaren tot tipus d’automòbils, camions, 
bicicletes, motocicletes... per posar-los al servei de les forces feixistes i de la Prefectura 
dels Serveis d’Intendència. Aquest fet afectà molts de particulars, que varen deixar de 
disposar dels seus mitjans de transport per desplaçar-se d’un lloc a un altre i poder 
atendre les seves obligacions i feines. Una d’aquestes requises afectà Francesc Oliver 
Garau, llucmajorer, que tenia algunes construccions començades a s’Arenal i s’Estanyol. 
La Prefectura dels Serveis d’Intendència li havia requisat el cotxe consignat amb el núm. 
895, matrícula Z, i Oliver demanava a través d’una instància poder accedir a la lliure 
circulació amb el seu automòbil per poder inspeccionar les obres que tenia en marxa. 
La resposta, signada pel tinent coronel Miquel Truyol, arribà dia 21 d’octubre de 1936 
i era en sentit negatiu. Se li denegava la lliure utilització del seu cotxe, que només es 
podia permetre en casos justificats en dies determinats de la setmana. L’Ajuntament era 
l’encarregat de traslladar l’ordre del tinent coronel a Francesc Oliver, que, almanco a 
s’Arenal, en temps de la ii República, havia obtingut permís l’1 de febrer de 1934 per 

543  amll, co-1936. Sig. 2503. Carpeta Artillería – Grupo mixto nº 1.
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edificar una casa en un solar del carrer de Miramar, i el 22 d’octubre de 1935 per donar 
major elevació a una casa al carrer de Maria Antònia Salvà.

Una altra petició d’utilització d’automòbil, tot i que d’aquesta no coneixem la resolució, la 
va fer Francesc Salvà, a través d’una instància presentada a l’Ajuntament i remesa dia 24 
de novembre de 1936 al cap dels Serveis d’Intendència de Palma, per poder utilitzar el seu 
automòbil per traslladar el capellà els diumenges i els dies de precepte al Fort de Regana 
perquè hi pogués celebrar missa. 

L’ofici de l’Ajuntament no especifica si es refereix al capellà de Llucmajor o al de s’Arenal. 
També hem de tenir en compte que potser qui fa aquesta sol·licitud és Francesc Salvà 
Ripoll, germà de la il·lustre poeta Maria Antònia Salvà, i plenament vinculat a les terres 
de sa Llapassa, Son Verí i s’Arenal. 

Conducció de cadàvers
L’any 1935 l’Ajuntament havia concedit el servei de cotxe fúnebre a la contracta de Sebastià 
Mas Caldés. Si hi havia un mort a s’Arenal que hagués de ser traslladat a Llucmajor per 
fer-li l’autòpsia o ser enterrat, era aquesta la que s’encarregava de portar a terme el servei. 
A finals d’any, en la sessió plenària de dia 17 de desembre, s’havia de decidir si aquesta 
contracta per a conducció de cadàvers es renovava o no. La primera intervenció que es 
produí sobre el tema va ser la del batle Carbonell, que va ser ben clar i rotund. Proposà 
no prorrogar la contracta i posar fi a la relació entre qui s’encarregava de fer el servei i 
l’Ajuntament, i que a partir de llavors fos l’Administració qui se n’encarregàs.

Bartomeu Sastre, sense oposar-s’hi, demanà al batle que exposàs les raons de la seva 
proposta, i Carbonell explicà que la seva postura estava basada en les moltes queixes 
que havia rebut per part de la gent durant el darrer any i en la manera com, en alguns 
casos, havien prestat el servei els operaris fúnebres, fet que havia provocat espectacles 
molt poc edificants en moments molt sensibles per a les famílies dels difunts. Carbonell, 
per il·lustrar-ho, posà l’exemple del producido con motivo de la conducción de un cadáver 
del predio Son Verí d’Abaix, que cuando se quiso organizar la comitiva del acompañamiento se 
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encontraron con el coche abandonado en medio del campo sin cocheros ni peones, que el Guarda 
Municipal del Caserio El Arenal tuvo que ir a buscar encontrándoles en una taberna de este 
Caserio bebiendo, teniendo que imponer su autoridad para que fueran a prestar el servicio�544 

Després de sentir les explicacions de Carbonell, que en realitat tots els regidors devien 
conèixer perquè degué ser un cas sonat, s’aprovà per unanimitat que no es prorrogàs la 
contracta, que s’avisàs el contractista que retornàs els materials de titularitat municipal 
a partir de dia primer de gener de 1936 i que el servei, amb l’organització prèvia per part 
del batle, el prestàs l’Administració.

Abans d’acabar l’any, dia 31 de desembre, el batle ja ho tenia tot engirgolat. Explicà que els 
tres peons de l’Ajuntament que haurien de fer el servei volien rebre 60 pessetes pels jornals 
de cada mes, incloent-hi diumenges i dies festius. Per facilitar el cavall que havia d’estirar 
el cotxe mortuori es demanaven 75 pessetes cada mes, i per als serveis extraordinaris de 
fora de la població, entre ells s’Arenal, demanaven un plus de 3 pessetes per cada peó i 7,5 
pessetes pel servei de cavall. A més, es posava al capdavant del servei l’enterrador, que 
seria gratificat per l’Ajuntament amb una quantitat que no quedà acordada, però que seria 
la que trobaria adequada aquesta institució. Aquesta organització, aquestes despeses i 
aquests serveis foren aprovats per unanimitat per la resta del consistori.

Però quan la notificació del cessament de la contracta arribà a Sebastià Mas Caldés, aquest 
no s’hi mostrà conforme, i envià un recurs de reposició a l’Ajuntament, que el plenari llegí 
i examinà el dia 27 de gener de 1936. El consistori, basant-se en el fet que la renovació o 
no de la pròrroga era una decisió unilateral i en no veure en l’al·legació del contractista 
cap motiu pel qual s’hagués de renovar, per unanimitat acordà desestimar el recurs de 
Sebastià Mas i no renovar la pròrroga per serveis fúnebres.

Un cop acabada la ii República, durant els primers mesos del domini feixista, quan 
continuaven essent els empleats municipals els encarregats de la conducció de cadàvers,545 

544  amll, la-63, p. 178v.

545  En la sessió municipal de dia 21 d’octubre de 1936 s’acorda un pagament a los peones que se cuidan del 
servicio de Conducción de Cadáveres devengados en Septiembre de 271,50 pessetes. amll, la-64, p. 60v.
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sorgeix la idea de fer un cementiri a s’Arenal per evitar les despeses de conducció de 
cadàvers de s’Arenal a Llucmajor, perquè, segons deia l’Ajuntament, era una sentida 
necessitat i posava remei a l’atur obrer que hi havia en aquells moments en la construcció 
a s’Arenal. L’Ajuntament, que no disposava de terrenys municipals per ubicar-hi el nou 
cementiri, acordà fer una proposta a Llorenç Roses Siragusa, propietari de Son Verí de 
Baix, perquè cedís una porció de la seva propietat per poder fer realitat aquesta idea. La 
proposta de petició es feu en la sessió plenària546 de dia 21 d’octubre de 1936, només 3 
dies després que el seu cosí Llorenç Roses Bermejo hagués estat afusellat al cementiri de 
Palma per part dels adeptes al nou règim, tot i que no sembla que els cosins compartissin 
ideologia.547 Aquest també s’havia dedicat als negocis d’urbanitzar zones de costa, en el 
seu cas a Calvià. Era cunyat d’Emili Darder, d’ideologia esquerrana, el qual havia estat 
durant un curt període de temps batle interí de Sóller a principis de la ii República. La 
construcció del cementiri de s’Arenal mai no es dugué a terme, ni durant el temps de 
dictadura ni posteriorment, tot i que hagin estat diverses les reivindicacions i les veus 
que s’han aixecat a favor d’aquesta infraestructura durant les dècades posteriors a aquells 
temps.548

Resultats de les eleccions de febrer de 1936
A Llucmajor hi havia 7.175 electors, dels quals exerciren el seu dret a vot 5.616. Les dretes 
aconseguiren 3.349 vots, i les esquerres, 2.267. Segons els resultats d’aquelles eleccions 
de 1936, les forces d’esquerres agafaren una mica de terreny a les de les dretes respecte 
a les de 1933 i convertiren Llucmajor en un dels pobles de l’illa on l’esquerra tenia més 
representativitat. Aquells 2.267 vots representaven el 40,36 %. A escala estatal el Front 
Popular, format per partits d’esquerres, havia guanyat les eleccions, però a Mallorca, tot i 
aquest avanç, s’imposaren les dretes amb quasi el 69 % dels sufragis. S’Arenal continuava 

546  amll, la-64, p. 62-62v.

547  A Foch y Fum. «Del Arenal», 6-xii-1935, p. 4, algú que signa com La firma de tu dencia, qualifica el 
propietari de Son Verí de Baix, Llorenç Roses, de poco escrupuloso, d’amo fascista i de cacique fascista�

548  Vegeu l’escrit de Mateu Joan Florit «No tenim cementeri». S’Arenal de Mallorca, febrer de 1981, p. 5.
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enquadrat dins el Districte 3r, Secció 4a, i el percentatge de vots entre la dreta i l’esquerra 
seguia essent favorable als primers. Però si ho comparam amb els resultats de les eleccions 
de 1933, les dretes, seguint la tendència de la resta de l’illa, havien perdut una mica més 
de 7 punts. En aquestes de 1936 les dretes obtingueren una mica més del 61,9 % i les 
esquerres, quasi el 38,01 %. Els vots a Llucmajor es repartiren segons s’indica en la taula 
següent: 

Districte 1r

SECCIÓ 1A SECCIÓ 2A SECCIÓ 3A SECCIÓ 4A

Dretes 333 279 130 330

Esquerres 151 187 258 122

Districte 2n

SECCIÓ 1A SECCIÓ 2A SECCIÓ 3A SECCIÓ 4A SECCIÓ 5A

Dretes 295 329 146 295 167

Esquerres 158 112 194 164 192

Districte 3r

SECCIÓ 1A SECCIÓ 2A SECCIÓ 3A SECCIÓ 4A

Dretes 203 276 264 252

Esquerres 234 203 137 155

Font: La Semana, 22-ii-1936, p. 1.

Pagaments aprovats en el ple l’Ajuntament per 
a temes relacionats amb s’Arenal

No inclouré en aquesta graella els pagaments que ja s’han anat comentant sobre diferents 
àmbits estudiats, com per exemple els que es fan referents a electricitat, escola, festes, etc.
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DATA1 CONCEPTE COBRADOR TOTAL PAGAT

5 de maig de 1932 Per despeses de viatges a s’Arenal i a s’Estanyol durant les 
operacions de formació del cens electoral.

Jaume Tomàs Clar 14 pessetes

3 de novembre de 1932 Per jornals de picapedrer per reparar l’aljub de la plaça de 
Mariana Pineda.

Diversos 214 pessetes

3 de novembre de 1932 Per materials en les tasques de reparació de l’aljub de la 
plaça de Mariana Pineda.

Diversos 248,80 
pessetes

22 de desembre de 
1932

Per despeses de comissions i viatges a s’Arenal i a Palma per 
assumptes d’interès per a l’Ajuntament.

Batle (Bartomeu 
Sastre)

365 pessetes

17 de juny de 1934 Per haver enterrat a s’Arenal un peix de gran mida ja en estat 
de descomposició.2

Joan Roig Clar 
(guàrdia municipal)

6 pessetes

23 d’agost de 1934 Per l’acord que s’havia pres en la sessió plenària de dia 24 de 
maig de 1934 de comprar una romana necessària per pesar 
la carn dels caps de bestiar que es sacrificaven per a consum 
públic a s’Arenal.

Antoni Noguera Mas 60 pessetes

21 de novembre de 
1934

Per la gratificació que el guàrdia municipal havia donat a un 
home per haver enterrat un porc a vorera de mar.

Joan Roig Clar 
(guàrdia municipal)

2,5 pessetes

4 de febrer de 1936 Per un viatge amb cotxe que dia 28 de desembre havia fet a 
s’Arenal per acompanyar una comissió de l’Ajuntament.

Sebastià Catany 16 pessetes

19 de maig de 1936 Despeses per a àpats servits a diverses comissions de 
regidors i al batle a s’Arenal i a Andratx, on s’havien 
desplaçat per qüestions oficials. Es paguen al secretari 
accidental Morlà perquè ell havia anticipat els doblers.

Pere Morlà (secretari 
accidental)

96,70 
pessetes

1  La data indicada és la de la celebració de la sessió plenària de l’Ajuntament en què s’aprova el 
pagament.

2  Pere Canals (2010, p. 87) reprodueix una entrevista amb Josefina López Cabana, en què recorda 22 
caps d’olla encallats a la platja de s’Arenal, davant el xalet de Can Moner. No varen poder retornar a la mar i al 
cap d’uns dies moriren. En aquesta ocasió, en lloc d’enterrar-los els carregaren en un camió de cas Solers des 
Coll d’en Rabassa i els dugueren a Palma per aprofitar-ne el greix i fer-ne sabó.

La visió de Platón
La Semana, publicació a la qual hem fet referència en diverses ocasions i que es publicava 

a Llucmajor durant l’any 1936, tenia entre els seus col·laboradors un escriptor que signava 

amb el pseudònim de Platón. Hi escriví tres articles: «Etimologia de “Lluchmayor”», 

publicat en el núm. 4 (25-i-1936); «El Arenal», que aparegué en el núm. 5 (1-ii-1936), i 
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«El “Puig de ses Bruxas”», publicat en el núm. 6 (8-ii-1936). Tots tres articles són molt 

interessants i demostren un gran coneixement de la història per part de l’autor.

La descripció que Platón fa de s’Arenal en el seu segon escrit, contextualitzant l’Arenal 

d’aquell final de la ii República i rememorant l’Arenal més antic, el dels orígens de la 

població, pens que és una bona forma de tancar aquest pregó de les festes estiuenques 

de Sant Cristòfol d’enguany, i una bona forma, també, de situar la perspectiva de futur i 

d’evolució que es tenia de s’Arenal en aquell temps de la ii República:

Siempre que mis ojos han abarcado un paisaje, lo han contemplado largamente� Pero en donde 

mas tiempo en delectiva contemplación han estado ha sido en esta playa, por su longitud, 

grandiosa, por su encanto, bellísima� Si fuera poeta, ¡Que hermosas estrofas me inspiraría! Y si 

pintor, en las reverberaciones y refracciones de sus límpidas aguas, matices del Iris de la paleta�

Este rincón de la incomparable bahía, límite de nuestro Municipal distrito, no se llamó 

antiguamente Arenal sino el Pouet den Vaquer, viniéndole tal denominación por la existencia de 

un pozo cercano a la playa, de cuya agua se surtían los antiguos Talayers guardas de a caballo 

que allí sostenía nuestro municipio; y a los innumerables canteros que por aquellos contornos 

trabajaban�

Triste y luctuosa es la historia de este sitio, por haber sido teatro de sangrientos combates 

sostenidos por nuestros gloriosos antepasados contra los piratas berberiscos, y por su 

insalubridad proviniente del desagüe que allí tienen los torrentes d’els Jueus y d’es Capellá, los 

cuales con sus charcas de mal olientes aguas venían sembrando por espacio de siglos la desolación 

y la muerte�

¡Cuantos canteros, cuantos, movidos por el aliciente del buen asperón, que por aquellas 

inmediaciones tanto abunda, habrán pagado cara su osadia sorprendiéndoles prematura muerte, 

víctimas del implacable paludismo!
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De gratitud eterna es el municipio por las obras de saneamiento que realizó para evitar 

emanaciones de esos dos focos de infección�

¡Y como cambían las cosas en el espacio del tiempo! El triste escenario de reyertas sangrientas, el 

sitio inmundo por sus aires irrespirables, háse trocado en lugar ameno y delicioso, reflejándose 

ya, en la cinta azul de la riente playa, la imagen de un pueblo�549

549  La Semana. «El Arenal», 1-ii-1936, p. 3.
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ARXIUS CONSULTATS

amc: Arxiu Municipal de Calvià

amll: Arxiu Municipal de Llucmajor

amp: Arxiu Municipal de Palma

ams: Arxiu Municipal de Sóller
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